
791462/000DOC 55

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

DEEL III

VERSLAG VAN DE EINDBESPREKING: 
VASTSTELLINGEN VAN DE BEGELEIDENDE 

EXPERTEN EN VOORSTEL VAN AANBEVELINGEN 
VAN DE COMMISSIEVOORZITTER

HOOFDSTUK 1

Aanstelling en opdracht van 
de begeleidende 

experten

Nadat de Conferentie van voorzitters hiermee had 
ingestemd, heeft de commissie beslist om 3 academi-
sche deskundigen aan te stellen die de commissie in 
haar werkzaamheden kunnen begeleiden tot het einde 
van haar mandaat (17 juli 2022, uiteindelijk verlengd tot 
31 december 2022).

De hoofdopdrachten van deze deskundigen zijn:

— aanwezigheid in commissie en opvolging van de 
commissiewerkzaamheden;

— redactie ontwerpverslag;

— permanent methodologisch advies.

Na een open oproep aan universiteiten en onderzoeks-
instellingen in België, Burundi, DRC en Rwanda evenals 
aan de diaspora om kandidaturen voor te dragen heeft 
de voorzitter op 31 januari 2022 het volgende voorstel 
aan de commissie voorgelegd waarbij de keuze voor 
begeleidende experten beantwoordt aan een aantal 
evenwichten:

— De heer Olivier Kambala, een expert van Congolese 
herkomst met een grote ervaring in transitional justice
en politiek beleidswerk (breed internationaal profiel).

— Professor Valérie Rosoux (UCL) die reeds als 
deskundige heeft gewerkt voor deze commissie.

— Professor Ruys, advocaat en jurist, gespecialiseerd 
in internationale publiek recht. Hij doceert aan de UGent 
volkenrecht en geschillenbeslechting, oorlogsrecht en 
internationale aansprakelijkheid. Hij voert onderzoek naar 
de eventuele juridische aansprakelijkheid van België voor 
feiten die zich afspeelden gedurende Congo Vrijstaat.

PARTIE III

RAPPORT DE LA DISCUSSION FINALE: 
CONSTATATIONS DES EXPERTS CHARGÉS 

D’ACCOMPAGNER LES TRAVAUX DE 
LA COMMISSION ET PROPOSITION DE 

RECOMMANDATIONS DU PRÉSIDENT DE 
LA COMMISSION

CHAPITRE 1

Désignation et mission
des experts chargés d’accompagner

les travaux de la commission

Après avoir reçu l’assentiment de la Conférence des 
présidents, la commission a décidé de désigner trois 
experts académiques chargés d’accompagner les travaux 
de la Commission jusqu’à la fin de son mandat (17 juil-
let 2022, finalement prorogé jusqu’au 31 décembre 2022).

Les principales missions de ces experts sont les 
suivantes:

— présence en commission et suivi des travaux de 
la commission;

— rédaction du projet de rapport;

— avis méthodologique permanent.

Après avoir lancé un appel aux universités et aux 
établissements de recherche en Belgique, au Burundi, 
en RDC ainsi qu’au Rwanda, et après avoir invité les 
membres de la diaspora à présenter des candidats, le 
président a proposé la liste suivante à la commission, le 
choix des experts chargés d’accompagner les travaux 
respectant plusieurs équilibres:

— M. Olivier Kambala, expert d’origine congolaise, 
fort d’une grande expérience en justice transitionnelle 
et en travail politique (profil très international);

— la professeure Valérie Rosoux (UCL), qui a déjà 
apporté son concours à la commission;

— le professeur Ruys, avocat et juriste, spécialisé en 
droit international public. Il enseigne le droit international 
public, le règlement des différends, le droit de la guerre 
et la responsabilité internationale à l’université de Gand 
(UGent). Ses recherches portent sur la responsabilité 
juridique éventuelle de la Belgique dans les événements 
survenus durant la période de l’État indépendant du 
Congo.
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Op 14 februari 2022 heeft het team van begeleidende 
deskundigen zich aan de leden van de bijzondere com-
missie voorgesteld.

HOOFDSTUK 2

Verslag 
van de bespreking in commissie

A.  Gedachtewisseling over de over de 
vaststellingen en aanbevelingen betreffende volgende 
thema’s: Aanbevelingen van de Lumumbacommissie 
– Metissen – Archieven - Academische samenwerking 
en onderzoek (3 oktober 2022); 

Op maandag 3 oktober 2022 staat de gedachtewis-
seling over vier thema’s op de agenda van de bijzondere 
commissie: de Lumumbacommissie, de metissen, de 
archieven en het wetenschappelijk onderzoek. Op  17 ok-
tober 2022 zullen de andere thema’s (met inbegrip van 
de verantwoordelijkheden en de rol van de instellingen) 
aan bod komen. Tegen 17 oktober 2022 zullen ont-
werpaanbevelingen worden bezorgd.

De vervanging van mevrouw Nathalie Gilson door de 
heer Benoît Piedboeuf als verslaggever wordt eenparig 
aangenomen.

Op de vraag van de heren Tomas Roggeman (N-VA) 
en Kurt Ravyts (VB) of er voor de volledigheid van de 
werkzaamheden van de commissie een syntheserapport 
van de zitting over de Lumumbacommissie zou komen, 
antwoordt de voorzitter dat aan dit verzoek gevolg kan 
worden gegeven.

De voorzitter stipt aan dat de hoorzittingen en het 
werkbezoek de leden hebben geïnspireerd. We heb-
ben 144 personen en organisaties gehoord in commis-
sie. Tijdens het werkbezoek in de drie landen heeft de 
delegatie met ruim evenveel personen gesproken. Het 
politieke debat moet nog in zijn volheid worden gevoerd 
en hiervoor hebben we nog een aantal vergaderingen 
gepland.

De heer Tomas Roggeman (N-VA) vindt het een 
bijzondere uitdaging om in een beperkte spreektijd van 
twee vergaderingen twee jaar commissiewerkzaamhe-
den samen te vatten. Voor de N-VA-fractie kan het luik 
“vaststellingen” dus niet meer zijn dan het geheel van 
syntheserapporten waarin deze uiteenlopende bijdragen 
worden gedocumenteerd. Wat de aanbevelingen betreft, 
vindt hij dat men het paard voor de kar spant door al 
aanbevelingen te doen, nog voordat een dialoog tussen 
de verschillende partijen heeft kunnen plaatsvinden.

Le 14 février 2022, l’équipe des experts chargés 
d’accompagner les travaux s’est présentée aux membres 
de la commission spéciale.

CHAPITRE 2

Rapport de la discussion
en commission

A. Échange de vues sur les constatations et les 
recommandations relatives aux thèmes suivants: 
Recommandations de la commission Lumumba – Métis 
– Archives – Coopération universitaire et recherche 
(3 octobre 2022); 

Le 3 octobre 2022, la commission spéciale Congo a 
procédé à un échange de vues sur les quatre thèmes 
suivants: Commission Lumumba, métis, archives et 
recherche scientifique. Les autres thèmes (notamment 
la question des responsabilités et le rôle des institutions) 
seront évoqués le 17 octobre 2022. Les propositions de 
recommandations seront formulées avant cette date.

Le remplacement de Mme Nathalie Gilson par 
M. Benoît Piedboeuf en tant que rapporteur est adopté 
à l’unanimité.

En réponse à la question de M. Tomas Roggeman 
(N-VA) et de M. Kurt Ravyts (VB) demandant si, par souci 
d’exhaustivité des travaux de la commission, l’audition 
sur la Commission Lumumba ferait l’objet d’un rapport 
de synthèse, le président indique que cette demande 
est recevable.

Le président souligne que les auditions et la visite de 
travail ont inspiré les membres. Au total, 144 personnes 
et organisations ont été entendues en commission. Au 
cours de la visite de travail menée dans les trois pays, 
la délégation s’est entretenue avec un nombre au moins 
équivalent de personnes. Le débat politique doit encore 
être pleinement mené, et plusieurs réunions ont été 
prévues à cet effet.

M. Tomas Roggeman (N-VA) estime qu’il est très dif-
ficile de résumer deux années de travail en commission 
en l’espace de deux réunions. Selon le groupe N-VA, le 
volet “constatations” ne peut donc être rien d’autre que 
la somme des rapports de synthèse rendant compte 
des contributions divergentes à ce sujet. Quant aux 
recommandations, il lui semble qu’il serait prématuré 
de formuler des recommandations avant qu’un dialogue 
entre les différents partis ait pu avoir lieu.
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De werkzaamheden van de voorbije twee jaar hebben 
duidelijk getoond hoeveel verschillende meningen er zijn 
over de gebeurtenissen, de schuldvraag, de impact van 
kolonialisme op de eigen samenleving en die van de 
drie partnerlanden, alsook voor pistes ter remediëring.

Hierna geeft de heer Roggeman per thema een over-
zicht van zijn beschouwingen.

Lumumbacommissie

Bij de oprichting van deze bijzondere commissie 
waarschuwde de N-VA-fractie al dat een herhaling van 
de juridische gevolgen van de Lumumbacommissie 
niet uitgesloten was. Na twintig jaar lopen er nog 
steeds gerechtelijke procedures. De hoorzitting over 
de Lumumbacommissie moest worden opgeschort door 
huiszoekingen in het Parlement en door de inbeslagname 
van de documentatie gelinkt aan de werkzaamheden 
van de commissie.

De Lumumbacommissie bracht geen verzoening of 
nieuwe collectieve vaststellingen. De hoorzitting over de 
Lumumbacommissie was een van de meest geanimeerde 
van de voorbije twee jaar: iedereen bleef bij zijn eigen 
standpunt. Niemand nam echt vrede met de conclusies 
van de vorige onderzoekscommissie.

De toon werd gezet door de artikels die de sprekers 
Ludo De Witte en Heleen Debreucker publiceerden 
voorafgaand aan de hoorzitting in commissie.

Tijdens de zitting waren er de verwijten van De Witte 
aan het adres van de professoren Alain Gérard en Karel 
Velle, terwijl deze laatste kritiek had aan het adres van 
Heleen Debeuckelaere. De sfeer van wantrouwen is 
geenszins weg en leeft als nooit tevoren.

Twintig jaar na de aanbevelingen van de Lumumba-
commissie komen dezelfde werkpunten rond de archieven, 
stimulatie van multidisciplinair onderzoek, informatieplicht, 
enzovoort weer naar boven. De passende toewijzing van 
financiële middelen en personeel is een aanbeveling 
uit de Lumumbacommissie, waar twee decennia later 
nog mee wordt geworsteld en die het voorwerp is van 
wetsvoorstellen in andere commissies door partijen van 
de meerderheid die niet het einde van deze bijzondere 
commissie afwachten.

Les travaux de ces deux dernières années ont clai-
rement montré la grande la diversité des opinions sur 
les événements, sur la question de la culpabilité, sur 
l’impact du colonialisme sur notre société et sur les 
sociétés des trois pays partenaires, ainsi que sur les 
pistes de remédiation.

M. Roggeman fait ensuite part de ses réflexions à 
propos de chacun des thèmes abordés.

Commission Lumumba

Lors de la mise en place de la commission spéciale, 
le groupe N-VA avait déjà prévenu qu’une répétition des 
conséquences juridiques de la Commission Lumumba 
n’était pas à exclure. Après vingt ans, certaines procé-
dures judiciaires sont en effet toujours en cours. L’audition 
sur la Commission Lumumba a dû être suspendue en 
raison de perquisitions au Parlement et de la confisca-
tion de documents liés aux travaux de la commission.

La Commission Lumumba n’a débouché ni sur une 
réconciliation ni sur de nouvelles constatations col-
lectives. L’audition sur la Commission Lumumba a été 
l’une des plus animées de ces deux dernières années, 
chaque partie campant sur ses positions. Personne n’a 
été vraiment satisfait des conclusions de la commission 
d’enquête précédente.

Le ton a été donné par les articles publiés par M. Ludo 
De Witte et Mme Heleen Debreucker avant leur audition 
par la commission.

Au cours de l’audition, on a entendu les reproches 
adressés par M. De Witte aux professeurs Alain Gérard 
et Karel Velle, ainsi que les critiques adressées par ce 
dernier à Mme Heleen Debeuckelaere. Le climat de 
méfiance est loin de s’être dissipé et est plus vif que 
jamais.

Vingt ans après les recommandations de la Commission 
Lumumba, les mêmes axes de travail concernant les 
archives, l’encouragement de la recherche multidis-
ciplinaire, le devoir d’information, etc. refont surface. 
L’affectation de moyens adéquats, financiers ou en 
personnel, était une recommandation de la Commission 
Lumumba. Cette question fait toujours débat à l’heure 
actuelle et fait par ailleurs l’objet de propositions de loi 
déposées dans d’autres commissions par des partis de 
la majorité qui n’ont pas attendu la fin des travaux de la 
commission spéciale.
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In dezen draagt het Parlement ook zelf verantwoorde-
lijkheid door nooit tot sluitende wetgeving en financiering 
te komen om zijn eigen aanbevelingen toe te passen.

Deze bijzondere commissie mag niet in de fout trappen 
om op basis van één hoorzitting de conclusies van de 
Lumumbacommissie naar de prullenmand te verwijzen 
en nieuwe aanbevelingen te formuleren op basis van de 
verlangens van bepaalde drukkingsgroepen.

De heer Roggeman merkt op dat het een zwaar 
emotioneel beladen dossier is. Het ene kamp meent 
dat leden van zowel de Lumumbacommissie als deze 
vergadering mentaal gekoloniseerd zijn, terwijl het an-
dere kamp spreekt van een doofpotoperatie die bewijzen 
moet doen verdwijnen. We staan geen stap dichter bij 
verzoening. Ondanks die grote beladenheid werd geen 
ander nieuw bewijs over de moord en de schuldvraag 
gevonden dan wat de Lumumbacommissie in 2002 al 
vastgesteld had. De drang naar verzoening en herstel 
kan sommigen aansporen tot nieuwe erkenningen van 
schuld, maar de nuchtere realiteit is dat hier geen aan-
toonbare grond voor is. Dit onderstreept het belang om 
bij het historische onderzoek te blijven.

De Lumumbacommissie deed geen aanbevelingen 
met betrekking tot herstel ten aanzien van de familie 
van Lumumba. De enige zinvolle stap in het herstelpro-
ces ten aanzien van de familie, namelijk restitutie van 
menselijke resten, is gezet zonder aanbeveling van de 
Lumumbacommissie of van de commissie Koloniaal 
Verleden.

Metissen

De hoorzitting met de metissen was de enige ver-
gadering met personen die men kan kwalificeren als 
slachtoffers. We hoorden emotionele getuigenissen (zoals 
van de heer d’Adesky, die 25 jaar naar zijn moeder heeft 
moeten zoeken). Vaak waren er zeer concrete vragen 
tot ondersteuning vanuit de overheid om problemen op 
te lossen die voortkomen uit hun statuut, zoals ontbre-
kende geboorteaktes, problemen met visa, enzovoort of 
de simpele vraag voor erkenning en hulp om opnieuw 
in contact te komen met de familieleden.

Het probleem bleef te lang onderbelicht. De slachtof-
fers werden al te vaak miskend en moeten tot de dag van 
vandaag nog vaak een emotioneel zwaar gevecht voeren 
tegen het onbegrip. Gelet op de gevorderde leeftijd van 

Sur ce point, le Parlement porte une part de respon-
sabilité dès lors qu’il ne parvient jamais à adopter une 
législation et un financement concluants permettant de 
mettre en œuvre ses propres recommandations.

La commission spéciale ne peut pas, sur la base 
d’une seule audition, commettre l’erreur de faire fi des 
conclusions de la Commission Lumumba et de formuler 
de nouvelles recommandations fondées sur les souhaits 
de certains groupes de pression.

M. Roggeman souligne qu’il s’agit d’un dossier très 
lourd sur le plan émotionnel. Un camp estime que les 
membres, tant de la Commission Lumumba que de la 
commission spéciale, ont été mentalement colonisés, 
tandis que l’autre camp parle d’une opération visant 
à étouffer l’affaire et faire disparaître des preuves. On 
ne s’est nullement rapproché d’une réconciliation. En 
dépit de cette lourde charge affective, aucune nouvelle 
preuve n’a été trouvée en ce qui concerne le meurtre 
et la question de la culpabilité par rapport à ce que la 
Commission Lumumba avait déjà établi en 2002. La 
volonté de réconciliation et de réparation peut pousser 
certains à de nouveaux aveux de culpabilité, mais la 
réalité est qu’il n’y a aucun fondement qui permettrait 
d’étayer ces arguments. Cela souligne l’importance de 
s’en tenir à la recherche historique.

La Commission Lumumba n’a formulé aucune recom-
mandation concernant d’éventuelles réparations pour la 
famille de Lumumba. La seule démarche significative 
dans le processus de réconciliation avec la famille, à 
savoir la restitution de restes humains, a été entreprise 
sans recommandation de la Commission Lumumba ni 
de la commission spéciale “Passé colonial”.

Métis

L’audition des métis a été la seule rencontre avec 
des personnes pouvant être qualifiées de victimes. Les 
membres de la commission ont entendu des témoi-
gnages émouvants (par exemple celui de M. d’Adesky, 
qui a cherché sa mère pendant 25 ans). Souvent, des 
demandes très concrètes de soutien ont été adres-
sées aux pouvoirs publics en vue de la résolution de 
problèmes découlant du statut de métis: certificats de 
naissance manquants, problèmes de visa, etc. Certains 
ont demandé une reconnaissance ou de l’aide pour 
reprendre contact avec leur famille.

Cette problématique a été négligée pendant trop 
longtemps. Trop souvent ignorées, les victimes doivent, 
aujourd’hui encore, souvent mener un combat émotionnel 
difficile contre le manque de compréhension. Compte 
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sommige betrokkenen, rest er niet veel tijd meer voor 
de federale overheid om hen genoegdoening te geven.

Dit dossier is meer onderbouwd dan de andere dos-
siers. Door de metissenresolutie uit de vorige legisla-
tuur werden al heel wat processen in gang gezet om 
oplossingen op maat van de individuele slachtoffers te 
bieden. Dit bleek uit de uiteenzettingen van de verte-
genwoordigers van de FOD Justitie, het Rijksarchief en 
de diplomatieke diensten.

Veel is te herleiden tot wat in dit land een chronisch 
probleem is: ontsluiting van archieven, declassificatie 
van documenten en hoe om te gaan met persoonsgege-
vens. Veel gegevens zijn overigens niet in handen van 
de overheid, maar bevinden zich in private archieven 
(Kerk, congregaties, organisaties).

In dit dossier merken we parallellen met het vraag-
stuk van de illegale adopties. We herkennen dezelfde 
problemen die eruit voortvloeien.

Misschien moeten we naar een bredere aanpak 
streven voor slachtoffers en nagaan hoe cruciale private 
archieven, die persoonsgegevens bevatten, die essen-
tieel zijn om de identiteit van personen vast te stellen, in 
overheidshanden komen, of ten minste ontsloten worden 
en beschermd worden tegen vernietiging.

Er is een duidelijke gerechtvaardigde vraag van de 
betrokkenen, maar tegelijk worden stappen gezet en 
wordt er vooruitgang geboekt. Uiteraard gaat het nooit 
snel of gebruiksvriendelijk genoeg voor de betrokkenen, 
zoals de bemerkingen over de bereikbaarheid van het 
loket aantonen.

We zagen bij sprekers vooral een zucht naar erkenning, 
herinnering, enzovoort. Formele verontschuldigingen zijn 
er gekomen vanuit de regering en vanuit het Parlement.

Het is belangrijk dat lopende beleidsinitiatieven alle 
steun krijgen. Deze bijzondere commissie moet dat niet 
doorkruisen. We moeten voorkomen dat deze commissie 
tijdens de uitvoering van deze stappen het beleid gaat 
herevalueren. Dit kan enkel leiden tot vertraging van dit 
moeizame herstelproces.

Archieven

Tijdens deze interessante hoorzittingen kwamen veel 
relevante en zeer technisch-concrete aspecten aan het 

tenu de l’âge avancé de certaines de ces personnes, il 
ne reste plus beaucoup de temps aux autorités fédérales 
pour leur donner satisfaction.

L’intervenant estime toutefois que ce dossier est mieux 
étayé que les autres. Grâce à la résolution sur les métis 
adoptée sous la législature précédente, de nombreux 
processus ont déjà été mis en place pour offrir des 
solutions sur mesure aux victimes individuelles. C’est 
ce qu’indiquent les interventions des représentants du 
SPF Justice, des Archives du Royaume et des services 
diplomatiques.

Un problème chronique dans notre pays joue un 
rôle central en l’espèce: l’ouverture des archives, la 
déclassification des documents et la manière de traiter 
les données à caractère personnel. De nombreuses 
données ne sont d’ailleurs pas détenues par les auto-
rités publiques, mais sont contenues dans des archives 
privées (Église, congrégations, organisations, etc.).

Ce dossier présente des similitudes avec la pro-
blématique des adoptions illégales et il engendre des 
problèmes identiques.

Il convient peut-être de viser une approche plus globale 
pour les victimes et de vérifier comment les pouvoirs 
publics peuvent récupérer des archives privées cruciales, 
qui contiennent des données à caractère personnel 
essentielles pour déterminer l’identité des personnes, 
ou comment ces archives peuvent à tout le moins être 
ouvertes et protégées de la destruction.

Il y a de la part des intéressés une demande claire et 
légitime. Or, dans le même temps, des mesures ont éga-
lement été prises, et des avancées ont été enregistrées. 
À l’évidence, cette évolution ne sera jamais assez rapide 
ou conviviale pour les intéressés, comme en témoignent 
les observations à propos de l’accessibilité du guichet.

Les personnes entendues éprouvaient surtout un 
besoin de reconnaissance, de mémoire, etc. Le gou-
vernement et le Parlement ont présenté des excuses 
formelles.

Il est important de soutenir pleinement les initiatives 
politiques en cours, et cette commission spéciale ne 
peut y faire obstacle. Il faut éviter que, lors la mise en 
œuvre de ces mesures, cette commission réévalue la 
politique, ce qui ne ferait que retarder ce difficile pro-
cessus de réparation.

Les archives

Ces intéressantes auditions ont mis en lumière de 
nombreuses dimensions pertinentes très techniques et 
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licht. De vertegenwoordigers van de diverse relevante 
archieven gaven ons een ware waslijst aan problemen 
die te maken hebben met bewaring, toegankelijkheid, 
inventarisatie, declassificatie en digitalisatie.

Wat de bewaring betreft, is er de betreurenswaardige 
staat van het Afrika-Archief dat de FOD Buitenlandse 
Zaken heeft overgemaakt aan het Rijksarchief. 
Decontaminatie en classificatie zorgen voor een duur 
proces van lange adem. Gedane zaken nemen geen 
keer, maar dit had niet zo moeten lopen.

De toegankelijkheid van de archieven kan beter. 
Vooral voor buitenlandse bezoekers uit de drie landen 
moet een tandje worden bijgestoken op het gebied van 
de ontsluiting en de machtigingen. Digitalisatie, over-
dracht van delen alsook declassificatie zouden al veel 
kunnen helpen.

De inventarisatie is een proces dat simpelweg tijd, 
geld en personeel kost.

Declassificatie is een strijdpunt waarover de verschil-
lende archieven duidelijk geen eensgezindheid hadden, 
net zomin als over de automatisering van dit proces, de 
gebruikelijke termijnen, de privacyvereisten, enzovoort. 
Snelle actie door de wetgever is nodig.

Digitalisering is een veelbelovende oplossing voor de 
problemen die de archieven nu ondervinden en voor de 
toegankelijkheid naar de ex-kolonies. Het is een bijzon-
der duur en tijdrovend proces. Tezelfdertijd zijn er de 
problemen van privacy en classificatie.

Samengevat, botsen we op barrières van velerlei 
aard. Er zijn de obstakels die geen juridisch karakter 
hebben, zoals de slechte staat van de archieven (het 
Afrika-archief, het archief van Defensie), het gebrek aan 
digitale ontsluiting, het gebrek aan inventarisering van 
archieven, het gebrek aan personeel/middelen en de 
problemen om kopieën of foto’s te maken. Daarnaast 
vermelden we de wettelijke barrières, zoals het gebrek 
aan automatische declassificatie, de moeilijke procedure 
voor veiligheidsmachtigingen, de onmogelijkheid voor 
onderdanen uit Congo, Rwanda en Burundi om een 
veiligheidsmachtiging te krijgen (geen bilateraal ak-
koord), het pijnpunt van de veiligheidsmachtiging voor 
het ontsmetten van het Afrika-Archief (personeel dat 
dit mag behandelen, verplaatsing naar het buitenland), 
de te stringente interpretatie van privacyregels, de niet-
algemene archiefverplichting of onderhorigheid aan 
de wet: ministers (en hun kabinetten) en het Koninklijk 
Paleis, de specifieke geheimhoudingsclausules (beperkt 
tot bedrijven die archieven overmaakten), de vraag 

concrètes. Les représentants des différentes archives 
pertinentes ont dressé une longue liste de problèmes 
liés à la conservation, à l’accessibilité, à l’inventaire, à 
la déclassification et à la numérisation.

En ce qui concerne la conservation, les Archives 
africaines transmises par le SPF Affaires étrangères 
aux Archives du Royaume sont dans un état déplorable. 
La décontamination et la classification constituent un 
processus long et coûteux. On ne peut évidemment 
pas revenir en arrière, mais les choses auraient dû se 
passer différemment.

L’accessibilité des archives est perfectible. C’est 
surtout pour les visiteurs étrangers provenant des trois 
pays qu’il faudra déployer des efforts supplémentaires en 
matière d’ouverture et d’habilitations. La numérisation, 
le transfert de certaines parties et la déclassification 
apporteraient déjà une aide précieuse.

L’inventorisation est un processus qui requiert tout 
simplement du temps, des moyens et du personnel.

La déclassification est un enjeu qui ne faisait clairement 
pas l’unanimité parmi les différents fonds d’archives, 
tout comme l’automatisation de ce processus, les délais 
ordinaires et les exigences en termes de protection de 
la vie privée, etc. Le législateur doit agir rapidement.

La numérisation constitue une solution prometteuse 
aux problèmes auxquels les archives sont actuellement 
confrontées et à la question de l’accès pour les anciennes 
colonies. C’est un processus particulièrement long et 
coûteux. En parallèle, des problèmes se posent sur le 
plan de la protection de la vie privée et de la classification.

En résumé, des obstacles de toutes natures se pré-
sentent: les obstacles n’ayant pas une nature juridique, 
comme par exemple le mauvais état des archives (les 
archives africaines, les archives de la Défense), l’absence 
d’accès numérique, l’absence d’inventorisation des 
archives, le manque de moyens financiers et humains, 
les problèmes liés à la réalisation de copies ou de 
photographies. Par ailleurs, des obstacles juridiques 
se dressent, par exemple l’absence de déclassification 
automatique, la procédure difficile en vue d’obtenir 
des habilitations de sécurité, l’impossibilité pour les 
ressortissants du Congo, du Rwanda et du Burundi 
d’obtenir une habilitation de sécurité (absence d’accord 
bilatéral), le problème de l’habilitation de sécurité pour 
la décontamination des archives africaines (personnel 
autorisé à traiter ces archives, déplacement à l’étran-
ger), l’interprétation trop stricte des règles relatives à la 
protection de la vie privée, l’obligation d’archivage non 
généralisée ou la subordination à la loi: les ministres 
(et leurs cabinets) et le Palais Royal, les clauses de 
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rond restitutie van archieven, het digitaal overmaken 
van archieven en de fysieke teruggave van archieven.

De heer Roggeman meent dat we onze aandacht 
vooral moeten toespitsen op het Rijksarchief en het 
Afrikamuseum, daar zij over een paar jaar de enige 
relevante spelers zullen zijn, na de overdracht van de 
andere archieven. Wat declassificatie betreft, kunnen 
we wel brede maatregelen nemen.

Het is belangrijk dat de Kamer dit dossier in handen 
neemt en het niet louter bij aanbevelingen laat. Er is 
zeker nog voldoende tijd en politieke wil om dit dossier 
nog deze legislatuur te realiseren.

Veel van de problemen komen neer op financiële 
middelen (personeel, plaats, bewaring, ontsluiting en 
digitalisatie). Het Rijksarchief was de enige instantie 
die op haar noden concrete cijfers kon plakken: een-
malig 9 miljoen euro voor een nieuw gebouw en jaar-
lijks 10 miljoen euro voor elektronisch beheer.

We moeten ons ook bewust zijn dat de centralise-
ringsoefening van archieven van Buitenlandse Zaken, 
Defensie en de Veiligheidsdiensten naar het Rijksarchief 
bijkomende druk veroorzaken. Met de wetgeving moet 
ook het toewijzen van middelen gepaard gaan.

Wat de bescherming van de persoonlijke levenssfeer 
betreft, was duidelijk niemand gelukkig met de interpre-
tatie van het GDPR: “onduidelijk”, “niet geharmoniseerd”, 
“incompleet en contradictoir”, “humane derogatie van 
GDPR nu nodig”. De nood aan verduidelijking was uni-
form en lijkt niet zo’n grote inspanning te vergen.

Digitalisatie lijkt de weg voorwaarts. Er wordt gedacht 
aan restitutie. De N-VA-fractie staat hiervoor open. Het 
Rwanda Archives-project is een goede testcase. We 
twijfelen aan het nut om alles te digitaliseren voor de 
ex-kolonies, maar het lijkt wel een basis om aan de drie 
landen hun eigen archieven, die bij de onafhankelijkheid 
werden meegenomen, digitaal terug te bezorgen (wat 
onderzoek makkelijker maakt en beantwoordt aan de 
huidige problemen met opslag en beheer in deze landen).

Academische samenwerking en onderzoek

Er zijn op dit punt nog steeds blinde vlekken. Enerzijds 
zijn vele zaken nog niet onderzocht. Dit hangt samen met 
het debat over de openstelling van archieven. Zeer veel 

confidentialité spécifiques (limitées aux entreprises 
ayant transféré des archives), la question de la restitu-
tion d’archives, le transfert numérique d’archives et la 
restitution physique d’archives.

M. Roggeman estime qu’il convient surtout d’accorder 
de l’attention aux Archives du Royaume et à l’AfricaMu-
seum, car dans quelques années, ils seront les seuls 
acteurs pertinents après le transfert des autres archives. 
En ce qui concerne la déclassification, des mesures plus 
larges sont toutefois envisageables.

Il est important que la Chambre se saisisse de ce 
dossier et qu’elle ne s’en tienne pas simplement aux 
recommandations. Il lui reste certainement assez de 
temps et de volonté politique pour mener ce dossier à 
bien avant la fin de la législature.

De nombreux problèmes sont liés aux moyens finan-
ciers (personnel, endroit, conservation, ouverture et 
numérisation). Les Archives du Royaume étaient la 
seule organisation capable de chiffrer concrètement 
ses besoins: un montant unique de 9 millions d’euros
consacré à un nouveau bâtiment et un montant de 10 mil-
lions d’euros par an alloué à la gestion électronique.

Il faut bien réaliser que l’exercice de centralisation des 
archives des Affaires étrangères, de la Défense et des 
services de sécurité au sein des Archives du Royaume 
induit une pression supplémentaire. La législation doit 
également s’accompagner d’une attribution des moyens.

En ce qui concerne la protection de la vie privée, il est 
clair que l’interprétation du RGPD n’était satisfaisante 
pour personne: “peu claire”, “non harmonisée”, “incom-
plète et contradictoire”, “dérogation humaine au RGPD 
actuellement nécessaire”. Tous les acteurs s’accordaient 
sur la nécessité de clarifier les choses, ce qui ne semble 
pas requérir d’efforts trop importants.

La numérisation semble être la voie à suivre. La 
restitution est envisagée. Le groupe N-VA est ouvert 
à cette piste. Le projet baptisé “Rwanda Archives” est 
un bon cas d’étude. Le groupe de l’intervenant doute 
de l’utilité de numériser toutes les archives pour les 
anciennes colonies, mais la restitution numérique aux 
trois pays de leurs propres archives confisquées lors de 
l’indépendance semble constituer un début de solution 
(qui facilitera les recherches et répondra aux actuels 
problèmes de stockage et de gestion dans ces pays).

Coopération académique et recherche

Il subsiste encore des inconnues à cet égard. D’une 
part, de nombreuses questions n’ont pas encore été 
étudiées, notamment en raison du débat sur l’ouverture 
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onderzoeksvragen rond de rol van de monarchie blijven 
onderbelicht. Professor emeritus Gustaaf Janssens, 
voormalig archivaris van het Paleis, gaf ons een enorme 
lijst aan onbeantwoorde onderzoeksvragen. Anderzijds 
bestaan er nog steeds taboes of ideologische barrières 
rond bestaande onderzoeksvragen, bijvoorbeeld de 
investeringen van de Belgische of koloniale overheid in 
kolonies. Dit wordt blijkbaar een politiek incorrect thema 
geacht, omdat er de angst is om kolonisatie in een ander 
perspectief te zien. Nochtans is dat wel zeer relevant 
om het volledige historische plaatje te schetsen. Wie 
verbloemende revisionistische mythes over het koloniale 
regime wil ontkrachten, moet net die thema’s uitspitten.

Vaak is gesproken over de capaciteit van onderzoeks-
instellingen. De universiteiten en het Afrikamuseum 
beschikken wel degelijk over een grote uitgebreide 
academische capaciteit om ook die blinde vlekken in de 
schijnwerpers te plaatsen. In elk geval is de oriëntatie van 
het wetenschappelijk onderzoek een gemeenschaps-
bevoegdheid, die volgens de heer Roggeman buiten 
de bevoegdheid van deze bijzondere commissie valt.

De heer Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) beklemtoont 
dat na hoorzittingen in commissie met 140 deskundigen 
uit allerlei disciplines en ontmoetingen met ruim 130 per-
sonen in Congo, Rwanda en Burundi, het een hele 
opgave is zich tot 15 minuten spreektijd te beperken.

Volgens de heer Defossé is de noodzaak tot open-
heid, transparantie en samenhang de rode draad van 
de vandaag besproken thema’s.

De kern van de zaak, waar al het overige van afhangt, 
is de toegang tot de archieven, waarin de waarheid of 
althans elementen van die waarheid besloten liggen. Om 
de volledige waarheid aan het licht te brengen via met 
name wetenschappelijk onderzoek, is het dus meer dan 
ooit nodig de overheidsarchieven maar daarnaast ook 
de privéarchieven van het koningshuis en de archieven 
van ondernemingen en van de Kerk zo veel mogelijk te 
ontsluiten.

Aangezien er inderdaad nog veel werk te doen staat, 
somt de heer Defossé een aantal thema’s op die onder-
zoekers uit de vier landen gelijkwaardig zouden moeten 
kunnen bestuderen.

— De economische exploitatie van Congo, Burundi 
en Rwanda vormt een omvangrijk onderwerp dat nog 
moet worden uitgediept. Het is vandaag lastig duidelijk 
zicht te krijgen op de koloniale ondernemingen en de 

des archives. De très nombreuses questions de recherche 
relatives au rôle de la monarchie restent insuffisamment 
étudiées. Le professeur émérite Gustaaf Janssens, 
ancien archiviste du Palais, nous a donné une énorme 
liste de questions de recherche qui demeurent encore 
sans réponse. D’autre part, il existe encore des tabous 
ou des barrières idéologiques autour de questions de 
recherche existantes, par exemple en ce qui concerne 
les investissements des autorités belges ou coloniales 
dans les colonies. Ce sujet est apparemment jugé poli-
tiquement incorrect, car on craint de voir la colonisation 
sous un angle différent. Cependant, ces questions 
sont très pertinentes pour pouvoir brosser un tableau 
historique complet. Quiconque souhaite démonter les 
mythes révisionnistes qui enjolivent le régime colonial 
devraient justement approfondir ces questions.

On a souvent parlé de la capacité des établissements 
de recherche. Les universités et l’AfricaMuseum disposent 
bel et bien d’une capacité académique étendue pour étu-
dier ces questions sans réponse. M. Roggeman souligne 
qu’en tout état de cause, l’orientation de la recherche 
scientifique est une compétence communautaire qui 
dépasse les compétences de cette commission spéciale.

M. Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) souligne qu’après 
l’audition en commission de 140 experts de disciplines 
très diverses et la rencontre avec plus de 130 personnes 
au Congo, au Rwanda et au Burundi, il est très difficile 
de se limiter à 15 minutes de temps de parole.

Selon M Defossé, le fil rouge, qui relie les thèmes 
d’aujourd’hui, est la nécessité d’ouverture, de transpa-
rence et de cohérence.

Le point central, celui sur lequel s’articule tout le reste, 
c’est évidemment l’accès aux archives, là où se cache 
la vérité ou à tout le moins, des éléments de vérité. Et 
donc, faire toute la vérité, via principalement la recherche 
scientifique, nécessite plus que jamais une ouverture la 
plus large possible de nos archives publiques mais aussi, 
des archives privées de la monarchie et des archives 
des entreprises et de l’Église.

Parce que c’est vrai qu’il y a du travail encore à faire, 
M. Defossé a listé une série d’exemples de sujets qui 
devraient pouvoir être traités de manière égale par les 
chercheurs des quatre pays.

— L’exploitation économique du Congo, du Burundi 
et du Rwanda est un pan important qui doit encore être 
approfondi. Il est difficile aujourd’hui d’avoir une iden-
tification claire des entreprises coloniales et de leurs 
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erfgenamen ervan, alsook op de winsten die zij tijdens 
de koloniale periode hebben gemaakt.

— Evenzo is er te weinig onderzoek gevoerd naar de 
misbruiken tijdens missieactiviteiten in Midden-Afrika 
en naar de juiste identiteit van de slachtoffers daarvan.

— Bovendien lijken er maar weinig studies te be-
staan over het antikolonialisme in België tijdens de 
periode 1876-1914, terwijl het bestaan van die stroming 
bekend is en ze de ontkrachting is van het narratief als 
zouden de huidige werkzaamheden naar en inkijk in 
het koloniale verleden een anachronisme zijn wegens 
“de context van die tijd en het feit dat iedereen indertijd 
aldus handelde en dacht”. Overigens valt dat discours al 
evenzeer te ontkrachten doordat sommige Congolezen, 
Burundezen en Rwandezen hun lot in eigen handen 
hebben willen nemen en zich fel tegen het koloniale 
project hebben verzet. Om de nagedachtenis eer aan te 
doen, zijn documentatiewerkzaamheden onontbeerlijk 
en moet bovenal de schijnwerper worden gericht op die 
bewegingen waarmee al die helden en heldinnen zich 
tegen de koloniale macht hebben verzet. Dergelijke docu-
mentatiewerkzaamheden moeten ook worden uitgevoerd 
voor alle tijdvakken waarin tijdens het koloniale tijdperk 
geregeld slachtpartijen en misstanden voorkwamen.

— Er dient nog veel onderzoek te gebeuren naar meer 
bepaald de investeringen van leden van de koninklijke 
familie in Congo, Rwanda en Burundi en in de aldaar 
actieve bedrijven, alsook naar de opbrengsten van die 
investeringen;

— Idem voor de rol van het Belgische onderwijsbestel 
als instrument voor koloniale propaganda.

Dat alles zal alleen kunnen worden onderzocht met 
financiering, beurzen en een betere toegang tot de ar-
chieven. Overigens zou erover kunnen worden nagedacht 
om in het zog van deze commissie een onderzoeks- en 
kenniscentrum over het koloniale verleden op te richten.

Aangaande het wetenschappelijk onderzoek wil de 
spreker een kleine maar volgens hem belangrijke kant-
tekening maken. Tijdens de hoorzittingen werd meer-
maals en volgens de spreker ook terecht opgemerkt dat 
geschiedenis nooit definitief is maar steeds met nieuwe 
invalshoeken wordt aangevuld en verduidelijkt naarmate 
juist door bijvoorbeeld archieven open te stellen nieuwe 
zaken worden ontdekt. Dat is een continu proces; het 
intentieproces dat sommigen hier maken, namelijk dat 
het de bedoeling zou zijn de geschiedenis te herschrij-
ven, is dan ook ronduit belachelijk. De geschiedenis 
wordt immers voortdurend herschreven. Op dit eigenste 
ogenblik zijn tientallen geschiedenisdepartementen 

héritières, ainsi que des bénéfices qu’elles ont réalisés 
sur la période coloniale.

— Il manque aussi des recherches sur les abus dans 
les activités missionnaires en Afrique centrale ainsi que 
l’identification claire des victimes de ces abus.

— Et il semble qu’il n’y ait pas beaucoup de travaux 
sur l’anticolonialisme en Belgique durant la période 1876-
1914 alors que l’on sait que cette mouvance a existé 
et qu’elle invalide le discours selon lequel le travail et 
le regard actuel porté sur le passé colonial relève de 
l’anachronisme à cause du “contexte et le fait que tout 
le monde faisait et pensait comme ça à l’époque”. Ce 
même discours est, au passage, invalide dès lors qu’il 
y eut des Congolais, des Burundais et des Rwandais, 
maîtres et maîtresses de leur destin, qui se sont ferme-
ment opposés au projet colonial. À ce sujet, un travail de 
documentation et surtout, de mise en lumière mouve-
ments de résistances de ces héros et héroïnes face au 
pouvoir colonial est indispensable pour la réhabilitation 
des mémoires. Ce travail de documentation doit égale-
ment être mené pour tous les épisodes de massacres 
et exactions perpétués durant la période coloniale.

— De nombreuses recherches restent encore à faire 
notamment sur les investissements de membres de la 
famille royale au Congo, Rwanda et Burundi et dans les 
sociétés qui y étaient actives et les rendements retirés 
de ces investissements;

— ou encore sur le rôle du système d’enseignement 
belge comme instrument de diffusion de la propagande 
coloniale. 

Tout cela ne pourra se faire que via des financements, 
des bourses et un meilleur accès aux archives. La 
création d’un centre de recherche et d’expertise autour 
du passé colonial pourrait par ailleurs être une piste à 
explorer à l’issue de cette commission.

En parlant de recherche scientifique, l’orateur voudrait 
faire une petite parenthèse parce qu’il pense que c’est 
important. On l’a dit à plusieurs reprises lors de nos 
auditions, et c’est vrai, l’Histoire n’est jamais figée. Au 
fil des nouvelles découvertes, par exemple, quand des 
archives s’ouvrent justement, elle se complète et s’éclaire 
par un nouvel angle. C’est un processus continu. Et c’est 
pourquoi le procès que certains veulent nous faire de 
vouloir “réécrire l’histoire” est parfaitement ridicule. On 
réécrit constamment l’Histoire. En ce moment même, 
dans des dizaines de bureaux d’historiens, on est en 
train de réécrire l’Histoire. C’est pourquoi M. Defossé 
se rallie aux constats qui ont été fait par pratiquement 

CK7168j(R_KolVerl_Deel I)—DP5



1462/000DOC 5588

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

de geschiedenis aan het herschrijven. Om die reden 
schaart de heer Defossé zich achter de vaststellingen 
die nagenoeg alle deskundigen hebben geuit: het is 
zaak nog méér in te zetten op diepgaander onderzoek, 
op projectfinanciering, op contacten tussen weten-
schappers door het visumbeleid voor onderzoekers en 
studenten vlot te trekken, enzovoort. Het lid wil echter 
meteen een halt toeroepen aan wie in de verleiding zou 
komen te stellen dat met al het onderzoek dat nog moet 
worden gevoerd nu geen politieke knoop kan worden 
doorgehakt en er geen verantwoordelijkheid kan worden 
genomen. Zoals al evenzeer lang en breed is aange-
geven, bestaat er onder geschiedkundigen consensus 
over het koloniale bestel zelf, waaruit nu al belangrijke 
conclusies kunnen worden getrokken. De spreker wijst 
bovendien op de wetenschappelijke onderbouwing van 
die werkzaamheden. De mensen die in commissie zijn 
gehoord en met name de onderzoekers in de sociale 
wetenschappen, kwamen niet zomaar hun mening ver-
kondigen; zij kwamen de bevindingen voorleggen die 
zij met de binnen hun vakgebied vereiste gedegenheid 
uit hun werkzaamheden hebben weten af te leiden. De 
spreker wilde dit duidelijk gesteld hebben.

Archieven

De heer Defossé gaat andermaal in op de archieven 
en herinnert aan enkele gewichtige aspecten. Zoals alle 
overheidsarchieven dragen de koloniale archieven bij tot 
de opbouw van een nationale herinnering. Ook om die 
reden is de ontsluiting ervan cruciaal voor het democra-
tisch proces en voor het toezicht op de overheid. Voorts is 
de mondelinge overlevering een niet te veronachtzamen 
geschiedkundige bron. Zoals meermaals aangegeven, 
moet op dit punt dringend iets gebeuren. De mensen 
die de kolonisatie daadwerkelijk hebben meegemaakt 
worden ouder en zullen er op een dag niet meer zijn. 
Hun herinneringen en getuigenissen zijn evenwel een 
bron van rijkdom die we onszelf niet mogen ontzeggen. 
Projecten om die levende getuigenissen zowel hier als 
ginder te verzamelen, op te tekenen en uit te brengen 
zijn dus even belangrijk als een volledige ontsluiting 
van de archieven.

In verband met de koloniale archieven zij erop gewezen 
dat zij “gemeenschappelijk erfgoed” zijn, aangezien zij 
voortspruiten uit de kolonisatie en derhalve deel uitma-
ken van zowel het Belgische patrimonium als dat van de 
DRC, Rwanda en Burundi. Het delen van die archieven 
is dus al even belangrijk als de toegang ertoe. Daartoe 
mag volgens de spreker geen enkel denkspoor – van 
digitalisering tot teruggave van de originelen – worden 
uitgesloten. Een en ander moet worden bekeken met 
de betrokken landen, in het bijzonder met het oog op de 
bewaring van de documenten in kwestie en de opleiding 
van het personeel.

tous nos experts: nous devons encore approfondir la 
recherche, financer des projets, favoriser les contacts 
entre scientifiques, notamment en débloquant la politique 
des visas pour les chercheurs et les étudiants, etc. Mais, 
M. Defossé voudrait tout de suite tordre le cou à une 
tentation. La tentation que pourraient avoir certains de 
dire: puisqu’il y a encore des recherches à faire, nous 
ne pouvons pas trancher politiquement et prendre nos 
responsabilités. Parce que, et ça nous a été aussi lar-
gement dit, il existe déjà un consensus historique sur 
le système colonial en tant que tel, nous permettant 
de déjà tirer des conclusions importantes. L’orateur en 
profite aussi pour insister sur le caractère scientifique 
de ces travaux. Les gens que nous avons auditionné, 
en particulier les chercheurs en sciences sociales, ne 
sont pas venus ici donner une opinion. Ils sont venus 
présenter le résultat de leurs travaux qu’ils ont obtenu 
avec toute la rigueur nécessaire à leur discipline. Voilà 
qui devait être dit.

La question des archives

M. Defossé voudrait donc revenir à la question des 
archives et rappeler quelques éléments importants. 
Tout d’abord, les archives coloniales, comme toutes 
archives publiques, participent à la construction d’une 
mémoire nationale. C’est aussi pour cela qu’y avoir 
accès est primordial pour le processus démocratique 
et le contrôle des pouvoirs publics. La tradition orale 
constitue également une source historique qu’il ne faut 
pas négliger. À ce sujet, nous avons pu entendre à 
plusieurs reprises qu’il y a une urgence. Les personnes 
ayant réellement connu la colonisation, le temps faisant, 
vieillissent et disparaissent. Or, leur mémoire et leurs 
témoignages sont une richesse dont nous ne pouvons 
faire l’économie. La mise en place de projets visant à 
recueillir, enregistrer et publier ces témoignages vivants 
ici comme là-bas est donc aussi primordial que l’accès 
complet aux archives.

Pour revenir aux archives coloniales, il est important 
de rappeler qu’elles sont “un patrimoine commun” en ce 
qu’elles sont nées de la colonisation et de ce fait, elles 
font tout autant partie du patrimoine de la Belgique que 
de celui de la RDC, du Rwanda ou du Burundi. La ques-
tion du partage est donc aussi importante que celle de 
l’accès. Ce partage doit à notre sens n’exclure aucune 
piste. De la numérisation à la restitution des originaux. 
C’est là un travail à mener avec ces pays, notamment 
sur la question de la conservation de ces documents 
et sur la formation du personnel.
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Dat alles neemt niet weg dat niet alle archieven zich 
in België bevinden. Zo worden de archieven van de 
Verenigde Naties bewaard in de Verenigde Staten en 
die van de Witte Paters in Rome. Toegang ertoe is 
dus niet evident, maar zulks kan gedeeltelijk worden 
opgelost door naar die documenten te verwijzen in een 
algemene databank over de archieven met betrekking 
tot het koloniaal verleden. In het verlengde van deze 
commissie zou ook het denkspoor kunnen worden ver-
kend waarbij aan de bevoegde instanties wordt verzocht 
die archieven te digitaliseren en ze vervolgens online 
beschikbaar te maken.

In België zelf, daarentegen, bestaat er al een eerste 
databank met betrekking tot de koloniale archieven: 
de Guide des sources de l’histoire de la colonisation. 
Aan de hand daarvan krijgt men zicht op de namen en 
locaties van alle bronnen over het koloniaal verleden bij 
meer dan 80 Belgische archiefinstellingen. Hoewel die 
gids een eerste belangrijke stap is, moet ze uiteraard 
navolging krijgen met de declassificatie van andere 
archieven, wat weldra te gebeuren staat.

Het volstaat echter niet de archieven gewoon open 
te stellen. Toegang tot een archief is vandaag geen 
sinecure; een onderzoeker of burger die er een wil 
raadplegen, stuit dan ook op meerdere hinderpalen. 
Mevrouw Piret schat dat slechts de helft van de archieven 
publiek toegankelijk is en volgens mevrouw Van Beurden 
geldt dat voor slechts 31 % van de archieven van het 
Museum van Tervuren. De enorme rijkdom in de kelders 
indachtig, is zulks uiteraard onaanvaardbaar. Ook rijzen 
er praktische problemen, vooral aangaande de digitale 
beschikbaarheid van de Belgische koloniale archieven, 
de openingsuren van de archieven en het beschikbare 
personeel. Opdat ze werkelijk dienstig zouden zijn, dienen 
de archieven over voldoende middelen en personeel te 
kunnen beschikken.

Tot slot blijkt het voor onderzoekers uit de DRC, 
Rwanda en Burundi haast onmogelijk te zijn aan een 
visum te geraken. We mogen dan wel verkondigen 
dat de archieven voor iedereen openstaan en dat het 
geenszins de bedoeling is wat dan ook te verbergen, 
maar dat neemt niet weg dat wie ze wil raadplegen in 
België zelf moet zijn. Daarmee is de hypocrisie van het 
Belgische systeem blootgelegd, want degenen die zich 
over onze gezamenlijke geschiedenis willen buigen wordt 
het onmogelijk gemaakt België binnen te geraken. Lukt 
dat toch, dat vindt men er niet beter op hen te vernederen 
door om de haverklap om documenten te verzoeken of 
volstrekt onzinnige garanties te eisen.

Uiteraard dient ook het heikele thema van de declas-
sificatie te worden aangekaart. Enkele weken geleden 
bood de tekst van de heer Van Hecke een opening 

Cela étant, certaines archives sont éparpillées au-
delà de nos frontières. Les archives des Nations Unies 
par exemple, sont conservées aux États-Unis et les 
archives des Pères Blancs à Rome. Cela représente 
une difficulté pour d’accès qui peut néanmoins être 
partiellement résolue en mentionnant l’existence de 
ces documents dans une base de données générale 
des archives relatives au passé colonial. Une requête 
adressée aux organes compétents visant à la numéri-
sation de ces archives pour permettre un accès en ligne 
est également une piste pouvant être explorée à l’issue 
des travaux de cette commission.

Au niveau national, par contre, il existe une première 
base de données relative aux archives coloniales, “le 
Guide des sources de l’histoire de la colonisation” qui 
permet d’identifier et de localiser toutes les sources rela-
tives au passé colonial disponibles dans plus de 80 ins-
titutions de conservation en Belgique. Ce travail est une 
première étape importante qui devra évidemment être 
poursuivi et complété avec la déclassification d’archives 
supplémentaires qui sera effective sous peu.

Cela dit, la simple ouverture des archives ne suffit pas. 
L’accès aux archives est actuellement loin d’être aisé et 
plusieurs obstacles se dressent devant le chercheur ou 
le citoyen qui souhaiterait les consulter. Tout d’abord, 
seules 50 % des archives sont publiques selon l’estimation 
de Mmes Piret et Van Beurden relève que seuls 31 %
des archives du Musée de Tervuren sont accessibles. 
C’est inacceptable évidemment quand on sait la richesse 
de ce qui dort dans ces caves. Ensuite, des problèmes 
pratiques se posent également. Notamment la dispo-
nibilité numérique très limitée des archives coloniales 
belges de même que les heures d’ouverture des lieux 
de conservation et la quantité de personnel disponible. 
Il nous faut doter correctement nos archives en moyen 
et en personnel pour qu’elles puissent réellement servir.

Enfin, il existe un obstacle gigantesque pour les 
chercheurs issus de la RDC, du Rwanda et du Burundi, 
c’est bien sûr l’obtention d’un visa. Nous avons beau 
proclamer que les archives sont ouvertes à tous et qu’il 
n’y a aucune volonté de cacher quoique ce soit. Pour 
pouvoir les consulter, cela nécessite d’être présent en 
Belgique. Et c’est là que s’exprime la grande hypocrisie 
de notre système puisqu’on empêche ceux qui veulent 
se pencher sur notre histoire commune d’entrer sur 
notre territoire. Ou bien on s’ingénie à les humilier en 
réclamant sans cesse des documents ou des garanties 
insensées.

Et puis bien sûr, nous devons relever la question sen-
sible de la déclassification. Une avancée a été obtenue 
il y a quelques semaines avec le texte de M. Van Hecke 
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door te voorzien in automatische declassificatie van 
het archief na honderd jaar. Als het om het koloniaal 
verleden betreft, is die termijn uiteraard niet geschikt. 
De tekst heeft het overigens over een maximumtermijn, 
maar niets belet dat sneller wordt overgegaan tot declas-
sificatie, wat de commissie ook aanbeveelt. Afgaande 
op wat in de commissie ter sprake is gekomen, dient 
volgens de heer Defossé voor de komende declas-
sificaties een rangorde van de Afrikaanse archieven te 
worden opgesteld.

Tot slot gaat de spreker in op het vraagstuk van de 
metissen. Metissen die op zoek gaan naar hun wortels 
zien één grote hinderpaal opduiken, de onverbiddelijke 
toepassing van de gegevensbeschermingsverordening 
(AVG). Er moet worden nagegaan hoe iemand die infor-
matie over de eigen identiteit of geschiedenis zoekt, via 
wettelijke weg een uitzondering op de AVG kan verkrijgen. 
Hoe onrechtvaardig moet het niet aanvoelen wanneer je 
je bij het Rijksarchief aanmeldt maar vervolgens geen 
toegang krijgt tot de enkele meters verderop beschikbare 
fiche met de naam waar je al je hele leven op zoek naar 
bent? Op die manier leeft het koloniaal geweld voort.

Metissen

Nog in verband met dit voortlevend geweld meent de 
heer Defossé dat tijdens de hoorzittingen één onder-
werp over het hoofd is gezien: de metissen die rond de 
onafhankelijkheid aan hun lot zijn overgelaten maar ter 
plaatse zijn gebleven. De commissie heeft tijdens haar 
werkbezoek met enkele van die metissen kunnen ken-
nismaken. Die verschrikkelijke verhalen die nooit aan bod 
komen, hebben een diepe indruk op de heer Defossé 
gemaakt. Er staat dus nog veel te doen om de weg die 
deze mensen hebben afgelegd uit te klaren en de hun 
aangedane onrechtvaardigheid te herstellen. De ver-
ontschuldigingen die in 2018 aan de metissen in België 
zijn aangeboden, lijken hem dan ook onvolledig te zijn. 
Hier moet voort werk van worden gemaakt.

Eveneens in verband met de metissen wil de spre-
ker nogmaals ingaan op het visumvraagstuk. Ook op 
dat punt zou extra leed kunnen worden bespaard aan 
mensen die al zwaar hebben afgezien; geen erger leed 
immers dan je kind uit je armen weggerukt te zien. In 
Congo, Rwanda en Burundi wonen tot op vandaag nog 
enkele vrouwen die graag naar België zouden komen 
om hun familieleden te ontmoeten, om in weerwil van 
de jarenlange afwezigheid banden aan te halen en om 
de verloren tijd toch enigszins in te halen. Die vrouwen 
zien hun droom evenwel keihard en genadeloos aan 
diggelen geslagen als gevolg van de visumkwestie. De 
commissie heeft die inmiddels al oudere vrouwen horen 
getuigen van de administratieve lijdensweg die ze moeten 

qui prévoit la déclassification automatique des archives 
après 100 ans, mais c’est évidemment insuffisant quand 
on parle de la colonisation. Il faut rappeler qu’on parle 
d’un délai maximum, mais qu’absolument rien n’empêche 
une déclassification plus rapide. Et c’est ce que nous 
recommandons. Par ailleurs, M. Defossé croit qu’avec 
tout ce que nous avons entendu, il serait nécessaire 
d’appliquer une priorisation des archives africaines dans 
les déclassifications à venir.

Un dernier mot sur les archives et sur la problématique 
des métisses. Aujourd’hui, il existe un obstacle terrible 
qui empêche une partie des métis de retrouver leurs 
racines. Et c’est évidemment le RGPD qui s’applique de 
manière cruelle. Il est nécessaire de trouver un moyen 
légal permettant une exception au RGPD quand on 
cherche des informations sur sa propre identité, sur sa 
propre histoire. Quelle injustice aujourd’hui pour ces 
personnes qui se rendent aux AGR, par exemple, et qui 
savent qu’à quelques mètres de là où elles se trouvent, 
il existe un fiche sur lequel est inscrit le nom qu’elles 
ont attendu toute leur vie mais qu’on leur interdit de 
consulter. C’est une violence coloniale qui se perpétue.

La problématique des métis

Et tant qu’on parle de violence qui se perpétue, 
M. Defossé croit que nous sommes passés à côté d’un 
sujet pendant nos auditions, c’est celui des métis qui ont 
été abandonnés aux alentours des indépendances, mais 
qui sont eux restés sur place. Nous avons eu l’occasion 
d’en rencontrer pendant notre visite de travail. M. Defossé 
a été marqué par ces histoires terribles dont on ne parle 
jamais. Il y a donc là un gros travail à réaliser pour clarifier 
ces trajectoires et réparer ces injustices. Il lui semble 
donc que les excuses de 2018 aux métis de Belgique 
n’étaient pas complètes. Le travail doit se poursuivre.

L’orateur voudrait une fois encore revenir à la question 
des visas tant qu’on parle des métis. Parce que là aussi, 
des souffrances pourraient être épargnées à des gens qui 
ont déjà beaucoup souffert. Et notamment de la pire des 
manière qui soit, celle de se voir arracher son enfant des 
mains. Aujourd’hui, il reste encore quelques femmes au 
Congo, Rwanda et Burundi qui aimeraient pouvoir venir 
en Belgique pour rencontrer leur famille, nouer des liens 
malgré les années d’absence et essayer de rattraper un 
peu du temps perdu. Or, pour ces femmes, le couperet 
des visas se fait là aussi insensible et violent. Et nous 
avons entendu les témoignages concernant les tracas-
series administratives que l’on impose à ces femmes 
âgées, les forçant parfois à se déplacer plusieurs fois 
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ondergaan en die hen ertoe verplicht vanuit de verste 
uithoeken van het land meermaals naar Kinshasa te 
reizen. Er moet absoluut worden gezorgd voor vlottere 
aanvragen en eenvoudigere procedures. De tijd vliegt, 
de betrokken moeders zijn met almaar minder; laten we 
niet wachten tot niemand nog overblijft.

Lumumbacommissie

De heer Defossé wil zijn betoog afsluiten met 
een waarschuwing. Uit de hoorzittingen over de 
Lumumbacommissie en uit de metissenresolutie die-
nen we één belangrijke les te trekken: inhoudelijk werk 
verrichten en conclusies en aanbevelingen aannemen is 
prima, maar het ergste zou zijn mochten ze uiteindelijk 
een dode letter zijn. Van de vele beloften die twintig jaar
geleden zijn gemaakt, is zoals de commissie heeft mogen 
horen nog, niet veel in huis gekomen. Daarmee is bij 
uitstek het voorbeeld gegeven van hoe deze commis-
sie het niét mag aanpakken. Anders zal ze de woede, 
de rancune en het wantrouwen alleen maar hebben 
opgepookt. Volgens de heer Defossé is de commissie 
het aan zichzelf verplicht een mechanisme uit te werken 
om de door haar te formuleren aanbevelingen regelmatig 
te doen opvolgen. Daarbij moet het om méér gaan dan 
de traditionele parlementaire vragen. Daarbij kunnen 
meerdere vormen in overweging worden genomen, 
kunnen de verschillende beleidsniveaus en bijvoorbeeld 
ook het middenveld worden betrokken, enzovoort. Ook 
daar mogen we de ogen niet voor sluiten. Anders zal de 
commissie niet alleen haar tijd hebben verspild, maar 
ook de verwachtingen niet hebben waargemaakt.

De heer Christophe Lacroix (PS) dankt alle des-
kundigen voor de kwaliteit van hun uiteenzettingen. Zij 
hebben onze ogen geopend en ons bewustgemaakt van 
de impact die de kolonisatie heeft gehad. Dankzij hun 
inzichten kunnen we onze aanbevelingen verfijnen. Heel 
wat onduidelijke zones moeten nog worden uitgediept, 
zoals de verantwoordelijkheid van de ondernemingen 
en de Kerk. Zullen zij toegang bieden tot hun archieven? 
Tijdens de kolonisatie werden systematisch brutaliteiten 
begaan. Het narratief over de zogenaamde weldaden 
van de kolonisatie is misplaatst. De Koning heeft zijn 
spijt betuigd voor wat gebeurd is tijdens de kolonisatie. 
De ongelijke verhoudingen hebben tot onaanvaardbare 
zaken geleid.

Thematisch wenst de heer Lacroix twee punten nader 
toe te lichten.

Zaak-Lumumba

Dankzij de gerechtelijke stappen kon vooruitgang 
worden geboekt. Een koffertje met resten van het stof-
felijk overschot van Lumumba is overgemaakt. De eerste 

vers Kinshasa en traversant tout le pays. Nous devons 
faciliter absolument ces demandes et simplifier les 
procédures. Le temps file, les mères sont de moins en 
moins nombreuses, n’attendons pas qu’elles ne soient 
plus là pour réagir.

La commission Lumumba

M. Defossé voudrait clôturer mon intervention avec 
un avertissement. De nos auditions sur la commission 
Lumumba et sur la résolution concernant les métis, nous 
devons apprendre une leçon importante: c’est très bien 
de faire un travail de fond et de voter des conclusions 
et recommandations mais la pire chose qui puisse 
arriver, c’est que tout cela reste lettre morte. On l’a 
entendu, beaucoup de promesses qui avaient été faites 
ne sont toujours pas tenues aujourd’hui, 20 ans après. 
C’est le contre-exemple parfait de ce que nous devons 
faire dans cette commission. Sinon, nous n’aurons fait 
qu’attiser les colères, les ressentiments et la défiance. 
Je crois que nous devons donc nous attacher à définir 
un mécanisme de suivi régulier des recommandations 
que nous adopterons. Un mécanisme qui va au-delà 
des classiques questions parlementaires. Cela peut 
prendre diverses formes, associer différents niveaux 
de pouvoir, la société civile, … Mais nous ne pouvons 
pas faire l’impasse là-dessus sinon, nous aurons à la 
fois perdu notre temps et trahi les attentes envers notre 
commission.

M. Christophe Lacroix (PS) remercie tous les experts 
pour la qualité de leurs interventions. Ils ont ouvert les 
yeux des membres de la commission et leur ont fait 
prendre conscience de l’impact de la colonisation. Grâce 
à leurs observations, elle pourra affiner ses recomman-
dations. De nombreuses zones floues restent à explorer, 
par exemple en ce qui concerne la responsabilité des 
entreprises et de l’Église. Celles-ci donneront-elles 
accès à leurs archives? Des brutalités systématiques ont 
été commises pendant la colonisation. Le discours sur 
les prétendus bienfaits de la colonisation est déplacé. 
Le Roi a exprimé des regrets pour ce qui s’est passé 
durant la colonisation. L’inégalité des relations a eu des 
conséquences inacceptables.

Sur le plan thématique, M. Lacroix souhaite com-
menter deux points.

Affaire Lumumba

Les procédures judiciaires ont permis de réaliser des 
progrès. Un coffret contenant les restes de la dépouille de 
M. Lumumba a été remis. Le premier ministre a reconnu 
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minister heeft erkend dat diverse ministers uit de toen-
malige regering een morele verantwoordelijkheid dragen 
in verband met de moord op Lumumba, en heeft zijn 
verontschuldigingen aangeboden. Staatssecretaris 
Dermine heeft een openbare oproep gelanceerd om de 
originele versie van de toespraak van Patrice Lumumba, 
die werd uitgesproken naar aanleiding van de onafhanke-
lijkheid, terug te vinden. Een facsimile van de toespraak 
van Lumumba die in 2015 werd teruggevonden, wordt 
bewaard in het Rijksarchief en kan op het internet worden 
geraadpleegd. Het origineel ontbreekt nog, maar zou 
zich nog steeds in België bevinden bij de nakomelingen 
van degenen die dit hebben ontvreemd. Het is essentieel 
dit origineel terug te geven.

Tijdens de hoorzittingen bleek dat een van de on-
derzoekers van de onderzoekscommissie, de enige 
Afrikaanse deskundige, de grootste moeilijkheden onder-
vond om zijn werk op een treffelijke wijze uit te voeren.

Metissen

De excuses van de eerste minister ten aanzien van 
de metissen waren noodzakelijk, maar volstaan niet. 
We hebben nood aan concrete maatregelen. Nog twee 
fundamentele aanbevelingen moeten worden uitgevoerd. 
Dankzij de positieve druk van de metissenverenigingen 
en de inspanningen van een aantal parlementsleden 
heeft onze regering een oplossing gevonden voor de 
kinderen uit een Belgische vader en een Afrikaanse 
moeder om geboorteakten te bekomen.

Een toegang tot de archieven en een uitzondering 
op de GDPR-regels dringt zich op. Hiertoe werd een 
tekst ingediend.

De spreker wenst ook een snelle opvolging rond 
het historisch onderzoek van de metissen die werden 
geboren tijdens de kolonisatie.

Het is essentieel dat ter nagedachtenis van de metis-
sen een gedenkteken wordt opgericht.

De metissen die werden achtergelaten in Congo heb-
ben het gevoel aan hun lot te zijn overgelaten. Ook zij 
hebben nood aan maatregelen.

Vervolgens neemt de heer Jean-Marc Delizée (PS) het 
woord. De spreker dankt de deskundigen en de diensten 
van de Kamer voor hun bijdrage tot de werkzaamheden. 
Het werkbezoek aan de drie landen getuigde van een 
grote toegevoegde waarde. Er is een grote vraag naar 
transparantie in het onderzoek van het koloniaal verleden.

De Guide des sources de l’histoire de la colonisation
is een belangrijk instrument, maar lost niet alles op. Er 

que plusieurs ministres du gouvernement de l’époque 
portaient une responsabilité morale dans le meurtre de 
M. Lumumba, et présenté ses excuses. Le secrétaire 
d’État Dermine a lancé un appel public pour retrouver 
la version originale du discours prononcé par Patrice 
Lumumba à l’occasion de l’indépendance. Un fac-similé 
de ce discours de Lumumba a été retrouvé en 2015. Il est 
conservé aux Archives de l’État et peut être consulté sur 
le web. L’original est toujours introuvable, mais il serait 
toujours en Belgique chez les descendants de ceux 
qui l’ont dérobé. Il est essentiel de restituer cet original.

Les auditions ont révélé que l’un des enquêteurs 
de la commission d’enquête, le seul expert africain, a 
rencontré les plus grandes difficultés pour mener son 
travail à bien.

Métis

Les excuses adressées aux métis par le premier 
ministre étaient nécessaires mais insuffisantes. Nous 
avons besoin de mesures concrètes. Deux recomman-
dations fondamentales doivent encore être mises en 
œuvre. Grâce à la pression positive des associations 
de métis et aux efforts de certains parlementaires, notre 
gouvernement a trouvé une solution pour que les enfants 
nés d’un père belge et d’une mère africaine puissent 
obtenir un acte de naissance.

Un accès aux archives et une exception aux règles 
du RGPD s’imposent. Un texte a été soumis à cette fin.

L’intervenant souhaite également un suivi rapide des 
recherches historiques menées sur les métis nés durant 
la colonisation.

Il est essentiel qu’un mémorial soit érigé à la mémoire 
des métis.

Les métis restés au Congo ont le sentiment d’avoir 
été abandonnés à leur sort. Eux aussi ont besoin que 
des mesures soient prises en leur faveur.

M. Jean-Marc Delizée (PS) prend ensuite la parole. 
L’intervenant remercie les experts et les services de la 
Chambre pour leur contribution aux travaux. La visite de 
travail menée dans les trois pays a eu une grande valeur 
ajoutée. Il existe une forte demande de transparence 
dans l’étude du passé colonial.

Le Guide des sources de l’histoire de la colonisation 
est un outil important mais ne résout pas tout. Certaines 
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zijn nog een aantal private archieven die niet voor ieder-
een toegankelijk zijn, zoals de archieven van de Kerk.

Het is noodzakelijk in voldoende middelen voor archi-
vering te voorzien, want dit alles moet logistiek worden 
ondersteund.

De toegang tot de archieven van de Union Minière 
du Haut Katanga (en de opvolgers) is noodzakelijk om 
de verantwoordelijkheid van de ondernemingen tijdens 
het koloniaal verleden uit te spitten.

Op  20 juni 2022 werd een wet op de archieven una-
niem aangenomen, maar er staat nog werk te doen, 
zoals het prioriteren van de declassificatie.

De toegankelijkheid tot de archieven voor de vorsers 
van de drie landen kan verder worden gefaciliteerd.

Er zijn reeds enkele stappen gezet, maar de weg is 
nog lang.

De heer Kurt Ravyts (VB) wenst de volgende punten 
toe te lichten.

Metissen

De heer Ravyts merkt op dat zijn fractie de strijd 
van de metissen voor erkenning steunt, op familiaal en 
administratief vlak.

Na de aanneming van de resolutie in maart 2018 en 
de excuses (2019) moest dit engagement ook gehono-
reerd worden.

De vzw Metissen trok begin 2021 aan de alarmbel 
om de resolutie te concretiseren.

De resolutie omvatte elf verzoeken en is opgenomen in 
het regeerakkoord van de federale regering. Er ging wel 
enige tijd verloren in de periode tussen mei 2019 en ok-
tober 2020. De FOD Buitenlandse Zaken coördineert 
thans de uitvoering van de resolutie.

Het lopende onderzoeksproject (fase 2) ging begin 
dit jaar van start en implementeert het zesde verzoek van 
de resolutie. Een uitvoerig historisch onderzoek naar de 
rol van de civiele en religieuze overheden in de behan-
deling van de metissen tijdens de Belgische kolonisatie 
moet leiden tot de publicatie van een tweetalige studie.

In de eerste fase was er de relationele databank. De 
heer Ravyts gaat ermee akkoord dat de gerichte dis-
criminatie van metissen wordt gesitueerd en begrepen 
als een onderdeel van het bredere koloniale systeem, 
en dat een studie wordt verricht naar de toenmalige 

archives privées ne sont pas accessibles à tous, notam-
ment les archives de l’Église.

Il convient de prévoir des moyens suffisants pour 
l’archivage, car tout ce travail doit être soutenu sur le 
plan logistique.

Il faudra avoir accès aux archives de l’Union Minière 
du Haut Katanga (et de ses successeurs) pour pouvoir 
examiner en profondeur la question de la responsabilité 
des entreprises durant le passé colonial.

Une loi sur les archives a été votée à l’unanimité 
le 20 juin 2022, mais il reste d’autres travaux à mener 
à bien, comme la priorisation de la déclassification.

L’accès aux archives peut aussi être facilité pour les 
chercheurs des trois pays.

Certaines mesures ont déjà été prises, mais la route 
est encore longue.

M. Kurt Ravyts (VB) souhaite commenter les points 
suivants.

Les métis

M. Ravyts fait observer que son groupe soutient la 
lutte des métis en vue d’une reconnaissance aux niveaux 
familial et administratif.

Après le vote de la résolution en mars 2018 et les 
excuses en 2019, cet engagement aurait également 
dû être honoré.

L’ASBL métis a tiré la sonnette d’alarme dé-
but 2021 pour que la résolution soit mise en œuvre.

Cette résolution, qui comprenait 11 demandes, a été 
intégrée dans l’accord de gouvernement fédéral. Du 
temps a été perdu entre mai 2019 et octobre 2020. Le 
SFF Affaire étrangères coordonne aujourd’hui la mise 
en œuvre de la résolution.

Le projet de recherche en cours (phase 2) a débuté 
cette année et met en œuvre l’article 6 de la résolution. 
Une recherche historique minutieuse sur le rôle des 
autorités civiles et religieuses dans le traitement réservé 
aux métis durant la période de la colonisation belge 
doit déboucher sur la publication d’une étude bilingue.

Dans un premier temps, la base de données rela-
tionnelle a été constituée. M. Ravyts partage l’avis qu’il 
convient de situer et de comprendre la discrimination 
ciblée à l’égard des métis dans le cadre plus large du 
système colonial et de réaliser une étude sur les cadres 
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juridische en ideologische kaders rond interraciale re-
laties, afstamming, voogdij en nationaliteit, en naar de 
wijze waarop die de behandeling en sociale positie van 
metissen hebben beïnvloed.

Het metissenvraagstuk hield meerdere koloniale im-
peria bezig. Verschillende groepen gemengde kinderen 
waren tijdens de koloniale en postkoloniale periode het 
doelwit van gerichte segregatiepraktijken. Wat hierbij de 
Belgische specifieke kenmerken zijn, is een belangrijke 
invalshoek.

De tweede fase zal ook een luik mondelinge geschie-
denis omvatten. Er is inderdaad vooruitgang geboekt 
op het vlak van de geboorteakten, maar de toegang tot 
de archieven van de congregaties blijft een knelpunt.

Lumumba

De VB-fractie wenst niet mee te gaan in de sacralise-
ring van Patrice Lumumba als hét symbool en hét refe-
rentiepunt van de strijd tegen dekolonisatie en racisme.

De heer Ravyts gaat ermee akkoord dat het historisch 
onderzoek rond de beraamde moord op Lumumba on-
toereikend is. De rol van de VS en de VN werd uit beeld 
gehouden. Het is zeker zo dat de Belgische militairen in 
Congo niet uitsluitend bezig waren met het garanderen 
van de veiligheid van de Belgische burgers, maar zeker 
actieve instrumenten waren in de context van de Koude 
Oorlog. De politieke beweging rond Lumumba werd im-
mers gepercipieerd als aanleunend bij de invloedssfeer 
van de toenmalige USSR. Anticommunisme in België 
was toen zeker een gegeven. En ja, sommige Belgische 
actoren droegen een morele verantwoordelijkheid in de 
omstandigheden die tot de dood van Lumumba hebben 
geleid. Het laatste woord over de individuele betrokken-
heid van de ministers is nog niet gezegd.

Toch wenst de heer Ravyts één zaak aan te halen. 
Lumumba was een politieke tegenstander. Natuurlijk is 
dit geen vrijbrief voor het in de hand werken van poli-
tieke ontvoering, foltering en uiteindelijk doodslag, maar 
soms heeft de heer Ravyts het gevoel dat wie zich als 
een tegenstander van het ideeëngoed van de politicus 
Lumumba opwerpt door bepaalde krachten in deze 
commissie wordt gecriminaliseerd. Omgekeerd wordt 
Lumumba en zijn ideeëngoed dan gesacraliseerd als 
icoon voor volksparticipatie en democratie. De fractie 
van de heer Ravyts past voor een dergelijke benadering. 
Dat belet niet dat de Belgische verantwoordelijkheid in 
deze zaak moet worden onderzocht.

juridique et idéologique de l’époque en ce qui concerne 
les relations interraciales, la filiation, la tutelle et la 
nationalité, ainsi que sur la manière dont ces cadres 
ont exercé une influence sur le traitement réservé aux 
métis et sur leur position sociale.

La question des métis a occupé plusieurs empires 
coloniaux. Durant les périodes coloniale et postcoloniale, 
différents groupes d’enfants métis ont été la cible de 
pratiques de ségrégation ciblées. Il importe à cet égard 
d’examiner les spécificités belges.

La deuxième phase englobera également un volet 
concernant l’histoire orale. Des progrès ont en effet été 
réalisés en matière d’actes de naissance, mais l’accès 
aux archives des congrégations reste problématique.

Lumumba

Le groupe VB n’entend pas participer à la sacralisation 
de Patrice Lumumba en tant que symbole et référence 
de la lutte contre la colonisation et le racisme.

M. Ravyts partage l’avis que l’enquête historique sur 
l’assassinat prémédité de Lumumba est incomplète. Les 
rôles joués par les États-Unis et par les Nations Unies
n’ont pas été examinés. Il est avéré que les militaires 
belges opérant au Congo n’avaient pas pour seule 
mission de garantir la sécurité des citoyens belges et 
qu’ils étaient des instruments actifs dans le contexte 
de la Guerre froide. En effet, le mouvement politique 
autour de Lumumba a été perçu comme proche de la 
sphère d’influence de l’URSS. À l’époque, l’anticom-
munisme était bien présent en Belgique. Il convient de 
reconnaître que certains acteurs belges portent une part 
de responsabilité morale dans les circonstances ayant 
entraîné la mort de Lumumba. Tout n’a pas encore été 
dit sur l’implication individuelle des ministres.

M. Ravyts souhaite néanmoins revenir sur un point en 
particulier. Lumumba était un opposant politique. Il va de 
soi que ce contexte politique ne justifie pas l’enlèvement, 
la torture et finalement l’homicide, mais M. Ravyts a 
parfois eu l’impression que certaines forces présentes 
dans cette commission criminalisent le fait de ne pas 
partager l’idéologie politique de Lumumba. Le groupe 
de M. Ravyts ne participe pas à la tendance à la sacrali-
sation de Lumumba et de son idéologie en tant qu’icône 
de la participation populaire et de la démocratie. Cela 
n’enlève toutefois rien au fait qu’il convient d’examiner 
la responsabilité de la Belgique dans cette affaire.
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Toegang tot de koloniale archieven

Er is volgens de heer Ravyts belangrijke vooruitgang 
geboekt met de ontsluiting van de archieven van de kolo-
nisering in het algemeen. De gids waar meerdere leden 
reeds naar verwezen (Guide des sources de l’histoire 
de la colonisation) uit 2021 is een grote stap vooruit. De 
digitalisatie is een spoor (gemeenschappelijke aard van de 
koloniale archieven) dat belangrijk is voor de Congolese 
onderzoekers. Er moet een oplossing worden gevonden 
voor de ongelijke toegang tot archieven. Dekolonisatie 
op dat domein betekent samenwerking met de lokale 
archivarissen van de drie landen.

Naast de nood aan digitalisering zijn ook inventaris-
sen nodig.

Wat de bedrijfsarchieven betreft, sluit de spreker zich 
aan bij de verzoeken tot declassificatie en openstelling 
van de archieven.

De VB-fractie staat open voor meer financiële mid-
delen voor bewaring, digitalisering en personeel voor de 
historische archieven en dus ook de koloniale archieven. 
Automatische declassificatie na 50 jaar is een goede 
denkpiste.

De rol van de monarchie kan verder worden onder-
zocht. De spreker sluit zich ook aan bij de beschouwingen 
van de heer Roggeman over de lacunes in het onderzoek 
en vindt dat het onderzoek naar de geschiedenis van 
na 1960 geen taboe mag zijn. Er was te weinig aandacht 
in deze commissie voor de dekolonisatieperiode. De 
heer Ravyts stelt dat deze periode als een puinhoop 
kan worden beschouwd.

Inhoudelijke analyse van de parlementaire 
werkzaamheden met betrekking tot Congo tussen 
1908 en 1960

De heer Ravyts wenst tot slot aandacht te besteden 
aan het onderzoek naar de parlementaire aandacht 
voor Congo tussen 1908 en 1960. De diensten van de 
Kamer hebben hierover een nota opgesteld. Uit het 
onderzoek van de diensten bleek dat de uitvoerende 
en de wetgevende macht inzake Belgisch Congo bij de 
Koning lag en de facto bij de politiek verantwoordelijke 
minister van Koloniën. De Kamers hadden wel het laatste 
woord bij de jaarlijkse goedkeuring van de begroting van 
de kolonie. Het koloniaal bestuur in Congo was echter 
nooit echt het voorwerp van politiek of parlementair 
debat. Slechts aan het einde van de koloniale periode, 
vanaf 1958, is er meer parlementaire aandacht.

Accessibilité des archives coloniales

M. Ravyts estime qu’une avancée importante a été 
enregistrée avec l’ouverture des archives de la coloni-
sation en général. Le “Guide des sources de l’histoire 
de la colonisation” (2021), auquel plusieurs membres ont 
renvoyé, constitue un grand pas en avant. La numérisation 
est une piste (nature commune des archives coloniales) 
importante pour les chercheurs congolais. Il convient de 
résoudre le problème de l’accès inégal aux archives. 
Dans ce domaine, la décolonisation est synonyme de 
coopération avec les archivistes des trois pays.

Outre la numérisation, des inventaires sont également 
nécessaires.

L’intervenant se rallie aux demandes de déclassification 
et d’ouverture des archives d’entreprises.

Le groupe VB est favorable à l’augmentation des 
moyens alloués à la conservation, à la numérisation et 
au personnel des archives historiques, et donc égale-
ment aux archives coloniales. La déclassification auto-
matique après cinquante ans est une piste de réflexion 
intéressante.

Le rôle de la monarchie pourrait être examiné de 
façon plus approfondie. L’intervenant partage les consi-
dérations de M. Roggeman sur les lacunes de l’enquête 
et il estime que l’examen des évènements qui ont eu 
lieu après 1960 ne peut pas constituer un tabou. Cette 
commission n’a pas accordé une attention suffisante à 
la période de la décolonisation. M. Ravyts indique que 
cette période a été marquée par un grand désordre.

Analyse de fond des travaux parlementaires relatifs 
au Congo entre 1908 et 1960

Pour conclure, M. Ravyts souhaite revenir sur l’étude 
concernant l’attention parlementaire pour le Congo 
entre 1908 et 1960, qui a fait l’objet d’une note rédigée 
par les services de la Chambre. Cette étude indique que 
les pouvoirs exécutif et législatif étaient détenus par le 
Roi en ce qui concerne le Congo belge, et de facto par 
le ministre des Colonies, qui portait la responsabilité 
politique. Les Chambres avaient toutefois le dernier 
mot au travers de l’approbation annuelle du budget 
de la colonie. L’administration coloniale au Congo n’a 
cependant jamais fait l’objet d’un débat politique ou 
parlementaire. L’attention parlementaire n’a augmenté 
qu’à la fin de la période coloniale, soit à partir de 1958.
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Wel was duidelijk dat in het interbellum het Parlement 
heel wat documentatie kreeg. Zo werd de Kamer op de 
hoogte gebracht van bij koninklijk decreet toegestane 
concessies aan bedrijven of particulieren. De Kamer was 
dus op de hoogte van mijnontginningen en concessies 
van gronden.

De heer Benoît Piedboeuf (MR) merkt op dat na 
vele maanden van hoorzittingen en een bezoek van 
sommige leden aan de voormalige kolonie en de twee 
vroegere Belgische protectoraten het einde van de werk-
zaamheden nadert: er volgen nog twee, meer politieke 
synthesedebatten waarop elke fractie haar analyse en 
prioriteiten zal kunnen verwoorden, waarna nog aan-
bevelingen en conclusies zullen worden aangenomen.

Onder verwijzing naar het werk dat mevrouw Gilson 
sinds het begin van deze commissie heeft verricht, zal 
de heer Piedboeuf zijn betoog in twee delen opsplitsen. 
De spreker zal eerst kort wijzen op de lijn die de MR-
fractie sinds het begin van de werkzaamheden van deze 
commissie heeft gevolgd en vervolgens ingaan op de 
vier specifieke agendapunten.

Gevolgde lijn

Het Parlement heeft de bijzondere commissie Koloniaal 
Verleden opgericht met als opdracht objectief en genu-
anceerd maar ook toekomstgericht te werken.

Voor de MR-fractie, die erop wijst dat de liberalen niet 
de erfgenamen van het kolonialisme zijn, kwam het erop 
aan de Belgische koloniale geschiedenis bloot te leggen 
en de herinneringen met elkaar te verzoenen. Zoals 
de Franse historicus Pierre Vidal-Naquet betoogt, was 
het uit den boze het ene tijdperk te beoordelen vanuit 
het andere, alsof beide deel uitmaakten van dezelfde 
wereld; evenmin, zoals Pierre Nora in het in september 
uitgebrachte “Une étrange obstination” toelicht, mocht 
het verleden naar de eigen hand worden gezet op basis 
van de hedendaagse morele criteria.

Het kwam erop aan de confrontatie met het Belgisch 
koloniaal verleden, met de werkelijkheid ervan, aan te 
gaan, zonder taboes, zonder inschikkelijkheid, maar 
evenzeer zonder te ontkennen wat sommigen vroeger en 
soms nu nog “de weldaden van de kolonisatie” noemden, 
maar waarnaar de heer Piedboeuf liever zou verwijzen 
als “de verschillende facetten van de kolonisatie”. Hij durft 
een objectieve erkenning voor te staan van de positieve 
verwezenlijkingen van het optreden van Belgen, zowel 
burgers als leden van religieuze congregaties, in de 
kolonie en in de twee protectoraten die de Volkenbond 
België had toevertrouwd.

Il est pourtant clair que le Parlement a reçu une docu-
mentation importante dans l’entre-deux-guerres. La 
Chambre a par exemple été informée des concessions 
accordées à des entreprises ou à des particuliers par 
décret royal. La Chambre était donc bien au courant 
des exploitations minières et des concessions de terres.

M. Benoît Piedboeuf (MR) fait observer qu’après de 
longs mois d’auditions, et un déplacement de certains 
députés dans notre ancienne colonie et nos anciens 
deux protectorats, nous arrivons à la conclusion de nos 
travaux avec d’une part, deux débats de synthèse plus 
politiques au cours desquels chaque groupe pourra 
exprimer son analyse et ses priorités, et d’autre part, 
l’adoption de recommandations et de conclusions.

En rappelant le travail effectué par Mme Nathalie 
Gilson depuis le début de cette commission, M. Piedboeuf 
veut structurer son intervention en 2 parties: D’abord, 
l’orateur veut rappeler rapidement la ligne directrice que 
le groupe MR a suivie depuis le début des travaux de 
cette commission. Puis l’orateur va aborder les 4 points 
spécifiques à l’ordre du jour.

Lignes directrices:

Le Parlement a mis en place la Commission spéciale 
“passé colonial” avec pour tâche de travailler dans la 
nuance de façon objective et d’être tournée vers l’avenir.

Pour le groupe MR, rappelant que les libéraux ne 
sont pas les héritiers du colonialisme, nous devions 
décloisonner notre histoire coloniale et réconcilier les 
mémoires. Nous ne devions pas, comme le défend l’his-
torien français Pierre Vidal-Naquet, juger une période à 
partir d’une autre comme si elles participaient du même 
monde, ou – comme nous l’explique Pierre Nora dans 
son dernier ouvrage paru en septembre “Une étrange 
obstination” – ne pas instrumentaliser le passé en fonc-
tion des critères moraux du présent.

Nous devions aborder notre passé colonial, sa réalité, 
sans tabou, sans complaisance, mais sans nier ce que 
certains ont appelé et appellent toujours “les bienfaits 
de la colonisation”, et que M. Piedboeuf préfère appe-
ler les différentes facettes de la colonisation. Ce qu’il 
ose défendre, c’est une reconnaissance objective des 
réalisations positives de l’action de Belges, civils ou 
appartenant à des congrégations religieuses, de notre 
colonie et des deux protectorats qui nous ont été confiés 
par la Société des Nations.
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Het kwam erop aan het geweld jegens de lokale 
bevolking te veroordelen, alsook de juiste woorden te 
vinden om de economische exploitatie van de natuurlijke 
hulpbronnen te beschrijven.

Het kwam er voorts op aan een antwoord te bieden 
op hedendaagse vraagstukken als de kunstwerken in 
de Belgische musea, de blijvende aanwezigheid van 
onderhuids racisme in de Belgische samenleving, de 
manier waarop het koloniale tijdperk een blinde vlek is 
bij de jongste generaties, de aanwezigheid in de open-
bare ruimte van monumenten uit de koloniale periode 
die thans vooral contextualisering behoeven.

Sommigen hadden het over verzoening, met name 
met de diaspora van de drie betrokken landen, maar 
voor de MR-fractie loopt er geen scheidslijn tussen de 
verschillende gemeenschappen die leven in de smelt-
kroes van de Belgische samenleving, een beginsel waar 
de spreker rotsvast in gelooft.

Qua oorsprong en diversiteit is die diaspora zelf 
meervoudig.

Als liberaal gelooft de heer Piedboeuf trouwens in 
een Belgische bevolking die bestaat uit individuen met 
uiteenlopende wortels en overtuigingen, maar hij ver-
werpt een “communautaire” lezing van de Belgische 
samenleving. Hij geeft de voorkeur aan woorden als 
openheid, begrip en luisterbereidheid.

Tot slot moest deze commissie een nieuwe relatie 
doen opbouwen tussen België en zijn drie voormalige 
koloniën.

Vervolgens wenst de heer Piedboeuf nader stil te 
staan bij de vier thema’s op de agenda.

De moord op Patrice Lumumba en de follow-up van 
de werkzaamheden van de parlementaire commissie, 
inmiddels twintig jaar geleden.

Twintig jaar later kan men nog steeds een vraagteken 
plaatsen bij de relevantie van de commissie-Lumumba. 
Moest de Kamer twee jaar lang deskundigen betalen 
om een politiek pamflet gecorrigeerd te zien?

De soms erbarmelijke staat van de Belgische openbare 
archieven, de openstelling van de koninklijke archieven, 
de toegang tot de particuliere archieven en de (de)
classificatie van de archieven van de Staatsveiligheid 
kwamen destijds al aan bod; twintig jaar later klinkt het 
amper anders. Met de AVG krijgt dit dossier nog een 
extra angel.

Nous devions condamner les violences commises 
à l’encontre des populations locales, trouver les mots 
pour qualifier l’exploitation économique des ressources 
naturelles.

Nous devions également aborder des questions 
contemporaines, telles que la question des œuvres d’art 
présentes dans nos Musées, le maintien d’un racisme 
latent au sein de la société belge, la manière dont l’époque 
coloniale est ignorée des nouvelles générations, la pré-
sence dans l’espace publique des monuments illustrant 
la période coloniale, et pour lesquels nous réclamons 
avant tout une contextualisation.

Certains ont parlé de réconciliation, notamment avec 
la Diaspora des 3 pays concernés: aux yeux du groupe 
MR, il n’y a pas d’antagonisme entre les différentes 
communautés qui vivent au sein du creuset de la société 
belge, principe auquel l’orateur croit profondément.

Cette diaspora est elle-même multiple par ses origines 
et sa diversité.

En tant que libéral, M. Piedboeuf croit d’ailleurs à 
une population belge composée d’individus aux racines 
et convictions différentes, mais il réprouve une lecture 
communautaire de notre société. Il préfère les mots 
d’ouverture, de compréhension et d’écoute mutuelle.

Enfin, cette Commission se devait de construire une 
nouvelle relation entre notre pays et ses trois anciennes 
colonies.

M. Piedboeuf revient ensuite sur les quatre thèmes 
suivants:

L’assassinat de Patrice Lumumba et les suites don-
nées aux travaux de la Commission parlementaire il y 
a 20 ans désormais.

20 ans après, on peut toujours s’interroger sur la 
pertinence de cette commission. La Chambre devait-
elle payer pendant 2 ans des experts afin de corriger 
un pamphlet politique?

On a pu déjà à l’époque se pencher sur l’état parfois 
pitoyable de nos archives publiques, sur l’ouverture des 
archives royales, sur l’accessibilité des archives privées, 
sur la classification/déclassification des archives de la 
sureté de l’État. 20 ans plus tard, les constats ont peu 
changé. Le RGPD est venu apporter une difficulté sup-
plémentaire à ce dossier.
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Congo moet zijn geschiedenis historisch grondvesten. 
De Congolese historici zijn intelligent en de eenheid van 
het Congolese volk zou erdoor versterkt worden.

Metissen

Het regeerakkoord van oktober 2020 is overduidelijk: 
“De federale regering steunt de werkzaamheden om 
het verleden levend te houden, en dan meer bepaald 
voor wat betreft de [op 29 maart 2018 door de Kamer 
aangenomen] ‘Metis-Resolutie’ (…)”.

Aan tal van verzoeken werd voldaan; nu is het zaak 
de resterende punten af te ronden.

De tweede fase van de werkzaamheden van de archi-
varissen moet voort worden ondersteund. Zij is in febru-
ari 2022 van start gegaan en zal na vier jaar onderzoek 
uitmonden in een rapportering in de beide landstalen 
aan de Kamer van volksvertegenwoordigers. Dan zal 
ook duidelijk worden of die werkzaamheden leiden tot 
nieuwe aanbevelingen, onder meer ten gunste van de 
metissen die in het Grote Merengebied in Midden-Afrika 
zijn achtergebleven.

Voorts zouden de inzichten van deze historische 
studie moeten worden gebruikt in het onderwijs over 
de koloniale periode.

De heer Piedboeuf dringt erop aan dat alles wat 
na afloop van die onderzoeken naar de metissen als 
vrucht van de commissiewerkzaamheden zal worden 
bekendgemaakt, gebruikt zal worden als pedagogisch 
materiaal voor de leerlingen en de leerkrachten van de 
verschillende onderwijscycli.

Er moet voort werk worden gemaakt van een zo 
eenvoudig mogelijke toegang tot de archieven, met 
inachtneming van de bestaande en voort uit te werken 
wetgeving en van de AVG.

In fine zou de FOD Justitie aangespoord kunnen 
worden tot meer openheid en flexibiliteit wat de ge-
boorteakten betreft. De procedure in dezen is alvast 
operationeel. De eerste dossiers komen binnen. De 
procedure zal naderhand worden geëvalueerd om er 
zo nodig lering uit te trekken.

Zoals bij academische samenwerking zou het probleem 
met de visa voor de gezinnen die naar België willen 
komen of, met het oog op gezinshereniging, voor de 
metissen in België die naar Midden-Afrika willen gaan, 
geval per geval kunnen worden bekeken.

Le Congo doit ouvrir des assises historiques sur son 
histoire. Ses historiens sont intelligents et l’unité du 
peuple congolais en sortirait renforcée.

Les métis

L’accord de gouvernement d’octobre 2020 est exces-
sivement clair: “Le gouvernement fédéral soutiendra le 
travail de mémoire, singulièrement la mise en œuvre de la 
résolution “Métis” votée à la Chambre du 29 mars 2018”.

Un grand nombre de demandes ont été satisfaites 
et il faut désormais conclure sur les derniers points qui 
restent sur la table.

Il faut veiller à soutenir la deuxième phase des travaux 
des archivistes qui a commencé en février 2022 et qui 
fera l’objet à l’issue des 4 ans de recherches d’une 
présentation bilingue à la Chambre des représentants. 
Nous verrons si ce travail débouche sur de nouvelles 
recommandations en faveur notamment des métis restés 
en Afrique des Grands Lacs.

De plus, il faudra utiliser cette étude historique comme 
un des apports à l’enseignement de la période coloniale.

M. Piedboeuf insiste sur ce point: ce qui sera publié 
à l’issue de ces recherches sur les métis, comme le 
fruit de nos travaux, doit être utilisé comme matériel 
pédagogique pour les élèves et les enseignants des 
différents cycles de notre enseignement.

L’accès le plus aisé possible aux archives doit se 
poursuivre, en respectant le cadre légal actuel et en pour-
suivant son évolution, comme celle du RGPD également.

In fine, le SPF Justice pourrait être encouragé à faire 
preuve d’ouverture et de souplesse en termes d’actes 
de naissance. La procédure est désormais en place. Les 
premiers dossiers arrivent. Une évaluation pourra être 
faite de cette procédure et des leçons tirées si nécessaire.

Comme pour la coopération académique, la question 
des visas pour les familles qui désirent venir en Belgique 
ou dans l’optique d’une réunification des familles, pour 
les métis qui se trouvent en Belgique pour aller en 
Afrique centrale pourrait être examinée au cas par cas.
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De spreker heeft het volste vertrouwen in de mensen 
die dit dossier beheren, daar zij in deze delicate kwestie 
blijk hebben gegeven van toewijding en van een humane 
aanpak.

Archieven

In verband met de archieven moeten volgens de 
heer Piedboeuf drie interessante punten worden be-
nadrukt: de bewaring ervan, de beschikbaarheid en de 
samenwerking met de archivarissen in de drie landen 
van de Grote Meren.

Enige bescheidenheid is aan de orde, want de 
in 2002 opgestelde lessen van de commissie-Lumumba 
zijn nog steeds relevant.

Er wordt te weinig overheidsgeld uitgetrokken om de 
openbare archieven efficiënt te beheren. Er is nood aan 
grotere lokalen, kort gezegd aan meer vierkante meters 
of kilometers aan rekken; er is nood aan meer en spe-
cifiek opgeleid personeel; documenten moeten sneller 
worden gearchiveerd, geclassificeerd en bewaard; er 
moet schot komen in de digitalisering om problemen 
met aangetast papier te voorkomen.

Er zijn ook extra archivarissen nodig voor een inhou-
delijke coördinatie van al die archieven, die met betrek-
king tot het koloniaal tijdperk soms deel uitmaken van 
privé of kerkfondsen.

Die fondsen moeten niet alleen toegankelijk zijn voor 
onderzoekers maar inhoudelijk ook naar thema worden 
opgenomen in een inventaris met het oog op studiewerk 
en op het opstellen van academische samenvattingen, 
die vervolgens maximaal binnen het bereik van het grote 
publiek kunnen worden gebracht.

Onze koloniale archieven zullen evenwel slechts 
volledig zijn wanneer ze verbonden zijn met de archie-
ven van Congo, Burundi en Rwanda, die per slot van 
rekening voor krek dezelfde uitdagingen als wij staan: 
archivarissen opleiden, over gebouwen met de nodige 
voorzieningen beschikken, bewaring van mondelinge 
getuigenissen op elektronische dragers, enzovoort.

Het gaat dus om dezelfde uitdagingen, wellicht op 
grotere schaal maar van dezelfde aard. Daarom kun-
nen en moeten we onze best practices delen met onze 
Congolese, Burundese en Rwandese vrienden.

Een goede staat van de koloniale archieven van 
onze vier landen vormt een onmisbare voorwaarde 
om onderzoek door academici van onze vier landen te 

L’intervenant a la plus grande confiance dans les per-
sonnes qui gèrent ce dossier car elles ont démontré leur 
engagement et leur humanisme sur ce dossier délicat.

Les Archives

Pour M. Piedboeuf, trois points intéressants doivent 
être soulignés concernant les archives: La conservation, 
la disponibilité et la coopération avec les archivistes 
des 3 pays des Grands Lacs.

Sur ce point, nous devons adopter une certaine modes-
tie: les leçons de la commission Lumumba, rédigées 
en 2002, sont toujours pertinentes.

Nous ne consacrons pas assez d’argent public pour 
gérer de façon efficace nos archives publiques. Nous 
avons besoin de locaux plus vastes, ou dit autrement 
plus de m2 ou de kilomètres de rayonnages; nous avons 
besoin de plus de personnel, formé à cette tâche précise; 
nous avons besoin d’accélérer le rythme de l’archivage et 
de la classification des documents, et de la conservation 
des documents, nous avons besoin d’aller plus vite dans 
la numérisation de ceux-ci afin d’éviter la détérioration 
du support papier.

Des archivistes complémentaires sont aussi néces-
saires pour coordonner le contenu de l’ensemble de 
ces archives, qui dans le cas de l’époque coloniale, se 
trouvent aussi dans des fonds privés ou ecclésiastiques.

Ces derniers fonds doivent être accessibles aux 
chercheurs, mais leurs contenus doivent être reliés dans 
un inventaire thématique afin de faciliter l’étude et la 
rédaction de synthèses académiques, qui pourront par 
la suite être vulgarisées au profit du plus grand nombre.

Mais nos archives coloniales ne seront complètes 
que lorsqu’elles seront reliées aux archives du Congo, 
du Burundi et du Rwanda, qui – in fine – sont confron-
tés exactement aux mêmes défis que nous: former des 
archivistes, disposer de bâtiments aux infrastructures 
adéquates, conservation des témoignages oraux sur 
des supports numériques….

Les mêmes défis, sans doute à une échelle plus 
grande, mais de nature identique. C’est pourquoi, nous 
pouvons et nous devons partager avec nos amis congo-
lais, burundais et rwandais nos bonnes pratiques.

Le bon état des archives coloniales de nos 4 pays est 
une condition indispensable pour faciliter la recherche 
des académiques de nos 4 pays, et pour écrire à 4 voix 

CK7168j(R_KolVerl_Deel I)—DP5



1462/000DOC 55100

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

bevorderen en om met een en dezelfde pen een vier-
stemmige geschiedenis van ons gemeenschappelijk 
verleden te schrijven.

Om die reden moeten we aandringen op het ontsluiten 
van de bedrijfs- en de kerkfondsen en, zestig jaar na de 
onafhankelijkheid, op het verzamelen van de archieven 
van de families van de verdwenen personen en van de 
laatste overlevenden van het koloniale tijdperk.

Hoewel al veel inkt gevloeid is, moeten nog veel pun-
ten worden uitgeklaard of aan de gekende geschiedenis 
worden gelinkt.

Academische samenwerking met de universiteiten 
van onze drie verbonden landen

Op  1 juli 1960 waren er inderdaad te weinig Congolese 
universitairen opdat het land zich volkomen sereen kon 
laten meevoeren op de golven van de onafhankelijkheid.

Daar hebben we ons volledig op miskeken: de uitda-
gingen die de Congolese regering destijds te wachten 
stonden waren zo omvangrijk dat eenieder van goede 
wil eronder zou bezwijken.

Vandaag is het Congolees universitair onderwijs van 
goede kwaliteit, maar nog te veel universitairen of docto-
raatsstudenten zetten hun carrière in het buitenland voort.

Voor Burundi zal dat allicht niet anders zijn. Rwanda, 
waar ook het Engels belangrijk is, bevindt zich waar-
schijnlijk in een andere situatie.

Volgens ons moet nu al in België het pad worden geëf-
fend voor onderzoek naar en academisch onderwijs over 
Afrika. De diplomatieke expertise waar we in verband 
met het Afrika van de Grote Meren over beschikken, 
moet blijven bestaan. Onze universiteiten moeten kennis 
blijven bijbrengen over de uitdagingen en kansen van dat 
continent; zulks zal des te beter gaan wanneer academici 
van het continent in België les mogen komen geven.

We kunnen de Congolese, Burundese en Rwandese 
universiteiten helpen hun bibliotheken aan te vullen met de 
meest actuele werken, als borg voor de onderwijskwaliteit.

Tot slot moeten we onze drie bevriende landen helpen 
een kwaliteitsvol internet uit te bouwen. Zoals tijdens de 
hoorzittingen is gebleken, is dat een onmisbaar element 
om te communiceren, gegevens uit te wisselen en onder-
zoeksresultaten gepubliceerd te krijgen in internationale 
wetenschappelijke vakbladen.

mais à une seule plume une Histoire de notre passé 
commun.

C’est pourquoi nous devons insister, sur l’ouverture 
des fonds des entreprises et des Églises, et 60 ans après 
l’indépendance, sur le recueil des archives des familles 
des disparus et des dernières personnes vivantes qui 
ont participé à la période coloniale.

Beaucoup a déjà été écrit mais un grand nombre de 
points doivent être encore éclaircis ou remis en connexion 
avec l’histoire connue.

La coopération académique avec les universités de 
nos 3 pays frères

Nous le savons, le nombre d’universitaires congolais 
le 1er juillet 1960 était insuffisant pour que ce pays puisse 
voguer sur les flots de l’indépendance en toute sérénité.

C’est un échec incontestable de notre part: l’ampleur 
des défis qui attendaient le gouvernement congolais 
de l’époque ne pouvait qu’écraser toute personne de 
bonne volonté.

Aujourd’hui, l’université congolaise est de bonne 
qualité, mais trop d’universitaires ou de doctorants 
continuent leur carrière à l’étranger.

Le cas du Burundi ne doit pas être différent. Le 
Rwanda, anglophone, vit sans doute une autre situation.

Nous pensons qu’il faut déjà œuvrer à la recherche et 
à l’enseignement académique en Belgique sur l’Afrique. 
Nous avons une expertise diplomatique sur l’Afrique 
des Grands Lacs, cette expertise doit perdurer. Nos 
universités doivent continuer à former sur les défis et les 
opportunités de ce continent. Et elles le feront d’autant 
mieux que des professeurs du continent pourront venir 
donner cours en Belgique.

Nous pouvons aider les universités congolaises, 
burundaises et rwandaises à compléter leur bibliothèque 
avec les ouvrages les plus actuels, gages d’une bonne 
qualité d’enseignement.

Enfin, nous devons aider nos 3 pays amis à se doter 
d’un réseau internet de qualité. C’est un gage indis-
pensable pour communiquer – nous l’avons vu lors 
des auditions – échanger des données, et publier le 
résultat de ses recherches dans des revues scientifiques 
internationales.
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We bekritiseren een academische wereld die onge-
twijfeld te etnocentrisch is en staan sceptisch tegenover 
onderzoek van buitenaf: een moderne internetverbinding 
is een onmisbaar instrument om tot informatie toegang 
te krijgen, ze binnen academische netwerken door te 
geven en met zoveel mogelijk mensen te delen.

Tot slot pleit de MR voor een historische en objectieve 
contextualisering van het verleden, zonder te vervallen 
in het aanpraten van een collectief schuldgevoel en in 
het louter “dekoloniseren” van de openbare ruimte. Het 
verleden laat zich wel benaderen, maar niet uitwissen.

De mensen uit de Grote Merenlanden die in België 
wonen, moeten dezelfde kansen op integratie (huis-
vesting, werk, beroepsopleiding, onderwijs enzovoort) 
krijgen als andere niet-Belgen.

Drie bevolkingsgroepen voortrekken en een rangorde 
van nationaliteiten met voordelen à la carte creëren zou 
getuigen van “communautarisme”, waar we met betrek-
king tot godsdienst niet van willen weten, en strijdig zou 
zijn met de gelijkheid van de burgers.

Tot besluit van zijn betoog citeert de heer Piedboeuf 
professor Jean Stengers (Jean Stengers, L’homme et son 
œuvre. Ginette Kurgan, Belgisch Tijdschrift voor Filologie 
en Geschiedenis, 2004.82 1- 2, p. 24): “L’histoire est un 
instrument de connaissance du passé, une recherche 
patiente de la vérité, qui exclut le jugement moral.”

De spreker benadrukt zijn gehechtheid aan de kri-
tische geest, die voortdurend overrompeld dreigt te 
worden door lichtgelovigheid in al haar gedaanten, zijn 
gehechtheid aan de waarheid, deze kwetsbare waarde 
die onophoudelijk geweld wordt aangedaan door wie 
haar ondergeschikt wil maken aan deze of gene zaak 
of strijd: op beide terreinen kan en moet de historicus 
het voorbeeld geven. Alleen op die voorwaarden vervult 
hij de hoogste functie in de maatschappij.

De spreker hoopt dat die woorden inspiratie kunnen 
bieden om de werkzaamheden van deze commissie af 
te ronden.

De heer Jan Briers (cd&v) beklemtoont dat het goed 
voltooien van de opdracht van de bijzondere commis-
sie de hartelijke samenwerkingsverbanden tussen de 
vier landen kan verstevigen en hij hoopt dat we allen tot 
dezelfde conclusies kunnen komen.

België had dit denkproces, beschreven in de opdracht 
van de bijzondere commissie, reeds veel decennia eer-
der moeten opstarten. Nu komt alles samen en is het 

Nous critiquons un monde académique sans doute 
trop ethno-centré, nous sommes septiques face à des 
analyses rédigées de l’extérieur: une connexion moderne 
est un outil indispensable pour avoir accès à l’information, 
la transmettre au sein des réseaux académiques, et la 
partager au plus grand nombre.

En conclusion, le MR est favorable à une mise en 
contexte historique et objective du passé, sans tomber 
dans la culpabilisation collective et la “décolonisation”
pure et simple de l’espace public. Le passé s’assume 
mais ne s’efface pas.

Quant à la population des pays des Grands Lacs 
sur notre territoire belge, nous devons leur donner les 
mêmes chances d’intégration (logement, travail, forma-
tion professionnelle, enseignement, … ) que les autres 
nationalités non belges.

Faire un distinguo en faveur de 3 populations, une sorte 
de hiérarchie des nationalités avec des avantages à la 
carte, ce sera du communautarisme, que l’on dénonce 
sur le plan religieux, et contraire à l’égalité des citoyens.

M. Piedboeuf termine mon intervention par cette citation 
du professeur Jean Stengers (Jean Stengers, L’homme 
et son œuvre. Ginette Kurgan, Revue belge de philoso-
phie et d’histoire, 2004.82 1- 2, p. 24): “L’histoire est un 
instrument de connaissance du passé, une recherche 
patiente de la vérité, qui exclut le jugement moral”.

Il précisait que son attachement à l’esprit critique, qui 
risque d’être constamment submergé par les formes 
diverses de la crédulité, son attachement à la vérité, 
cette valeur fragile constamment battue en brèche par 
ceux qui veulent la subordonner à leurs causes et à leurs 
combats, voilà le double exemple que peut et doit donner 
l’historien. C’est seulement à ces conditions qu’il remplit 
à ses yeux dans la société la fonction la plus haute.

Inspirons-nous de ces mots pour la conclusion de 
nos travaux.

M. Jan Briers (cd&v) souligne que l’aboutissement 
de la mission de la commission spéciale peut renforcer 
les liens de coopération sincères entre les quatre pays. 
L’intervenant espère que tout le monde tirera les mêmes 
conclusions.

Cela fait plusieurs dizaines d’années que la Belgique 
aurait dû entamer la réflexion décrite dans la mission 
de la commission spéciale. Aujourd’hui, tout arrive en 
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veld te breed en te complex om tot coherente besluiten 
te komen.

De commissie moet erkennen dat er nog veel werk 
is om ons koloniaal verleden beter te analyseren en te 
begrijpen. Misschien is er al genoeg geweten om te 
kunnen oordelen over onze morele verantwoordelijk-
heid op basis van onze waarden van vandaag en de 
desastreuze gevolgen voor de drie betrokken landen. 
Anderzijds is er onvoldoende basis om te oordelen over 
de verantwoordelijkheid van de diverse constituerende 
onderdelen van het koloniaal systeem. Ook de impact 
van de koloniale propaganda op het moederland, en het 
hiermee gepaard gaande racisme, is onduidelijk. Die 
impact zal er ongetwijfeld geweest zijn, maar het gaat 
volgens de heer Briers te ver om dit alles op te hangen 
aan het koloniale systeem.

Een ruim proces is in deze commissie in gang gezet en 
een samenwerkingsmechanisme moet worden opgezet 
om een vergaande en duurzame samenwerking van 
de belanghebbenden (wetenschappers, archivarissen, 
ondernemers, politici, kunstenaars, vorsers enzovoort) 
in de vier landen te garanderen. Alleen op deze wijze 
kunnen we verzoening realiseren en naar een nieuwe 
samenwerking evolueren op basis van gelijkheid.

België moet een echte inspanning leveren voor ken-
nisoverdracht en economische samenwerking. De nadruk 
moet liggen op wat we naast ontwikkelingssamenwerking 
doen. Tijdens het werkbezoek waren de gesprekspartners 
het erover eens dat er een samenwerkingsvorm moet 
komen tussen gelijke partners. Dit moet het vertrouwen 
herstellen.

Het eerste deskundigenverslag heeft spijtig genoeg 
niet steeds aandacht voor het verwoorden van de no-
dige nuances. Tussen de donkere aspecten van de 
kolonisatie, gebaseerd op dominantie en segregatie, 
waren er lichtpunten van economische vooruitgang en 
stabiliteit. Het kolonialisme moet geanalyseerd worden 
in zijn tijdsgeest. De heer Briers heeft de indruk dat de 
diaspora in ons land enkel naar het verleden keek en 
de toekomst niet constructief wil aanvatten. Ons land 
moet zich bewust zijn van de wantoestanden en moet 
zich hiervoor verontschuldigen.

Herstelbetalingen aan direct aanwijsbare slachtof-
fers van het koloniaal systeem, zoals Kimbangu en de 
metissen, moeten bespreekbaar zijn. Herstelbetalingen 
aan de hele bevolking omwille van het koloniaal systeem 
zijn echter onredelijk, onrealistisch en zonder juridische 
grond. Tijdens het werkbezoek is over een dergelijke eis 

même temps et le champ d’investigation est trop vaste et 
trop complexe pour aboutir à des décisions cohérentes.

La commission doit reconnaître qu’il reste encore beau-
coup à faire pour mieux analyser et mieux comprendre 
notre passé colonial. Peut-être dispose-t-on déjà de 
connaissances suffisantes pour pouvoir statuer sur notre 
responsabilité morale à l’aune des valeurs qui prévalent 
aujourd’hui et des conséquences désastreuses pour les 
trois pays concernés. En revanche, la matière est insuf-
fisante pour statuer sur la responsabilité des différents 
éléments constitutifs du système colonial. L’impact sur 
la métropole de la propagande coloniale et du racisme 
qui l’accompagne n’est pas clair non plus. Cet impact 
a incontestablement existé, mais M. Briers estime qu’il 
serait excessif de tout rattacher au système colonial.

Un large processus a été amorcé en commission et 
un mécanisme de coopération doit être mis sur pied pour 
assurer une coopération poussée et durable des parties 
concernées (scientifiques, archivistes, entrepreneurs, 
responsables politiques, artistes, chercheurs, etc.) 
dans les quatre pays. Ce n’est qu’ainsi que l’on pourra 
réaliser la réconciliation et évoluer vers une nouvelle 
coopération fondée sur l’égalité.

La Belgique doit fournir un effort véritable en matière 
de transfert de connaissances et de coopération éco-
nomique. L’accent doit être mis sur les actions menées 
parallèlement à la coopération au développement. Lors 
de la visite de travail, les interlocuteurs se sont accordés 
sur le fait qu’il fallait arriver à une forme de coopération 
entre partenaires égaux. La confiance pourra alors être 
restaurée.

Le premier rapport des experts ne s’est malheureu-
sement pas toujours attaché à formuler les nuances 
nécessaires. La période sombre de la colonisation, fondée 
sur la domination et la ségrégation, a été entrecoupée 
de lueurs d’espoir en termes de progrès économique 
et de stabilité. Pour analyser le colonialisme, il faut le 
replacer dans son époque. M. Briers a le sentiment 
que la diaspora de notre pays se tourne sans cesse 
vers le passé et refuse d’aborder l’avenir de manière 
constructive. La Belgique doit être consciente des abus 
et présenter ses excuses en la matière.

La question des réparations financières aux victimes 
directement identifiables du système colonial, comme 
Simon Kimbangu et les métis, doit être abordée. En 
revanche, il est déraisonnable, irréaliste et dépourvu 
de fondement juridique d’accorder des réparations à 
l’ensemble de la population en raison du système colonial. 
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nooit gesproken. Het verleden kan je niet met juridische 
procedures afkopen of herstellen.

We moeten de burgers van de drie landen de ko-
mende decennia een partnerschap aanbieden, wars 
van elke overheidsbemoeienis. Ons ontwikkelings- en 
investeringsbeleid moet zich concentreren op deze drie 
landen, zodat het welzijn en de welvaart van de drie 
landen er wel bij varen. As het met de regeringen van 
de betrokken landen niet kan, moeten we de burgers 
rechtstreeks ondersteunen. Wederzijds respect is het 
leidmotief voor onze nieuwe relatie.

België moet duidelijk aantonen dat het een non-
tolerantiebeleid voert ten aanzien van racisme. Laat 
ons vormen van discriminatie identificeren en hieruit 
beleidsmaatregelen formuleren ter bestrijding van racisme.

Hoe garanderen we de continuïteit na de aanbevelin-
gen van onze bijzondere commissie? De opvolging van 
de aanbevelingen moet duidelijk omschreven worden.

Vervolgens wenst de heer Briers stil te staan bij de 
thema’s van vandaag.

Lumumba

We moeten Lumumba niet verheerlijken, maar we 
moeten hem wel zijn terechte plaats in de geschie-
denis geven en de waarheid blijvend achterhalen. 
De Lumumbacommissie oordeelde over de morele 
verantwoordelijkheid van Belgische instanties voor de 
omstandigheden die tot de dood van Lumumba heb-
ben geleid. Een aantal (niet-Belgische) bronnen werd 
door de onderzoekscommissie niet onderzocht en het 
is wenselijk die bronnen (in de VS en in Congo) te on-
derzoeken zodat de ware toedracht aan het licht kan 
komen. Tezelfdertijd kan met de familie worden onder-
handeld over een educatieve instelling in Kinshasa ter 
nagedachtenis van Lumumba; de regering moet hiervoor 
een budget verlenen.

Metissen

Wat België de metissen die naar België werden over-
gebracht, heeft aangedaan, is – zelfs naar de maatstaven 
van die tijd – onaanvaardbaar en verwerpelijk. Tijdens 
het werkbezoek hoorden we de pijnlijke getuigenissen 
van de metissen die in de kolonie waren achtergeble-
ven en aan hun lot werden overgelaten. We moeten de 
resolutie uitvoeren en de aanbevelingen eventueel ver-
sterken voor de metissen die voor de onafhankelijkheid 
zijn geboren of in weeshuizen zijn ondergebracht. Voor 
de metissen die na de onafhankelijkheid zijn geboren 

Une demande de cet ordre n’a jamais été formulée lors 
de la visite de travail. Le passé ne se rachète pas et ne 
se répare pas avec des procédures judiciaires.

Nous devons proposer aux citoyens de ces trois pays 
un partenariat débarrassé de toute ingérence étatique 
pour les décennies à venir. Notre politique de dévelop-
pement et d’investissement doit se concentrer sur ces 
trois pays afin de contribuer à leur bien-être et à leur 
prospérité. Si nous ne pouvons atteindre cet objectif avec 
les gouvernements des pays concernés, nous devons 
soutenir les citoyens directement. Le respect mutuel est 
le leitmotiv de notre nouvelle relation.

La Belgique doit démontrer clairement qu’elle pratique 
une tolérance zéro en matière de racisme. Identifions 
les formes de discrimination et tirons-en des mesures 
de lutte contre le racisme.

Comment assurer la continuité après les recom-
mandations de la commission spéciale? Le suivi des 
recommandations doit être clairement défini.

M. Briers souhaite ensuite s’attarder sur les théma-
tiques d’aujourd’hui.

Lumumba

Nous ne devons pas glorifier Lumumba, mais nous 
devons lui accorder la place qu’il mérite dans l’histoire 
et rechercher la vérité en permanence. La Commission 
Lumumba a statué sur la responsabilité morale des 
autorités belges dans les circonstances ayant conduit 
à sa mort. Certaines sources (non belges) n’ont pas été 
examinées par la commission d’enquête et il est souhai-
table d’investiguer sur ces sources (aux États-Unis et 
au Congo) afin de faire toute la lumière sur ce qui s’est 
passé. Dans le même temps, on pourrait proposer à la 
famille de dédier un établissement d’enseignement à la 
mémoire de Lumumba à Kinshasa, qui serait financé 
par des fonds publics.

Les métis

Ce que la Belgique a fait aux métis ramenés en 
Belgique est – même à l’aune des critères en vigueur 
à l’époque – inacceptable et abject. Lors de la visite 
de travail, les membres de la commission spéciale ont 
entendu les témoignages douloureux des métis restés 
dans la colonie et livrés à eux-mêmes. Il faut exécuter 
la résolution et éventuellement renforcer les recomman-
dations pour les métis nés ou déposés à l’orphelinat 
avant l’indépendance. Pour les métis nés d’un père 
belge après l’indépendance, nous devons élaborer les 
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en een Belgische vader hebben, moeten we passende 
procedures ontwerpen opdat zij hun natuurlijke vader 
zouden kennen.

Archieven

Naast de digitalisering en conservering van archieven 
moeten we de toegang tot de archieven garanderen 
voor de vorsers uit de drie landen. Zo breed mogelijke 
declassificatie is hierbij nuttig. Essentiële archieven die 
hun Staat aanbelangen, moeten gerestitueerd worden 
aan de betrokken landen, zoals de documenten rond 
grenzen en internationale akkoorden. Deze documen-
ten zijn gedigitaliseerd en kunnen worden teruggeven. 
De commissie voor Buitenlandse betrekkingen kan het 
visumprobleem onderzoeken voor de vorsers die hier 
onderzoek willen verrichten.

De wetenschappelijke samenwerking op het vlak 
van onderwijs en onderzoek moet worden versterkt, op 
alle terreinen. De overheden kunnen hierbij via diverse 
programma’s de wetenschappers ondersteunen. Vele 
universiteiten werken actief aan het dekoloniseren van 
hun werking.

De creativiteit van de cultuur- en theatermakers moet 
een plaats krijgen in onze festivals, concert- en filmzalen.

Alle aanbevelingen van deze bijzondere commissie 
moeten een gegarandeerde uitvoering krijgen. Over de 
formule kan nog worden gesproken.

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) neemt ver-
volgens het woord.

Lumumbacommissie

De moord op Lumumba is een fundamenteel ele-
ment voor de werking van onze bijzondere commissie. 
Waarom? Omdat op een ogenblik waarop de Belgische 
regering geacht werd een einde te maken aan de kolonie 
en alle ermee gepaard gaande schanddaden (racisme, 
antidemocratische dominantie, misdaden enzovoort), 
ze net het omgekeerde heeft gedaan. De Belgische 
regering heeft de eerste verkozen eerste minister van 
het toneel doen verdwijnen en het pad geëffend voor 
een dertigjarige Mobutudictatuur.

De regering heeft de stoffelijke resten van Patrice 
Lumumba, die zich al meerdere decennia in België be-
vonden, uiteindelijk teruggegeven. Symbolisch gezien 
is die aanwezigheid in zekere zin een materieel bewijs 
van Belgiës verantwoordelijkheid voor die moord.

procédures adéquates pour qu’ils puissent connaître 
leur père naturel.

Les archives

Outre la numérisation et la conservation des archives, 
nous devons également garantir leur accès aux cher-
cheurs des trois pays. À cet égard, il est utile de déclassi-
fier un maximum de documents. Les archives essentielles 
liées aux intérêts de leur État, comme les documents 
relatifs aux frontières et aux accords internationaux, 
doivent être restituées aux pays concernés. Ces docu-
ments ont été numérisés et peuvent être restitués. La 
commission des Relations extérieures peut se pencher 
sur la problématique des visas pour les chercheurs qui 
souhaitent mener des recherches en Belgique.

La collaboration scientifique doit être renforcée en 
matière d’enseignement et de recherche, et ce, dans 
tous les domaines. Les pouvoirs publics peuvent soute-
nir les scientifiques par le biais de divers programmes. 
De nombreuses universités travaillent activement à la 
décolonisation de leur fonctionnement.

La créativité culturelle et théâtrale doit être mise à 
l’honneur dans nos festivals, nos salles de concert et 
nos cinémas.

La mise en œuvre de toutes les recommandations de 
cette commission spéciale doit être assurée. La formule 
peut encore être discutée.

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) prend ensuite la 
parole.

La Commission Lumumba

L’assassinat de Lumumba est un élément fondamen-
tal du fonctionnement de notre commission spéciale. 
Pourquoi? Parce qu’au moment où le gouvernement 
belge est censé en finir avec la colonie et toutes ses 
ignominies (racisme, domination antidémocratique, 
crimes, …), il fait exactement l’inverse. Le gouvernement 
belge fait éliminer le premier ministre élu et il met en 
place 30 années de dictature mobutiste.

Le gouvernement a finalement restitué les restes de 
Patrice Lumumba qui se trouvaient en Belgique depuis 
plusieurs décennies. Cette présence est en quelque 
sorte, sur le plan symbolique, une preuve matérielle 
de la responsabilité de la Belgique dans l’assassinat.
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De resten werden teruggegeven, maar daarmee is 
het dossier-Lumumba allesbehalve afgerond. Dat blijkt 
uit het feit dat toen de heer Van Hees vóór de restitutie 
een vraag stelde aan de eerste minister Alexander 
De Croo, die laatste antwoordde dat Lumumba een 
“controversieel” personage was. Dat was hij echter niet: 
hij was democratisch verkozen en werd vermoord op 
aansturen van België.

De Congolese deskundige Jean Omasombo kreeg 
geen toegang tot essentiële archieven. De heer Van Hees 
laakt de wijze waarop de heer Omasombo vernederd 
werd.

Vervolgens verwijst de spreker naar de bevindingen 
van de heer Ludo De Witte, die hebben geleid tot het 
oprichten van de onderzoekscommissie. Ludo De Witte 
verklaarde namelijk: “Een zonderlinge en betekenisloze 
conclusie, want stonden “de normen inzake publieke 
moraal” van toen wél toe dat een wettig verkozen premier 
werd vermoord? En wat betekent “een morele verant-
woordelijkheid”? Op een persconferentie werd de com-
missievoorzitter door journalisten om uitleg gevraagd, 
maar een antwoord kwam er niet.”

In feite heeft die onderzoekscommissie de rol van 
België in de moord op Lumumba geminimaliseerd. Een 
commissie als de onze, die belast is met het onderzoek 
naar het koloniale verleden, moet die ongemakkelijke 
vaststelling onder ogen kunnen zien.

De Lumumbacommissie is onder meer tot de conclusie 
gekomen dat “belangrijke officiële archieven (…) dreigen 
verloren te gaan indien er niet wordt ingegrepen. Tevens 
laten de huidige middelen zowel op technisch vlak als 
op het gebied van personeelsbezetting niet toe om een 
archief, die naam waardig, bij te houden.”

Slechts aan weinig van die aanbevelingen werd ge-
volg gegeven.

Ook de oprichting van een Lumumbafonds, dat Louis 
Michel naar aanleiding van de excuses van de Belgische 
Staat voor de moord op Lumumba had toegezegd, laat 
op zich wachten. Concreet was het de bedoeling de 
familie Lumumba te betrekken bij de oprichting van een 
Lumumbafonds, dat zich zou toeleggen op democratische 
vorming in Congo. België zou daartoe bijna 4 miljoen euro
ter beschikking stellen, jaarlijks aangevuld met een 
bedrag van minstens 500.000 euro. Tot dusver is daar 
niets van in huis gekomen.

De heer Van Hees roept ertoe op een Lumumbaplein in 
te richten die naam waardig (en dus niet de belachelijke 
kleine uithoek aan de Brusselse Naamsepoort), met een 
monument en een informatieplaquette, op een in het oog 

On a restitué les restes, mais il reste encore beaucoup 
à faire dans le dossier Lumumba. Pour preuve, lorsque 
M. Van Hees a interrogé Alexander De Croo, avant la 
restitution des restes, il a répondu que Lumumba était 
un personnage “controversé”. Non, il n’était pas contro-
versé: il était démocratiquement élu et il a été assassiné 
à l’instigation de la Belgique.

L’expert congolais Jean Omasombo s’est vu refuser 
l’accès à des archives essentielles. M. Van Hees dénonce 
l’affront infligé à M. Omasombo.

L’intervenant renvoie ensuite aux constats de M. Ludo 
De Witte, qui ont conduit à instituer la commission 
d’enquête. Ludo De Witte nous a dit: “Une conclusion 
étrange et dénuée de sens, car les “normes de moralité 
publique” de l’époque permettaient-elles l’assassinat 
d’un premier ministre légalement élu? Et que signifie 
“une responsabilité morale”? Lors d’une conférence de 
presse, les journalistes ont demandé une explication 
au président de la commission, mais il n’y a pas eu de 
réponse.”

En réalité, cette commission d’enquête a minimisé 
le rôle de la Belgique dans l’assassinat de Lumumba. 
Une commission comme la nôtre, chargé d’étudier le 
passé colonial, doit pouvoir faire ce constat troublant.

La commission Lumumba a notamment conclu que 
“d’importantes archives officielles risquent d’être perdues 
si aucune mesure n’est prise. Dans le même temps, les 
ressources actuelles, tant sur le plan technique qu’en 
termes de personnel, ne permettent pas de maintenir 
des archives dignes de ce nom”.

Peu de ces recommandations ont été appliquées.

Le Fonds Lumumba promis par Louis Michel lorsqu’il 
a présenté les excuses de l’État belge pour l’assassinat 
de Lumumba, traîne elle aussi encore. Concrètement, 
il était envisagé d’associer la famille Lumumba à la 
création d’un “Fonds Lumumba” qui offrirait une édu-
cation démocratique au Congo. À cet effet, la Belgique 
mettrait à disposition près de 4 millions d’euros, qui 
seraient complétés annuellement par un montant d’au 
moins 500.000 euros. Il n’en est rien jusqu’à aujourd’hui.

M. Van Hees recommande d’instituer une place 
Lumumba digne de ce nom (pas le petit lieu ridicule de 
la Porte de Namur), avec un monument et des plaques 
explicatives, à un endroit marquant. Et il y a un endroit 
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springende plaats. En die plaats bestaat: het Troonplein, 
met het beruchte ruiterstandbeeld van Leopold II. Op 
die manier slaat men twee vliegen in één klap, waarbij 
het plein wordt herdoopt en er een nieuw standbeeld 
wordt geplaatst.

Wat het gerechtelijk onderzoek naar de moord op 
Lumumba betreft, zijn in deze door de familie Lumumba 
ingestelde zaak twee aspecten van tel. De nodige mid-
delen moeten worden uitgetrokken om in deze zaak 
vaart te krijgen voordat alle beklaagden overleden zijn. 
Normaal gezien zal de Brusselse kamer van inbeschul-
digingstelling morgen 4 oktober 2022 oordelen of de 
inbeslagname van vertrouwelijke documenten die de 
onderzoeksrechter in januari 2022 in de Kamer heeft 
uitgevoerd al dan niet wettig was. De heer Van Hees is 
van oordeel dat indien de rechter de Kamer op grond 
van de scheiding der machten in het gelijk stelt, de 
Congocommissie de transparantie in deze zaak moet 
verdedigen. De Kamer heeft zichzelf in een heel lastig 
parket gebracht, in die zin dat het verslag van de met 
gesloten deuren gehouden commissievergaderingen 
alleen nog zou kunnen worden geraadpleegd door een 
commissie die niet langer bestaat. Het komt de Kamer 
van volksvertegenwoordigers toe een juridische oplos-
sing voor dat probleem uit te werken.

Het voorlopig deskundigenverslag van de Congo-
commissie zegt daarover (blz. 510-511): “Bovendien zijn 
de archieven die voor de Lumumba-commissie werden 
gebruikt, niet toegankelijk voor andere onderzoekers, 
noch voor het grote publiek. Dit betekent dat er geen 
mogelijkheid is voor andere onderzoekers om de door de 
Staat vooropgestelde versie van de moord op Lumumba 
aan te vechten.”

Metissen

Wat de metissen betreft, sluit de heer Van Hees zich 
aan bij de bevindingen van zijn collega’s.

Overigens bood de parlementaire zending naar de 
voormalige Belgische kolonies de gelegenheid het ge-
sprek aan te gaan met de metissen in die landen. Hun 
vraag was doodeenvoudig: aangezien hun vader (of 
veelal grootvader) Belg is, waarom hebben zijzelf dan niet 
de Belgische nationaliteit? De heer Van Hees heeft de 
indruk dat met die vraag een open deur wordt ingetrapt.

Archieven

Tijdens de parlementaire zending werd verzocht om 
toegang tot de archieven, maar een meer fundamen-
tele vraag was waarom de archieven in het land van 

tout trouvé: la place du Trône, où trône la fameuse sta-
tue équestre de Léopold II. On peut donc faire d’une 
pierre deux coups: rebaptiser la place et y mettre une 
nouvelle statue.

Quant à l’instruction judiciaire sur l’assassinat de 
Lumumba, il y a deux aspects dans cette affaire ini-
tiée par la famille Lumumba. Il faut donner les moyens 
nécessaires pour accélérer le traitement de cette affaire, 
avant que les prévenus ne soient tous décédés. Demain, 
le 4 octobre 2022, la chambre des mises en accusation 
de Bruxelles devrait établir si la saisie de documents 
confidentiels par le juge d’instruction à la Chambre, 
en janvier dernier, était légale ou pas. Si le juge donne 
raison à la Chambre, au nom de la séparation des pou-
voirs, M. Van Hees est d’avis que notre commission doit 
défendre la transparence dans cette affaire. La Chambre 
s’est mise elle-même dans une situation inextricable 
dans laquelle le rapport des commissions à huis clos 
ne pourrait être dévoilé que par une commission qui 
n’existe plus. C’est à la Chambre des représentants de 
trouver une solution juridique à ce problème.

Comme l’indique le rapport préliminaire des experts 
de notre commission, (pp  516-517): “Les archives qui 
ont été utilisées pour la commission Lumumba ne sont 
ouvertes ni à d’autres chercheurs, ni au grand public. 
Autrement dit, d’autres chercheurs n’ont aucune possi-
bilité de mettre en question la version, sanctionnée par 
l’État, de l’assassinat de Lumumba.”

Les métis

En ce qui concerne les métis, M. Van Hees se rallie 
aux constats de ses collègues.

Par ailleurs, la mission parlementaire dans les an-
ciennes colonies belges a été l’occasion de rencontrer 
des métis vivant dans ces pays. Ils nous ont soumis 
une question simple: dès lors que leur père (ou leur 
grand-père pour beaucoup) est belge, pourquoi n’ont-
ils pas eux-mêmes la nationalité belge? M. Van Hees a 
l’impression que poser la question, c’est y répondre…
positivement.

Les archives

Lors de la mission parlementaire, on nous a demandé 
l’accès aux archives, mais plus fondamentalement: 
pourquoi l’ancien colonisateur détient-il les archives alors 
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de vroegere kolonisator gevestigd zijn als ze betrek-
king hebben op de landen van de mensen die destijds 
gekoloniseerd zijn. Over de toekomst van de archieven 
moet samen worden beslist.

Zoals in het kader van de onderzoekscommissie 
naar de moord op Lumumba al is opgemerkt, wordt het 
potentieel van de bestaande archieven niet voldoende 
benut. Er zijn talrijke problemen met de bewaring, de 
inventarisering, de toegankelijkheid en de classificatie 
ervan. Om die archieven toegankelijker te maken, be-
velen we aan in personeel en in werkingsmiddelen te 
investeren. Ook strekt het tot aanbeveling te voorzien in 
een gelijkaardige steun aan de Congolese, Burundese 
en Rwandese archieven en archivarissen.

Voor de archieven in België die in slechte staat ver-
keren, moet er bovendien dringend een renovatiepro-
gramma komen.

Teneinde het onderzoek naar het koloniaal verleden en 
het historisch onderzoek van ons land in al zijn aspecten 
te faciliteren, bevelen we aan dat de regering een me-
chanisme uitwerkt voor de automatische declassificatie 
van alle archieven bij overheidsinstellingen, met inbegrip 
van die van de veiligheidsdiensten, na een periode van 
vijftig jaar (om het koloniale tijdperk en de woelige eer-
ste jaren van de dekolonisering te betrekken).

In dat opzicht is de heer Van Hees ingenomen met 
het wetsvoorstel van collega’s Delizée, Lacroix en Ben 
Achour, al betreurt hij dat er geen precieze termijn wordt 
voorgesteld.

Universitaire samenwerking en onderzoek

De PVDA-PTB-fractie beveelt aan te voorzien in de 
financiële ondersteuning van onderzoekswerk dat tot 
doel heeft de omvang van de Belgische koloniale exploi-
tatie te becijferen: hoeveel winst heeft de kolonisator uit 
de kolonisatie gehaald en welke prijs heeft de kolonie 
voor die kolonisatie betaald? Aan wie zijn die financiële 
stromen ten goede gekomen: aan welke bedrijven, aan 
welke aandeelhouders? Welke vooraanstaande families 
uit België (en andere landen), inclusief de koninklijke 
familie, hebben hun fortuin te danken aan de exploitatie 
van de Belgische kolonies en hun lokale bevolking? In het 
licht van eventuele compensaties en herstelbetalingen 
zijn dat geen lichtzinnige vragen.

De PVDA-PTB-fractie beveelt ook aan middelen 
uit te trekken voor onderzoek naar de moord op prins 
Rwagasore, de eerste verkozen eerste minister van 
Burundi, en naar de rol van België bij die moord; de 
spreker verwijst naar het werk van Ludo De Witte.

qu’elles concernent les pays des anciens colonisés? Il 
faut décider conjointement du sort des archives.

Comme déjà noté en parlant de la commission d’en-
quête sur l’assassinat de Lumumba, le potentiel des 
archives existantes n’est pas suffisamment exploité. Il y 
a de nombreux problèmes de conservation, d’inventori-
sation, d’accessibilité, de classification. Pour améliorer 
l’accessibilité de ces archives, nous recommandons un 
investissement en personnel et frais de fonctionnement. 
Un soutien similaire aux archives et archivistes congolais, 
burundais et rwandais est également recommandé.

Il faut en plus un programme de conservation urgent 
pour les archives en mauvais état de préservation en 
Belgique.

Pour faciliter la recherche sur le passé colonial et la 
recherche historique de notre pays dans tous ses aspects, 
nous recommandons que le gouvernement instaure un 
mécanisme de déclassification automatique de toutes 
les archives des institutions gouvernementales, y com-
pris des services de sécurité, à l’issue d’une période 
de cinquante ans (pour ouvrir l’époque coloniale et les 
premières années tumultueuses de la décolonisation).

À cet égard, M. Van Hees salue la proposition de loi 
des collègues Delizée, Lacroix et Ben Achour, mais il 
regrette qu’elle ne suggère pas une durée précise.

Coopération universitaire et recherche

Le groupe PVDA-PTB recommande le financement 
d’un travail de recherche visant à quantifier l’exploitation 
coloniale belge: combien de profits le colonisateur a-t-il 
tiré de la colonisation et combien cette colonisation a-t-elle 
coûté à la colonie? À qui ces flux financiers ont-ils profité: 
quelles entreprises, quels actionnaires? Les fortunes de 
quelles grandes familles belges (et autres), y compris 
la famille royale, ont été construites par l’exploitation 
des colonies belges et de leurs peuples? Ceci n’est 
pas anodin à la lumière d’éventuelles compensations 
ou réparations.

Le groupe PVDA-PTB recommande également le 
financement d’un travail de recherche sur l’assassinat 
du prince Rwagasore, premier ministre élu du Burundi et 
le rôle de la Belgique dans cet assassinat, cf. l’ouvrage 
de Ludo De Witte.
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Inzake universitaire samenwerking, eventueel als 
onderdeel van een herstelprogramma, beveelt de PVDA-
PTB-fractie aan om een beursprogramma voor studenten 
uit Congo, Burundi en Rwanda op te starten.

Studenten en academici uit Congo, Rwanda en Burundi 
(en andere Afrikaanse landen) worden geregeld aan de 
grens tegengehouden en teruggestuurd door de Belgische 
douane, zelfs als ze in het bezit zijn van een uitnodiging 
of een visum. Er moet een soepelere visumregeling 
komen. Tijdens onze zending hebben we meermaals 
kritiek gehoord op het Belgische visumbeleid.

Een Rwandese gesprekspartner beschreef de 
Afrikaanse terminal van de luchthaven van Zaventem 
als anders dan de rest, “met waakhonden die er wel lijken 
te zijn om de reizigers op te jagen. De kolonialistische 
geest waart er nog rond. Zwarten worden gezien als 
voormalig gekoloniseerden, die kennelijk ook nu nog 
zo moeten worden gezien.”

Een Congolese gesprekspartner gaf ons het voor-
beeld van een conferentie in 2010 in België waarop de 
helft van de Congolese genodigden ontbrak omdat ze 
geen visum hadden kunnen bemachtigen. Naar verluidt 
geraakt zelfs een gewezen ambassadeur moeilijk aan 
een visum.

De PVDA-PTB-fractie beveelt de financiering en 
uitbreiding aan van de bestaande universitaire samen-
werkingsprogramma’s tussen België, de DRC, Rwanda 
en Burundi, zoals het Platform for African European 
Studies dat door professor Patrick Develtere tijdens 
een hoorzitting in deze commissie werd voorgesteld.

Mevrouw Maggie De Block (Open Vld) neemt vervol-
gens het woord. Na de afronding van de vele hoorzittingen 
over het koloniaal verleden is het een uitdaging voor de 
commissieleden om op een efficiënte manier met deze 
overvloed aan informatie aan de slag te gaan en aan-
bevelingen te formuleren. De Open Vld-fractie vindt het 
belangrijk dat dit geen paternalistische aanbevelingen 
zijn. De aanbevelingen moeten de klemtoon leggen op 
partnerschappen. Men kan veel samen ondernemen, 
op verschillende niveaus en op verschillende domeinen, 
maar het moet gebeuren op het niveau van gelijkheid 
onder de bondgenoten.

Het is overduidelijk dat er tijdens het Belgisch koloniaal 
verleden verschrikkelijke wandaden zijn gepleegd. Die 
wandaden moeten worden erkend. Dat heeft de Koning 
tijdens zijn staatsbezoek in Congo ook gedaan. Hiermee 
is hij de eerste Belgische vorst die het verleden recht 
in de ogen kijkt. Dit was een belangrijke essentiële 
eerste stap.

En matière de coopération universitaire, ce qui peut 
aussi faire partie d’un programme de réparations, le 
groupe PVDA-PTB recommande la mise en place d’un 
programme de bourses d’études pour les étudiants du 
Congo, du Burundi et du Rwanda.

Les étudiants et universitaires du Congo, du Rwanda 
et du Burundi (et d’autres pays africains) se voient fré-
quemment refuser l’entrée et expulser par les douanes 
belges. Cela arrive même quand ils ont des invitations et 
des visas. Il faut aussi envisager un régime plus souple 
de visas. On a eu de nombreuses critiques de la politique 
belge de visas lors de notre mission.

Un interlocuteur rwandais décrivait le terminal africain 
de l’aéroport de Zaventem comme étant différent des 
autres, “avec des cerbères qui semblent être là pour 
traquer les voyageurs. L’esprit colonialiste est toujours 
présent. Les Noirs sont considérés comme les anciens 
colonisés à considérer toujours comme tels.”

Un interlocuteur congolais nous donnait l’exemple d’un 
colloque organisé en Belgique en 2010, où la moitié des 
invités congolais étaient absents car ils n’avaient pas 
pu obtenir de visa. Même pour un ancien ambassadeur, 
c’est compliqué d’obtenir un visa, nous a-t-on dit.

Le groupe PVDA-PTB recommande le financement et 
l’élargissement des programmes existants de coopération 
universitaire entre la Belgique, la RDC, le Rwanda et 
le Burundi, comme par exemple la Platform for African 
European Studies comme présentée par le prof. Patrick 
Develtere dans une audition de cette commission.

Mme Maggie De Block (Open Vld) prend ensuite la 
parole. Après avoir finalisé les nombreuses auditions 
sur le passé colonial, traiter efficacement cette abon-
dance d’informations et formuler des recommandations 
représente un défi de taille pour les membres de la 
commission. Pour le groupe Open Vld, il est important 
que ces recommandations ne soient pas paternalistes. 
Elles doivent mettre l’accent sur les partenariats. Il est 
possible de faire beaucoup de choses ensemble, à dif-
férents niveaux et dans différents domaines, mais cela 
doit se faire sur un pied d’égalité, entre alliés.

Des exactions horribles ont indéniablement été com-
mises au cours du passé colonial belge. Ces crimes 
doivent être reconnus. C’est ce qu’a également fait le Roi 
lors de sa visite d’État au Congo. Il est ainsi le premier 
souverain belge qui assume pleinement le passé. Ce 
fut une première étape essentielle.
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Nu moet de focus echter liggen op het samen schrijven 
van een nieuw hoofdstuk, zonder het verleden te verge-
ten, maar door ermee in het reine te komen en naar de 
toekomst te kijken. Hoe graag we dit ook zouden willen, 
we kunnen het verleden niet ongedaan maken. We kun-
nen de tijd niet terugdraaien. De Congolese bevolking 
kijkt naar de toekomst. Samen met hen moeten ook wij 
naar de toekomst kijken, als soevereine staten, met een 
gezamenlijk verleden. Hetzelfde geldt voor Rwanda en 
Burundi. We moeten samen als loyale bondgenoten 
elkaar ondersteunen en inzetten op versterkte bilate-
rale partnerschappen. Voor Open Vld is het belangrijk 
dat de aanbevelingen deze toekomstgerichte aanpak 
weerspiegelen.

Vervolgens belicht mevrouw De Block de verschil-
lende thema’s.

Lumumbacommissie

Het parlementair werk en de conclusies van onze 
voorgangers in de Kamer verdienen respect. Het is te 
betreuren dat deze aanbevelingen niet zijn uitgevoerd. 
De regering moet worden verzocht om alle aanbevelin-
gen ook uit te voeren.

De stoffelijke resten van Patrice Lumumba werden 
op 20 juni 2022 tijdens een officiële ceremonie terug-
gegeven aan de familie van Lumumba. Eindelijk keren 
de stoffelijke resten 61 jaar na de moord op Lumumba 
terug naar huis, terug naar Congo. Dit is een heel be-
langrijke stap.

Op  5 februari 2002 bood minister van Buitenlandse 
Zaken Louis Michel namens de Belgische Staat in het 
federale Parlement officieel verontschuldigingen aan de 
familie van Lumumba en aan de Congolese bevolking 
aan. Bij die gelegenheid stelde de regering voor om 
een Lumumbafonds op te richten ter bevordering van 
de democratie, de rechtsstaat en de mensenrechten in 
Congo, waarbij ook de familie Lumumba zou worden 
betrokken. De onderhandelingen met de familie hebben 
toen niet geleid tot een akkoord.

Het zou dan ook een idee kunnen zijn om de gesprek-
ken met de familie Lumumba opnieuw aan te gaan en 
na te gaan hoe een Lumumbafonds zou kunnen worden 
opgericht. Dit was reeds de intentie van de regering 
in 2002.

Lokale besturen

De initiatieven op lokaal niveau inzake dekolonisering 
van de publieke ruimte en de people-to-people-initiatieven 
zijn volgens mevrouw De Block bijzonder belangrijk.

Le temps est toutefois venu de mettre l’accent sur 
l’écriture conjointe d’un nouveau chapitre, sans oublier 
le passé mais en se réconciliant avec celui-ci et en se 
tournant vers l’avenir. On a beau le désirer ardemment, 
on ne peut pas changer le passé, il est impossible de 
revenir en arrière. La population congolaise est tour-
née vers l’avenir. Nous devons nous joindre à elle et 
aller de l’avant, en tant qu’États souverains ayant un 
passé commun. Il en a va de même pour le Rwanda et 
le Burundi. Nous devons nous soutenir mutuellement 
en tant qu’alliés loyaux et miser sur des partenariats 
bilatéraux renforcés. Il importe pour l’Open Vld que 
les recommandations reflètent cette approche tournée 
vers l’avenir.

Mme De Block développe ensuite les différents thèmes.

La commission Lumumba

Les travaux parlementaires et les conclusions de nos 
prédécesseurs à la Chambre méritent le respect. Il est 
regrettable que ces recommandations soient restées 
lettre morte. Il faut demander au gouvernement mettre 
en œuvre toutes les recommandations.

La dépouille de Patrice Lumumba a été restituée à sa 
famille au cours d’une cérémonie officielle le 20 juin 2022. 
Soixante et un ans après son assassinat, le corps de 
Patrice Lumumba a finalement retrouvé sa patrie, le 
Congo. C’est une étape très importante.

Le 5 février 2002, M. Louis Michel, le ministre des 
Affaires étrangères de l’époque, a présenté au Parlement 
fédéral et au nom de l’État belge des excuses officielles 
à la famille de Patrice Lumumba et au peuple congolais. 
Le gouvernement a proposé à cette occasion de créer 
une Fondation Lumumba, à laquelle la famille Lumumba 
serait également associée, en vue de promouvoir la 
démocratie, l’État de droit et les droits humains au Congo. 
Les négociations avec la famille n’ont pas conduit à un 
accord à l’époque.

L’on pourrait envisager de reprendre langue avec la 
famille Lumumba et d’examiner selon quelles modalités 
la Fondation Lumumba pourrait être mise en place. Telle 
était déjà l’intention du gouvernement en 2002.

Administrations locales

Mme De Block estime que les initiatives au niveau 
local en matière de décolonisation de l’espace public et 
les initiatives interpersonnelles sont cruciales.
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Metissen

Op maandag 14 februari 2022 werd in de bijzondere 
commissie een heel confronterende hoorzitting gehou-
den met aangrijpende getuigenissen. Het wegnemen 
van kinderen van hun moeders is een gruwelijke daad. 
Dat heeft toenmalig eerste minister Charles Michel in 
dit Parlement ook erkend. Nu is het belangrijk om werk 
te maken van concrete oplossingen. Een belangrijke 
strijd van de metissen is de zoektocht naar hun afkomst 
en familie.

De spreekster verwijst naar de verontschuldigingen 
van de Kerk en diens rol in de metissenkwestie (2017), 
naar de resolutie van het Belgisch Parlement (2018), 
naar de verontschuldigingen van premier Charles Michel 
(2019) en naar de oplossing voor de geboorteakten 
die minister van Justitie Van Quickenborne in 2022, na 
zestig jaar, heeft uitgewerkt.

We realiseren ons dat de tijd dringt. Sommigen hebben 
geluk en ontdekken wie hun moeder is, maar slechts 
enkelen hebben de kans die moeder nog in de armen 
te sluiten. De grootste vijand in deze strijd is de tijd. De 
klok tikt om metissen met hun moeders en families te 
herenigen. We kunnen de tijd niet terugdraaien, maar we 
kunnen er wel voor zorgen dat de nog levende moeders 
die naar België willen komen, hun kind na al die jaren in 
de armen kunnen sluiten. Het gaat dus over het al dan 
niet verlenen van humanitaire visa, wat een discretio-
naire bevoegdheid van de staatssecretaris voor Asiel 
en Migratie is.

Tijdens de hoorzitting werd verwezen naar de strijd 
van een 84-jarige moeder om – op basis van een hu-
manitair visum – naar België te komen om haar kind 
na al die jaren te ontmoeten. Op de hoorzitting werd 
duidelijk dat alle papieren in orde bleken te zijn maar dat 
het voor die vrouw toch onmogelijk was een humanitair 
visum te verkrijgen.

Mevrouw De Block vindt dit bijzonder beschamend 
en pijnlijk.

Archieven

Over de archieven hebben we het al vaak gehad in 
deze bijzondere commissie. De uitdagingen zijn bekend. 
Er zijn archieven die toegankelijk zijn, maar er zijn even-
zeer archieven waar de toegankelijkheid niet evident is, 
bijvoorbeeld de archieven van de Kerk.

De spreekster pleit voor meer toegankelijkheid van 
de archieven in België, Congo, Rwanda en Burundi voor 
historici. Meer middelen moeten worden ingezet voor 
inventarisering, digitalisering en bewaring van archieven. 

Les métis

Le 14 février 2022, une audition très conflictuelle, au 
cours de laquelle des témoignages poignants ont été 
apportés, a été organisée au sein de la commission 
spéciale. Le fait de retirer des enfants à leur mère est 
un acte odieux, ce qu’a également reconnu l’ancien 
premier ministre, Charles Michel, dans ce Parlement. Il 
importe désormais d’élaborer des solutions concrètes. La 
recherche de leurs origines et de leur famille constitue 
l’un des combats principaux des métis.

L’intervenante renvoie aux excuses présentées par 
l’Église et à son rôle dans la question des métis (2017), 
à la résolution du Parlement belge, aux excuses du pre-
mier ministre Charles Michel (2019) et au fait qu’en 2022, 
après 60 ans, M. Van Quickenborne, ministre de la 
Justice, a élaboré une solution concernant les actes 
de naissances.

Nous sommes conscients que le temps presse! 
Certains ont de la chance et découvrent qui est leur 
mère, mais peu nombreux sont ceux qui ont encore 
l’occasion de la serrer dans leurs bras. Le temps est le 
principal ennemi dans cette lutte. Il est urgent de réunir 
les métis avec leur mère et leur famille. On ne peut pas 
revenir en arrière, mais on peut faire en sorte que les 
mères encore en vie qui souhaitent venir en Belgique 
puissent, après toutes ces années, serrer leur enfant 
dans leurs bras. Il s’agit donc d’accorder ou non un visa 
humanitaire, ce qui relève de la compétence discrétion-
naire de la secrétaire d’État à l’Asile et la Migration.

Au cours de l’audition, il a été question du combat 
d’une mère de 84 ans qui voudrait venir en Belgique 
avec un visa humanitaire pour rencontrer son enfant 
après toutes ces années. Or, bien que tous ses papiers 
soient en règle, cette femme ne pouvait pas obtenir de 
visa humanitaire.

Mme De Block estime que cette situation est parti-
culièrement honteuse et pénible.

Les archives

La question des archives a déjà été trop souvent évo-
quée au sein de cette commission spéciale. Les défis 
sont connus. Si certaines archives sont accessibles, pour 
d’autres, comme les archives de l’Église, par exemple, 
c’est plus compliqué.

L’intervenante prône des archives plus accessibles 
aux historiens en Belgique, au Congo, au Rwanda et 
au Burundi. Il faut engager davantage de moyens pour 
inventorier, numériser et conserver les archives. On 
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Men kan nagaan of het wenselijk is om een koloniaal 
archiefdepot te maken. Er is nood aan publiek toegan-
kelijke, gedigitaliseerde en downloadbare inventarissen 
van voorwerpen, alsook aan archieven die toegankelijk 
zijn vanaf een centraal platform.

Academische samenwerking en onderzoek

Geschiedenis is geen statisch gegeven. Het voeren 
van historisch onderzoek blijft essentieel. Mevrouw 
De Block herhaalt dan ook graag wat professor Gustaaf 
Janssens heeft benadrukt tijdens de hoorzitting: het 
stellen van nieuwe onderzoeksvragen is essentieel. 
Voor mevrouw De Block is dat de essentie van de aan-
bevelingen. We gaan in deze commissie niet zwart op 
wit neerschrijven hoe het Koloniaal Verleden nu eigenlijk 
in elkaar zat. Er zijn nog veel vragen die onbeantwoord 
zijn gebleven. Verder en diepgaand onderzoek is dus 
uitermate cruciaal.

*
*   *

De voorzitter nodigt de leden uit om in een tweede 
ronde te reageren op de opmerkingen van de collega’s.

De heer Tomas Roggeman (N-VA) wenst te reageren 
op de opmerkingen van PS en Ecolo-Groen. Beide frac-
ties hebben spijtige pogingen ondernomen om stellingen 
over hiaten in het wetenschappelijk onderzoek te framen 
als een betwisting van wetenschappelijk onderzoek of 
in extremis van vergoelijking van de kolonisatie zelf. 
Dit is natuurlijk onzin en het getuigt vooral van betreu-
renswaardige neigingen om het debat in simplistische 
zwart-wittegenstellingen te willen voeren.

De heer Roggeman wenst hoegenaamd niet over te 
gaan tot het vergoelijken of nuanceren van kolonisatie 
als historisch fenomeen. Als volksnationalist is hij een 
hevige voorstander van onafhankelijkheid en politieke 
vrijheid van elk volk op deze aardbol. Kolonialisme is 
daarmee fundamenteel in tegenspraak. Als republikein 
heeft de heer Roggeman niet het minste belang bij de 
verdediging van het Koningshuis, integendeel.

Wanneer de heer Roggeman dus wijst op blinde 
vlekken in historisch onderzoek over nog niet onder-
zochte koninklijke archieven, zoals opgelijst door een 
onverdachte bron als de archivaris van het paleis, of 
over nog niet onderzochte financiële stromen, is dat niet 
om de legitimiteit van historisch onderzoek te betwis-
ten. Als historicus van opleiding zou hij dat niet eens 
kunnen. De heer Roggeman zegt dat hij juist hierover 
spreekt omdat hij de politieke verantwoordelijkheden en 

peut examiner l’opportunité de créer un dépôt d’archives 
coloniales. Il est nécessaire de disposer d’inventaires 
d’objets accessibles au public, numérisés et téléchar-
geables, ainsi que d’archives accessibles à partir d’une 
plateforme centrale.

Coopération académique et recherche

L’histoire n’est pas une donnée statique. La recherche 
historique reste essentielle. Mme De Block répète donc 
volontiers ce que le professeur Gustaaf Janssens a sou-
ligné au cours de l’audition, à savoir qu’il est primordial 
de poser de nouvelles questions. Pour Mme De Block, 
voilà l’essence des recommandations. Cette commission 
ne parviendra pas à retranscrire noir sur blanc le passé 
colonial tel qu’il était réellement. Beaucoup de questions 
sont restées sans réponse. Il est donc absolument crucial 
de poursuivre et d’approfondir les recherches.

*
*   *

Le président invite les membres à réagir aux obser-
vations des collègues lors d’un deuxième tour de table.

M. Tomas Roggeman (N-VA) tient à réagir aux obser-
vations formulées par le PS et Ecolo-Groen. Les deux 
groupes ont tenté de façon regrettable de présenter les 
affirmations concernant l’existence de lacunes dans la 
recherche scientifique comme une remise en cause de 
la recherche scientifique ou, à l’extrême, comme une 
justification de la colonisation elle-même. C’est évidem-
ment absurde et cela témoigne surtout d’une tendance 
déplorable à vouloir réduire le débat à une confrontation 
simpliste entre des thèses diamétralement opposées.

M. Roggeman ne souhaite nullement justifier ou nuan-
cer la colonisation en tant que phénomène historique. 
En tant que nationaliste, il est un fervent défenseur 
de l’indépendance et de la liberté politique de chaque 
peuple sur cette terre. Le colonialisme est fondamenta-
lement contraire à ce principe. En tant que républicain, 
M. Roggeman n’a aucun intérêt à défendre la Maison 
royale, au contraire.

Donc, lorsque M. Roggeman souligne l’existence de 
lacunes dans la recherche historique concernant les 
archives royales non encore étudiées, répertoriées par 
une source non suspecte comme l’archiviste du palais, 
ou concernant les flux financiers non encore exami-
nés, ce n’est pas pour remettre en cause la légitimité 
de la recherche historique. Comment le pourrait-il, lui 
qui est lui-même historien de formation. S’il en parle, 
c’est précisément parce qu’il souhaite que l’on clarifie 
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de financiële implicaties van de kolonisatie nog verder 
opgehelderd wil zien.

Waar hij zich wel aan stoort, is het doelbewust ver-
mijden van historische onderzoeksvragen die daarover 
gaan. Hij hoort collega’s zeggen dat kolonialisme nooit 
voordelen kan opleveren en verklaart zich hiermee ak-
koord. Niemand betwist dit. Maar in het expertenverslag 
staan verschillende pagina’s met motivering waarom 
men het thema van financiële stromen van het koloniale 
regime doelbewust vermijdt. En men vermijdt dat niet 
om wetenschappelijke redenen, maar omdat men vreest 
daarmee onbedoeld een verkeerde beeldvorming van het 
verleden te voeden. En daar heeft de heer Roggeman 
een probleem mee.

De oprichting van deze commissie werd gemotiveerd 
als een zoektocht naar historische waarheid, voor zover 
zoiets al bestaat. Maar die intentie is onverzoenbaar met 
het a priori taboe verklaren van onderzoeksvragen. Meer 
historische kennis is nooit slecht. Of het nu gaat over het 
in kaart brengen van de aanwending van de opbrengsten 
uit koloniale exploitatie of over de verantwoordelijkheid 
van de monarchie. Hier is gebleken dat daar gaten zit-
ten in het historisch onderzoek en de heer Roggeman 
hoopt dat historici ook daar hun licht op laten schijnen. 
En als hier mensen zitten die willen dat bepaalde as-
pecten van het verleden niet onderzocht worden en dat 
er bepaalde potjes toegedekt moeten blijven, daagt de 
heer Roggeman hen uit daarvoor uit te komen.

De heer Wouter De Vriendt, voorzitter, vraagt de 
heer Lacroix, ondervoorzitter, om tijdelijk het voorzit-
terschap over te nemen zodat hij namens Ecolo-Groen 
een verklaring kan afleggen.

De heer Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen) vraagt 
aandacht voor een aantal zaken. In de vele hoorzit-
tingen, de raadplegingen en het werkbezoek hebben 
we een beschrijving gekregen van de mate waarin het 
kolonialisme een uiting was van systematische verove-
ring, uitbuiting, dominantie en racisme. Herstel beperkt 
zich niet tot herstelbetalingen. Er zijn vele vormen van 
herstel en in deze commissie hebben we een veelheid 
aan herstelvormen besproken. De spreker wenst deze 
punten vervolgens toe te lichten.

Commissie-Lumumba

De dochter van Patrice Lumumba heeft deze com-
missie bedankt om aandacht te hebben voor een aantal 
aanbevelingen die tot op heden niet werden uitgevoerd. 
Een van de experten, de heer Omasombo, heeft zijn 
frustratie geuit over het gebrek aan inclusie van de 
onderzoekscommissie-Lumumba. De oprichting van 

encore davantage les responsabilités politiques et les 
implications financières de la colonisation.

Ce qui le dérange, c’est l’évitement délibéré de ques-
tions de recherche historique portant sur ce sujet. Il 
entend des collègues dire que le colonialisme ne peut 
jamais procurer d’avantages, un point de vue sur lequel 
il marque son accord. Personne ne le conteste. Mais le 
rapport des experts contient plusieurs pages justifiant 
pourquoi l’on évite délibérément le thème des flux finan-
ciers du régime colonial. Et si l’on évite cette question, 
ce n’est pas pour des raisons scientifiques, mais parce 
que l’on craint d’alimenter ainsi involontairement une 
fausse image du passé. M. Roggeman juge cette atti-
tude problématique.

La création de cette commission a été motivée par 
la recherche de la vérité historique, si tant est qu’une 
telle chose existe. Mais cette intention est inconciliable 
avec le fait de déclarer a priori certaines questions de 
recherche comme étant taboues, qu’il s’agisse de déter-
miner l’affectation des recettes provenant de l’exploitation 
coloniale ou la responsabilité de la monarchie. Il est 
apparu que la recherche scientifique présentait des 
lacunes à ces égards et M. Roggeman espère que les 
historiens feront également la lumière sur ces questions. 
Et si des membres de la commission souhaitent que 
certains aspects du passé ne soient pas examinés et 
pensent que certains points doivent rester sous silence, 
M. Roggeman les met au défi de le reconnaître.

M. Wouter De Vriendt, président, demande à 
M. Lacroix, vice-président, de reprendre temporairement 
la présidence afin qu’il puisse faire une déclaration au 
nom d’Ecolo-Groen.

M. Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen) demande qu’une 
attention soit accordée certains aspects. Au cours des 
nombreuses auditions, des consultations et de la visite 
de travail, la commission a pu voir dans quelle mesure 
le colonialisme a été une manifestation de conquête, 
d’exploitation, de domination et de racisme systématique. 
La réparation ne se limite pas aux réparations financières. 
Il existe une multitude de formes de réparation et la 
commission en a envisagé de nombreuses. L’intervenant 
souhaite ensuite aborder les points suivants.

La commission Lumumba

La fille de Patrice Lumumba a remercié la commission 
d’avoir accordé une attention à une série de recomman-
dations qui n’ont pas encore été mises en œuvre. Un 
des experts, M. Omasombo, a exprimé sa frustration par 
rapport à l’absence de prise en compte de la commission 
d’enquête Lumumba. La création du fonds Lumumba 
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het Lumumbafonds is een dode letter. De ontgooche-
lingen die de betrokkenen hebben verwoord, moeten 
we ernstig nemen.

Metissen

We hebben een getuigenis gekregen van de schrij-
nende zoektocht van de metissen naar hun oorsprong. 
Met de realiteit van deze getuigenissen moet onze com-
missie aan de slag gaan. De ene metis is op zoek naar 
herstel, de andere is op zoek naar schadevergoeding. Er 
zijn juridische procedures die lopen. Er is ook de vraag 
naar psychologische bijstand. De commissie kan zich 
hier verder over buigen.

De belangen van de achtergelaten metissen verdienen 
evenzeer aandacht. Dit vraagstuk valt buiten de strek-
king van de resolutie die in 2018 werd goedgekeurd.

In Burundi werd een tipje van de sluier gelicht over de 
vraag hoe de achtergelaten metissen meer informatie 
kunnen krijgen. Er zijn archieven in Burundi, maar ook 
bij de congregaties in België en in Rome. We moe-
ten duidelijkheid scheppen voor de metissen en hun 
nabestaanden.

Archieven

De digitalisatie en de toegang tot de archieven door 
onderzoekers uit de betrokken landen is noodzakelijk. 
Vele archieven zijn ontvreemd en naar België overge-
bracht. Er zijn nog steeds drempels die zij nog altijd niet 
kunnen overstijgen.

Het Rijksarchief heeft veel werk. Het personeel en de 
middelen zijn onvoldoende om de vele opdrachten uit 
te voeren. De restitutie van archieven moet besproken 
worden. Niet alleen de officiële archieven zijn belangrijk, 
maar er zijn ook nog archieven bij de ondernemingen 
en de banken.

Er zijn nog veel onderzoeksvragen die moeten worden 
uitgeklaard. Ook de mondelinge getuigenissen moeten 
worden verzameld.

Tot slot is de uitwisseling tussen onderzoekers en 
studenten uit België en uit de drie landen van belang.

Academisch onderzoek

Er mag meer worden geïnvesteerd in het academisch 
onderzoek naar het koloniaal verleden (en de aandacht 
van het onderwijs voor het koloniaal verleden).

De Congolezen weten weinig over de geschiedenis 
van hun land. Veel bronnen over de geschiedenis en 

est restée lettre morte. Les désillusions exprimées par 
les parties prenantes doivent être prises au sérieux.

Les métis

La commission a assisté au témoignage de la quête 
poignante des métis concernant leur origine. La com-
mission doit s’appuyer sur la réalité de ces témoignages. 
Certains métis demandent réparation, d’autres une 
indemnisation. Des procédures juridiques sont en cours. 
Il existe également une demande d’aide psychologique. 
La commission peut examiner ces points plus en détail.

Les intérêts des métis abandonnés méritent tout autant 
d’attention. Cette problématique n’est pas abordée par 
la résolution adoptée en 2018.

Le Burundi a soulevé un coin du voile quant à la 
question de savoir comment les métis abandonnés 
peuvent obtenir davantage d’informations. Il existe des 
archives au Burundi, mais aussi dans les congrégations 
en Belgique et à Rome. Nous devons faire la clarté pour 
les métis et pour leurs proches.

Les archives

Les archives doivent être numérisées et rendues 
accessibles aux chercheurs des pays concernés. De 
nombreuses archives ont été dérobées et transférées en 
Belgique. Il subsiste des obstacles que ces chercheurs 
ne peuvent toujours pas franchir.

Les Archives de l’État ont énormément de travail. Le 
personnel et les moyens sont insuffisants pour exécuter 
les nombreuses missions. La question de la restitution 
des archives doit être examinée. Les archives officielles 
sont importantes, mais il existe encore également des 
archives au sein des banques et des entreprises.

De nombreuses questions de recherche doivent encore 
être clarifiées. Il convient également de rassembler les 
témoignages oraux.

Enfin, l’échange entre les chercheurs et les étudiants 
belges et ceux des trois pays est important.

Recherche académique

On pourrait investir davantage dans la recherche 
académique sur le passé colonial (et dans l’attention 
que l’enseignement accorde au passé colonial).

Les Congolais connaissent peu l’histoire de leur 
pays. De nombreuses sources relatives à l’histoire et à 

CK7168j(R_KolVerl_Deel I)—DP5



1462/000DOC 55114

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

de geografie van hun land bevinden zich in België. De 
kennis over de geschiedenis van deze landen zit hier 
geconcentreerd. Hoe moeten wij die kennis overbren-
gen naar de betrokken landen? Ook hier moet iets aan 
worden gedaan.

De heer Jan Briers (cd&v) vraagt wat de heer Piedboeuf 
onder “verzoening” verstaat.

De heer Piedboeuf (MR) merkt op dat hij onder “ver-
zoening” de dialoog tussen gemeenschappen verstaat. 
Deze gemeenschappen zijn niet noodzakelijk antago-
nisten. Het gaat eerder om dialoog en luisterbereidheid.

De heer Kurt Ravyts (VB) deelt de inzichten van de 
voorzitter over het Lumumbafonds niet. De figuur van 
Lumumba moet men zien in de context van de Koude 
Oorlog. Men moet aan Lumumba geen symboolwaarde 
toekennen die er niet is. Een aantal deskundigen heeft 
erkend dat de nationaliseringsgolf onder Lumumba 
nefaste gevolgen heeft gehad. Waar de heer Ravyts 
wel open voor staat is een verfijning van het verdere 
onderzoek naar de moord op Lumumba.

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) trekt de be-
wering van de heer Piedboeuf in twijfel dat de liberale 
partij niet aan de macht was tijdens de sleutelmomenten 
van het kolonialisme. Bij de Belgische kapitalisten, die 
zich tijdens de kolonisatie hebben verrijkt, zaten er veel 
liberale kopstukken. De kolonisatie had economische 
exploitatie als doel, gebaseerd op gewapend geweld en 
onder het mom van een racistische ideologie. De kritiek 
in het eerste deskundigenverslag is in dit opzicht zeer 
verhelderend. De exploitatie van de rijkdommen tijdens 
de koloniale periode bestaat vandaag nog steeds. Coltan 
heeft de plaats van rubber ingenomen, maar het principe 
blijft hetzelfde. Nog steeds kan de Congolese bevolking 
geen voordeel trekken uit de rijkdommen van het land. 
Wat het uitblijven van het Lumumbafonds betreft, dient 
men beter te kijken naar de opvattingen die de Belgische 
Staat had over dit fonds, eerder dan naar de zienswijze 
van de familie.

De heer Benoît Piedboeuf (MR) verwijst naar de 
initiatieven van minister Michel tijdens de conferentie in 
Durban van 2001. Hij kon de EU-lidstaten en de landen 
van de Algemene Vergadering ervan overtuigen te aan-
vaarden dat slavernij een misdaad tegen de mensheid 
was. Hij verzoekt om contextualisering. De 90.000 Belgen 
die destijds in Congo woonden, waren niet allemaal 
mensen die de Congolezen hebben uitgebuit. Velen 
hebben met veel idealisme goed werk geleverd. Men 
kan niet beweren dat alles slecht was.

la géographie de leur pays se trouvent en Belgique. Les 
connaissances sur l’histoire de ces pays sont concen-
trées en Belgique. Comment devons-nous transférer 
ces connaissances aux pays concernés? Il convient 
également de remédier à cette situation.

M. Jan Briers (cd&v) demande à M. Piedboeuf ce 
qu’il entend par “réconciliation”.

M. Piedboeuf (MR) indique que par “réconciliation”, 
il entend le dialogue entre les communautés. Ces com-
munautés ne sont pas nécessairement antagonistes. Il 
s’agit plutôt de dialogue et d’écoute.

M. Kurt Ravyts (VB) ne partage pas l’avis du président 
concernant le fonds Lumumba. La figure de Lumumba 
doit être considérée dans le contexte de la Guerre froide. 
On ne doit pas attribuer à Lumumba une valeur symbo-
lique qui n’existe pas. Certains experts ont reconnu que 
la vague de nationalisation réalisée sous Lumumba a 
eu des conséquences néfastes. M. Ravyts est toutefois 
ouvert à un affinement de la recherche complémentaire 
sur l’assassinat de Lumumba.

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) met en doute l’affir-
mation de M. Piedboeuf selon laquelle le parti libéral 
n’était pas au pouvoir pendant les moments clés du 
colonialisme. Parmi les capitalistes belges qui se sont 
enrichis durant la colonisation, il y avait beaucoup de 
personnalités du monde libéral. La colonisation visait 
une exploitation économique fondée sur la violence 
armée sous le couvert d’une idéologie raciste. La critique 
formulée dans le premier rapport des experts est très 
éclairante à ce sujet. L’exploitation des richesses durant 
la période coloniale est encore d’actualité aujourd’hui. 
Le coltan a remplacé le caoutchouc, mais le principe 
reste inchangé. Le peuple congolais ne peut toujours pas 
bénéficier des richesses de son pays. Quant à l’absence 
de concrétisation du fonds Lumumba, il convient d’appro-
fondir l’examen de la position de l’État belge au sujet de 
ce fonds, plutôt que l’examen des positions de la famille.

M. Benoît Piedboeuf (MR) renvoie aux initiatives prises 
par le ministre Michel lors de la conférence de Durban 
de 2001. Il a réussi à convaincre les États membres de 
l’Union européenne et les pays de l’Assemblée générale 
d’accepter que l’esclavage était un crime contre l’huma-
nité. Il appelle à la contextualisation. Les 90.000 Belges 
qui vivaient au Congo à cette époque n’étaient pas tous 
des personnes qui exploitaient les Congolais. Beaucoup 
ont fait du bon travail avec beaucoup d’idéalisme. On 
ne peut pas affirmer que tout était mauvais.
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Mevrouw De Block (Open Vld) vindt dat de heer Marco 
Van Hees een al te ruime interpretatie aan haar woorden 
geeft, die niet strookt met wat zij heeft gezegd.

De heer Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) verduidelijkt 
dat het kolonialisme een systeem van structureel geweld 
was. Hij wil de Belgen niet individueel culpabiliseren. Het 
ging om een systeem van racisme en geweld. Deze com-
missie wilde eerder de Staat, de Kerken, de monarchie 
en de ondernemingen voor hun verantwoordelijkheid 
plaatsen voor wat destijds gebeurd is onder dit systeem 
van de kolonisatie.

B. Gedachtewisseling over de vaststellingen 
en aanbevelingen betreffende de thema’s: 
Verantwoordelijkheden – Statelijke & niet-statelijke 
actoren – Herstel (17 oktober 2022);

Op 17 oktober 2022 hield de bijzondere commissie een 
gedachtewisseling over de vaststellingen en aanbevelingen 
rond de volgende thema’s: Verantwoordelijkheden – 
Statelijke & niet-statelijke actoren – Herstel.

De heer Wim Van der Donckt (N-VA) overloopt ach-
tereenvolgens de onderscheiden thema’s.

Verantwoordelijkheden

Het betreft een grote en zeer geladen term. De N-VA-
fractie vindt het onbetamelijk om na één of twee hoorzit-
tingen per potentiële “dader” al een oordeel te vellen of 
personen of entiteiten nu al-dan-niet “schuldig” zijn aan 
koloniale misdaden en daar nu en voor de toekomst voor 
moeten opdraaien. De commissie moet zich bewust zijn 
van de impact die haar eindrapport kan hebben in het 
aanduiden of vermelden van personen of entiteiten, ook 
al was het bij wijze van voorbeeld. Het verslag van de 
Lumumba-commissie leert dat dit doorwerkende juridi-
sche gevolgen kan hebben. In haar zittingen, gewijd aan 
“verantwoordelijkheden”, werden zelden echt conclusies 
geformuleerd, vaak eerder aanzetten tot verder onder-
zoek. Dit doet de N-VA-fractie vrezen dat bij gebrek aan 
de nodige onderbouwing, het de anonieme burger zal 
zijn, die het in de aanbevelingen zal moeten ontgelden.

De hoorzitting over de monarchie was verhelderend, 
in het bijzonder het betoog van prof. Gustaaf Janssens, 
die getuigde van de vele nog beschikbare en niet-door-
zochte bronnen over Leopold II en zijn administratie van 
de Congo-Vrijstaat (briefwisseling tussen Leopold II en 
zijn gouverneurs, een groot gedeelte van de bibliotheek 
van Leopold II in Laken, het Gobinet-archief dat een 
goed inzicht geeft in de financiële aspecten, evenals 

Mme De Block (Open Vld) estime que M. Marco 
Van Hees interprète trop largement ses propos et en 
donne une interprétation qui ne correspond pas à ce 
qu’elle a dit.

M. Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) précise que le 
colonialisme était un système de violence structurelle. Il 
ne souhaite pas culpabiliser les Belges individuellement. 
C’était un système de racisme et de violence. Cette 
commission souhaitait plutôt placer l’État, les Églises, 
la monarchie et les entreprises devant leurs responsa-
bilités pour ce qui s’est autrefois passé dans le cadre 
de ce système de colonisation.

B. Échange de vues sur les constatations 
e t  l es  r e command at ions  r e la t ives  aux 
thèmes suivants: Responsabilités – Acteurs 
état iques et non état iques – Réparation 
(17 octobre 2022).

Le 17 octobre 2022, la Commission spéciale a 
procédé à un échange de vues sur les constatations 
et les recommandations suivantes: Responsabilités – 
Acteurs étatiques et non étatiques – Réparation.

M. Wim Van der Donckt (N-VA) passe successivement 
en revue les différents thèmes.

Responsabilités

Ce terme est important et très connoté. Le groupe 
N-VA estime qu’il est incorrect de déterminer, à l’issue 
d’une ou de deux auditions par “auteur” potentiel, si 
des personnes ou des entités sont “coupables” ou non 
de crimes coloniaux et doivent en assumer les consé-
quences aujourd’hui et à l’avenir. La commission doit être 
consciente de l’incidence potentielle de la désignation ou 
de la mention de personnes ou d’entités dans son rapport 
final, même à titre d’exemple. L’histoire du rapport de la 
commission Lumumba enseigne que cette démarche 
peut avoir des conséquences juridiques durables. Les 
réunions consacrées aux “responsabilités” ont rarement 
permis de formuler de véritables conclusions, et ont 
souvent plutôt encouragé à poursuivre les recherches. 
Compte tenu de ces éléments, le groupe N-VA craint 
qu’en l’absence des preuves nécessaires, les recom-
mandations accableront les citoyens anonymes.

L’audition consacrée à la monarchie fut éclairante, en 
particulier l’intervention du professeur Gustaaf Janssens, 
qui a évoqué les nombreuses sources encore disponibles 
et non étudiées relatives à Léopold II et à son adminis-
tration de l’État indépendant du Congo (correspondance 
entre Léopold II et ses gouverneurs, grande partie de 
la bibliothèque de Léopold II abritée à Laken, archives 
Gobinet permettant de bien comprendre la dimension 
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documenten betreffende Albert I, Boudewijn en diens 
secretaris Jacques Pirenne).

Alle sprekers waren het erover eens dat wat in Congo 
gebeurde bijzonder gruwelijk was en dat de intensiteit en 
duur ook uitzonderlijk was, vergeleken met gewelddadige 
uitspattingen in andere kolonies. Anderzijds bestaat er 
geen consensus over het aantal slachtoffers, de exacte 
koninklijke rol, de winsten die de kolonie genereerde, 
noch over de kwalificatie van de misdaden. Er zijn met 
andere woorden heel wat opportuniteiten voor verder 
onderzoek. Er is derhalve ruimte voor belangrijke waar-
heidsvinding zodat er niet langer speculatie is waarbij 
wild gegoocheld wordt met getallen.

De commissie kan in dit stadium enkel openstelling 
van koninklijke archieven en meer onderzoek bepleiten.

De hoorzitting gewijd aan de rol van de Staat was vrij 
warrig. De focus van de sprekers lag meer op kwesties 
van bevolkingsafname en koloniale propaganda, maar 
er kwamen geen antwoorden op alle vragen over de 
verantwoordelijkheid van de Belgische of koloniale 
overheden in beide de vrijstaat of in de latere kolonie. 
Dit belet niet dat er interessante lessen waren voor de 
commissie over de demografische golven die Congo-
Vrijstaat en Belgisch-Congo ondergingen, hun correlatie 
met de veranderende politieke omgeving, de rol van 
geweld op de bevolkingsdaling enzovoort.

Een belangrijke les die de commissie zou kunnen 
trekken is dat er veel uiteenlopende schattingen zijn in 
het spectrum tussen een minimalistische en maxima-
listische benadering en dat positionering op basis van 
de momenteel beschikbare data eerder uiting geeft van 
een politiek-ideologische interpretatie.

Interessant is eveneens het onderzoek naar de effecten 
van koloniale propaganda, waarbij echter belangrijke 
antwoorden over hun impact en doorwerking onbe-
antwoord blijven. Nochtans baseren velen zich hierop 
om een “heropvoeding” van burgers en instellingen te 
bepleiten. Het werd evenmin duidelijk of de burger kon 
aangerekend worden wat hem door de overheid werd 
voorgehouden wat duizenden kilometers verderop, vrij 
van onafhankelijke pers gebeurde.

financière, et documents relatifs à Albert Ier, à Baudouin 
et à son secrétaire Jacques Pirenne).

Tous les orateurs se sont accordés sur le caractère 
particulièrement atroce des événements survenus au 
Congo et sur le caractère exceptionnel de leur intensité 
et de leur durée par rapport aux débordements de vio-
lence commis dans les autres colonies. Par ailleurs, le 
nombre de victimes, le rôle exact joué par le monarque, 
les bénéfices tirés de la colonie ou encore la qualification 
des crimes ne font pas consensus. En d’autres termes, 
cette question offre de nombreuses opportunités de 
recherches supplémentaires. Par conséquent, il existe 
une marge pour d’importantes recherches sur la vérité 
qui permettraient de mettre fin aux spéculations et au 
lancer de chiffres irréfléchis.

À ce stade, la commission ne peut que préconiser 
d’ouvrir les archives royales et de mener davantage de 
recherches.

L’audition consacrée au rôle de l’État était assez 
confuse. Les orateurs se sont davantage concentrés sur 
des questions concernant le déclin de la population et 
de la propagande coloniale, mais n’ont pas répondu à 
toutes les questions sur la responsabilité des autorités 
belges ou coloniales tant dans l’État indépendant que, 
par la suite, dans la colonie. Il n’en demeure pas moins 
que la commission a tiré des enseignements intéres-
sants à propos des vagues démographiques qui ont 
marqué l’État indépendant du Congo et le Congo belge, 
de leurs corrélations avec l’environnement politique en 
évolution, du rôle joué par la violence dans le déclin de 
la population, etc.

La commission pourrait retenir, à titre d’enseignement 
important, que le spectre allant d’une approche minima-
liste à une approche maximaliste inclut de nombreuses 
estimations très divergentes et que tout positionnement 
fondé sur les données actuellement disponibles traduit 
plutôt une interprétation politico-idéologique.

Les recherches menées sur les conséquences de la 
propagande coloniale sont également intéressantes, 
mais ne permettent toutefois pas de répondre à d’impor-
tantes questions à sur l’incidence et les effets durables 
de cette propagande. Or, de nombreuses personnes 
s’appuient sur ces recherches pour plaider en faveur 
d’une “rééducation” des citoyens et des institutions. 
Il n’est pas non plus ressorti clairement de l’audition 
si les citoyens pouvaient être tenus responsables des 
faits qui leur étaient présentés par les autorités et qui se 
déroulaient à des milliers de kilomètres, en l’absence 
de toute presse indépendante.
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Nu er geen duidelijkheid is over de verantwoorde-
lijkheden, kan de commissie op basis van deze zitting 
over de rol van de staat geen oordeel vellen over de 
exacte rol van administratie, uitvoerende macht, wet-
gevende macht, justitie, ordediensten enzovoort. Deze 
zitting was schromelijk onvoldoende om enige positie 
te bepalen over de schuld of verantwoordelijkheid van 
de Belgische Staat of haar onderdelen. Nochtans niet 
onbelangrijk omdat later sprekers zouden propageren 
dat de staatsaansprakelijkheid erfelijk zou zijn.

De hoorzitting over de rol van de Kerk was volgens 
de heer Van der Donckt de meest positieve zitting van 
de hele bijzondere commissie, waarbij alle sprekers 
overtuigd leken van iets wat kennelijk niet meer gezegd 
mag worden. Namelijk dat er tijdens de koloniale peri-
ode ook goede elementen waren, of ten minste dat het 
oogmerk om te schaden ontbrak, dat er wel degelijk 
sprake kon zijn van zelfopoffering en naastenliefde, 
hoewel de achterliggende motieven nu in vraag worden 
gesteld. Dat niet alle daden van de kleine burger of de 
lagere clerus, zonder meer kunnen weggezet worden 
als koloniaal geweld.

De missies droegen inderdaad bij tot de disciplinering 
van de lokale bevolking en legitimering van het koloni-
aal project door propaganda, maar ze waren ook een 
uiting van het engagement van de Vlaamse en Waalse 
bevolking om onderwijs en gezondheidszorg te bieden 
aan de koloniale bevolking.

Terwijl de schijnwerper al te vaak staat op de uitbui-
ting door staat en ondernemingen, wordt het positieve 
verhaal van Belgische (Vlaamse) missionarissen als één 
van onze voornaamste en unieke exportproducten (na 
Frankrijk leverde België wereldwijd het meeste aantal 
missionarissen, zo’n 10 % van het wereldwijde totaal) 
onderbelicht.

De inbreng en opoffering van de gewone man/vrouw 
wordt al te vaak onterecht en ongenuanceerd in een 
kwalijk daglicht gesteld. Terwijl op haar hoogtepunt tien-
duizenden Vlamingen zich in de kolonie inzetten, zaten 
daarachter een paar miljoen Vlamingen, die geenszins 
profijt hadden bij de uitbuiting, om hun in hun activiteiten 
te sponseren. Een tot hiertoe onderbelichte geldstroom, 
ongeacht of ze dit deden omdat ze meegezogen werden 
in missiepropaganda.

Er was eveneens een sterke toename onderwijs en 
verbetering gezondheidszorg, en dus emancipatie, (al-
hoewel niet op de verhoopte snelheid) en een belangrijke 

Dès lors que les responsabilités ne sont pas clairement 
établies, la commission ne peut pas, en s’appuyant sur 
cette réunion consacrée au rôle de l’État, rendre un avis 
sur le rôle exact de l’administration, du pouvoir exécutif, 
du pouvoir législatif, de la justice, des services de l’ordre, 
etc. Cette audition était très insuffisante pour adopter 
une quelconque position à propos de la culpabilité ou 
de la responsabilité de l’État belge et de ses compo-
santes. Cet élément est cependant loin d’être anodin, 
car de futurs orateurs pourraient propager l’idée que la 
responsabilité de l’État est héréditaire.

M. Van der Donckt estime que l’audition consacrée 
au rôle de l’Église était la réunion la plus positive de 
l’ensemble de la Commission spéciale. En effet, tous 
les orateurs ont semblé être convaincus de faits qui ne 
peuvent manifestement plus être évoqués, à savoir que 
la période coloniale a également apporté de bonnes 
choses, ou du moins que l’intention n’était pas de nuire, 
qu’il pouvait effectivement être question de dévouement 
et de charité, quoique leurs motifs soient désormais remis 
en cause, et que tous les actes des citoyens ordinaires 
ou du bas clergé ne peuvent pas être considérés, sans 
autre forme de procès, comme des actes de violence 
coloniale.

Les missions ont effectivement contribué à discipli-
ner la population locale et à légitimer le projet colonial 
au travers de la propagande, mais elles traduisaient 
également l’engagement de la population flamande et 
wallonne d’offrir à la population colonisée la possibilité 
de s’instruire et de se soigner.

L’exploitation à laquelle l’État et les entreprises se 
sont livrés est trop souvent mise en exergue, alors que 
l’histoire positive des missionnaires belges (flamands) 
qui étaient l’un de nos principaux et uniques produits 
d’exportation (après la France, la Belgique a envoyé 
le plus de missionnaires dans le monde, près de 10 % 
du nombre total dans le monde) est souvent éclipsée.

La contribution et le dévouement d’hommes et de 
femmes ordinaires sont trop souvent critiqués à tort et 
sans nuance. Alors qu’à son paroxysme, des dizaines de 
milliers de Flamands s’investissaient dans la colonie, ils 
pouvaient compter sur plusieurs millions de Flamands, 
à qui l’exploitation ne bénéficiait aucunement, pour par-
rainer leurs activités. Il s’agit de l’un des flux financiers 
méconnus jusqu’à présent, que ces Flamands aient 
financé ou non ces activités parce qu’ils avaient été 
entraînés dans la propagande missionnaire.

L’accès à l’enseignement a également été fortement 
amélioré, tout comme les soins de santé, ce qui a donc 
favorisé l’émancipation (même si elle n’a pas eu lieu 
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rol op het vlak van behoud en promotie van lokale talen, 
wat bijdroeg aan de identiteitsvorming.

De rol van de Kerk in de kolonie is derhalve een ge-
mengde en complexe nalatenschap van collaboratie en 
verzet, van onderwerping en verheffing en dus geenszins 
een zwart-wit verhaal.

Ondanks de innige band tussen Kerk en koloniaal 
bestuur, mag men niet vergeten dat duizenden indivi-
duele missionarissen goed werk hebben geleverd. Het 
verdient dan ook aanbeveling om hen geen damnatio 
memoriae te geven en om hun gedenkstenen niet te 
verwijderen uit de publieke ruimte.

De Kerk was na de onafhankelijkheid bovendien een 
belangrijke factor in het beteugelen van de excessen 
van het Mobutu-regime en vormt in die zin stellig een 
positieve erfenis en integraal onderdeel van de huidige 
Congolese identiteit. De commissie dient er zich dan 
ook bewust van te zijn dat een aanval van de commissie 
hier, zeer slecht kan ontvangen worden door de lokale 
bevolking.

Uit de hoorzitting bleek overigens duidelijk dat er weinig 
aanwijzingen zijn van verrijking door de Belgische Kerk 
en dat er overdracht was van goederen en eigendommen 
aan de Congolese Kerk, dus herstelbetalingen aan hen 
vragen lijkt te ver gegrepen.

Tijdens de hoorzitting gewijd aan de rol van de on-
dernemingen waren er sterke betogen van prof. Stefaan 
Marysse, Bas de Roo, Robrecht Declerq en Guy 
Vanthemsche. Zij stelden dat het deskundigenverslag 
te kort door de bocht was en dat het in dit stadium van 
het onderzoek veel te vroeg was om al conclusies te 
trekken over wie wat heeft verdiend, wat buitensporige 
winsten waren en aan wie herstel verschuldigd is.

Er is initieel duidelijk sprake van een roofeconomie, 
hoge overwinsten voor sommigen en economisch wan-
beleid, dat ontkende niemand echt. De mythe dat België 
zijn rijkdommen aan Congo zou te danken hebben werd 
echter uitdrukkelijk ontkracht door deze experten. Dus 
wanneer sommigen pleiten voor het doorprikken van 
koloniale mythes en propaganda, dan mag de verrij-
kingsmythe voor de N-VA-fractie evenzeer op de schop. 
De bewering dat Congo blijft opdraaien voor koloniale 
schulden werd eveneens onderuitgehaald en de focus 
werd terecht deels teruggeplaatst op de catastrofale 
nationalisatiepolitiek van Mobutu ter verklaring van de 
huidige malaise.

à la vitesse escomptée) et a joué un rôle important en 
matière de maintien et de promotion des langues locales, 
contribuant ainsi à la formation de l’identité.

Le rôle joué par l’Église dans la colonie renvoie dès 
lors à un héritage mixte et complexe de collaboration et 
de résistance, de soumission et de progrès, et ne doit 
donc en aucun cas être abordé de façon manichéenne.

Si l’Église a entretenu un lien étroit avec l’adminis-
tration coloniale, il ne faut pas oublier que des milliers 
de missionnaires individuels ont fait de bonnes choses. 
Il se recommande dès lors de ne pas leur infliger une 
damnatio memoriae et de ne pas faire disparaître leurs 
stèles de l’espace public.

Après l’indépendance, l’Église joua en outre un rôle 
important pour juguler les excès du régime Mobutu et 
constitue certainement, en ce sens, un héritage positif 
qui fait partie intégrante de l’identité congolaise contem-
poraine. La commission doit donc être consciente que 
toute attaque portée par la commission contre l’Église 
peut être très mal accueillie par la population locale.

Il est d’ailleurs clairement ressorti de l’audition qu’il 
existe peu d’éléments indiquant que l’Église belge s’est 
enrichie et que des biens et des propriétés ont été trans-
férés à l’Église congolaise. Demander des réparations 
à l´Église semble donc excessif.

Lors de l’audition consacrée au rôle des entreprises, 
les professeurs Stefaan Marysse, Bas de Roo, Robrecht 
Declerq et Guy Vanthemsche sont intervenus avec force. 
Ils ont indiqué que le rapport des experts n’était pas 
suffisamment argumenté et qu’il était prématuré à ce 
stade de l’enquête de tirer des conclusions concernant 
les questions de savoir qui a gagné quoi, quels ont les 
profits excessifs et à qui la réparation est due.

Il ne fait aucun doute qu’il est initialement question 
d’une économie prédatrice, de surprofits élevés pour 
certains et d’une mauvaise gestion économique, per-
sonne ne l’a vraiment nié. Ces experts ont toutefois 
expressément infirmé le mythe selon lequel la Belgique 
aurait acquis ses richesses grâce au Congo. Donc, si 
certains font valoir que les mythes et la propagande de 
la colonisation doivent être démontés, le groupe N-VA 
considère que l’on peut également tordre le cou au mythe 
de l’enrichissement. L’affirmation selon laquelle le Congo 
continue à éponger les dettes coloniales a également 
été réfutée et l’accent a de nouveau été mis en partie 
et à juste titre sur la politique de nationalisation catas-
trophique de Mobutu pour expliquer le malaise actuel.
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Kolonialisme was zelden tot nooit echt winstgevend 
en niet alleen gebouwd op de rug van miljoenen in de 
bezette gebieden zelf, maar ook op de kap van de be-
volking thuis, die een narratief werd opgevoerd van een 
hoorn des overvloeds om de investeringen aan hen te 
verkopen. Dit mag duidelijk ook zo gesteld worden in 
het eindrapport van de commissie.

De sprekers op de hoorzitting haalden terecht aan 
dat het een titanenwerk is om de koloniale wortels van 
hedendaagse ondernemingen op te sporen en daarna 
schuld toe te kennen. Een werk dat geenszins gebeurd is, 
wat het gevaarlijk maakt om aanbevelingen tot herstel te 
formuleren. Men dient te voorkomen dat in dezen veeleer 
voorbeelden gesteld zouden worden voor bekende, nog 
bestaande bedrijven, omdat het nodige onderzoekswerk 
niet grondig genoeg gebeurde.

Herstel

Afgezien van het zeer tastbare en afgelijnde thema 
van restitutie (waar de experten vernietigend waren 
over de regeringsaanpak), zijn de experten het niet 
eens over de methodologie om dit thema te onderzoe-
ken. Sommigen, zoals Arnould en Parmentier klampen 
zich vast aan het – voor hen zeer duidelijke – concept 
“transitional justice” en de vijf pijlers ervan: restitutie, 
financiële compensatie, rehabilitatie, genoegdoening en 
waarborgen voor niet-herhaling. Anderen zoals Naftali, 
gaven dan weer duidelijk aan dat zelfs dit schromelijk 
onvoldoende zou zijn, en zelfs getuigde van een wit 
elitair project. Dit doet volgens de heer Van der Donckt 
de vraag rijzen of verzoening wel mogelijk is?

Sommige experten, zoals Pierre Argent, ontkrachtten 
op zuiver juridische basis de nood tot herstel omdat de 
rechtsgrond ervoor ontbreekt en recht niet retroactief 
kan worden toegepast. Andere experten pleitten dan 
weer voor een soort “intertemporeel recht”, waarbij het 
recht “gedekolonialiseerd” (Schabas) wordt en koloniale 
daden aan huidige normen getoetst zouden kunnen 
worden en berechtiging mogelijk wordt.

Ook de simpele technische vraag of ontwikkelingshulp 
kan gebruikt worden als een vorm van herstel leverde 
zware discussies op.

Sommigen, zoals mevr. Naftali, waren vrij duidelijk 
in het aanwijzen van schuldigen en herstelbetalingen. 
Anderen vulden aan dat “spijt alleen” onvoldoende zou 
zijn en pleitten openlijk voor een erfelijke staatsaanspra-
kelijkheid zonder einddatum, een schuld die ten eeuwige 
datum aan de Belgische nationaliteit gekoppeld moest 

Le colonialisme n’a que rarement voire jamais été 
réellement rentable et n’a pas seulement été bâti aux 
dépens des millions de personnes dans les régions 
occupées, mais également aux dépens de la population 
en Belgique qui a été baignée dans un narratif de corne 
d’abondance en vue de lui vendre des investissements. 
Cela peut aussi être indiqué clairement dans le rapport 
final de la commission.

Les orateurs ont fait valoir à juste titre au cours de 
l’audition que détecter les racines coloniales d’entreprises 
actuelles pour ensuite établir une culpabilité est un tra-
vail de titan. Ce travail n’a nullement été réalisé, si bien 
qu’il est dangereux de formuler des recommandations 
de réparation. Il convient d’éviter de sanctionner pour 
l’exemple des entreprises connues, encore en activité, 
parce que le travail d’investigation nécessaire n’a pas 
été effectué de manière suffisamment approfondie.

Réparation

Abstraction faite du caractère très tangible et claire-
ment défini du thème de la restitution (à propos duquel 
les experts ont été sans indulgence envers l’approche 
du gouvernement), les experts ne souscrivent pas à la 
méthodologie retenue pour l’examiner. Certains, tels 
que Arnould et Parmentier, se cramponnent au concept, 
limpide à leurs yeux, de “justice transitionnelle” et ses 
cinq piliers, à savoir la restitution, les compensations 
financières, la réhabilitation, la réparation et les garan-
ties de non-répétition ou de non-récurrence. D’autres, 
tels que Naftali, ont en revanche clairement indiqué que 
même cette option serait terriblement insuffisante et 
témoignerait même d’un projet élitaire blanc. M. Van der 
Donckt estime que cela pose la question de savoir si 
une réconciliation est réellement possible?

Certains experts, tels que Pierre Argent, ont réfuté 
sur une base purement juridique, la nécessité d’une 
réparation parce qu’il n’existe pas de base juridique à cet 
effet et que le droit ne peut pas être appliqué de manière 
rétroactive. D’autres experts ont préconisé une sorte de 
“droit intertemporel”, “décolonisant” le droit (Schabas) et 
permettant ainsi d’apprécier les actes coloniaux à l’aune 
des normes actuelles et d’ouvrir la voie au jugement.

La simple question technique de savoir si l’aide au 
développement pourrait être utilisée comme une forme 
de réparation a, elle aussi, suscité de vives discussions.

Certains, comme Mme Naftali, ont désigné assez 
clairement des coupables et des réparations financières. 
D’autres ont ajouté que “le regret seul” serait insuffisant 
et prônaient ouvertement une responsabilité étatique 
héréditaire à perpétuité, une faute qui pour être expiée 
devrait être liée éternellement à la nationalité belge. Il 
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worden om in te lossen. Maar dat dit geen consensus is 
die zelfs door de hele gemeenschap, die aanzien wordt 
als slachtoffer is ook duidelijk. Prof. Joseph Gahama 
stelde zo duidelijk dat hij de discussie rond compen-
satie prematuur vond omdat de historische waarheid 
onvolledig is.

Herstelbetalingen in bijzonder werden amper aan-
gesneden, ondanks de duidelijke steun van sommige 
experten. Kennelijk wenste niemand zich echt aan con-
crete bedragen, projecties of de wijze waarop te wagen. 
Voor de N-VA-fractie is dit een duidelijke aanwijzing dat 
zelfs onder de grootste voorstanders van een vorm van 
herstel, er geen breed draagvlak is voor echte herstel-
betalingen van enige omvang.

De heer Van der Donckt besluit dat de bijzondere 
commissie aanleiding gaf tot vergaand “hokjes denken”, 
helemaal niet uitmondde in loutering maar integendeel 
tot verdere polarisatie leidde. De N-VA-fractie verzet 
zich tegen het aanpraten van een schuldcomplex dat 
zou leiden tot een nieuwe breuklijn die nog meer on-
gelijkheid zou creëren. Onze geschiedenis valt niet te 
herleiden tot de 80 jaar gedurende dewelke Congo de 
speeltuin was van de Belgische elite. De N-VA-fractie 
verzet zich ten stelligste tegen de introductie van een 
nieuw collectief geheugen dat de geschiedenis herleidt 
tot uitbuiting en misbruik. Fouten mogen niet zomaar 
worden goedgepraat noch kan ontkend worden dat het 
leed en de vernederingen die de gekoloniseerde be-
volking dagelijks moest ondergaan, deel uitmaken van 
hun identiteit en nationale gevoeligheden, wat tevens 
de huidige socio-economische situatie in de drie landen 
verklaart – zonder evenwel postkoloniaal wanbeleid 
goed te praten. Aangezien in fine noch de Kerk, noch de 
bedrijven, noch de politiek, noch de koning aansprakelijk 
kunnen worden gesteld, kan men bezwaarlijk de gewone 
burger met schuld beladen – deze heeft trouwens ook 
niet de mogelijkheid gehad om zich te verdedigen. 
Gehoor geven aan victimisme en revanchisme zal niet 
tot de verhoopte verzoening leiden en slechts leiden tot 
nieuwe wonden in de samenleving.

De N-VA-fractie pleit voor een toekomstgerichte aan-
pak, vrij van simplisme en nieuwe ongelijkheden, hulp 
aan primaire slachtoffers (bijvoorbeeld metissen) maar 
zonder compensatie aan groepen die zich als secundaire 
of tertiaire slachtoffers beschouwen. Tevens schaart de 
fractie zich achter meer openheid van bronnen en verder 
onderzoek om het debat beter te voeren, echter niet om 
tegenspraak onmogelijk te maken.

apparaît aussi clairement qu’il n’existe pas de consen-
sus à ce propos, même au sein de l’ensemble de la 
communauté qui est considérée comme la victime. Le 
professeur Joseph Gahama a ainsi indiqué de manière 
si claire qu’il était prématuré de débattre de la compen-
sation car la vérité historique est incomplète.

Les réparations financières en particulier ont à peine 
été abordées, bien que certains experts les aient clai-
rement soutenues. De toute évidence, personne n’a 
souhaité se risquer réellement à avancer des montants, 
des projections ou des modalités de manière concrète. 
Le groupe N-VA estime que cela témoigne clairement 
de l’absence d’une large adhésion à de véritables répa-
rations financières de quelque ampleur que ce soit, et 
ce, même parmi les plus fervents partisans d’une forme 
de réparation.

M. Van der Donckt conclut que la commission spéciale 
a généré un cliché réducteur et n’a nullement abouti 
à une catharsis mais, au contraire, à un polarisation 
accrue. Le groupe N-VA s’oppose à une culpabilisa-
tion qui induirait une nouvelle ligne de rupture, laquelle 
engendrerait encore plus d’inégalité. Notre histoire ne 
peut pas être réduite au quatre-vingts années durant 
lesquelles le Congo a été le pré carré de l’élite belge. 
Le groupe N-VA s’oppose fermement à l’introduction 
d’une nouvelle mémoire collective qui réduit l’histoire à 
l’exploitation et à l’abus. Les fautes ne peuvent pas tout 
simplement être justifiées. Il est également indéniable 
que la souffrance et les humiliations que la population 
colonisée a dû subir quotidiennement font partie de son 
identité ainsi que des sensibilités nationales et qu’elles 
expliquent également la situation socioéconomique 
actuelle dans les trois pays – sans toutefois justifier la 
mauvaise gouvernance post-coloniale. Dès lors que ni 
l’Église, ni les entreprises, ni le monde politique, ni le 
Roi ne peuvent in fine être tenus pour responsables, la 
faute peut difficilement être imputée au citoyen ordinaire. 
Celui-ci n’a d’ailleurs pas eu non plus la possibilité de 
se défendre. Prêter l’oreille au victimisme et au revan-
chisme ne conduira pas à la réconciliation espérée et 
ne créera que de nouvelles blessures dans la société.

Le groupe N-VA prône une approche axée sur l’ave-
nir, exempte de simplisme et de nouvelles inégalités, 
et une aide aux victimes primaires (les métisses, par 
exemple) mais sans compensation aux groupes qui 
se considèrent comme des victimes secondaires ou 
tertiaires. Le groupe N-VA adhère également à une 
ouverture accrue des sources et à un examen plus 
approfondi en vue d’améliorer le débat mais pas pour 
empêcher la contradiction.
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De heer Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) stelt vast 
dat de bijzondere commissie thans voldoende informatie 
heeft ontvangen om institutionele verantwoordelijkhe-
den vast te stellen in wat destijds het koloniale systeem 
heeft gevormd.

Na de werkzaamheden is dat een belangrijke eerste 
conclusie. De kolonisatie is een complex systeem dat 
berust op uitbuiting, overheersing, racisme en geweld. 
Het komt er voor deze commissie niet op aan individuen 
met de vinger te wijzen, maar dit hoofdstuk van de 
Belgische geschiedenis vanuit institutioneel oogpunt 
te beschouwen voor wat het is, zonder de gebeurtenis-
sen te minimaliseren. Kan een democratie zoals de 
Belgische nog om de hete brij blijven draaien en talmen 
met het erkennen van haar verantwoordelijkheid in de 
kolonisatie, een van de meest flagrante schendingen 
van de mensenrechten? Het antwoord daarop is neen. 
Wij zijn niet verantwoordelijk voor het optreden van onze 
voorgangers, maar wel voor de erfenis van dat optreden 
en voor wat zal worden nagelaten aan de toekomstige 
generaties die België zullen leiden. De Belgen dragen 
geen individuele schuld, maar er is zeker sprake van een 
collectieve verantwoordelijkheid van de Belgische Staat, 
van de Kerk en van de koloniale bedrijven. Derhalve moet 
het koloniale systeem zonder taboes worden uitgespit; 
dat is precies wat deze commissie heeft beoogd te 
doen. Daarnaast is er uiteraard ook nog de verantwoor-
delijkheid om de feiten officieel te erkennen, om zich te 
verontschuldigen en om te herstellen wat hersteld kan 
worden. Die collectieve verantwoordelijkheid vloeit voort 
uit het permanente karakter en uit de continuïteit van 
de instellingen. Die verantwoordelijkheid op zich nemen 
vereist dat de feiten worden erkend, dat wordt afgestapt 
van een gekleurde lezing, waarbij feiten anders worden 
voorgesteld, wat neerkomt op koloniale propaganda, dat 
excuses worden aangeboden en dat wordt hersteld wat 
hersteld kan worden.

De institutionele verantwoordelijkheid ligt bij vier ac-
toren: de monarchie, de Staat, de Kerk en de Belgische 
industrie. Wat de monarchie betreft, moet uiteraard 
koning Leopold II worden vermeld. Hij wordt thans soms 
nog de Koning-bouwer genoemd, maar ondertussen is 
bekend dat koning Leopold II alleen een financieel winst-
gevend project wilde binnenrijven: de kolonie. Er was 
sprake van ernstige en veelvuldige misstanden en het 
systeem kreeg ook al ten tijde van koning Leopold II veel 
kritiek. De aanzienlijke financiële opbrengsten uit ivoor 
en rubber kwamen tot stand door een op dwangarbeid 
berustend systeem van uitbuiting. De lokale bevolking 
kreeg te maken met grootschalig geweld; het ging niet 
om alleenstaande gevallen maar wel degelijk om een 
systeem.

M. Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) constate que la 
Commission spéciale a maintenant reçu suffisamment 
d’informations pour établir des responsabilités institu-
tionnelles dans ce qui a constitué le système colonial.

Cela est une première conclusion importante qui ressort 
des travaux. La colonisation est un système. complexe 
basé sur l’exploitation, la domination, le racisme et la 
violence. Il s’agit ici, pour notre Commission, non pas 
de pointer du doigt des individus mais bien d’assumer 
de façon institutionnelle, ce chapitre de notre histoire 
pour ce qu’il est, sans minimisation. Une démocratie 
comme la nôtre peut-elle encore continuer à éviter habi-
lement de reconnaître sa responsabilité dans une des 
expressions les plus flagrantes de violation des droits 
humains, à savoir la colonisation? Non. On n’est pas 
responsable des actions de ses prédécesseurs mais on 
est responsable de l’héritage de ces actions et respon-
sable de ce que l’on laissera aux futures générations 
appelées à diriger ce pays. S’il n’y a pas de culpabilité 
individuelle des Belges, il existe assurément une res-
ponsabilité collective de l’État belge, de l’Église et des 
entreprises coloniales. Et donc, la nécessité de faire 
la lumière sans tabou sur le système colonial, c’est ce 
qu’on a fait avec cette commission. Et bien entendu la 
responsabilité de reconnaître officiellement les faits, de 
présenter des excuses et de réparer ce qu’il est possible 
de réparer. Cette responsabilité collective découle de la 
permanence et de la continuité des institutions. Assumer 
cette responsabilité, passe par la reconnaissance de 
faits, la suppression des filtres visant à présenter des 
éléments factuels pour ce qu’ils ne sont pas à savoir la 
propagande coloniale, la présentation d’excuses et la 
réparation de ce qu’il est possible de réparer.

Au niveau des responsabilités institutionnelles, il y 
en a quatre: la monarchie, l’état, l’église et le monde 
industriel. Au sujet de la monarchie, il faut évidemment 
parler de Léopold II. Celui que l’on présente encore 
parfois comme le Roi Bâtisseur, Or, on sait que la seule 
volonté de Léopold II était de trouver un projet rentable 
financièrement: la colonie. On sait que des exactions 
graves et abondantes ont été commises et que ce sys-
tème a fait l’objet de critiques du temps de Léopold II. 
Les grosses rentrées financières issues de la récolte de 
l’ivoire et du caoutchouc vont de pair avec un système 
d’exploitation basé sur le travail forcé. Les populations ont 
connu des violences de grande ampleur qui ne relèvent 
pas d’actes isolés mais bien d’un système.
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Dat men destijds niet wist wat daar aan de hand was, 
is dus een mythe. Nadat de misstanden in de Congo-
Vrijstaat aan de kaak waren gesteld, werd in 1904 immers 
al een onderzoekscommissie ingesteld. De verklaringen 
en conclusies zijn glashelder: seksueel en lichamelijk 
geweld, intimidatie, diefstal, opsluiting onder valse 
voorwendselen en ander machtsmisbruik, moordpar-
tijen met als slachtoffers mannen, vrouwen en zelfs 
kinderen. Het relaas van de bevolkingsgroepen die 
rechtstreeks slachtoffer werden van het bewind onder 
koning Leopold II, zal echter worden gecensureerd; 
de van rechtstreekse deelname aan die gewelddaden 
beschuldigde Europeanen zullen worden vrijgesproken.

Nog steeds wat de monarchie betreft, moeten de 
koninklijke regeerperioden tijdens de koloniale periode 
en de implicaties ervan tot aan en na de onafhankelijk-
heid absoluut tegen het licht worden gehouden. Vooral 
de rol van koning Boudewijn moet nog worden onder-
zocht. Om maar te zwijgen van de financiële verrijking 
van de vorsten; het blijft moeilijk om exact te bepalen 
welke meerwaarde hun persoonlijke investeringen in 
het koloniale systeem hebben opgeleverd.

Inzake de rol van de Staten moet een onderscheid 
worden gemaakt tussen de Congo-Vrijstaat en Belgisch-
Congo als structuren. Een belangrijke conclusie uit de 
hoorzittingen luidt evenwel dat de praktijken onder de 
Congo-Vrijstaat werden voortgezet onder Belgisch-Congo. 
Een ander gezag, maar het systeem blijft hetzelfde. 
Ten tijde van de Congo-Vrijstaat steunde de Belgische 
Staat overigens onrechtstreeks het koloniaal onderne-
merschap door soldaten te detacheren en door aan de 
Congo-Vrijstaat leningen te verstrekken die in dit eigenste 
Parlement waren goedgekeurd. Het bestuursapparaat van 
Belgisch-Congo telt dan weer weinig ambtenaren, maar 
het heeft veel politie- en rechterlijke macht. Persvrijheid, 
vrijheid van vereniging en verkiezingen bestaan niet. 
De orde in de kolonie handhaven is de voornaamste 
opdracht en dat geldt zowel voor de Congo-Vrijstaat als 
voor Belgisch-Congo. De rassenscheiding tussen blank 
en zwart vormt een pijler van de kolonie. Het verschil-
lende rechtssysteem tussen Europeanen en Afrikanen 
geeft aanleiding tot machtsmisbruik en repressie.

De kolonisatie onder Belgisch-Congo was een ex-
treem experiment in privatisering: zelfs het onderwijs 
en de sociale zorg werden door de Staat toevertrouwd 
aan private actoren, namelijk de bedrijven (die later in dit 
betoog aan bod zullen komen) en de missieposten. Inzake 
de verantwoordelijkheid van de Kerk was het in Congo 
ingevoerde onderwijs rudimentair en niet bedoeld om het 
kritisch denken te stimuleren of het politiek bewustzijn van 
de Congolezen te wekken. Het koloniaal onderwijs was 
er vooral op gericht de koloniale orde “niet ter discussie 
te stellen” en tegelijkertijd de mankracht een minimum 

On a mis fin au mythe selon lequel à l’époque, on 
ne savait pas ce qui se passait sur place. Rappelons 
qu’en 1904, une commission d’enquête a été mise 
sur pied à propos des exactions commises sous l’État 
Indépendant du Congo suite à la dénonciation de celles-
ci. Et les déclarations et conclusions sont limpides: vio-
lences sexuelles et corporelles, intimidations, vols, faux 
emprisonnements et autres abus de pouvoir, massacres 
d’hommes, de femmes et d’enfants. Cela dit, le récit 
des populations directement victimes de l’administra-
tion léopoldienne se verra censuré et cela conduira à 
l’acquittement des Européens accusés de participation 
directe à ces actes de violences.

Concernant toujours la monarchie, il est nécessaire 
d’analyser les règnes royaux durant la période coloniale 
et leurs implications jusqu’aux indépendances et après 
les indépendances. Le rôle du Roi Baudouin reste en 
particulier à approfondir. Sans parler des gains financiers 
pour les monarques dont il est encore difficile d’évaluer 
avec exactitude la plus-value générée par leurs inves-
tissements personnels dans le système colonial.

Si on en vient maintenant au rôle des États, il faut 
distinguer l’EIC et le Congo Belge en tant que struc-
tures. Mais, et c’est une conclusion importante issue 
des auditions, il y a une continuité des pratiques entre 
l’EIC et le Congo belge. L’autorité change, le système 
reste le même. D’ailleurs à l’époque de L’EIC , l’état 
belge soutient de façon indirecte l’entreprise coloniale en 
détachant des militaires et en accordant des prêts, votés 
ici même, au Parlement, à l’EIC. L’appareil administratif 
du Congo belge est lui faible par le nombre d’agents 
administratifs mais fort en raison de son pouvoir policier 
et judiciaire. La liberté de presse, d’association, les élec-
tions sont inexistantes. Le maintien de l’ordre dans la 
colonie est sa mission première et cela vaut autant pour 
l’EIC que le Congo Belge. La ségrégation raciale entre 
blancs et noirs est un pilier de la colonie. Le système 
judiciaire différent entre Européens et Africains donne 
lieu à des abus de pouvoir et de répression.

La colonisation sous le Congo belge a été une expé-
rience extrême de privatisation: même l’enseignement et 
les soins sociaux ont été confiés par l’État à des acteurs 
privés, les entreprises (qui seront abordées plus tard) 
et les missions. Quant à la responsabilité de l’Église, 
l’enseignement introduit au Congo était rudimentaire 
et n’était pas conçu pour susciter la réflexion critique ni 
éveiller la conscience politique des Congolais. L’objectif 
de l’éducation coloniale était de “ne pas” remettre en 
question l’ordre colonial tout en formant a minima la 
main d’œuvre nécessaire à l’exploitation économique du 
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aan opleiding te geven om de economische uitbuiting 
van het land te kunnen voortzetten. De kolonisatie was 
niet alleen een economisch, sociaal, politiek en cultureel 
proces, maar ook een proces van geestelijke onteigening. 
De andere werd herleid tot een schepsel dat ontwikkeld, 
geletterd, bekeerd en beschaafd moest worden. Aldus 
luidde de officiële missie van de Kerk om “beschaving” te 
brengen waar er geen was. Op het gebied van onderwijs 
of gezondheidszorg kwam het er niet louter op aan de 
mensen te leren lezen en schrijven of ze te genezen, 
maar moesten vooral bepaalde denkpatronen worden 
uitgedragen. De missie was nodig voor de propaganda 
ten gunste van het koloniale project in België.

De christelijke missionarissen gingen verder dan het 
bijbrengen van discipline aan de koloniale onderdanen, 
ze waren ook medeplichtig aan daden van vervolging 
(zoals de gevangenneming van Simon Kimbangu), van 
vernedering en van onderdrukking. Hoewel sommige 
missionarissen goede bedoelingen hadden, vonden 
dergelijke zaken allemaal plaats.

De medische zorg wordt door de propaganda aange-
voerd als een positief aspect van de kolonisatie. Feit is 
echter dat er tijdens het grootste deel van die koloniale 
periode in Congo geen grootschalige en systematische 
gezondheidszorg voor iedereen bestond. Onder de 
Congo-Vrijstaat waren nooit meer dan acht artsen tegelijk 
ter plaatse. Ze werkten bijna allemaal voor het leger. 
Van algemene gezondheidszorg voor de Congolezen 
is nooit sprake geweest. Onder Belgisch-Congo ble-
ven de meeste artsen in een militaire context werken. 
Geneeskunde won wel aan belang, met name door de 
slaapziekte-epidemie van 1904. Die ziekte was al aan-
wezig, maar verspreidde zich snel door de verzwakking 
en de uitputting van de Congolese bevolking onder het 
bewind van koning Leopold II en door de migratie. Pas 
toen die epidemie de economie bedreigde, werd beslist 
om ze in de economisch interessante regio’s zo snel en 
zo doeltreffend mogelijk te bestrijden met verticale en 
erg autoritaire medische programma’s.

In de beginjaren verstrekten de missionarissen de 
medische zorg. Ze waren met weinig, hadden geen 
opleiding en beschikten over weinig middelen. Hun be-
handelingen waren soms erg pijnlijk, met experimentele 
en soms gevaarlijke geneesmiddelen. In 1939 waren 
er 18 missionaris-artsen in heel Belgisch-Congo. Tijdens 
het grootste deel van de koloniale periode was er dus 
geen grootschalige en systematische gezondheidszorg 
voor iedereen in Congo.

pays. La colonisation a été non seulement un processus 
économique, social, politique et culturel, mais aussi 
un processus de dépossession mentale. Il s’agissait 
de réduire l’autre à un être à développer, alphabétiser, 
convertir et civiliser. La mission officielle de l’Église 
était donc d’apporter la “civilisation” là où il n’y en avait 
pas.. Dans le domaine de l’éducation ou des soins de 
santé, il ne s’agissait pas seulement d’apprendre aux 
gens à lire et à écrire ou de les guérir mais avant tout 
de propager des schémas de pensée. La mission était 
nécessaire pour la propagande en faveur du projet 
colonial en Belgique.

Les missionnaires chrétiens n’ont pas uniquement 
participé à “discipliner” les sujets coloniaux, ils ont été 
complices d’actes de persécution, comme l’emprisonne-
ment de Simon Kimbangu, d’humiliation et d’oppression. 
Et ce, bien que certains missionnaires avaient de de 
bonnes intentions.

Les soins médicaux sont utilisés par la propagande 
comme un aspect positif de la colonisation. Mais il faut 
constater que pendant la plus grande partie de cette 
période coloniale, il n’y avait pas de soins de santé à 
grande échelle et systématiques pour tous au Congo. 
Sous l’EIC, il n’y eut pas plus de huit médecins sur 
place en même temps. Ils travaillaient presque tous pour 
l’armée. Il n’y a jamais eu de soins de santé généraux 
pour les Congolais. Sous le Congo belge, la plupart 
des médecins ont continué à travailler dans un contexte 
militaire. Le domaine médical a pris une certaine impor-
tance, notamment à cause de l’épidémie de maladie du 
sommeil de 1904. Maladie déjà présente, mais qui s’est 
rapidement propagée en raison de l’affaiblissement 
et de l’épuisement de la population congolaise sous 
le régime de Léopold II et en raison des migrations. 
C’est parce que cette épidémie menaçait l’économie 
qu’il a été décidé de la combattre aussi rapidement et 
efficacement que possible par le biais de programmes 
médicaux verticaux et très autoritaires dans les régions 
économiquement intéressantes.

Dans les premières années, c’étaient des mission-
naires qui fournissaient des soins médicaux. Ils n’étaient 
pas nombreux, n’avaient aucune formation et peu de 
ressources. Il s’agissait de traitements parfois très 
douloureux avec des médicaments expérimentaux et 
parfois dangereux. En 1939, il y avait 18 médecins mis-
sionnaires dans tout le Congo belge. Pendant la plus 
grande partie de la période coloniale, il n’y avait donc 
pas de soins de santé à grande échelle et systématiques 
pour tous au Congo.
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In een land als Rwanda zal de invloedrijke rol van 
Monseigneur Classe ertoe leiden dat België en alle 
missionarissen de etniciteit, rassenscheiding en onrecht-
vaardigheid aanwakkeren. Híj heeft de discriminatie op 
grond van etnische afkomst ten gunste van de Tutsi’s en 
ten nadele van Hutu’s ingevoerd. Ondertussen weten we 
waartoe dat door de Kerk geïnitieerde en door België 
bekrachtigde beleid van sociale klassen op grond van 
etnische afkomst heeft geleid.

De koloniale bedrijven vormen de vierde pijler van 
het systeem. Het vergaren van zoveel mogelijk kapitaal 
bleef zowel in de tijd van Congo-Vrijstaat als tijdens 
Belgisch-Congo een centrale doelstelling. Van het begin 
tot het einde van het kolonialisme probeerde men grote 
privéaandeelhouders naar Congo te lokken om er te in-
vesteren in ruil voor staatssteun. Men beoogde een vorm 
van publiek-private samenwerking naar het voorbeeld 
van grote ondernemingen zoals UMHK, waarvan de 
Staat de grootste aandeelhouder was. Op economisch 
vlak moest de kolonie geld opbrengen door in de eerste 
plaats de bodem en de ondergrond te ontginnen en te 
plunderen, via het uitbuiten van mensen. Eens te meer 
werd de plaatselijke bevolking verplicht aan het werk 
gezet voor de ondernemingen. Het verschil tussen 
dwangarbeid en slavernij is klein. De “beschavende 
rol” kwam dus neer op het voortzetten van de slavernij, 
maar dan op een andere manier.

Om de zakenwereld te overtuigen, bood Leopold II 
garanties. In grote delen van Congo hadden privébedrijven 
het monopolie op het verhandelen en het ontginnen van 
rubber. Dat had dramatische maatschappelijke gevolgen: 
dwangarbeid en onmenselijke omstandigheden. In de 
laatste jaren van Congo-Vrijstaat werd het Belgische 
kapitaal met aanzienlijke staatssteun over de streep 
getrokken om in de kolonie te investeren. Het was het 
begin van een structurele samenwerking tussen de 
overheid en de privéaandeelhouders.

In Belgisch-Congo overheersten vier grote bedrijfs-
clusters de koloniale economische activiteit: de groep-
Empain, de groep-Brufina, de groep-Cominière en 
uiteraard de Generale Maatschappij, die een heel do-
minante positie innam. De Generale Maatschappij was 
de spin in een web met een complexe structuur, die 
de identificatie van de bedrijven die met een koloniaal 
verleden “belast” zijn thans bemoeilijkt. België heeft 
van Congo een dominante speler op de wereldmarkt 
voor grondstoffen gemaakt. Achter die verwezenlijking 
gaat echter een realiteit van dwangarbeid, onmenselijke 
werkomstandigheden en hoge ziekte- en sterftecijfers 
schuil. Pas wanneer de ondernemingen zich bewust zijn 

Dans un pays comme le Rwanda, le rôle d’influence 
de Mgr Classe mènera la Belgique et tous les mission-
naires à développer l’ethnisme, la ségrégation raciale 
et l’injustice. Il a instauré une discrimination ethnique 
en faveur des Tutsis au détriment des Hutus. On sait 
aujourd’hui où a mené cette politique d’ethnicisation 
des classes sociales, initiée par l’Église et validée par 
la Belgique.

Les sociétés coloniales forment le quatrième pilier 
du système. Que ce soit sous l’EIC ou le Congo belge, 
l’accumulation la plus importante possible de capitaux 
restera un objectif central. Dès le début du système 
colonial et jusqu’à la fin, il s’agit d’attirer des grands 
actionnaires privés vers le Congo et les inviter à investir 
sur place par le biais d’une aide de l’État. C’est une 
sorte de ‘partenariat public-privé’ à l’image de grandes 
entreprises comme l’UMHK dont l’État était le principal 
actionnaire. Sur le plan économique, la mise en valeur 
de la colonie concernait principalement l’exploitation et 
le pillage du sol et du sous-sol au travers de l’exploita-
tion des corps. Ici encore, on est face au recrutement 
obligatoire des personnes locales pour travailler pour les 
entreprises. Il y a peu de différences entre le travail forcé 
et l’esclavage. Voilà ce que fut le “rôle civilisationnel”: la 
poursuite de l’esclavage par d’autres moyens.

Pour convaincre le monde des affaires, Léopold II 
a offert des garanties. Des sociétés privées avaient le 
monopole des affaires et de l’exploitation du caoutchouc 
dans de grandes parties du Congo. Cela a eu des 
conséquences sociales dramatiques, comme le travail 
forcé et les conditions inhumaines imposées. Dans les 
dernières années de l’EIC, c’est le soutien fort de l’État 
qui convainc le capital belge de se lancer dans la colonie. 
Ce sont là les prémices d’une coopération structurelle 
entre le secteur public et les actionnaires privés.

Au Congo Belge, quatre grands groupes d’entreprises 
dominent l’activité économique coloniale. Le groupe 
Empain, le groupe Brufina, le groupe Cominière et 
évidemment la Société Générale qui occupait une posi-
tion véritablement dominante. C’était l’araignée dans 
la toile avec une structure complexe, qui rend difficile 
d’identifier aujourd’hui les entreprises “chargées” d’un 
passé colonial. La Belgique a fait du Congo un acteur 
dominant sur le marché mondial des matières premières. 
Mais cela cachait les travaux forcés, les conditions de 
travail inhumaines, les taux de morbidité et de mortalité 
élevés. Ce n’est que lorsque les entreprises ont pris 
conscience qu’un ouvrier malade ou un décès qu’une 
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gaan worden van ziekte en overlijdens bij hun arbeiders, 
is een beter sociaal beleid tot stand gekomen. Ook daar 
komt het belangrijkste streefdoel van die koloniale pijler 
naar voren: winst.

Met die vaststellingen in het achterhoofd rijst de vraag 
hoe die realiteit, die de heer Jean Bofane heel treffend een 
“cataclysme des âmes” noemt, te herstellen valt. Dat is 
uiteraard een complexe vraag. Het herstel moet beginnen 
met de officiële erkenning van wat er is gebeurd, zonder 
er doekjes om te winden zoals de eerste minister aangaf, 
en met de excuses die daaruit moeten voortvloeien. Dat 
is het minimum minimorum. Er zijn deskundigen aan 
het woord gekomen die een hele waslijst aan mogelijke 
stappen hebben opgesomd, van heel symbolische tot 
heel materiële: de geschiedenis van de kolonisatie ruim 
verspreiden en in de scholen onderrichten, de mensen 
die zich tegen de koloniale macht hebben verzet en de 
soldaten die werden opgevorderd om te gaan vechten 
onder de Belgische vlag onder de aandacht brengen, 
om maar enkele voorbeelden te noemen. De commissie 
is allerminst een eindpunt, maar integendeel het begin 
van een lang proces. In dat opzicht zou het geen slecht 
idee zijn om een stichting op te richten die zich toelegt 
op de follow-up van een deel van de toekomstige aan-
bevelingen. Het idee is zo goed dat sommigen het zich 
in de pers willen toe-eigenen. De heer Defossé dankt 
zijn collega Briers, de echte vader van dat idee.

De commissie moet zich nu toespitsen op de huidige 
gevolgen van de kolonisatie, de gevolgen die ervoor zor-
gen dat mensen van Afrikaanse afkomst thans te maken 
krijgen met een heel specifieke vorm van systemisch 
racisme, namelijk antizwart racisme. Het verband tussen 
racisme en kolonialisme werd al erkend door de Verenigde 
Naties, maar ook door het Europees Parlement, dat een 
resolutie over de rechten van mensen van Afrikaanse 
afkomst heeft aangenomen. Dat systemische racisme 
leidt dagelijks tot discriminatie, waartegen het beleid nog 
onvoldoende actie onderneemt. Hoewel ze gemiddeld 
meer of hogere diploma’s hebben dan de gemiddelde 
Belg, raken mensen van Afrikaanse afkomst veel moei-
lijker aan werk en worden ze dagelijks geconfronteerd 
met discriminatie op de woningmarkt. De strijd tegen 
dat systemische racisme mag niet langer een houding 
zijn, maar moet ingebakken zijn in het beleid. Het na-
tionaal actieplan tegen racisme waarvoor België zich 
in 2001 heeft geëngageerd moet resultaten opleveren 
en onverwijld tot uitvoering worden gebracht.

Wat restitutie betreft, werd dit jaar een eerste stap in 
de goede richting gezet. Nu komt het erop aan verdragen 
te sluiten met de drie betrokken landen en de andere 
beleidsniveaus op te roepen zich daarbij aan te sluiten, 
want ook zij bezitten voorwerpen die voor restitutie in 
aanmerking kunnen komen. Voorts is het een ondraaglijke 

meilleure politique sociale fût instaurée. Là encore 
apparaît l’objectif premier de ce pilier colonial: le gain.

Alors, après de tels constats, comment répare-t-on 
ce que M. Jean Bofane appelait avec justesse ce “cata-
clysme des âmes”? C’est évidemment complexe. La 
première des réparations doit être la reconnaissance 
officielle de ce qui s’est passé, sans ambages pour 
reprendre l’expression du premier ministre et les excuses 
qui doivent en découler. C’est le minimum minimorum. 
On a entendu des experts qui ont fait une longue liste 
de mesures possibles. De la plus symbolique à la plus 
matérielle: vulgarisation de l’histoire de la colonisation, 
enseignement de celle-ci dans nos écoles, valorisation 
des résistant.e.s au pouvoir colonial, des soldats réqui-
sitionnés pour combattre sous le drapeau belge pour ne 
citer que celles-ci. La commission n’est certainement pas 
la fin de quelque chose mais au contraire le début d’un 
long processus. L’idée d’une fondation consacrée au suivi 
d’une partie des futures recommandations est à ce titre 
une bonne idée. Tellement bonne que certains veulent 
se l’approprier dans la presse. M. Defossé remercie le 
collègue Briers qui en est le vrai père.

Aujourd’hui, la commission doit s’attaquer aux consé-
quences actuelles de la colonisation. Celles qui font 
qu’aujourd’hui, les personnes d’ascendance africaine 
font face à un racisme systémique bien spécifique, le 
racisme anti-noir. Ce lien entre racisme et colonialisme 
a déjà été reconnu par les Nations-Unies mais aussi le 
Parlement Européen dans sa résolution les droits des 
personnes d’ascendance africaine. Ce racisme systé-
mique produit des discriminations au quotidien, pour 
lesquelles l’action politique n’est pas encore suffisante. 
Bien que plus diplômées que la moyenne belge les per-
sonnes d’ascendance africaine trouvent beaucoup moins 
facilement du travail sur le marché de l’emploi, font face 
aux discriminations au logement de façon quotidienne. 
La lutte contre ce racisme systémique ne doit plus être 
une posture, elle doit être politique. Le plan d’action 
national contre le racisme pour lequel on s’est engagé 
en 2001 doit aboutir et être mis en œuvre sans délai.

Au niveau des restitutions, on a fait un premier pas 
cette année mais on doit à présent conclure les traités 
avec les 3 pays concernés et inviter les autres niveaux 
de pouvoir à se joindre à ce mouvement parce qu’ils 
possèdent aussi des objets qui pourraient être concer-
nés. Il est par ailleurs insupportable qu’aujourd’hui, 
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gedachte dat zich in de kelders van Belgische musea 
nog steeds stoffelijke overschotten bevinden, zoals dat 
van het stamhoofd Lusinga, dat als oorlogstrofee naar 
België werd meegebracht. Die stoffelijke overschotten 
moeten met eerbied worden teruggegeven aan hun 
gemeenschap, aan hun land en hun streek.

Er zijn talrijke vormen van herstel mogelijk, maar vooral 
van belang is dat het gaat om rechtstreekse en concrete 
acties en dat het niet bij vage voornemens blijft. Dat 
zou immers het slechtst denkbare scenario zijn voor de 
democratie, het vertrouwen en de eenheid van België. 
Erkenning, excuses, herstel en actieve racismebestrijding 
vormen de krachtlijnen voor het proces dat door deze 
commissie op gang werd gebracht.

De heer Defossé sluit zijn betoog af met een citaat 
van Aimé Césaire: “Une civilisation qui s’avère incapable 
de résoudre les problèmes que suscite son fonction-
nement est une civilisation décadente. Une civilisation 
qui choisit de fermer les yeux à ses problèmes les plus 
cruciaux est une civilisation atteinte. Une civilisation qui 
ruse avec ses principes est une civilisation moribonde.”

De heer Christophe Lacroix (PS) stipt aan dat de ver-
oordeling van het koloniale systeem als dusdanig voor 
de PS-fractie een basisvereiste is. Er is niets positiefs 
aan de kolonisatie; het is een verantwoordelijkheid die 
men onder ogen moet zien.

Professor Guy Van Themsche zei daarover ongeveer 
het volgende: “een historisch overzicht kan goed en 
fout niet afwegen. Aspecten zoals geletterdheid kunnen 
niet geïsoleerd worden beschouwd, zonder rekening 
te houden met de uiteindelijke vaststelling dat er geen 
kolonialisme is zonder geweld. Het is een gewelddadige 
penetratie van een andere samenleving die fundamenteel 
gedestabiliseerd wordt. In dit opzicht is het afwegen van 
de verschillende aspecten tegen elkaar niet mogelijk!”.

De PS-fractie is van oordeel dat men de zaken niet 
tegen elkaar kan afwegen: alle actoren – de Staat, de 
ondernemingen en de Kerken – zouden hun verant-
woordelijkheid moeten nemen en hun excuses moeten 
aanbieden. Hoewel bepaalde thema’s en de precieze 
verantwoordelijkheid van bepaalde actoren nog nader 
moet worden onderzocht, blijkt uit het economische 
hoofdstuk al duidelijk dat het vergaren van kapitaal door 
de grote ondernemingen de absolute prioriteit was van 
het koloniale bestel.

Op sociaal vlak waren de mobilisatie van arbeids-
krachten, de verplichte tewerkstelling en dwangarbeid de 
norm. Men verrijkte zich om beter te kunnen overheersen, 
stigmatiseren en geweld te plegen. Belgisch-Congo 
was ook een politiestaat: de ordehandhaving was van 

dans les caves de musées belges, on retrouve encore 
des dépouilles comme celle du chef Lusinga, ramené 
comme trophée de guerre. Elles doivent être rendues 
à leur communauté, à leur pays, à leur terre et ce dans 
le respect.

Il y a de nombreuses réparations possibles mais 
ce qui importe avant tout, c’est qu’on parle d’actions 
directes et concrètes, et non pas de vagues intentions. 
Ce serait pire que tout, pour la démocratie, pour la 
confiance, pour l’unité de notre pays. Reconnaissance, 
excuses, réparations, lutte active contre le racisme. Voici 
les lignes directrices que le processus lancé par cette 
commission doit suivre.

M. Defossé termine mon propos avec une citation 
d’Aimé Césaire: “Une civilisation qui s’avère incapable 
de résoudre les problèmes que suscite son fonction-
nement est une civilisation décadente. Une civilisation 
qui choisit de fermer les yeux à ses problèmes les plus 
cruciaux est une civilisation atteinte. Une civilisation qui 
ruse avec ses principes est une civilisation moribonde.”

M. Christophe Lacroix (PS) indique que pour le Groupe 
PS, la condamnation du système colonial en tant que tel 
est un prérequis. La colonisation n’a aucun côté positif, 
il s’agit d’une responsabilité q’il faudra assumer.

Le Professeur Guy Van Themsche, a dit à peu près 
ceci: “un examen historique ne peut pas mettre le bien et 
le mal en balance. Des aspects tels que l’augmentation 
de l’alphabétisation ne peuvent pas être considérés de 
manière isolée, sans tenir compte de la constatation 
finale qu’il n’y a pas de colonialisme sans violence. Il 
s’agit d’une pénétration violente d’une autre société qui 
est fondamentalement déstabilisée. À cet égard, mettre 
les différents aspects en balance n’est pas possible!”.

Pour le Groupe PS il n’y a aucune approche bilantaire 
possible, chaque acteur – monarchie, État, Entreprises 
et les Églises devraient prendre leurs responsabilités 
et prononcer des excuses. Même si les recherches 
doivent encore être approfondies sur certains sujets 
et sur la responsabilité précise de certains acteurs, il 
apparaît clairement que sur le volet économique déjà, 
l’accumulation de capital des grandes entreprises était 
la priorité absolue de l’institution coloniale.

Sur le plan social, la mobilisation de la main d’œuvre, 
le recrutement obligatoire et le travail forcé était la norme. 
S’enrichir pour mieux dominer, stigmatiser, violenter. 
Le Congo belge était par ailleurs, un État policier: le 
maintien de l’ordre y était primordial et se caractérisait 
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fundamenteel belang en werd gekenmerkt door segre-
gatie van blank en zwart; in Belgisch-Congo werd een 
apartheidsbeleid gevoerd.

Het onder de knoet houden van de Congolese be-
volking werd aangemoedigd. Het is niet zo dat België 
die bevolking heeft “opgevoed”, integendeel: men heeft 
de Congolezen bewust onwetend gehouden door geen 
middelbaar onderwijs in te richten en, erger nog, uni-
versitaire studies te ontmoedigen.

Dankzij de koloniale propaganda heeft men de Belgen 
en de Congolezen zelf bovendien doen geloven dat het 
voor hun eigen goed was, om in zekere zin macht over 
hen te kunnen blijven uitoefenen.

Door de uitbuiting, het racisme en het geweld, de 
plundering van de natuurlijke rijkdommen en de mensen-
rechtenschendingen te ontkennen, blijft onrechtvaardig-
heid schering en inslag.

Het gebeurde allemaal met de medeplichtigheid en 
in het licht van de missioneringsdrang van de katholieke 
en protestantse kerken.

Bijna alle hoorzittingen zijn tot de conclusie gekomen 
dat er systemisch geweld werd gepleegd.

Het verantwoordelijkheidsvraagstuk leidt onvermijde-
lijk tot een andere, nog neteligere kwestie, namelijk de 
herstelbetalingen die noodzakelijk zijn ten gevolge van 
de omvangrijke en ernstige schade die de bevolking van 
de gekoloniseerde landen heeft geleden. Het is zaak 
daarover na te denken om de relatie te herstellen.

In dat verband uit de heer Lacroix zijn waardering 
voor de gewichtige werkzaamheden van staatssecretaris 
Thomas Dermine met het oog op de in juni 2022 aange-
nomen kaderwet inzake de restitutie van kunstwerken, 
want die past onmiskenbaar in een streven naar een 
nieuw evenwicht.

Met betrekking tot herstel hebben veel Europese landen 
moeten nadenken over regelingen tot vergoeding van 
hun in een ver of recenter verleden begane misdaden, 
systematische diefstallen en inbeslagnames.

Duitsland levert wellicht een van de treffendste voor-
beelden van een herstelregeling, want in de nasleep 
van de Tweede Wereldoorlog moest dat land reken-
schap geven van de misdaden, de verknechting en de 
plunderingen door de nazi’s en door de aan dat regime 
medeplichtige instellingen.

In 1999 dreigde de Duitse regering onder leiding 
van Gerhard Schröder verwikkeld te raken in meerdere 

par la ségrégation des blancs et des noirs; le Congo 
belge menait une politique d’apartheid.

Le maintien de la population congolaise dans un 
statut inférieur était encouragé, il ne faut pas croire, que 
les belges l’ ont “éduquée”, bien au contraire, ils l’ont 
maintenue dans une ignorance volontaire, en ne mettant 
pas en place d’enseignement secondaire, voire pire, en 
décourageant les entrées à l’université.

De plus, grâce à la propagande coloniale, on a même 
réussi à faire croire aux belges et aux congolais eux-
mêmes que c’était pour leur bien! Afin de maintenir une 
forme de domination.

Et c’est ce déni de l’exploitation, du racisme et des 
violences, du pillage des ressources, de violation de 
droits humains qui a permis que ces injustices demeurent 
monnaie courante.

Tout cela sous le regard et avec la complicité et la vo-
lonté missionnaire des Eglises catholiques et protestantes.

La violence systémique est la conclusion de la quasi-
totalité des auditions que l’on a pu avoir.

La question des responsabilités en entraine inéluc-
tablement une autre, encore plus épineuse: celle des 
nécessaires réparations faisant suite aux importants 
et graves préjudices subis par les peuples des pays 
colonisés. Il est important d’y réfléchir afin de réparer 
la relation.

À cet égard, M. Lacroix salue le travail important 
qu’a mené le secrétaire d’État Thomas Dermine pour 
sa Loi cadre adoptée en juin 2022 sur les restitutions 
d’œuvre d’art qui s’inscrit clairement dans une volonté 
de rééquilibrage.

En matière de réparation, nombre de pays européens 
ont eu à réfléchir à des mécanismes afin de compenser 
leurs crimes, les vols systématiques et les confiscations 
commises dans un passé ancien ou plus récent.

L’Allemagne est sans doute un des exemples emblé-
matiques de la mise en œuvre d’un système réparatoire 
puisqu’au lendemain de la IIème guerre mondiale, elle 
fut contrainte de répondre aux crimes, aux mises en 
esclavage et pillages commis par le régime nazi et ses 
institutions complices.

En 1999, devant la menace de plusieurs procès, le 
gouvernement allemand de Gerhard Schröder a dû mettre 
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rechtszaken; ze heeft daarom een fonds opgericht, 
alsook een stichting genaamd ‘Herinnering, rekenschap 
en toekomst’ (Stiftung Erinnerung, Verantwortung und 
Zukunft), met de volgende oogmerken:

— de (symbolische) vergoeding van de slachtoffers 
van de door het naziregime ingestelde dwangarbeid. 
Elke vordering tot herstel tegen Duitse bedrijven die met 
het naziregime hadden gecollaboreerd, was op grond 
van de Duitse wet immers verjaard sinds 1978. Dat was 
lang een hemeltergend onrecht;

— de oprichting, via de stichting, van een toekomst-
fonds. Sinds de oprichting ervan financiert dat fonds 
door het middenveld ingediende projecten in verband 
met herdenkingsactiviteiten en de verdediging van de 
mensenrechten.

Dankzij die onderhandelde vergoedings- en herstel-
regeling werd de strijd minder via het gerecht gevoerd, 
want wegens het ontbreken van politieke wil stonden de 
slachtoffers klaar om schadeloosstelling te vorderen via 
de rechtbanken. Van die vorderingen werd dus afgestapt; 
in plaats daarvan werd gekozen voor een onderhande-
ling met de Duitse staat en met de bedrijven die hadden 
meewerkt aan en geprofiteerd van de dwangarbeid.

Het Duitse voorbeeld kan in de huidige context een 
uitgangspunt vormen voor de eventuele instelling van 
een dergelijke herstelregeling. De heer Lacroix is het 
dan ook eens met het voorstel van Kamerlid Jan Briers 
om een stichting op te richten die activiteiten zou ontwik-
kelen en projecten zou financieren in verband met de 
geschiedenis en de herdenking van de koloniale periode.

Die zou als eerste opdracht hebben om de verantwoor-
delijkheden vast te stellen. Weliswaar is al veel bekend 
over de specifieke verantwoordelijkheden binnen het 
koloniale optreden (zonder dat dit tot dusver tot herstel 
heeft geleid), maar allereerst zou moeten worden nage-
gaan welke privé of overheidsspelers in de vier betrokken 
landen precies de misdaden, het geweld, de instelling 
van dwangarbeid of de mensenrechtenschendingen op 
hun geweten hebben, binnen het Belgische koloniale 
systeem en daarbuiten.

Via dat hoogstnodige onderzoek kunnen de verant-
woordelijkheden van de instellingen nauwkeurig in kaart 
worden gebracht. Dat kan het uitgangspunt vormen voor 
de besprekingen ter financiering van de stichting. Als 
deel van die opdracht moet bovendien parallel worden 
onderzocht wie de slachtoffers van voormelde wandaden 
waren, teneinde de omvang van de schade in de vier 
betrokken landen nauwkeurig te bepalen.

en place un fond et une fondation “Souvenir, respon-
sabilité et avenir” (“Stiftung Erinnerung, Verantwortung 
und Zukunft”):

— d’une part pour indemniser (symboliquement) les 
victimes du travail forcé mis en place par le régime nazi. 
En effet, toute action en réparation contre les entreprises 
allemandes ayant collaborées avec le régime nazi était 
frappée, dans le cadre légal allemand, d’une prescription 
depuis 1978 ce qui a représenté pendant longtemps une 
cruelle injustice;

— d’autre part, la fondation a constitué un “Fond 
Avenir” qui finance depuis sa création des projets pro-
posés par la “société civile” autour des mémoires et la 
défense des Droits Humains.

Ce système de compensation et de réparation négo-
ciées a aussi permis d’amorcer une paix judiciaire, les 
victimes s’étant préparées à mener bataille devant les 
tribunaux pour demander réparation en l’absence de 
toute volonté politique. Ces actions ont donc été aban-
données pour se tourner vers la voie de la négociation 
avec l’État allemand et les entreprises ayant collaborées 
et bénéficiées du travail forcé.

À partir de l’exemple allemand, il est possible, dans 
le contexte actuel, d’envisager la mise en place d’un tel 
système de réparation. M. Lacroix partage en ce sens, 
la proposition de M. Jan Briers sur la création d’une 
fondation pour travailler et financer des projets autour 
de l’histoire et des mémoires coloniales.

Sa première mission serait une phase d’identification 
des responsabilités: car si nombre de responsabilités 
dans l’action coloniale sont déjà connues (sans que les 
préjudices de leurs actions n’aient été jusqu’ici réparés), 
la première mission de la fondation pourrait être de 
rechercher quels ont été les acteurs privés ou publics 
auteures de crimes, d’exactions, de mise en place de 
travaux forcés ou encore de violations de Droits Humains 
dans le système colonial belge et au-delà, dans les 
quatre pays concernés.

À partir de cette nécessaire recherche, des responsa-
bilités institutionnelles pourraient être listées précisément 
et servir de base aux discussions dans la mise en place 
du financement de la fondation. Par ailleurs, cette mission 
devrait également et parallèlement rechercher quelles 
ont été les victimes de ces préjudices afin de préciser 
l’ampleur des violations dans les quatre pays concernés.
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Naar Duits voorbeeld en op basis van het verslag over 
de koloniale verantwoordelijkheid en de slachtoffers zou 
de regering onderhandelingen kunnen opstarten met de 
vertegenwoordigers van de in het verslag vermelde privé 
of overheidsinstellingen. Die zouden vrijwillig kunnen 
beslissen om gedurende een aantal jaren geregeld bij te 
dragen tot het hoofdfonds van de toekomstige stichting. 
De drie steunpilaren van het koloniale optreden, namelijk 
de Staat (de overheidsdiensten en het koningshuis), de 
Kerken (in de brede zin van het woord) en de bedrijven 
zouden bij die discussies beslist op de voorgrond staan.

Op basis van de eerste financiële toezeggingen zou de 
stichting kunnen overgaan tot de tweede activiteitsfase, 
namelijk de financiering van projecten.

In de instanties van de stichting zouden eminente figu-
ren uit het verenigingsleven, alsook uit sociaal-culturele 
en sociale kringen van de vier betrokken landen zitting 
kunnen hebben, evenals een vertegenwoordiger van 
elke instelling of entiteit die er ingevolge de erkenning 
van haar verantwoordelijkheid mee heeft ingestemd de 
stichting te financieren.

De heer Jean-Marc Delizée (PS) geeft vervolgens 
toelichting bij de vijf prioritaire aanbevelingen van de 
PS-fractie.

1. De herdenkingsactiviteiten moeten worden voort-
gezet via de oprichting van een bij het Rijksarchief 
ondergebracht kenniscentrum over het koloniale verle-
den van België. Het is de bedoeling multidisciplinaire 
onderzoeksbronnen over de kolonisatie bijeen te bren-
gen en uit te breiden, alsook structurele samenwerking 
tot stand te brengen tussen de op dat gebied actieve 
universiteiten, federale wetenschappelijke instellingen 
(Koninklijk Museum voor Midden-Afrika, Algemeen 
Rijksarchief, Koninklijke Bibliotheek van België enzo-
voort) en onderzoekscentra (KADOC, ARCA enzovoort), 
teneinde multidisciplinair onderzoek naar de kolonisa-
tievraagstukken te bevorderen. Dat centrum moet ook 
het publiek informeren en wetenschappelijk gefundeerde 
gedachtewisselingen over het thema stimuleren.

2. Er moet grondig onderzoek worden verricht naar 
specifieke onderwerpen, waaronder het overlijden 
van prins Louis Rwagasore; die was eerste minister 
van Burundi van 29 september 1961 tot hij op 13 ok-
tober 1961 werd vermoord. Dat onderzoek zou kun-
nen worden uitgevoerd door een gemengd Belgisch-
Burundees wetenschappelijk comité, onder auspiciën 
van het Studie- en Documentatiecentrum Oorlog en 
Hedendaagse Maatschappij (CegeSoma).

À partir de l’exemple allemand et à, partir du rapport 
sur les responsabilités coloniales et les victimes, le 
gouvernement pourrait ouvrir des négociations avec 
les représentants des institutions privées ou publiques 
identifiées dans le rapport. Sur base volontaire, ceux-ci 
décideraient d’alimenter de manière régulière (pour un 
certain nombre d’années), le fond principal de la future 
fondation. Les trois pouvoirs ayant cimenté l’action 
coloniale, l’État (services gouvernementaux et famille 
royale), les Églises (entendues au sens large) et les 
Entreprises seraient très certainement à l’avant plan 
de ces discussions.

À partir des premiers engagements financiers, la 
fondation pourrait entreprendre la deuxième phase 
d’activités: le financement de projets.

Ses instances pourraient être composées de person-
nalités issues du monde associatif, socioculturel et social 
des quatre pays concernés ainsi qu’un représentant de 
chaque institution ou entité ayant consentie à financer 
la fondation pour donner suite à la reconnaissance de 
sa responsabilité.

M. Jean-Marc Delizée (PS) explique ensuite les cinq re-
commandations prioritaires pour le Groupe PS.

1. Le travail de mémoire doit être poursuivi, avec la 
mise en place d’un centre d’excellence sur le passé 
colonial de la Belgique logé aux Archives de l’État. Le 
but serait de rassembler et renforcer les ressources de 
recherche multidisciplinaire sur la colonisation, d’éta-
blir une collaboration structurelle entre les universités, 
les établissements scientifiques fédéraux actifs dans 
le domaine (MRAC, AGR, KBR, etc.), les centres de 
recherche (KADOC, ARCA, etc.) afin de favoriser un 
travail multidisciplinaire sur les questions liées à la 
colonisation. Ce centre devra aussi informer le public, 
favoriser les échanges sur le sujet sur base de connais-
sances scientifiques.

2. Mener des recherches approfondies sur des sujets 
précis, notamment sur la mort du Prince Louis Rwagasore, 
Premier ministre du Burundi du 29 septembre 1961 jusqu’à 
son assassinat le 13 octobre 1961. Ce travail de recherche 
pourrait s’effectuer par un comité scientifique mixte 
belgo-burundais sous la houlette du Centre d’Etude 
Guerre et Société (CegeSoma).
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3. Er moet werk worden gemaakt van de follow-up en 
de tenuitvoerlegging van de samenwerkingsovereenkomst 
tussen de Democratische Republiek Congo en België 
ingevolge de wet van 3 juli 2022 tot erkenning van de 
vervreemdbaarheid van de goederen die verband houden 
met het koloniale verleden van de Belgische Staat en tot 
vaststelling van een juridisch kader voor hun restitutie en 
teruggave (Belgisch Staatsblad van 28 september 2022); 
het is zaak te bewerkstelligen dat die wet spoedig kan 
worden uitgevoerd.

4. Er moet verder en diepgaander worden nagedacht 
over de teruggave van stoffelijke overschotten van men-
sen, via het HOME-project (Human Remains Origin(s) 
Multidisciplinary Evaluation), dat wordt uitgevoerd door 
de vier federale wetenschappelijke instellingen (namelijk 
het als projectcoördinator optredende Koninklijk Belgisch 
Instituut voor Natuurwetenschappen, het Koninklijk 
Museum voor Midden-Afrika, het Nationaal Instituut voor 
Criminalistiek en Criminologie en de Koninklijke Musea 
voor Kunst en Geschiedenis) en door drie universiteiten 
(de ULB, de Université Saint-Louis te Brussel en de uni-
versiteit van Montréal). Het project beoogt de context te 
achterhalen waarin die menselijke resten zijn verworven, 
teneinde de politieke overheid informatie aan te reiken 
op grond waarvan kan worden beslist of het al dan niet 
gerechtvaardigd is ze in de collecties te houden. Het 
uiteindelijk streefdoel is uiteraard een op documentatie 
berustende en onderbouwde eventuele teruggave van 
de desbetreffende beenderresten aan de oud-kolonies. 
Binnen het project zal ook het juridisch kader voor een 
eventuele teruggave worden bestudeerd, aangezien 
momenteel geen enkele wet een grond biedt om die 
lichaamsresten terug te geven aan de nazaten of aan 
het land van herkomst. De PS-fractie verwacht veel dat 
project en zou willen dat de regering werk maakt van 
een dergelijke wettelijke regeling.

5. Het interfederaal plan ter bestrijding van racisme zou 
er eindelijk moeten komen, opdat concreet en gecoördi-
neerd zou worden opgetreden tegen de rassendiscrimi-
natie waarmee mensen met een Afrikaanse achtergrond 
worden geconfronteerd; zulks was trouwens ook een van 
de uiteindelijke doelstellingen van de bijzondere com-
missie. Naar het voorbeeld van het Europees Parlement 
en overeenkomstig de op 31 maart 2022 aangenomen 
wet van 1 april 2022 tot wijziging van afdeling 2/1 van 
het Sociaal Strafwetboek betreffende de bijzondere 
bevoegdheden van de sociaal inspecteurs op het vlak 
van de vaststellingen inzake discriminatie, moet er bo-
vendien dringend ruimte worden gemaakt voor reflectie 
over het beleid ter bevordering van de werkgelegenheid, 
het ondernemerschap en de economische emancipatie 
van mensen met Afrikaanse wortels, teneinde de strijd 

3. Assurer le suivi et l’implémentation de l’accord de 
coopération entre la RDC et la Belgique dans le cadre 
de la loi du 3 juillet 2022 reconnaissant le caractère 
aliénable des biens liés au passé colonial de l’État belge 
et déterminant un cadre juridique pour leur restitution 
et leur retour (Moniteur belge du 28 septembre 2022) 
et assurer que cette loi puisse rapidement être mise 
en œuvre.

4. Approfondir et élargir la réflexion à la restitution des 
“restes” humains dans le cadre du projet HOME (Human 
Remains Origin(s) Multidisciplinary Evaluation) mené par 
les 4 institutions scientifiques fédérales (l’Institut royal des 
sciences naturelles de Belgique, qui coordonne le projet, 
le Musée royal de l’Afrique centrale, l’Institut national de 
criminalistique et de criminologie, et les Musées royaux 
d’Art et d’Histoire), et trois universités (l’ULB, l’Université 
Saint-Louis-Bruxelles et l’Université de Montréal). Le 
but de ce projet est d’identifier le contexte dans lequel 
ces restes ont été acquis, et ainsi informer les autorités 
politiques sur le bien-fondé ou non de les garder dans 
les collections. La ligne de mire est, bien entendu, de 
documenter et justifier une éventuelle restitution de 
ces ossements aux pays anciennement colonisés. Le 
projet étudiera également le cadre légal qui permettra 
d’envisager les restitutions, puisque pour l’instant aucune 
loi n’existe pour encadrer la remise de ces corps à de 
la famille ou aux pays d’origine. Le Groupe PS attend 
beaucoup de ce projet et aimerait que le gouvernement 
puisse avancer vers ce cadre légal.

5. Le Plan interfédéral de Lutte contre le racisme devrait 
enfin voir le jour, pour qu’il y ait des actions concrètes et 
coordonnées en matière de lutte contre les discrimina-
tions raciales auxquelles sont confrontées les personnes 
afrodescendantes – d’ailleurs un des objectifs ultimes de 
la Commission spéciale. Il est urgent de pouvoir réfléchir 
A l’instar du Parlement Européen et conformément à la 
loi du 31 mars 2022 modifiant la section 2/1 du Code 
pénal social concernant les pouvoirs spécifiques des 
inspecteurs sociaux en matière de constatations relatives 
à la discrimination, à promouvoir des politiques favo-
rables à l’emploi, à l’entrepreneuriat et à l’émancipation 
économique de personnes d’ascendance africaine aux 
fins de lutter contre les taux de chômage anormalement 
élevés et les discriminations sur le marché du travail 
dont elles sont les cibles en prévoyant la possibilité pour 
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aan te binden met het abnormaal hoge werkloosheids-
percentage en met de discriminatie op de arbeidsmarkt 
waarvan zij het slachtoffer zijn. Met name moet het 
mogelijk worden dat de arbeidsinspectie praktijktests 
uitvoert om discriminatiemechanismen bloot te leggen.

De heer Kurt Ravyts (VB) verbaast zich over de door 
vorige spreker gemaakte parallel tussen het arbeidsregime 
in Congo en de dwangarbeid in Nazi-Duitsland tijdens 
WO II. De VB-fractie heeft steeds actief deelgenomen 
aan de werkzaamheden van de bijzondere commissie en 
bevestigt de noodzaak om de geschiedenis van België 
als koloniale staat te onderzoeken. Het koloniaal regime 
was inderdaad gestoeld op segregatie, economische 
uitbuiting, paternalisme en mentale kolonisering. Daarbij 
ligt een belangrijke historische verantwoordelijkheid 
bij bepaalde – reeds lang gestorven – leden van de 
Belgische monarchie. Anderzijds vormde het Belgisch 
koloniaal regime geen schending van het toen geldende 
internationaal recht, wat een ander licht werpt op mo-
gelijke verantwoordelijkheid en aansprakelijkheid op 
internationaal niveau. Weliswaar waren de bepalingen 
en algemene beginselen rond het verbod op verminkin-
gen, het voorkomen van misdaden door privépersonen, 
documenten en de akkoorden van de Conferentie van 
Berlijn (1885) wel degelijk van toepassing op Congo 
Vrijstaat. De snelle ontmanteling van Congo Vrijstaat is 
trouwens onweerlegbaar medebepaald door een aantal 
internationale rapporten over het schandaal van de on-
menselijke arbeidsvoorwaarden bij de rubberexploitatie; 
de eindverantwoordelijkheid hiervoor lag onmiskenbaar 
bij Leopold II.

Voorts heeft de Katholieke Kerk in Belgisch-Congo het 
kolonialisme als werkingskader aanvaard en in zekere zin 
ook ideologisch, ethisch en zelfs religieus gelegitimeerd. 
Ook de rol van de ondernemingen behoeft stellig verder 
onderzoek. De heer Ravyts laat in het midden of dit op 
initiatief van de overheid dient te gebeuren. Voor de 
VB-fractie is het nog te vroeg om nu reeds over enige 
vorm van herstelbetalingen te praten, omdat er nog te 
veel onbeantwoorde vragen zijn. Het voorstel van de 
PS-fractie om een stichting op te richten lijkt veeleer 
ingegeven door een moreel schuldgevoel.

De VB-fractie heeft geen bezwaar tegen restitutie van 
kunstvoorwerpen, mits deze ter plaatse op een kwali-
tatieve manier kunnen worden bewaard en eventueel 
tentoongesteld worden.

Wat de dekolonisering van de publieke ruimte betreft, 
staat de VB-fractie open voor een debat over het aan-
brengen van kritische duiding bij een aantal koloniale 
standbeelden, mits men de bevoegdheden van de lokale 

l’Inspection du travail de faire des tests de situation pour 
détecter les mécanismes discriminatoires.

M. Kurt Ravyts (VB) s’étonne du parallèle établi par 
l’intervenant précédent entre le régime de travail au Congo 
et le travail forcé dans l’Allemagne nazie au cours de 
la Seconde Guerre mondiale. Le groupe VB a toujours 
activement participé aux travaux de la commission spé-
ciale et confirme la nécessité d’examiner l’histoire de 
la Belgique en tant qu’État colonial. Le régime colonial 
était effectivement fondé sur la ségrégation, l’exploitation 
économique, le paternalisme et la colonisation mentale. 
Une responsabilité historique importante en incombe à 
certains membres – depuis longtemps disparus – de la 
monarchie belge. D’autre part, le régime colonial belge 
ne violait pas le droit international en vigueur à l’époque, 
ce qui jette un éclairage différent sur la question d’une 
éventuelle responsabilité au niveau international. En 
revanche, les dispositions et les principes généraux 
concernant l’interdiction d’infliger des mutilations et la 
prévention des crimes commis par les particuliers s’appli-
quaient bel et bien à l’État indépendant du Congo, de 
même que les documents et les accords de la Conférence 
de Berlin (1885). Certains rapports internationaux sur 
le scandale des conditions de travail inhumaines dans 
le secteur de l’exploitation du caoutchouc ont d’ailleurs 
incontestablement contribué au démantèlement rapide 
de l’État indépendant du Congo, la responsabilité finale 
en incombant indubitablement à Léopold II.

Par ailleurs, au Congo belge, l’Église catholique a 
accepté le colonialisme comme cadre de fonctionnement 
et l’a en quelque sorte légitimé sur les plans idéologique, 
éthique et même religieux. Le rôle des entreprises mérite 
aussi certainement d’être examiné plus en profondeur. 
M. Ravyts ne se prononce pas sur la question de savoir 
si c’est l’État qui doit être à l’initiative de cet examen. 
Selon le groupe VB, il est en tout cas trop tôt, à ce stade, 
pour parler d’une quelconque forme de réparations 
financières étant donné qu’il subsiste encore trop de 
questions sans réponse. La proposition du groupe PS 
de créer une fondation semble plutôt motivée par un 
sentiment moral de culpabilité.

Le groupe VB ne s’oppose nullement à la restitution 
d’objets d’art à condition que ces objets puissent être 
conservés dans de bonnes conditions sur place et 
éventuellement exposés.

En ce qui concerne la décolonisation de l’espace 
public, le groupe VB se dit ouvert à un débat sur l’ajout 
de commentaires critiques au pied de certaines statues 
coloniales moyennant le respect des compétences des 
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besturen respecteert. Overigens bestaat er wel degelijk 
een verschil tussen een standbeeld van Leopold II met 
of zonder koloniale referenties, dekolonisering mag 
derhalve niet uitmonden in een blinde beeldenstorm die 
geen rekening houdt met historische realiteiten.

In het onderwijs over het koloniaal verleden, zowel hier 
als in de vroegere kolonies, bestaan er inderdaad grote 
lacunes en is er ongetwijfeld ruimte voor verbetering, 
met dien verstande dat dit een bevoegdheid is van de 
Gemeenschappen.

De heer Ravyts oordeelt dat het onderzoek van het 
post-kolonialisme in de bijzondere commissie onvol-
doende aan bod is gekomen; dit is nochtans belangrijk 
aangezien de beeldvorming bij de Belgische bevolking 
grotendeels in die periode is ontstaan. Met de kennis 
van vandaag zou men zich zelfs kunnen afvragen of 
de lokale bevolkingen wel voldoende voorbereid en 
geschoold waren om de dekolonisatie aan te vatten en 
het land te besturen. Dit blijkt ook uit sommige passa-
ges van het verslag over de zending van de bijzondere 
commissie ter plaatse.

De heer Ravyts besluit dat men zich dient te hoeden 
voor slachtofferschap en ook voor anachronisme in het 
morele waardenbesef – cf. de vergelijking tussen het 
koloniaal regime met de dwangarbeid in Nazi-Duitsland.

De heer Benoît Piedboeuf (MR) geeft aan dat ook 
andere landen met hun verleden bezig zijn. Bijvoorbeeld 
in Frankrijk en Algerije, met de werkzaamheden van 
Benjamin Stora en de politiek zeker moeilijk liggende 
reizen van de Franse overheid naar Algerije. Idem in 
Duitsland, ten aanzien van Namibië. Maar valt het werk 
van de commissie daar werkelijk mee te vergelijken? 
Is Congo soeverein geworden naar aanleiding van een 
onafhankelijkheidsoorlog?

Heeft ons land een genocide gepleegd in Congo? 
Heeft het gigantische massamoorden gepleegd, met 
miljoenen slachtoffers? Het antwoord is neen.

Andere landen zijn getekend door hun verleden. Dat 
is te zien in Rusland, met een door president Poetin ge-
fantaseerde geschiedenisherschrijving, dan wel met een 
opzettelijk weggemoffelde geschiedenis zoals Alexander 
Solzjenitsyn aan de kaak heeft gesteld. Hetzelfde geldt 
voor Japan, waar het imperiale verleden uit de eerste helft 
van de twintigste eeuw in het verborgene blijft, wat tot 
moeilijke betrekkingen met de buurlanden leidt.

pouvoirs locaux. Par ailleurs, il existe bel et bien une 
différence entre une statue de Léopold II avec ou sans 
références coloniales et la décolonisation ne doit donc 
pas déboucher sur un iconoclasme aveugle qui ne 
tiendrait pas compte des réalités historiques.

L’enseignement du passé colonial, tant en Belgique 
que dans les anciennes colonies, comporte effective-
ment d’importantes lacunes et pourrait certainement être 
amélioré, mais l’intervenant rappelle que cela relève de 
la compétence des Communautés.

M. Ravyts estime que l’examen du post-colonialisme 
a été trop peu évoqué au cours des travaux de la com-
mission spéciale. Or, il s’agit d’un aspect important dès 
lors que l’image que la population belge se fait de la 
période coloniale s’est largement forgée au cours de 
cette période. Dans l’état des connaissances actuelles, 
on peut même se demander si les populations locales 
étaient suffisamment préparées et éduquées pour gérer 
la décolonisation et gouverner leur pays. Cela transparaît 
également de certains passages du rapport sur la mis-
sion que la commission spéciale a effectuée sur place.

M. Ravyts conclut en indiquant qu’il faut se garder 
de toute victimisation ainsi que de tout anachronisme 
dans la perception des valeurs morales. Il renvoie à cet 
égard à la comparaison entre le régime colonial et le 
travail forcé dans l’Allemagne nazie.

M. Benoît Piedboeuf (MR) indique que accomplir ce 
travail sur le passé est une démarche que d’autres pays 
sont également en train d’accomplir, comme la France 
et l’Algérie avec les travaux de Benjamin Stora et les 
déplacements, certes difficiles sur le plan politique, des 
autorités françaises en Algérie, ou comme l’Allemagne 
vis-à-vis de la Namibie. Mais est-ce que le travail de la 
Commission est vraiment comparable? Le Congo est-il 
devenu souverain à la suite d’une guerre d’indépendance?

La Belgique a-t-elle commis un génocide au Congo? 
A-t-elle commis des massacres d’une ampleur consi-
dérable, portant sur plusieurs millions de victimes? La 
réponse est non.

D’autres pays sont marqués par leur passé, on le voit 
en Russie avec une relecture de l’Histoire fantasmée par 
le Président Poutine ou volontairement cachée comme 
le dénonçait Alexandre Soljenitsyne. Ou au Japon où le 
passé impérial de la première moitié du XXe siècle reste 
occulté, entrainant des relations de voisinage difficiles.
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Men zou zich op de al sinds 1960 verrichte werkzaam-
heden hebben kunnen baseren, en zou ervan kunnen 
zijn uitgegaan dat alles gezegd was, dat iedereen van 
het essentiële weet had.

De commissie heeft echter beslist om zich een aantal 
vragen te stellen. In de komende jaren zullen historici de 
werkzaamheden ervan analyseren en over de relevantie 
van de aanpak oordelen.

De instandhouding van de herinnering bestaat er 
tegelijkertijd in dat met betrekking tot het gebeurde 
inhoudelijke volledigheid wordt bewerkstelligd, wat het 
noodzakelijk maakt alle archieven open te stellen en de 
historici van de vier landen teamwerk te doen verrichten. 
Tegelijk moet het waarheidsgehalte worden opgekrikt 
teneinde een verwerkingsproces in het collectieve ge-
heugen tot stand te brengen. Doel daarvan is een serene 
verhouding tot het verleden te bewerkstellingen en ervoor 
te zorgen dat iedereen dat verleden deelt.

De gekozen weg is de volgende: streven naar een 
rechtvaardige en bedaarde herinnering met inachtneming 
van alle facetten van het verleden.

De heer Piedboeuf is ervan overtuigd dat de bijdrage 
van de bijzondere commissie vanaf nu gelegen is in de 
hernieuwde belangstelling voor het koloniale verleden 
en voor wat zich ter plaatse precies heeft afgespeeld, 
zonder veronachtzaming maar evenzeer zonder instru-
mentalisering noch overdrijving.

De commissie is tot het besluit gekomen dat de lacunes 
in het onderwijs omtrent de kennis over ons koloniale 
verleden moeten worden gecorrigeerd. Dat koloniale 
verleden maakt deel uit van de geschiedenis van België, 
een geschiedenis die evenzeer bekend hoort te zijn als 
de Guldensporenslag, de voorbeeldige moed van de 
Koning-Soldaat op de IJzervlakte of de totstandkoming 
van de industriële revolutie in ons steenkoolbekken.

De commissie moet er bij de voor die materie bevoegde 
gemeenschappen op aandringen dat het koloniale avon-
tuur op de lagere en op de middelbare school wordt 
onderwezen, met dien verstande dat daarbij zowel de 
positieve als de negatieve aspecten van de kolonisatie 
worden belicht.

Er moet op worden toegezien dat dit onderwijs niet 
wordt herleid tot een aanklacht.

Hoe valt de geschiedenis van het Verenigd Koninkrijk 
of van Frankrijk te begrijpen zonder het over hun respec-
tieve keizerrijk te hebben? Hoe kan de geschiedenis van 
de Verenigde Staten worden onderwezen zonder aan te 
vangen met de 13 kolonies die onderworpen waren aan 

On aurait pu se reposer sur les travaux déjà réalisés 
depuis 1960 et considérer que tout avait été dit, que 
l’essentiel était connu de tous.

Cependant, la Commission a décidé de se poser 
une série de questions. Dans les années qui viennent, 
des historiens analyseront ses travaux et jugeront de la 
pertinence de la démarche.

Le travail de mémoire consiste à la fois à rendre 
exhaustif le contenu de ce qui s’est passé, d’où la néces-
sité de l’ouverture de toutes les archives et du travail en 
équipe des historiens des 4 pays et à insuffler plus de 
vérité pour favoriser une métabolisation de la mémoire 
collective, pour aller vers un rapport serein et un passé 
partagé par tous.

Le chemin choisi est le suivant: tendre vers une mé-
moire juste et apaisée en tenant compte de toutes les 
facettes du passé.

M. Piedboeuf est convaincu que dès aujourd’hui, 
l’apport de la Commission spéciale réside dans le renou-
veau de l’intérêt suscité pour le passé colonial, ce qui 
s’y est déroulé exactement, sans omission mais sans 
instrumentalisation ni exagération non plus.

La Commission a conclu que les lacunes dans l’ensei-
gnement sur la connaissance de notre passé colonial 
devaient être corrigées. Ce passé colonial fait partie de 
l’histoire de la Belgique, une histoire qui doit être connue 
autant que la bataille des Éperons d’Or, le courage 
exemplaire du Roi chevalier dans les plaines de l’Yser 
ou l’implantation de la révolution industrielle dans notre 
bassin houiller.

La Commission doit insister, auprès des Communautés 
compétentes pour cette matière, pour qu’au niveau de 
l’enseignement primaire et secondaire, l’aventure coloniale 
soit enseignée, avec une mise en lumière des aspects 
positifs comme négatifs de la colonisation.

Il faut veiller à ce que cet enseignement ne se réduise 
pas à un réquisitoire.

Comment comprendre l’histoire du Royaume-Uni ou de 
la France sans parler de leur Empire respectif? Comment 
enseigner l’histoire des États-Unis sans débuter par 
les 13 colonies soumises à l’impôt de Londres? Comment 
expliquer le mouvement de décolonisation post 1945 et 
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de belasting door Londen? Hoe zijn de dekolonisatie-
beweging na 1945 en de positie van de niet-gebonden 
landen tijdens de Koude Oorlog verklaarbaar zonder 
het uitgangspunt, namelijk de geschiedenis van India, 
toe te lichten?

Onze schoolboeken moeten een omstandig hoofdstuk 
over dat thema bevatten en onze leraren moeten worden 
opgeleid om in juiste bewoordingen een realiteit uit te 
leggen die complex blijft.

De Congo-kolonie heeft België tijdens de Tweede 
Wereldoorlog het uranium verschaft dat heeft gediend voor 
het Manhattanproject. Inzonderheid in 1914-1918 heeft 
Congo ons werkkrachten en soldaten aangeleverd om de 
oorlog niet alleen in België maar ook op het Afrikaanse 
continent te voeren. Die soldaten hebben erkenning 
gekregen van de Natie, maar zoals bekend is daar door 
corrupte Congolezen oneigenlijk gebruik van gemaakt. 
Tijdens de daaraan gewijde ceremonies moet een en 
ander specifiek worden vermeld.

De heer Piedboeuf beklemtoont dat we ons niet ge-
kweld hoeven te voelen door ons verleden, noch er 
masochistisch over horen te doen. Het is noodzakelijk 
de obsessies te ontkrachten van degenen die vinden dat 
we ons per se voor het verleden van ons land moeten 
verontschuldigen.

Wij moeten af van een prekerige en moraliserende 
retoriek die berust op de geïnstrumentaliseerde wroe-
ging over de kolonisatie en die leidt tot medelijden en 
tot zelfbeschuldiging.

Het is bekend dat historische scherpzinnigheid vereist 
is om vergetelheid of ontkenning tegen te gaan. Maar 
betekent scherpzinnigheid automatisch schuld?

De bijdrage van deze bijzondere commissie bestaat 
erin dat in het ongelijk wordt gesteld wie met betrekking 
tot dat verleden het volgende met elkaar verwart:

— geschiedenis en herinnering;

— scherpzinnigheid en schuld;

— eerlijkheid en berouw;

— analyse en deconstructie.

Volgens de heer Piedboeuf moeten bijgevolg twee 
houdingen worden aangenomen:

la position des non- alignés lors de la guerre froide sans 
expliquer le point de départ, cf. l’histoire de l’Inde?

Nos livres scolaires doivent comporter un chapitre 
étoffé sur ce thème et nos enseignants doivent être 
formés pour expliquer avec des mots justes une réalité 
qui reste complexe.

La colonie congolaise a apporté à la Belgique pen-
dant la seconde guerre mondiale l’uranium qui a servi 
au projet Manhattan. Elle nous a apporté tout particu-
lièrement en 1914-1918 des bras et des soldats pour 
mener la guerre en Belgique mais aussi sur le continent 
africain. Ces soldats ont reçu une reconnaissance de 
la Nation, détournée par des Congolais corrompus, on 
le sait. Un évocation spécifique doit se faire lors des 
cérémonies dédiées.

M. Piedboeuf insiste qu’il ne faut pas être torturé ou 
masochiste par rapport à notre passé. Il faut dégonfler 
les obsessions de ceux qui somment de s’excuser du 
passé de son propre pays.

Il faut écarter une rhétorique sermonneuse et moralisa-
trice, fondée sur le remords instrumentalisé de la coloni-
sation, et qui conduit à la compassion, à l’autoaccusation.

On sait que la lucidité historique est une exigence 
contre l’oubli ou le déni. Mais lucidité veut-il dire auto-
matiquement culpabilité?

L’apport de cette Commission spéciale est de donner 
tort à ceux qui confondent à propos de ce passé:

— histoire et Mémoire;

— lucidité et culpabilité;

— honnêteté et repentance;

— analyse et déconstruction.

M. Piedboeuf estime par conséquent que deux atti-
tudes doivent être adoptées:
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— de details van onze geschiedenis kennen om 
inzicht te verwerven in zowel de successen als de mis-
lukkingen van het koloniale tijdvak, te weten de periode 
vóór 1908 en die van 1908 tot 1962;

— zich losmaken van de hedendaagse oordelen 
en overwegingen en de normaliteit van het verleden 
doorgronden.

In de koloniale periode is er sprake geweest van 
geweld en van roofpartijen. Dat geweld hield trouwens 
verband met de economische uitbuiting van een grond-
gebied. Voorts is er ook minder duidelijk zichtbaar geweld 
gepleegd jegens mensen, waarbij hun cultuur of hun 
godsdienst werd ontkend. Bovendien zijn er misdaden 
gepleegd waarbij kinderen en metissen van hun onschuld 
zijn beroofd, of waarbij zelfs nog ergere feiten hebben 
plaatsgehad. Mensen zijn mishandeld, vrouwen zijn 
verkracht, aan kinderen is hun kinderbestaan ontnomen.

Dat moet worden erkend en diep worden betreurd 
door elke overheid, door de Staat, door de Kerk en ook 
door de ondernemingen.

Het kolonialisme mag thans dan wel uitgebannen en 
ondenkbaar zijn, maar ten tijde van onze aanwezigheid 
in de regio van de Grote Meren was dat niet het geval.

Zich daarvoor verontschuldigen, is dus niet vereist.

Het kolonialisme kan wel worden betreurd, en Koning 
Filip heeft dienaangaande de afgelopen maand juni de 
juiste woorden in de mond genomen. Verontschuldigingen 
achteraf of met terugwerkende kracht zijn niet mogelijk.

In naam van de noodzaak om de geschiedenis on-
der ogen te zien in plaats van ze te ontkennen, verzet 
de heer Piedboeuf zich ertegen dat standbeelden van 
hun sokkel worden geschroefd of dat symbolen virtueel 
op losse schroeven worden gezet. Dat is voor de spreker 
geen optie, wél de zaken in hun context plaatsen en 
toelichting verstrekken.

Net zoals boek verbrandingen uit den boze zijn, mogen 
er geen symbolen worden verwijderd. Wel is er nood aan 
contextualisering en uitleg. Het is belangrijk die waarheid 
in herinnering te brengen: de grote gebeurtenissen van 
ons verleden zijn ook, ten goede of ten kwade, wezenlijke 
bestanddelen van onze identiteit.

We moeten duidelijk zijn ten aanzien van de amateur-
historici die tijdens zogenaamde dekoloniale wandelingen 
aan een weinig geïnformeerd publiek blijven verkondigen 
dat België verantwoordelijk is voor 10 tot 12 miljoen doden 
in zijn voormalige kolonie, terwijl er onder wetenschap-
pers een consensus bestaat dat die bewering onjuist is.

— connaître les détails de notre Histoire, pour com-
prendre les succès comme les échecs, de la période 
coloniale, celle d’avant 1908 et celle de 1908 à 1962;

— s’abstraire des jugements et des considérations 
de son propre temps et saisir la normalité du passé.

Au sein de la période coloniale, il y a eu des violences, 
des prédations, des violences liées d’ailleurs à l’exploi-
tation économique d’un territoire. Il y a eu aussi des 
violences plus insidieuses vis-à-vis des personnes, niant 
leur culture ou leur religion. Et il y a des vols d’innocence 
sur des enfants, sur des métis, ou pire encore. Des êtres 
humains ont été maltraités, des femmes violentées, des 
enfants détournés de leur vie d’enfant.

Il faut le reconnaître, et le regretter profondément, 
chaque autorité, l’État, l’Eglise, les Entreprises aussi.

Mais si le fait colonial est aujourd’hui banni et impen-
sable à l’époque actuelle, ce n’était pas le cas à l’époque 
de notre présence dans la région des Grands Lacs.

On ne doit donc pas s’en excuser.

On peut le regretter et le Roi Philippe a eu les mots 
justes en juin dernier. Il ne peut y avoir d’excuses rétros-
pectives ou rétroactives.

Au nom de la nécessité de regarder l’histoire en face 
plutôt que de la nier, M. Piedboeuf s’élève contre le 
déboulonnage des statues, ou le déboulonnage virtuel 
de symboles. Pas de déboulonnages, mais contextua-
lisation et explication.

De la même manière qu’on ne brûle pas un livre, il ne 
peut y avoir de déboulonnages, mais oui à la contextua-
lisation et aux explications. Il est important de rappeler 
cette vérité: les évènements importants de notre passé 
constituent aussi, en bien ou mal, des éléments impor-
tants de notre identité.

Il faut être clair avec les historiens du dimanche après-
midi qui continuent lors de promenades dites décolonial(s) 
à proférer devant un public peu averti que la Belgique est 
auteur d’un 10 à 12 millions de morts dans son ancienne 
colonie., alors qu’il y a un consensus de scientifiques 
pour constater que cette affirmation est incorrecte.
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We moeten die leugens bestrijden. Professionele 
historici moeten de opdracht krijgen infobordjes op te 
stellen die de feiten uitleggen en in hun context plaatsen.

Kort voor zijn dood zei de Franse historicus Marc 
Ferro: “Plus on connaitra l’Histoire, plus le ressentiment 
s’effacera”.

Die wrok zal verdwijnen als we erin slagen alle le-
den van onze samenleving te verenigen en de nadruk 
te leggen op het “samen-leven”. Een racialisering van 
onze samenleving, die verdeeldheid en polarisatie 
veroorzaakt, moet absoluut worden voorkomen. Wat 
werk, huisvesting en toegang tot de gezondheidszorg 
betreft, moet iedereen dezelfde mogelijkheden krijgen, 
wars van elke discriminatie of zonder dat mensen in de 
slachtofferrol worden geduwd.

De heer Piedboeuf gelooft niet in maatregelen die 
positieve discriminatie inhouden om een of ander deel 
van de bevolking een duwtje in de rug te geven. Dat 
soort communautaristisch beleid mondt slechts uit in 
de ontkenning van onze pluralistische samenleving en 
staat de kern van het gelijkheidsbeginsel in de weg. 
Individuele rechten boven collectieve rechten.

Daarbij erkent de spreker echter dat België moeite 
heeft om zijn nationaal plan tegen racisme te voltooien, 
wat nochtans een belangrijk punt is in het regeerak-
koord. Intussen moet België minstens waken over de 
tenuitvoerlegging van het Internationaal Verdrag inzake 
de uitbanning van alle vormen van rassendiscriminatie, 
waarbij het partij is.

Voorts moet België de balans opmaken van het door 
de Verenigde Naties uitgeroepen International Decade 
for People of African Descent 2015-2024.

Het werk is dus allesbehalve rond.

Het werk van de bijzondere commissie Koloniaal 
Verleden zou slechts nuttig zijn indien het vooruitzichten 
biedt. De toekomst bestaat uit onze hechte, vriendschap-
pelijke en reële relatie met drie prachtige landen, met 
drie volkeren vol hoop en troeven, al hebben te veel 
mensen in hun dagelijks leven te lijden.

De commissie voor Buitenlandse Betrekkingen zal 
woensdag dr. Denis Mukwege ontvangen, die het ultieme 
lijden van het Congolese volk symboliseert.

We kennen de moeilijkheden van Burundi, dat vastzit 
in een politieke situatie die zijn ontwikkeling fnuikt, alsook 
de vrijheidsbeperkingen die de Rwandezen ondergaan.

Il faut lutter contre ces mensonges. Il faut confier à 
des historiens professionnels la rédaction de plaques 
explicatives qui argumentent et contextualisent les faits.

Peu de temps avant sa mort, l’historien français 
Marc Ferro disait: “Plus on connaitra l’Histoire, plus le 
ressentiment s’effacera”.

Ce ressentiment s’effacera si l’on parvient à unir tous 
les membres de notre société, à mettre en valeur le 
“vivre-ensemble”. Il faut éviter à tout prix une racialisation 
de notre société qui crée la division et la polarisation. 
En matière d’emplois, de logements, d’accès à la santé, 
donner toutes les possibilités à tous sans discrimination 
ni victimisation.

M. Piedboeuf ne croit pas à des mesures de discrimi-
nations positives visant à donner un “coup de pouce” à 
telle ou telle franche de la population. Ce type de politique 
communautariste ne débouche que sur la négation de la 
pluralité de notre société et contrarie le principe d’égalité 
en son sein. Droits individuels plus que droits collectifs.

Tout en reconnaissant cependant que la Belgique 
peine à boucler son plan national contre le racisme, 
pourtant un point important inscrit dans l’accord de 
gouvernement. Entre temps, la Belgique doit au moins 
veiller à la mise en œuvre de la Convention internationale 
sur l’élimination de toutes les formes de discrimination 
raciale, Convention dont elle est un État partie.

Et faire le bilan de la Décennie internationale 2014-
2024 des personnes d’ascendance africaine instaurée 
par les Nations Unies.

Le travail est donc loin d’être terminé.

Le travail de la Commission spéciale “Passé colo-
nial” ne serait utile que s’il comportait une perspective. 
L’avenir, c’est notre relation profonde, amicale, charnelle 
avec 3 pays magnifiques, 3 peuples remplis d’espérances, 
d’atouts mais aussi pour trop d’entre eux, de souffrances 
dans leur vie quotidienne.

La Commission des relations extérieures recevra 
mercredi le docteur Denis Mukwege qui symbolise les 
souffrances ultimes du peuple congolais.

On connait les difficultés du Burundi, englué dans 
une situation politique qui freine son développement, 
ainsi que les restrictions aux libertés que connaissent 
les Rwandais.
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In het licht van die uitdagingen moet België een compe-
tente, efficiënte, vrijgevige en vindingrijke partner zijn, met 
een blik op de toekomst. Precies daarom heeft president 
Tshisekedi België verzocht, niet om verontschuldigingen.

Vandaag zijn Congo, Rwanda en Burundi soevereine 
landen. Maar zij richten zich tot ons en wij richten ons 
tot hen. Wij hebben aandacht voor hun politiek en voor 
de moeilijkheden waarmee ze te maken krijgen.

We moeten proactieve partners op het gebied van 
politieke samenwerking zijn, ideeën aanbrengen en met 
durf nieuwe projecten aangaan.

De artistieke samenwerking moet worden ondersteund 
en de resultaten moeten meer aandacht krijgen.

België is bereid die landen de informatie te verschaf-
fen waarover het beschikt aangaande bepaalde punten 
van hun geschiedenis. Het overlijden van de Rwandese 
eerste minister Rwagasore is een mooi voorbeeld en 
zou de weg kunnen vrijmaken voor grondiger denkwerk 
over de eenheid van de hele Burundese samenleving. 
We moeten erkennen dat dezelfde stap richting Rwanda 
nog steeds illusoir lijkt en zelfs contraproductief zou 
kunnen zijn.

België is altijd beschikbaar om de aandacht van de 
internationale gemeenschap te vestigen op humanitaire 
hulp, op steun bij verkiezingen of op hulp inzake veiligheid.

Sommige uitdagingen lopen trouwens gelijk met de 
onze: de klimaatuitdaging, het waterbeheer, de beschik-
baarheid van hernieuwbare energie, het beheer van de 
openbare ruimte en van de infrastructuur, het onderwijs 
en de toekomst van de jeugd, de strijd tegen pandemieën 
en het behoud van de biodiversiteit.

Al die onderwerpen vereisen samenwerking, als 
partners, als gelijken, met oor voor de noden van de 
ander, zonder tot iets te verplichten maar via het delen 
van onze oplossingen en onze ervaringen. Dat is de 
strekking van onze ontwikkelingssamenwerking, van 
onze economische en wetenschappelijke samenwerking, 
vrij van paternalisme maar in broederschap.

Tegelijk moet Congo worden gewaarschuwd voor de 
gevaren van te nauwe banden met landen als China, 
dat te inhalig op zoek is naar minerale of agrarische 
rijkdommen en te egoïstisch om zich te bekommeren 
om het welzijn van de plaatselijke bevolking.

Het grote verschil tussen de stappen die wij onderne-
men en die van andere landen is dat onze broederschap, 

Mais devant ces défis, il faut être un partenaire au-
jourd’hui à la hauteur, compétitif, généreux, imaginatif, 
tourné vers l’avenir. Au contraire d’excuses, c’est bien 
cela que le Président Tshisekedi a demandé à la Belgique.

Le Congo, le Rwanda et le Burundi sont des pays 
qui aujourd’hui sont des pays souverains. Mais ils sont 
tournés vers nous, et nous sommes tournés vers eux. 
Nous sommes attentifs à leur vie politique, et les diffi-
cultés qui se dressent devant eux.

Il faut être des partenaires proactifs au sein de la 
coopération politique, mettre des idées sur la table, 
avoir l’audace de nouveaux projets.

La coopération artistique doit être soutenue et les 
résultats mieux mis en valeur.

La Belgique est disponible pour leur fournir les informa-
tions en sa possession sur tel ou tel point de leur histoire. 
Le décès du Premier ministre Burundais Rwagasore est 
un bel exemple et pourrait ouvrir le chemin vers une 
réflexion plus profonde sur l’unité de la société burundaise 
toute entière. Il faut reconnaître que la même démarche 
vers le Rwanda parait toujours illusoire et pourrait être 
même contre-productive.

La Belgique est toujours disponible pour attirer l’atten-
tion de la communauté internationale sur l’aide huma-
nitaire, sur l’aide à des processus électoraux ou l’aide 
sécuritaire.

Certains défis sont d’ailleurs les mêmes que les 
nôtres: l’enjeu climatique, la gestion de l’eau, la dispo-
nibilité d’énergies renouvelables, la gestion de l’espace 
publique et des infrastructures, l’enseignement et donner 
un avenir à sa jeunesse, la lutte contre les pandémies, 
la préservation de la biodiversité.

Sur tous ces sujets, on doit collaborer, entre parte-
naires, entre égaux, à l’écoute des besoins de l’autre, 
sans imposer mais en partageant nos solutions et nos 
expériences, c’est le sens de notre coopération au 
développement, de notre coopération économique et 
scientifique, sans paternalisme mais avec fraternité.

Mais en mettant en garde le Congo des dangers de 
se lier trop avant avec des pays comme la Chine, trop 
avide des richesses minières ou agricoles et trop égoïste 
pour se soucier du bien-être de populations locales.

Car la grande différence entre notre démarche et celle 
des autres pays, c’est que notre fraternité, j’irai même 
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ja zelfs onze liefde voor onze Congolese, Rwandese 
en Burundese vrienden bestaat uit een verlangen naar 
gedeeld geluk.

Wij Belgen willen hen begeleiden op weg naar dat 
geluk, omdat we hen hier in Brussel en daar in Kinshasa 
of in Bujumbura kennen.

Als hun huidige leiders de kolonisatie aanvoeren om 
hun mislukkingen te rechtvaardigen, dan moeten wij ons 
rechtstreeks tot de bevolking richten en de overheden, die 
onze principes en waarden de rug toekeren, omzeilen.

De heer Piedboeuf eindigt zijn betoog met een citaat 
van professor Jean-Luc Velut – die een uitnodiging voor 
een hoorzitting over de rol van de Kerk tijdens de kolo-
niale periode heeft afgeslagen. Hij vat zijn standpunt als 
volgt samen: “Le niveau désespérément polémique et 
moralisateur du débat en Belgique doit être en bonne 
part attribué à l’ignorance, elle-même résultant de la 
faiblesse de l’enseignement sur l’histoire coloniale en 
général et, en particulier, sur ce qui fut un grand chapitre 
de l’histoire de l’Afrique centrale. Ce grand chapitre 
appartient aussi à l’histoire de la Belgique. Le terrain 
de l’ignorance donne le champ libre aux fake news, au 
narcissisme bien-pensant, voire à l’ubuesque.”

De heer Piedboeuf hoopt dat de werkzaamheden van 
de bijzondere commissie de vrees van professor Velut 
hebben gemilderd.

De heer Jan Briers (cd&v) stelt dat de cd&v-fractie met 
haar zeer genuanceerde positie slechts 1 doel beoogt: 
gemeenschappelijk gedragen duidelijke aanbevelingen, 
waaruit de bevolkingen van de 4 landen kunnen beslui-
ten dat we ons gezamenlijk koloniaal verleden duidelijk 
definiëren en onze toekomst rijk, duurzaam en warm 
tegemoetzien, met een krachtige visie.

Grote verklaringen helpen de miljoenen burgers in 
armoede in de oud-kolonies niet. De Bijzondere com-
missie moet aanbevelingen formuleren die een zo groot 
mogelijke kans op een succesvolle samenwerking bieden, 
voor nu, morgen en in de verre toekomst. De diaspora 
en niet in het minst de Congolezen, Rwandezen en 
Burundezen verwachten een nieuw engagement om 
met hen daadwerkelijke partnerships, samenwerkingen 
op te zetten.

De Bijzondere commissie mocht zeker geen zuiver 
Belgische aangelegenheid zijn – vandaar het grote belang 
van de missie ter plaatse, ook voor de lokale bevolking.

jusqu’à dire notre amour pour nos amis congolais, rwan-
dais et burundais, c’est un désir de bonheur partagé.

Ce que nous désirons, nous Belges, parce que nous 
les connaissons ici à Bruxelles et là-bas à Kinshasa ou 
à Bujumbura, c’est les accompagner sur le chemin du 
bonheur.

Et si leurs dirigeants de 2022 invoquent la colonisation 
pour justifier leurs échecs, nous devons nous adresser 
directement aux populations et contourner des autorités 
qui pour l’instant se détournent de nos principes et nos 
valeurs.

M. Piedboeuf termine son intervention en citant le 
professeur Jean-Luc Velut – sollicité pour être auditionné 
sur le rôle des Eglises pendant la période coloniale mais 
qui avait décliné, qui résume son point de vue: “Le niveau 
désespérément polémique et moralisateur du débat en 
Belgique doit être en bonne part attribué à l’ignorance, 
elle-même résultant de la faiblesse de l’enseignement 
sur l’histoire coloniale en général et, en particulier, sur 
ce qui fut un grand chapitre de l’histoire de l’Afrique 
centrale. Ce grand chapitre appartient aussi à l’histoire 
de la Belgique. Le terrain de l’ignorance donne le champ 
libre aux fake news, au narcissisme bien-pensant, voire 
à l’ubuesque”.

M. Piedboeuf exprime le souhait que le travail de 
la Commission spéciale aura atténué les craintes du 
Professeur Velut.

M. Jan Briers (cd&v) indique qu’en défendant sa 
position très nuancée, le groupe cd&v poursuit un seul 
objectif: aboutir à des recommandations claires et lar-
gement soutenues à partir desquelles les populations 
des quatre pays pourront clairement fixer les contours de 
notre passé colonial commun et envisager notre avenir 
dans une perspective prospère, durable et chaleureuse, 
appuyée sur une vision forte.

Faire de grandes déclarations n’aidera pas les mil-
lions de citoyens qui vivent dans la pauvreté dans les 
anciennes colonies. La Commission spéciale doit formu-
ler des recommandations qui maximisent les chances 
d’aboutir à une coopération fructueuse, aujourd’hui, 
demain et dans un avenir lointain. La diaspora et surtout 
les Congolais, les Rwandais et les Burundais attendent 
de notre part un nouvel engagement à établir avec eux 
de véritables partenariats et une coopération effective.

Les travaux de la Commission spéciale ne pouvaient 
en aucun cas se limiter à la Belgique, d’où la grande 
importance de la mission effectuée sur place, y compris 
pour la population locale.
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Het komt er nu op aan om eindelijk samen de toekomst 
aanpakken; zoals de heer Lacroix terecht opmerkte hoort 
daar inderdaad partnership met de betrokken landen 
bij, eventueel onder de vorm van een stichting met het 
oog op een toekomstgerichte samenwerkingen. Het 
verleden interpreteren met de normen en waarden van 
vandaag kan nuttig zijn om eruit te leren en dezelfde 
fouten niet opnieuw te begaan. Het systeem van het 
kolonialisme kan niet gecompenseerd worden en het 
was op dat ogenblik, zoals diverse experten hebben 
gesteld, internationaalrechtelijk niet onwettig. Overigens 
is niemand in de bijzondere commissie van oordeel dat 
ons land geen schuld zou treffen. De vraag is echter hoe 
daarmee om te gaan en zo eindelijk een gezamenlijke 
toekomst aan te pakken.

Ook het thema “verantwoordelijkheid van statelijke en 
niet-statelijke actoren” dient men met veel schroom te 
benaderen. De Bijzondere commissie mag geen onvol-
ledig proces maken van instellingen en mensen want er 
is nog heel wat historisch onderzoek nodig om precies 
te kunnen weten welke verantwoordelijkheid eenieder 
in diverse concrete situaties heeft gehad. Ondanks de 
terechte overheersing van negatieve elementen die deze 
commissie beheerste, willen haar gesprekspartners in 
de 3 landen zo vlug mogelijk samen aan de toekomst 
gaan werken; zij onthouden trouwens ook wel de positieve 
elementen van “onze” aanwezigheid in het verleden.

Nieuwe standpunten lezen verrijken voortdurend de 
bestaande kennis en zullen uiteindelijk verplichten uitmon-
den in een helder en genuanceerd verslag. De heer Briers 
verwijst naar de net verschenen lezenswaardige studie 
van Emizet François Kisangani, The Belgian Congo 
as a development State – revisiting colonialism, een 
aanrader voor iedereen die inzicht wil verkrijgen in de 
evolutie van 1908 tot 1960 en de postkoloniale periode. 
De studie vergelijkt ook de resultaten van de Belgische 
aanpak met die van de andere koloniale mogendheden 
en toont met allerlei statistieken aan dat Congo zijn on-
afhankelijkheid in 1960 startte met initieel veel betere 
economische en sociale condities dan de meeste andere 
gewezen kolonies in Afrika. Toch wijst ook deze auteur op 
de roofeconomie van Congo Vrijstaat en de vele fouten, 
wandaden en vernederingen. De zwakke postkoloniale 
economische prestaties van die landen zijn anderzijds 
ook niet altijd een direct gevolg van het kolonialisme.

Il s’agit à présent d’envisager enfin l’avenir ensemble. 
Comme l’a souligné à juste titre M. Lacroix, cela passe 
effectivement par un partenariat avec les pays concernés, 
éventuellement sous la forme d’une fondation, en vue de 
l’établissement de projets de coopération tournés vers 
l’avenir. Interpréter le passé au travers des normes et 
des valeurs d’aujourd’hui peut être utile pour tirer des 
leçons de ce passé et ne pas commettre à nouveau les 
mêmes erreurs. Le système du colonialisme ne peut 
pas être “compensé” et, comme l’ont souligné divers 
experts, ce système n’était pas illégal, en son temps, 
au regard du droit international. Personne, au sein de 
la commission spéciale n’estime d’ailleurs que notre 
pays n’a commis aucune faute. La vraie question est de 
savoir comment gérer cette faute et enfin de se forger 
un avenir commun.

Le thème de la “responsabilité des acteurs étatiques et 
non étatiques” doit également être abordé avec beaucoup 
de prudence. La Commission spéciale doit se garder de 
faire le procès incomplet d’institutions et de personnes, 
car de nombreuses études historiques restent encore 
à mener pour savoir exactement quelle responsabilité 
chaque acteur a eue dans diverses situations concrètes. 
Bien que cette commission se soit penchée – à juste 
titre – sur des points majoritairement négatifs, ses inter-
locuteurs dans les trois pays concernés souhaitent à 
présent œuvrer conjointement, dès que possible, à la 
construction de leur avenir; ils se souviennent d’ailleurs 
aussi des éléments positifs de “notre” présence passée.

La lecture de nouveaux points de vue enrichit constam-
ment les connaissances existantes, ce qui aboutira 
nécessairement à l’élaboration d’un rapport clair et 
nuancé. M. Briers évoque à ce sujet l’étude intéressante 
d’Emizet François Kisangani intitulée The Belgian Congo 
as a development State – revisiting colonialism publiée 
récemment. L’intervenant en recommande vivement la 
lecture à quiconque souhaite comprendre l’évolution du 
Congo belge entre 1908 à 1960 ainsi que la période post-
coloniale. Cette étude compare également les résultats 
de la politique coloniale belge avec les politiques menées 
par les autres puissances coloniales et montre, à l’aide 
de toutes sortes de statistiques, qu’au début de la période 
d’indépendance, en 1960, les conditions économiques 
et sociales du Congo étaient bien meilleures que dans 
la plupart des autres anciennes colonies d’Afrique. Cet 
auteur pointe toutefois également du doigt l’économie 
prédatrice de l’État indépendant du Congo ainsi que le 
grand nombre d’erreurs, de méfaits et d’humiliations 
imputables à la puissance coloniale. D’autre part, les 
faibles performances économiques postcoloniales de 
ces pays ne sont pas toujours une conséquence directe 
du colonialisme.
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Ook de rol van de Kerk blijft boeien; ze was welis-
waar altijd een stabiliserende factor maar men kan de 
vele fouten die ze beging niet ontkennen. Net als bij de 
ondernemerswereld blijkt dat veel nog niet geweten is 
en dat de ontsluiting van de massa archieven, vooral 
bij het Vaticaan, maar ook in België en in de betrokken 
landen, heel wat zal bijdragen om de juiste context over 
de verschillende decennia beter te kunnen definiëren. 
De heer Briers pleit voor een balansmatige benadering 
van onze geschiedenis, voor verder geschiedkundige 
analyses op basis van degelijk ontgonnen en bewaarde 
archieven; pas dan zal men klaar zien in de volledige rol 
en alle verantwoordelijkheden van alle actoren. Uit de 
aanbevelingen zal dit duidelijk moeten blijken: duidelijke 
conclusies voor het verleden die de basis vormen voor, 
eindelijk, opnieuw vertrouwen in mekaar, een partner-
schap voor de toekomst.

De heer Briers nodigt de commissie uit om na te den-
ken over een hefboomstructuur, die de brug kan slaan 
naar de bevolkingen van de betrokken landen en het 
proces van bewustwording en analyse kan stimuleren 
en langdurig kan verderzetten.

Het gaat erom herstelmaatregelen uit te werken die 
meerdere tientallen jaren overspannen en duurzaam zijn. 
Een monument links of rechts is een uiting van erken-
ning van het leed en een symbolische herstelmaatregel 
maar dat zal geen waarachtig toekomstig partnerschap 
garanderen. Men moet de geesten en de gevoelens 
van de Congolese, Rwandese en Burundese burgers 
beroeren door met hen op allerlei vlakken samen te gaan 
werken, hen in staat te stellen hun culturele identiteit te 
verrijken door hen dichter te brengen bij de kunst van hun 
voorvaderen, eigen nieuwe kunstuitingen te stimuleren 
ter bevordering van academische uitwisselingen en in-
novatieve projecten, economische, wetenschappelijke 
samenwerking en uitwisselingsprojecten allerhande.

Daarnaast moet de regering bekijken of een grotere 
concentratie van ontwikkelingssamenwerking nodig is; 
moet er een sterkere militaire en diplomatieke samen-
werking komen teneinde de situatie in Oost-Congo te 
stabiliseren, dit moet ook op de agenda van het Parlement 
blijven en men moet durven actie te ondernemen: de 
Congolezen zien onze stilstand niet als een bewijs van 
wederzijds vertrouwen, integendeel.

Deze commissie moet evenwel op lange termijn 
denken en onze historische banden met deze volkeren 
in de diepte herstellen. De wijze waarop België deze 
uitdaging zal aanpakken en in het reine kan komen met 
het verleden zonder het daarom te vergeten zal de toe-
komstige relatie met de volkeren van de 3 oud-kolonies 
bepalen. Een evenwaardig partnerschap moet voorop 

Le rôle de l’Église continue, lui aussi, à retenir toute 
notre attention; si cette institution a toujours été un 
facteur de stabilisation, on ne peut nier les nombreuses 
erreurs qu’elle a commises. Comme pour le monde de 
l’entreprise, les zones d’ombre restent nombreuses et 
la déclassification de l’imposant volume d’archives, au 
Vatican surtout, mais aussi en Belgique et dans les pays 
concernés, aidera beaucoup à mieux cerner le contexte 
exact au cours des différentes décennies. M. Briers 
plaide pour une approche équilibrée de notre histoire, 
pour de nouvelles analyses historiques fondées sur des 
archives correctement exploitées et conservées; ce n’est 
qu’alors que l’on percevra clairement et de manière 
globale le rôle et les responsabilités de tous les acteurs. 
Les recommandations devront clairement formuler des 
conclusions claires concernant le passé, sur la base 
desquelles la confiance pourra enfin être renouée dans 
la perspective d’un partenariat pour l’avenir.

M. Briers invite la commission à réfléchir à une structure 
dynamique, capable de jeter des ponts vers les popula-
tions des pays concernés et de stimuler et de pérenniser 
le processus de prise de conscience et d’analyse.

Il s’agit d’élaborer des mesures de réparation durables, 
s’étalant sur plusieurs décennies. Si un monument ici 
ou là constitue une expression de reconnaissance de la 
souffrance et une mesure de réparation symbolique, il ne 
garantira pas un véritable partenariat futur. Il faut toucher 
les esprits et les sentiments des citoyens congolais, 
rwandais et burundais en entamant une collaboration 
avec eux dans une grande diversité de domaines, en 
leur permettant d’enrichir leur identité culturelle en les 
rapprochant de l’art de leurs ancêtres; encourager de 
nouvelles expressions artistiques pour promouvoir les 
échanges universitaires et les projets innovants, la 
coopération économique et scientifique et des projets 
d’échange de toutes sortes.

Par ailleurs, le gouvernement doit examiner l’oppor-
tunité d’une concentration accrue de la coopération au 
développement et d’un renforcement de la coopération 
militaire et diplomatique afin de stabiliser la situation 
dans l’Est du Congo. Ce point devrait également rester 
à l’ordre du jour du Parlement et il faut oser agir: les 
Congolais ne voient pas dans notre immobilité une 
preuve de confiance mutuelle, bien au contraire.

Toutefois, cette commission doit réfléchir à long terme 
et rétablir en profondeur nos liens historiques avec ces 
peuples. La manière dont la Belgique relèvera ce défi et 
pourra assumer le passé sans l’oublier déterminera ses 
relations futures avec les peuples des trois anciennes 
colonies. Nouer un partenariat sur un pied d’égalité 
est primordial, comme l’a confirmé la visite sur place 

CK7168j(R_KolVerl_Deel I)—DP5



1411462/000DOC 55

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

staan, dat bleek ook uit het bezoek van de commissie 
ter plekke. De aanbevelingen moeten dan ook waardig 
zijn, het verleden erkennen en perspectieven openen op 
concrete initiatieven waar de betrokken landen elkaar 
kunnen terugvinden en versterken.

De aanbevelingen moeten ook op het vlak van ra-
cismebestrijding de problematiek geschetst door de 
diaspora-vertegenwoordigers, meenemen. Door de-
kolonisatie-initiatieven op het publieke terrein, in de 
musea en misschien wel alle instellingen zullen ook zij 
zich volwaardige burgers van dit land kunnen voelen. 
Het moet voor de bevolking van Rwanda, Burundi, 
Congo, duidelijk zijn dat deze bijzondere commissie 
geen hoofdstuk afsluit, maar integendeel een nieuwe 
deur blijvend opendraait.

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) meent dat, 
nu de balans van het werk van de commissie wordt op-
gemaakt, dient te worden gewezen op de kloof tussen 
de historici, die zich op wetenschappelijk onderzoek 
baseren en eensgezind een vrij streng oordeel over de 
kolonisering vellen, en enkele nostalgici met een bui-
tensporige heimwee naar de koloniale periode, onder 
wie bepaalde leden van deze commissie en enkele door 
hen uitgenodigde sprekers.

Aangezien die nostalgici de uitbuiting en de misdrijven 
uit de koloniale periode niet kunnen ontkennen, verschui-
len ze zich achter een “balance sheet”-benadering, op 
basis waarvan er zowel positieve als negatieve dingen 
kunnen worden onderscheiden. Zoals het preliminaire 
verslag van de deskundigen aangeeft, gaat die benade-
ring voorbij aan het diepere wezen van de kolonisatie.

De heer Van Hees overloopt vervolgens de verschil-
lende thema’s.

De rol van de bedrijven

Zowel het eerste deskundigenverslag als de hoorzit-
tingen hebben duidelijk aangetoond dat de kolonisatie, 
zowel ten tijde van Congo-Vrijstaat als ten tijde van 
Belgisch-Congo, door de economische belangen van 
de dominante klasse binnen het Belgische kapitalisme 
werd gedreven. De grote Belgische bedrijven zitten 
achter de kolonisatie en hebben er de meeste vruchten 
van geplukt.

Noch de Staat, noch de Belgische bevolking hebben 
echt baat bij de kolonisatie gehad. Dezelfde groepen 
van bedrijven buitten zowel de arbeiders in de kolonies 
als de arbeiders in België uit.

Zoals in het deskundigenverslag wordt vermeld, ging 
het om een “roofeconomie gebaseerd op geweld (…): 

de la commission. Les recommandations doivent par 
conséquent être dignes, reconnaître le passé et ouvrir 
des perspectives d’initiatives concrètes dans lesquelles 
les pays concernés peuvent se retrouver et se renforcer 
mutuellement.

En ce qui concerne la lutte contre le racisme, les 
recommandations devraient également prendre en compte 
la problématique mise en exergue par les représentants 
de la diaspora. Les initiatives de décolonisation dans 
le domaine public, les musées et peut-être toutes les 
institutions leur permettront de se sentir comme des 
citoyens à part entière de ce pays. Il doit être clair pour 
les peuples du Rwanda, du Burundi, du Congo, que cette 
commission spéciale ne clôt pas un chapitre, mais qu’au 
contraire, elle ouvre résolument une nouvelle porte.

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) explique que, à 
l’heure du bilan, dans le travail de la commission, il 
y a lieu de relever le décalage entre l’unanimité des 
historiens, qui font un bilan scientifique assez sévère 
de la colonisation, et quelques voix aberrantes de nos-
talgiques de la colonie parmi certains députés de cette 
commission et de quelques personnalités qu’ils ont 
invitées comme orateur.

Comme ces nostalgiques de la colonisation ne peuvent 
pas nier l’exploitation et les crimes de la colonie, ils 
se retranchent derrière une approche bilantaire, selon 
laquelle il y aurait eu des choses positives et négatives. 
Comme le démontre le rapport préliminaire des experts, 
cette approche nie la nature profonde de la colonisation.

M. Van Hees parcourt ensuite les différents thèmes.

Le rôle des entreprises

Tant le rapport initial des experts que les auditions 
ont montré avec clarté que le moteur de la colonisa-
tion, sous l’État indépendant du Congo comme sous le 
Congo belge, a été l’intérêt économique de la classe 
dominante du capitalisme belge. Les grandes entreprises 
belges sont la raison de la colonisation et ses principaux 
bénéficiaires.

Ni l’État, ni population belge n’ont réellement profité de 
la colonisation. Les travailleurs belges étaient exploités 
par les mêmes groupes d’entreprises qui surexploitaient 
les travailleurs des colonies.

Comme décrit dans le rapport des experts, il s’agis-
sait d’une “économie criminelle basée sur la violence: 
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landroof, dwangarbeid, het beperken van arbeidsrechten 
en -vrijheden, het vermarkten van grondstoffen en ex-
portgewassen ten voordele van de grote ondernemingen 
en de voortdurende druk op de bevolking”.

De N-VA gaat bij monde van de heer Van der Donckt 
opzettelijk uit van een verkeerde premisse en trekt er dan 
ook een verkeerde conclusie uit. Hij stelt namelijk dat a) 
de Belgische kolonisatie niet tot een industriële revolutie 
in België heeft geleid (= 19e eeuw) en besluit daaruit dat 
b) de kolonisatie de grote bedrijven in België niet heeft 
verrijkt, wat fundamenteel de cijfers tegenspreekt (cf. de 
recordwinsten die in Congo zijn geboekt) en dus een 
fundamenteel foute bewering is.

De PVDA-PTB-fractie doet dan ook de aanbeveling 
dat er geld en middelen naar onderzoek zouden gaan 
dat in de lijn ligt van wat professor Buelens heeft gedaan, 
teneinde de koloniale uitbuiting beter te becijferen en 
het aanzienlijke hiaat op dat vlak te dichten. Daarbij 
dient te worden onderzocht welke winst er in totaal uit 
de kolonies werd gehaald en welke bedrijven en grote 
aandeelhoudersfamilies beslag op die winsten hebben 
gelegd en voor welk bedrag. Het bedrag voor onder-
zoek zou eveneens kunnen worden aangewend om 
bepaalde aanbevelingen van de bijzondere commissie 
te financieren.

De rol van de Staat

Ten tijde van Congo-Vrijstaat had de Belgische Staat 
de touwtjes weliswaar niet officieel in handen, maar 
steunde hij Leopold II wel in zijn onderneming, ook 
financieel. Die kolonisatie heeft dramatische gevolgen 
gehad en heeft volgens een voorzichtige schatting an-
derhalf miljoen mensenlevens geëist.

Er is geen echte cesuur tussen Congo-Vrijstaat en 
Belgisch-Congo, aangezien geweld een intrinsiek ken-
merk van het koloniseringsproces is. Belgisch-Congo 
was een repressieve dictatuur die de bevolking haar 
elementaire rechten ontzegde (geen vrijheid van pers 
of vereniging, geen verkiezingen, geen vrij verkeer en-
zovoort). Het was een politiestaat met ordehandhaving 
als bestaansreden, tegen een achtergrond van koloniale 
uitbuiting die werd gekenmerkt door dwangarbeid en 
waarbij de levensstandaard van de bevolking onder het 
vitale minimum werd gehouden.

Het geval van Union Minière toont aan dat het bedrijf 
zich pas om zijn arbeiders en hun overlevingskansen 
begon te bekommeren op een moment dat het met een 
krapte aan werkvolk kampte, dus om louter economi-
sche redenen.

usurpation des terres, travail forcé, limitation des droits 
et libertés en matière de travail, mise sur le marché de 
matières premières et cultures d’exportation au profit 
des grandes entreprises et pression permanente sur 
la population”.

La N-VA, par la voix de M. Van der Donckt, fait exprès 
de mélanger deux choses: a) la colonisation belge n’a pas 
créé la révolution industrielle en Belgique (= 19e siècle), 
b) il en déduit que la colonisation n’a pas enrichi les 
grandes entreprises belges, ce qui est fondamentale-
ment différent et fondamentalement faux – cf. les taux 
de profits records réalisés au Congo.

Le Groupe PVDA-PTB recommande donc de financer 
et faciliter des recherches, dans la lignée des travaux du 
prof. Buelens, afin de combler cette lacune importante 
dans notre connaissance chiffrées de l’exploitation 
coloniale: quelle masse totale de profits a été tiré des 
colonies et quelles sociétés et quelles grandes familles 
actionnaires ont accaparé ces profits et à quel hauteur? 
Cela pourrait également servir à financer certaines des 
recommandations de la Commission spéciale.

Le rôle de l’État

À l’époque de l’État indépendant du Congo, l’État belge 
n’est pas officiellement à la manœuvre, mais il soutient 
Léopold II dans son entreprise, y compris financièrement. 
Cette colonisation a eu des conséquences dramatiques 
avec la perte de 1,5 million de vies humaines selon les 
estimations prudentes.

Il n’y a pas de réelle rupture entre l’État indépendant 
du Congo et le Congo belge: la violence est intrinsè-
quement liée au processus colonial. Le Congo belge est 
une dictature répressive privant la population des droits 
élémentaires (pas de liberté de presse ou d’association, 
pas d’élection, pas de libre circulation, etc.). Il s’agit d’un 
État gendarme dont le rôle est le maintien de l’ordre 
dans le cadre d’une exploitation coloniale qui recourt 
au travail forcé et maintien la population à un niveau de 
vie situé sous le minimum vital.

Le cas de l’Union Minière montre que c’est seulement 
lorsque l’entreprise a été confrontée à une raréfaction 
de la main-d’œuvre qu’elle a commencé à se pencher 
sur la question de la survie de ses travailleurs, pour des 
raisons purement économiques.
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De rol van de Staat is onlosmakelijk met die van de 
bedrijven verbonden. Die realiteit komt helder naar voren 
in inzonderheid het standpunt en het discours van baron 
Maurice Lippens (1875-1956). Zo oefent hijzelf zowel 
politieke functies (gouverneur-generaal van Congo) als 
economische functies uit (hij is onder andere bestuurder 
van de CCCI, de Compagnie du Congo pour le com-
merce et l’industrie). In 1922 verklaart hij het volgende: 
“Tout fonctionnaire du gouvernement devrait être pénétré 
de l’idée que sa raison de vivre est de favoriser et de 
développer notre colonisation et que ce devoir consistait 
dans l’aide qu’il apportait aux grandes sociétés.” Uit dat 
citaat blijkt niet alleen dat winstbejag ten voordele van de 
grote bedrijven het uiteindelijke doel van de kolonisatie 
was maar ook dat de Staat en het kapitaal, de overheid 
en privésector met elkaar waren verstrengeld.

De koloniale uitbuiting heeft, naast enkele vooraan-
staande Belgische families voornamelijk de grote bedrijven 
aanzienlijk verrijkt (in het bijzonder de bedrijven van de 
vier grote groepen: de Generale Maatschappij van België, 
de Empain-groep, de Brufina-groep en Cominière). De 
studies van professor Frans Buelens tonen aan dat de 
winsten die de koloniale bedrijven toentertijd in Congo 
maakten, in bepaalde periodes veel hoger lagen dan 
de winsten die ze in Europa boekten.

Herstel

Voor de financiële kant van het herstel moet de 
Belgische belastingbetaler niet opdraaien, want de 
Belgische bevolking heeft geen baat gehad bij de kolo-
nisering. Als iemand zou moeten betalen, dan zijn het 
diegenen die voordeel uit de kolonisering hebben gehaald.

Het herstel mag niet beperkt worden tot financiële 
compensaties en restituties van culturele goederen: vooral 
het neokoloniale, racistische en uitbuitende raamwerk 
waarin Staten nog steeds niet op voet van gelijkheid 
staan, moet structureel worden bijgestuurd.

Het racisme

Het racisme staat centraal in het koloniale beleid. Het 
dient ter rechtvaardiging van de uitbuiting en de overheer-
sing van de gekoloniseerden, die worden geïnfantiliseerd. 
Het racisme wordt geïnstitutionaliseerd. Het is de oorzaak 
van schandalen zoals de zaak van de menselijke resten 
of die van de ontvoerde metissen. Het wordt gebruikt 
als een instrument om de etnische tegenstellingen te 
verscherpen (er worden zelfs identiteitskaarten met de 
vermelding van etnie en clan uitgereikt), wat dramatische 
gevolgen heeft gehad in Burundi en Rwanda.

Le rôle de l’État est intrinsèquement lié à celui des 
entreprises, ainsi la position et le discours du baron 
Maurice Lippens (1875-1956) éclaire particulièrement 
cette réalité. Il cumule lui-même des fonctions politiques 
(gouverneur général du Congo) et économiques (entre 
autres, administrateur de la CCCI, Compagnie du Congo 
pour le commerce et l’industrie). En 1922, il déclare: 
“tout fonctionnaire du gouvernement devrait être pénétré 
de l’idée que sa raison de vivre est de favoriser et de 
développer notre colonisation et que ce devoir consistait 
dans l’aide qu’il apportait aux grandes sociétés”. Cette 
citation démontre le profit des grandes sociétés comme 
la finalité de la colonisation, mais aussi l’enchevêtrement 
entre l’État et le capital, entre le public et le privé.

L’exploitation coloniale a considérablement enrichi 
de grandes sociétés (en particulier celles des quatre 
grands groupes Société générale de Belgique, Groupe 
Empain, Groupe Brufina et Cominière) et de grandes 
familles belges. Les études du professeur Frans Buelens 
montrent qu’à certaines époques, les taux de profit réa-
lisés par les sociétés coloniales au Congo dépassent 
de loin ceux réalisés en Europe à l’époque coloniale.

Les réparations

Quant aux réparations, pour les aspects financiers, il 
ne faut donc pas un chèque du contribuable belge, car 
la population belge n’a pas profité de la colonisation. 
Si certains doivent payer, ce sont ceux qui ont profité 
de la colonisation.

Les réparations ne peuvent pas se limiter à des com-
pensations financières et la restitutions de biens culturels: 
il s’agit surtout d’apporter des changements structurels 
à un cadre qui reste néocolonial, raciste et exploiteur, 
avec des relations entre États qui sont encore marquées 
par l’inégalité.

Le racisme

Le racisme est au cœur de la politique coloniale. Il 
légitime l’exploitation et la domination de colonisés qui 
sont infantilisés. Il est institutionnalisé. Il est la cause 
de scandales comme l’affaire des restes humains ou 
celle des métis enlevés. Il est instrumentalisé dans l’exa-
cerbation de divisions ethniques (jusqu’à émettre des 
cartes d’identité avec mentions ethniques et claniques) 
qui ont eu des conséquences dramatiques au Burundi 
et au Rwanda.
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De Kerk, als instantie van ideologische indoctrina-
tie, heeft een belangrijke rol gespeeld in het racistisch 
koloniaal beleid, zoals het voorbeeld van de metissen 
aantoont.

Vandaag blijft die racistische ideologie overeind in 
een samenleving die nog altijd stoelt op uitbuiting en 
overheersing. Ten bewijze daarvan het betoog van 
het hoofd van de Europese diplomatie, de heer Josep 
Borrell, vorige week: “Europa is een tuin. We hebben 
een tuin aangelegd: alles werkt, het is de beste com-
binatie van politieke vrijheid, economische welvaart en 
sociale cohesie die ooit door de mens werd gemaakt. 
Die drie dingen samen. […]. De rest van de wereld, de 
meerderheid van de andere landen in de wereld, is de 
jungle. En de jungle kan de tuin binnendringen”. Men zou 
denken dat Leopold II aan het woord was. Het racisme 
bestaat dus nog en hangt samen met neokolonialisme.

Het neokolonialisme

Om het heden te veranderen, wordt naar de geschie-
denis gekeken. Het zou daarom een ernstige fout zijn 
om zich tot kritiek op de koloniale periode te beperken. 
Er moet ook kritisch gekeken worden naar de periode 
na de onafhankelijkheid, die even belangrijk is als het 
koloniale tijdperk zelf omdat koloniale patronen werden 
herhaald en sommigen ze blijven herhalen.

Bij de onafhankelijkheid bestond de strategie van de 
koloniale bedrijven erin om het voor hen lucratieve ex-
ploitatiemodel te bestendigen. Zo was de Union Minière, 
zoals het merendeel van de elite in België, onverkort 
tegen de onafhankelijkheid van Congo gekant. Het bedrijf 
spendeerde miljoenen euro’s om politieke partijen, kran-
ten, inlichtingendiensten en propaganda te financieren 
teneinde de onafhankelijkheid af te remmen. En toen 
die onafhankelijkheid er ondanks alles kwam, had het 
ook de hand in de secessie van Katanga.

De Belgische Staat gaat immers de strijd aan tegen 
het onafhankelijkheidsproces in zijn koloniën. In Congo 
dwingt de kracht van de volksbeweging, die aanvankelijk 
stevig wordt onderdrukt, de Belgische Staat er uiteindelijk 
toe in 1960 de onafhankelijkheid toe te kennen. De kolo-
niale macht wil haar overheersing echter handhaven via 
een formele onafhankelijkheid. Op 5 juli 1960 verwoordt 
generaal Janssens, opperbevelhebber van het leger, in 
een veelzeggende formule wat men van het neokoloni-
alisme mag verwachten: “Voor de onafhankelijkheid = 
na de onafhankelijkheid”.

In die context past niet alleen de moord, op aangeven 
van de Belgische regering, op de eerste Congolese pre-
mier, Patrice Lumumba, maar ook die – in gelijkaardige 
omstandigheden – op zijn Rwandese ambtgenoot Louis 

L’Église, comme instance d’embrigadement idéolo-
gique, a joué un rôle important dans la politique raciste 
coloniale, comme le montre par exemple l’affaire des 
métis.

Aujourd’hui encore, cette idéologie raciste reste pré-
sente dans une société qui reste fondée sur l’exploitation 
et la domination. Cf. les propos, la semaine passée, 
du chef de la diplomatie de l’Union européenne Josep 
Borrell: “L’Europe est un jardin. Nous avons construit un 
jardin: tout fonctionne, c’est la meilleure combinaison de 
liberté politique, de prospérité économique et de cohé-
sion sociale jamais créée par l’homme. Ces trois choses 
réunies. […]. Le reste du monde, la plupart des autres 
pays du monde, c’est la jungle. Et la jungle peut envahir 
le jardin”. On croirait entendre Léopold II… Le racisme 
n’est donc pas mort et il est lié à un néocolonialisme.

Le néo-colonialisme

On étudie l’histoire pour changer le présent. Dès lors, 
ce serait une erreur sérieuse de se limiter à la critique 
de la période coloniale. Procéder à une analyse critique 
de la période suivant l’indépendance est aussi important 
que l’analyse de l’époque coloniale, justement car on a 
reproduit les schémas coloniaux et certains continuent 
à le faire.

Au moment de l’indépendance, les entreprises colo-
niales ont eu pour stratégie de poursuivre l’exploitation 
qui leur rapportait tant. Ainsi, l’Union minière était, 
comme la plupart de l’élite belge, fermement opposée à 
l’indépendance du Congo. Elle a dépensé des millions 
pour financer des partis politiques, des journaux, des 
agences de renseignement et de la propagande afin de 
ralentir la marche de l’indépendance. Et lorsque celle-ci 
est malgré tout survenue, elle a organisé la sécession 
du Katanga.

L’État belge va en effet combattre le processus d’indé-
pendance de ses colonies. Au Congo, la force du mou-
vement populaire, d’abord sévèrement réprimé, l’oblige 
finalement de concéder l’indépendance en 1960, mais 
le pouvoir colonial entend maintenir sa domination sous 
une indépendance formelle. Le 5 juillet 1960, le général 
Janssens, chef de l’armée, exprime en une formule 
marquante la conception de ce que sera le néo-colonia-
lisme: “Avant l’indépendance = après l’indépendance”.

C’est dans ce cadre qu’il faut lire l’assassinat du 
premier Premier ministre congolais, Patrice Lumumba, 
à l’instigation du gouvernement belge, l’assassinat de 
son homologue rwandais Louis Rwagasore dans des 
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Rwagasore. Vermelden we voorts de Belgische steun 
aan de twee staatsgrepen van Mobutu, de secessie 
van Katanga en van andere provincies, de Belgische 
militaire interventies enzovoort.

Het zou dus nuttig zijn academisch onderzoek te finan-
cieren naar de rol van België in de moord op Rwagasore 
(naar het voorbeeld van het onderzoek naar de moord 
op Julien Lahaut).

De Kamer mag evenmin stokken steken in de wielen 
van Justitie, dat de moord op Patrice Lumumba onder-
zoekt. In het bureau van de Kamer was de PVDA-PTB-
fractie echter de enige die het opzet van de gerechtelijke 
procedures verdedigde en Justitie toegang wou geven 
tot de documenten van de Lumumba-commissie, om te 
achterhalen wat er echt gebeurd is.

Dat in de 21e eeuw Belgische ministers zich nog al-
tijd met Congolese zaken inlaten wanneer het gaat om 
politieke en economische kwesties, roept alleen maar 
de vraag op of er niet ook vandaag nog inmengingen 
van koloniale aard zijn.

Zo zijn er bijvoorbeeld de inmengingen van de minis-
ters van Buitenlandse Zaken De Gucht en Reynders ten 
voordele van de privatisering van bepaalde Congolese 
economische sectoren, tegen het ter discussie stellen 
van de mijncontracten met privébedrijven of zelfs tegen 
een landbouwwet die het bezit van landbouwgronden 
door buitenlandse maatschappijen beperkt.

De monarchie

Van Leopold II tot Boudewijn heeft de monarchie een 
actieve rol in de koloniale uitbuiting en onderdrukking 
gespeeld. Van Leopold II tot Boudewijn was de konink-
lijke familie ook aandeelhouder van grote bedrijven die 
rijk zijn geworden in Congo, onder andere de Generale 
Maatschappij van België.

Het patrimonium van de Koninklijke Schenking, dat 
wordt beheerd door een openbare instelling maar als doel 
had ter beschikking te worden gesteld van de koninklijke 
familie, is grotendeels verworven dankzij de uitbuiting 
van Congo door Leopold II. Volgens deskundige Lucas 
Catherine blijft dit patrimonium in de feiten koninklijke 
eigendom, beheerd door een andere instantie. Er moet 
worden nagedacht over de toekomst van de Koninklijke 
Schenking in een dekoloniale context. Als de maatschap-
pijen en rijke families die hun fortuin te danken hebben 
aan de koloniale uitbuiting moeten betalen, moet ook 
de Koninklijke Schenking bijdragen.

Mevrouw Goedele Liekens (Open Vld) benadrukt 
dat de Bijzondere commissie geen paternalistische 

circonstances similaires, le soutien belge aux deux coups 
d’État de Mobutu, la sécession du Katanga et d’autres 
provinces, les interventions militaires belges, etc.

Il serait donc utile de financer une étude académique 
sur le rôle de la Belgique dans l’assassinat de Rwagasore 
(comme l’étude réalisée sur l’assassinat de Julien Lahaut).

La Chambre doit aussi s’abstenir de mettre des bâtons 
dans les roues de la Justice qui enquête sur l’assassi-
nat de Patrice Lumumba. Or, au sein du bureau de la 
Chambre, le groupe PVDA-PTB a été le seul à défendre 
la fin des procédures judiciaires, de manière à donner 
accès à la Justice aux documents de la commission 
Lumumba, afin de faire toute la vérité.

Le fait qu’au 21e siècle, des ministres belges inter-
viennent toujours dans les affaires congolaises sur des 
questions politiques et économiques ne peut que poser 
question sur la survivance d’ingérences de type colonial.

Ainsi par exemples, les ingérences des ministre 
des Affaires étrangères De Gucht et Reynders pour la 
privatisation de certains secteurs de l’économie congo-
laise, contre la remise en cause des contrats miniers 
avec des entreprises privées ou encore contre une loi 
agricole limitant la propriété de terres agricoles par des 
sociétés étrangères.

La monarchie

De Léopold II à Baudouin, la monarchie a joué un 
rôle actif dans l’exploitation et l’oppression coloniale. 
De Léopold II à Baudouin, la famille royale est également 
actionnaire de grandes sociétés qui se sont enrichies au 
Congo, entre autres la Société générale de Belgique.

Le patrimoine de la Donation royale, géré par une 
institution publique mais pour être mis à disposition 
de la famille royale, a été en grande partie constituée 
grâce à l’exploitation du Congo par Léopold II. Selon 
le spécialiste Lucas Catherine, ce patrimoine reste 
dans les faits une propriété royale, gérée par autrui. Il 
convient dès lors de mener une réflexion sur le devenir 
de la Donation royale dans un cadre décolonial. Si l’on 
fait payer les sociétés et les riches familles qui doivent 
leur fortune à l’exploitation coloniale, alors il faudra s’en 
prendre également au patrimoine de la Donation royale.

Mme Goedele Liekens (Open Vld) souligne que 
la Commission spéciale ne peut pas formuler de 
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aanbevelingen mag formuleren, maar partnerschappen 
dient na te streven. Men kan veel samen ondernemen, 
op verschillende niveaus en op verschillende domeinen, 
maar het moet gebeuren op niveau van gelijken.

Het is overduidelijk dat er tijdens het Belgisch kolo-
niaal verleden absoluut verschrikkelijke wandaden zijn 
gepleegd en die wandaden moeten erkend worden. Dat 
heeft de Koning tijdens zijn staatsbezoek in Congo ook 
gedaan. Hiermee is hij de eerste Belgische vorst, die het 
verleden recht in de ogen kijkt. Dit was een belangrijke 
essentiële eerste stap. De koning én de regering van 
zowel België als Congo hebben de donkere pagina van 
dit hoofdstuk omgeslagen.

Nu moet de focus liggen op het gezamenlijk schrijven 
van nieuwe hoofdstuk. Zonder het verleden te vergeten, 
maar door ermee in het reine te komen en te kijken naar 
de toekomst. Want hoe graag men het ook zou willen: 
men kan het verleden niet ongedaan maken.

De Congolese bevolking kijkt naar de toekomst en 
dat is wat ook de Bijzondere commissie nu moet doen, 
samen met hen. Als soevereine staten, die een geza-
menlijk verleden hebben. Hetzelfde geldt voor Rwanda. 
Hetzelfde geldt voor Burundi. Samen als loyale bond-
genoten elkaar ondersteunen en inzetten op versterkte 
bilaterale partnerschappen.

Voor de Open Vld-fractie is het belangrijk dat de aan-
bevelingen deze toekomstgerichte aanpak weerspiegelen.

Dat is ook wat de Congolese bevolking vraagt. Dokter 
Denis Mukwege verwees tijdens het staatsbezoek naar 
de werkzaamheden van deze parlementaire commissie3: 
“In het Belgische parlement is er een commissie aan 
het werk die zich over de hele kwestie buigt. Maar het 
is nu niet onze eerste zorg. Ik vind het verleden heel 
belangrijk, maar vandaag worden we geconfronteerd 
met een zeer dringende kwestie. Het Belgische bezoek 
komt er immers op een moment dat de rebellen (…) 
weer oprukken.”.

Rol van statelijke en niet-statelijke actoren

De opdracht van deze commissie is om de rol van 
verschillende actoren na te gaan, niet het proces te 
voeren van verantwoordelijkheden zoals verkeerdelijk 
op de agenda vermeld. Deze commissie is immers geen 
onderzoekscommissie en uit de talrijke hoorzittingen 
werd duidelijk dat er nog heel wat lacunes zijn en er 
bijkomend onderzoek nodig is. Geschiedenis is geen 

3 https://www.tijd.be/politiek-economie/internationaal/afrika/
nobelprijswinnaar-mukwege-belgie-moet-leiderschap-tonen
-rond-oost-congo/10395286.html.

recommandations paternalistes, mais doit rechercher 
des partenariats. On peut faire beaucoup de choses 
ensemble, à différents niveaux et dans différents do-
maines, à condition de le faire sur un pied d’égalité.

Il est tout à fait clair que des atrocités absolument 
terribles ont été commises durant le passé colonial de 
la Belgique, et ces crimes doivent être reconnus. C’est 
ce qu’a fait le Roi lors de sa visite d’État en RDC. Il 
devient ainsi le premier souverain belge à regarder le 
passé droit dans les yeux. Il s’agissait d’une première 
étape essentielle. Tant le Roi que les gouvernements 
de la Belgique et du Congo ont tourné la page de ce 
chapitre sombre de leur histoire.

Maintenant, il faut se concentrer sur l’écriture d’un 
nouveau chapitre ensemble. Sans oublier le passé, 
mais en se réconciliant avec lui et en se tournant vers 
l’avenir. En effet, même si on le désire ardemment, on 
ne pourra jamais changer le passé.

Le peuple congolais est tourné vers l’avenir et c’est 
aussi l’attitude que doit désormais adopter la Commission 
spéciale, avec les Congolais, en tant qu’États souve-
rains partageant un passé commun. Il en va de même 
pour le Rwanda. Et pour le Burundi. Ensemble, en tant 
qu’alliés loyaux, il convient de se soutenir mutuellement 
et de miser sur des partenariats bilatéraux renforcés.

Pour le groupe Open Vld, il est important que les 
recommandations reflètent cette approche tournée 
vers l’avenir.

C’est aussi ce que demande le peuple congolais. Le 
Dr Denis Mukwege a évoqué, lors de la visite d’État, 
les travaux de cette commission parlementaire3: “Une 
commission est à l’œuvre au sein du Parlement belge 
pour examiner l’ensemble de la question. Mais ce n’est 
pas notre préoccupation première aujourd’hui. Je pense 
que le passé est très important, mais nous sommes à 
présent confrontés à une question très urgente. En effet, 
la visite belge intervient au moment où les rebelles (…) 
gagnent à nouveau du terrain.” (notre traduction).

Rôle des acteurs étatiques et non étatiques

La mission de cette commission est d’identifier le rôle 
joué par les différents acteurs, et non de faire le procès 
des responsabilités, comme indiqué erronément dans 
l’ordre du jour. En effet, cette commission n’est pas une 
commission d’enquête et il est apparu clairement, lors 
des nombreuses auditions, que de nombreuses lacunes 
subsistent et que des recherches supplémentaires sont 

3 https://www.tijd.be/politiek-economie/internationaal/afrika/
nobelprijswinnaar-mukwege-belgie-moet-leiderschap-tonen
-rond-oost-congo/10395286.html.
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statisch iets: elke dag komen er nieuwe aspecten aan 
het licht. Wat vandaag een feit is, kan morgen worden 
ontkracht.

Omtrent de rol van de Staat, de Kerk, de bedrijven 
en de monarchie zijn er nog heel wat delen in de ge-
schiedenis die onduidelijk zijn. Er zijn nog vragen, waar 
men eigenlijk geen duidelijk antwoord op heeft. Dat is 
normaal en dat is ook goed, het is waarom historici en 
academici nodig zijn. Dergelijk onderzoek moet gesti-
muleerd worden.

Met deze commissie sluit men de geschiedschrijving 
niet af, integendeel. Men moet tot een soort consensus 
komen, maar het kan niet de bedoeling zijn om het debat 
omtrent het koloniaal verleden te doven.

De hoorzittingen hebben bevestigd wat velen reeds 
wisten: het koloniale regime was systematisch geweld-
dadig. Daarover bestaat wellicht consensus, maar over 
de rol van de verschillende actoren, wat elk afzonderlijk 
hun aandeel is in dat koloniale regime, veel minder. Net 
omdat er nog openstaande onderzoeksvragen zijn.

Zo spreekt men wel over rol van “de monarchie”, 
maar eigenlijk zou men beter spreken over de rol van 
elke monarch afzonderlijk, zoals bleek uit de hoorzitting 
met prof. emeritus Gustaaf Janssens en diens betoog. 
Zo stond Albert I heel kritisch ten aanzien van wat hij 
het absolutisme leopoldien noemde (dat staat te lezen 
in de dagboeken van Albert I). Ook de houding van 
Leopold III was anders dan die van zijn voorgangers.

Mevrouw Liekens merkt op dat Ruanda-Urundi een 
open vraagteken blijft. Er is heel veel over Congo ge-
sproken, maar er werd veel minder aandacht besteed 
aan de andere 2 landen. De Bijzondere commissie dient 
goed na te denken over hoe hiermee om te gaan. Deze 
landen hebben ook een eigen geschiedenis, en lijken 
nu eerder in de marge te zijn behandeld. Dit is een heel 
vreemd signaal naar Burundi en Rwanda toe.

Herstel

Er zijn veel vormen van herstel: het kan gaan om 
restitutie, om rehabilitatie, om symbolisch herstel, om 
het garanderen niet-herhaling en om schadevergoeding. 
Dat zijn officieel de 5 vormen van herstel die in het des-
kundigenverslag worden geïdentificeerd.

Mevrouw Liekens beperkt zich in dit verband tot een 
aantal algemene opmerkingen.

nécessaires. L’histoire n’est pas une donnée statique: 
de nouveaux aspects sont mis en lumière chaque jour. 
Ce qui est un fait aujourd’hui peut être réfuté demain.

En ce qui concerne le rôle de l’État, de l’Église, des 
entreprises et de la monarchie, de nombreux pans de 
l’histoire restent encore flous. Certaines questions n’ont 
toujours pas reçu de réponse claire. C’est normal et c’est 
une bonne chose, c’est pour cela qu’on a besoin des 
historiens et des universitaires. Ces recherches doivent 
être encouragées.

Cette commission ne clôture pas l’historiographie, bien 
au contraire. Il faut parvenir à une sorte de consensus, 
mais l’intention ne peut être d’étouffer le débat sur le 
passé colonial.

Les auditions ont confirmé ce que beaucoup savaient 
déjà: le régime colonial était systématiquement violent. 
Il peut y avoir consensus sur ce point, mais beaucoup 
moins sur le rôle des différents acteurs, sur ce qu’a été 
la part individuelle de chacun dans ce régime colonial, 
précisément parce qu’il y a encore des questions de 
recherche en suspens.

Ainsi, alors que l’on parle du rôle de “la monarchie”, 
il serait en fait préférable de parler du rôle de chaque 
monarque individuellement, comme l’ont montré l’audi-
tion et l’intervention du professeur émérite Gustaaf 
Janssens. Albert Ier était ainsi très critique à l’égard de 
ce qu’il appelait l’“absolutisme léopoldien” (comme on 
peut le lire dans les journaux d’Albert Ier). L’attitude de 
Léopold III est, elle aussi, différente de celle de ses 
prédécesseurs.

Mme Liekens fait remarquer que le Ruanda-Urundi 
reste une question ouverte. On a beaucoup parlé du 
Congo, mais on s’est beaucoup moins intéressé aux 
deux autres pays. La Commission spéciale doit bien 
réfléchir à la manière de les traiter. Ces pays ont éga-
lement leur propre histoire, et ils semblent avoir été 
plutôt marginalisés. Cela envoie un signal très étrange 
au Burundi et au Rwanda.

Réparation

La réparation peut prendre de nombreuses formes: 
restitution, réadaptation, réparation symbolique, garantie 
de non-répétition, indemnisation. Il s’agit des cinq formes 
de réparation identifiées dans le rapport des experts.

Mme Liekens se borne, à cet égard, à formuler plu-
sieurs observations générales.
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De Belgen van vandaag treft geen schuld en men 
kan hen niet vragen om te betalen voor een verleden 
waarvoor zij niet gekozen hebben. Financieel herstel, 
herstelbetalingen, collectieve en individuele schade-
vergoedingen zijn niet aan de orde en deze vorm van 
herstel sluit Open Vld uit.

Wat alle andere vormen van herstel betreft: herstel moet 
toekomstgericht zijn, gebaseerd op sterke gelijkwaardige 
partnerschappen met die 3 landen, het is belangrijk is 
om van die 3 landen te horen op welke domeinen ze 
met België wensen samen te werken.

Mevrouw Liekens benadrukt in dit verband een pas-
sage van het rapport Transitional justice in colonial 
contexts van de heer Fabian Salvioli, Speciale VN-
rapporteur Truth, Justice and Reparation. Tijdens de 
hoorzitting van 7 maart 2022 werd dit VN-rapport uitvoerig 
in commissie besproken. Het verslag verwijst naar de 
verplichtingen van voormalige koloniserende staten, 
zoals België, maar ook de verplichtingen van voormalig 
gekoloniseerde staten. Hoewel deze verplichtingen geen 
betrekking hebben op de verantwoordelijkheid, hebben zij 
wel betrekking op rehabilitatie, gegarandeerde toegang 
tot justitie, onderwijs, gezondheidszorg en essentiële 
diensten voor slachtoffers; maar ook op het streven 
naar waarheid en herdenking. Dit is heel belangrijk: 
herstel kan pas slagen, als er ook vanuit de landen zelf 
én de bevolking de vraag is om hieromtrent samen aan 
te werken. We kunnen dat vanuit het parlement, vanuit 
België, niet gewoon opleggen. Het is een proces dat 
samen moet worden aangepakt. De Bijzondere commis-
sie moet daarover reflecteren, men mag dit niet enkel 
vanuit een Belgisch perspectief benaderen. Men moet 
ook oog hebben naar wat de betrokken landen van ons 
vragen en verwachten. Het is met goede bedoelingen, 
maar we mogen niet in de val trappen in het formuleren 
van paternalistische en neokoloniale aanbevelingen.

De heer Christophe Lacroix (PS) verbaast zich over 
het standpunt van sommigen en hun vastgeroeste visie 
op het kolonialisme. De heer Lacroix verwijst in dit ver-
band naar een toespraak in de Kamer van de liberale 
volksvertegenwoordiger Georges Lorand over Congo 
Vrijstaat op 14 december 1906 die, toen reeds, strenge 
kritiek uitte op het koloniaal regime als totaal moreel 
verwerpelijk. Het is ook verwonderlijk dat sommigen 
nog steeds pleiten voor een balansmatige aanpak terwijl 
de onzin hiervan ruimschoots is gebleken uit de vele 
hoorzittingen. Vanzelfsprekend bevonden er zich onder 
de kolonisten idealisten vol goede bedoelingen, maar 

Les Belges d’aujourd’hui ne sont nullement res-
ponsables des évènements passés, et on ne peut pas 
leur demander de payer pour un passé qu’ils n’ont pas 
choisi. Il n’est pas question de réparation financière ou 
d’indemnisation collective ou individuelle, et l’Open Vld 
exclut de recourir à ces formes de réparation.

En ce qui concerne toutes les autres formes de répa-
ration, il convient de garder à l’esprit que toute réparation 
devra être tournée vers l’avenir et se fonder sur des 
partenariats forts et équivalents avec ces trois pays. Il 
importe aussi de demander à ces trois pays d’identifier 
les domaines dans lesquels ils souhaiteraient coopérer 
avec la Belgique.

Mme Liekens souligne à cet égard un passage du 
rapport “Mesures de justice transitionnelle dans les 
contextes coloniaux” de M. Fabian Salvioli, rapporteur 
spécial des Nations Unies sur la promotion de la vérité, 
de la justice et de la réparation. Ce rapport des Nations 
Unies a été examiné en détail en commission au cours 
de l’audition du 7 mars 2022. Il renvoie aux obligations 
des anciens États coloniaux, comme la Belgique, mais 
aussi aux obligations des anciens États colonisés. Bien 
que ces obligations ne portent pas sur la responsabilité, 
elles concernent toutefois la réadaptation, l’accès garanti 
à la justice, à l’enseignement, aux soins de santé et aux 
services essentiels pour les victimes, mais également 
la recherche de la vérité et la commémoration. Il s’agit 
d’un point crucial: la réparation ne pourra réussir que si 
les pays concernés eux-mêmes et leur population sont 
également favorables à une coopération à ce sujet. 
Il nous sera impossible d’imposer simplement cette 
réparation depuis ce Parlement ou depuis la Belgique. 
Il s’agit en effet d’un processus à envisager ensemble. 
La Commission spéciale devra mener une réflexion 
à ce sujet, étant entendu qu’il ne faut pas considérer 
cette question que sous l’angle de la Belgique: il faut 
également être attentif à ce que les pays concernés 
demandent et attendent de nous. Même si nos intentions 
sont bonnes, nous devons nous garder de tomber dans 
le piège qui consisterait à formuler des recommandations 
paternalistes et néocoloniales.

M. Christophe Lacroix (PS) s’étonne du point de vue 
défendu par certains et de leur vision sclérosée du colo-
nialisme. Le membre renvoie, à cet égard, à un discours 
prononcé à la Chambre le 14 décembre 1906 par le député 
libéral Georges Lorand à propos de l’État indépendant 
du Congo, dans lequel il exprimait, à l’époque déjà, des 
critiques acerbes sur le régime colonial, qu’il qualifiait de 
totalement répréhensible sur le plan moral. L’intervenant 
est également surpris que certains continuent de défendre 
une approche bilantaire alors que les très nombreuses 
auditions ont largement démontré son absurdité. Il va 
de soi qu’il se trouvait parmi les colons des idéalistes 
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waar het om gaat is dat België onder de auspiciën van 
Leopold II en vervolgens van de Staat, zijn zienswijze 
heeft opgedrongen aan een ander volk en er wrede 
misdaden heeft tegen begaan. Welk onderzoek is er 
dan nog nodig na alle hoorzittingen met gerenommeerde 
experten door de bijzondere commissie die dit misbruik 
uitvoerig hebben aangetoond. Het is bevreemdend dat 
men er geen moeite heeft de verdrukking van Catalonië 
door Spanje, het imperialisme van Engeland tegenover 
Schotland, van Frankrijk tegenover Corsica, van de 
Franstaligen tegenover de Vlamingen, te veroordelen – 
maar niet de verdrukking van Congolezen, Rwandezen 
en Burundezen door België.

De heer Kurt Ravyts (VB) neemt afstand van een 
Marxistische benadering van de geschiedenis die leidt 
tot onterechte zelfbeschuldiging. Dit heeft niets te maken 
met een standpunt tegenover kolonialisme en racisme. 
Het komt erop aan moreel realistisch te zijn.

De heer Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) benadrukt 
dat het hier om een discussie over waarden als gerech-
tigheid en democratie gaat. Uit de rist hoorzittingen zijn 
alle verschrikkingen van het koloniaal regime duidelijk 
gebleken (racisme, geweld, exploitatie, discrimina-
tie, verkrachtingen…). In haar aanbevelingen dient de 
Bijzondere commissie zich minstens te verontschuldigen 
– naast een heel ander scala van herstelmaatregelen. 
Indien de commissie hier niet zou toe komen, zou dit 
blijk geven van politiek onvermogen om in het licht van 
feiten zijn standpunt bij te stellen. Intussen mag duidelijk 
zijn dat de balansmatige benadering van het koloniaal 
verleden totaal fout is. Het gaat uiteindelijk om gerech-
tigheid en het eerbare democratische vermogen zich 
te verontschuldigen.

*
* *

C.  Algemene inleiding en Vaststellingen, opgesteld 
door de 3 experten belast met de begeleiding van 
de werkzaamheden van de Bijzondere commissie  
(bijlage)  (28 november, 5, 12 en 19 december 2022).

1. Toelichting door prof. Valérie RosouxProf. Valérie 
Rosoux, experte, brengt op 28 november 2022 voor 
de commissie verslag uit van de werkzaamheden 
van de begeleidende experten. 

Hieronder volgt de integrale tekst van haar uiteenzetting.

Mijnheer de voorzitter,

Dames en Heren volksvertegenwoordigers,

pétris de bonnes intentions, mais les travaux de la 
commission portent sur le fait que la Belgique a imposé, 
sous l’égide de Léopold II puis de l’État, sa manière de 
voir les choses à une autre population, contre laquelle 
elle a commis des crimes atroces. Quelles recherches 
supplémentaires faudrait-il donc encore mener après 
toutes les auditions d’experts renommés organisées 
par la commission spéciale, qui ont avéré en détail ces 
crimes? Il est étrange que certains n’aient aucun mal à 
condamner la répression de la Catalogne par l’Espagne, 
l’impérialisme de l’Angleterre envers l’Écosse, de la 
France envers la Corse, des élites francophones par 
rapport aux Flamands, mais éprouvent des difficultés à 
condamner l’oppression des Congolais, des Rwandais 
et des Burundais par la Belgique.

M. Kurt Ravyts (VB) refuse d’adhérer à une approche 
marxiste de l’histoire, qui débouche sur un comportement 
injustifié d’autoaccusation. Il ne s’agit pas d’exprimer un 
point de vue sur le colonialisme et le racisme. Il convient 
de faire preuve de réalisme sur le plan moral.

M. Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) souligne qu’il 
est ici question d’un débat sur des valeurs telles que la 
justice et la démocratie. Les très nombreuses auditions 
ont clairement mis au jour toute l’horreur du régime 
colonial (racisme, violence, exploitation, discriminations, 
viols, …). Dans ses recommandations, la Commission 
spéciale devra au moins présenter ses excuses, en plus 
d’adopter tout un éventail de mesures réparatrices. Son 
incapacité à y parvenir témoignerait de l’impuissance des 
responsables politiques à faire évoluer leurs positions 
respectives à la lumière des faits. On sait désormais que 
l’approche bilantaire du passé colonial est totalement 
erronée. En définitive, c’est une question de justice et 
de la capacité louable d’une démocratie à présenter 
ses excuses.

*
* *

C. Introduction générale et Constatations, rédigés 
par les trois experts chargés d’accompagner les 
travaux de la commission spéciale (annexe) (28 
novembre, 5, 12 et 19 décembre 2022).

1. Explication par prof. Valérie Rosoux La professeure 
Valérie Rosoux, experte, fait rapport à la commission, 
le 28 novembre 2022, à propos des travaux des experts 
chargés d’accompagner la commission. 

L’intégralité de son exposé est reproduit ci-dessous.

Monsieur le président,

Mesdames et Messieurs les députés,
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Ik wens u te danken voor de gelegenheid het rapport 
toe te lichten dat Tom Ruys, Olivier Kambala en ikzelf 
hebben opgesteld na afloop van de werkzaamheden 
van de Commissie.

Mijn voorstelling zal kort zijn. Zij is toegespitst op 
drie krachtlijnen:

— een kort woordje over onze rol;

— een beschrijving van de structuur van het rapport;

— een conclusie.

1. Ons uitgangspunt: u vertellen waarover wij het 
hebben

Olivier Kambala, Tom Ruys en ikzelf zijn in februari 
2022 met onze werkzaamheden bij de commissie van 
start gegaan. Olivier Kambala woont in Zuid-Afrika. Hij 
werkt in het domein van de overgangsjustitie en heeft 
alle hoorzittingen gevolgd vanuit Madagaskar, waar hij 
op missie was. Tom Ruys is advocaat en professor in de 
rechten aan de Universiteit Gent. Ikzelf ben onderzoek-
directrice aan het F.R.S.-FNRS (Fonds de la Recherche 
Scientifique) en hoogleraar aan de UCLouvain. Ik heb 
politieke wetenschappen en filosofie gestudeerd.

Dit rapport steunt op drie soorten bronnen:

— 1. alle uiteenzettingen en hoorzittingen van de-
cember 2021 tot oktober 2022;

— 2. de wetenschappelijke literatuur over de werkelijk-
heid en over de sporen van het koloniaal verleden van 
België, waaronder ook het oorspronkelijke expertenrap-
port (DOC 55 1462/003);

— 3. de gesprekken die met meer dan 140 institu-
tionele partners, verenigingen en individuele partners 
werden gevoerd tijdens het bezoek van een aantal com-
missieleden aan Burundi, aan Congo en aan Rwanda 
in september.

Dit rapport is niet een zoveelste intrigering van de 
feiten die hebben plaatsgevonden tussen de oprich-
ting van de onafhankelijke Staat Congo in 1885 en de 
onafhankelijkheid van Burundi en Rwanda in 1962. 
Het komt niet de parlementsleden, maar de historici in 
Burundi, in Congo en in Rwanda, alsook hun Belgische 
en buitenlandse evenknieën toe samen die geschiede-
nis te schrijven.

Het rapport verwijst onvermijdelijk naar bepaalde 
historische gebeurtenissen, maar het beweert geenszins 

Merci de me donner l’occasion de présenter le rapport 
que Tom Ruys, Olivier Kambala et moi-même avons 
rédigé à l’issue des travaux de la Commission.

Ma présentation sera brève. Elle s’articule autour 
de trois axes:

— un mot de notre rôle;

— description de la structure du rapport;

— conclusion.

1. Notre posture: vous dire d’où nous parlons

Olivier Kambala, Tom Ruys et moi-même avons 
débuté notre travail auprès de la Commission en février 
2022. Olivier Kambala vit en Afrique du Sud. Il travaille 
dans le domaine de la justice transitionnelle et a suivi 
l’ensemble des auditions depuis Madagascar où il était 
en mission. Tom Ruys est avocat et professeur de droit 
à l’Université de Gand. Je suis quant à moi directrice 
de recherches au FNRS et professeur à l’UCLouvain. 
J’ai étudié les sciences politiques et la philosophie.

Sur le plan des sources, ce rapport repose sur trois 
types de corpus:

— 1. l’ensemble des écoutes et des auditions qui 
se sont succédé de décembre 2021 à octobre 2022;

— 2. la littérature scientifique consacrée à la réalité et 
aux traces du passé colonial de la Belgique, y compris 
le rapport initial des experts (DOC 55 1462/002);

— 3. les entretiens réalisés avec plus de 140 parte-
naires institutionnels, associatifs et individuels lors du dé-
placement d’une partie des membres de la Commission 
au Burundi, au Congo et au Rwanda en septembre.

Ce rapport ne constitue pas une énième mise en 
intrigue des faits qui se sont succédé entre la création 
de l’État indépendant du Congo en 1885 et l’indépen-
dance du Burundi et du Rwanda en 1962. La co-écriture 
de cette histoire revient non pas aux Parlementaires, 
mais aux historiens basés au Burundi, au Congo et au 
Rwanda, ainsi qu’à leurs homologues belges et étrangers.

Le rapport fait immanquablement références à certains 
événements historiques, mais il ne prétend nullement 
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alle feiten op te sommen die het waard zijn te worden 
opgenomen in het relaas van het koloniaal verleden. 
Veeleer dan amateurhistorici te spelen, hebben wij 
geprobeerd een blik te werpen op de belangrijkste 
kwesties die de werkzaamheden van de commissie 
hebben gekenmerkt.

2. Structuur van het rapport

De voorgestelde structuur is thematisch en niet dia-
chroon. Vier belangrijke kwesties komen aan bod: de 
kennis, de erkenning, de verantwoordelijkheid en het 
herstel.

De fases van de kennis en van de erkenning ant-
woorden op de vraag: “Wat is er gebeurd?”. Zij zijn 
gebaseerd op het geschiedkundig onderzoek. De fases 
van de verantwoordelijkheid en van herstel beantwoor-
den een andere vraag: “Wat moeten we doen met het 
verleden?”. Zij brengen een oefening in het terugblikken 
en een vorm van engagement met zich.

(Concentrische cirkels komen ook overeen met de 
beweging die wordt veroorzaakt door het gooien van 
een keitje in een vijver. De verschillende stadia die op 
die lijn kunnen worden onderscheiden, verwijzen naar 
de omvang van de effecten van de oorspronkelijke 
inslag. Het inslagpunt van een steen die in een vijver 
wordt geworpen, stelt een precieze gewelddaad ten 
aanzien van een concreet lichaam en gezicht voor. 
Die daad dompelt een familie en een gemeenschap 
onmiddellijk in rouw. Wanneer die daad past in een 
regime dat de segregatie en de uitbuiting van een vol-
ledige bevolking organiseert, dan wordt de hele vijver 
getroffen. Op termijn heeft dat geweld zijn weerslag op 
meerdere generaties van afstammelingen, verspreid over 
verschillende continenten – Geen checklist van toe te 
passen mechanismen, noch een vloeiende opeenvolging 
van mechanische stappen, slechts referentiepunten).

1. Kennis: schriftelijke en mondelinge archieven.

2. Erkenning van het koloniaal verleden.

Dat verleden erkennen betekent niet het steeds op-
nieuw oprakelen, maar het op een andere wijze analyse-
ren, het onderzoeken vanuit het standpunt van diegene 
die de andere was – opdat hij of zij uiteindelijk niet meer 
die andere zou zijn.

Alle hoorzittingen hadden betrekkingen op:

(1) de realiteit van het kolonialisme;

(2) de realiteit van het Belgische koloniale verleden;

reprendre tous les épisodes qui méritent de figurer dans 
la mise en récit du passé colonial. Plutôt que de jouer 
aux apprentis historiens, nous avons tenté de revenir 
sur les questions principales qui ont scandé les travaux 
de la Commission.

2. Structure du rapport

La structure proposée se décline de manière théma-
tique et non diachronique. Elle aborde quatre probléma-
tiques principales: la connaissance, la reconnaissance, 
la responsabilité et la réparation.

Les phases de connaissance et de reconnaissance 
répondent à la question: “Que s’est-il passé?”. Elles 
s’ancrent dans la recherche historique. Les phases 
de responsabilité et de réparation font face à une autre 
interrogation: “Que faire avec le passé?”. Elles impliquent 
un exercice rétrospectif et une forme d’engagement.

(Cercles concentriques correspondent aussi au mou-
vement provoqué par le jet d’un caillou dans un étang. 
Les différentes étapes repérables sur ce graphe renvoient 
à l’amplitude des effets de la violence initiale. Le point 
d’impact d’une pierre lancée dans un étang représente 
un acte violent précis à l’encontre d’un corps et d’un 
visage concrets. Cet acte endeuille immédiatement une 
famille et une communauté. Quand cet acte s’inscrit dans 
un régime qui organise la ségrégation et l’exploitation 
d’une population dans son entièreté, c’est l’ensemble 
de l’étang qui est affecté. À terme, les conséquences 
de ces violences se répercutent sur plusieurs généra-
tions de descendants, répartis sur plusieurs continents 
– Pas une check list des mécanismes à appliquer, ni 
un enchaînement lisse entre étapes mécaniques, juste 
des points de repère).

1. Connaissances: archives écrites et orales

2. Reconnaissance du passé colonial

Reconnaître ce passé ne signifie pas le ressasser, 
mais l’analyser autrement, l’analyser aussi du point de 
vue de celui qui était l’autre – afin qu’il ne le soit plus.

L’ensemble des écoutes et auditions qui ont été 
organisées se rapportent:

(1) à la réalité du colonialisme;

(2) à celle du passé colonial belge;
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(3) specifieke gebeurtenissen in dat verleden;

(4) specifieke individuele trajecten.

(Drie fundamentele verschijnselen: structuurverlies, 
uitbuiting en segregatie. De structurele gevolgen van 
die verschijnselen waren dermate groot dat ze nog altijd 
moeilijk meetbaar zijn. Het geweld en de belastingin-
ningen gaan na 1908 gewoon door.

Op collectief vlak - en dus niet langer strikt indivi-
dueel – heeft de houding van het koloniaal bestuur 
aanzienlijke gevolgen gehad in drie specifieke domei-
nen. Ten eerste is er de afwezigheid van elke echte 
ervaring met democratie, zowel in Burundi als in Congo 
en in Rwanda. De eerste gemeenteraadsverkiezingen 
hebben plaatsgevonden vanaf het einde van de jaren 
1950, maar daarmee kon de enorme achterstand niet 
worden goedgemaakt. Een tweede domein waarin de 
gevolgen voelbaar waren, is dat van de opleiding van 
de Burundezen, de Congolezen en de Rwandezen. De 
wil om de opkomst van een potentieel rebelse elite in de 
kiem te smoren is een verklaring voor het contrast tussen 
een sterk ontwikkeld netwerk voor lager onderwijs in 
alle gebieden, een kleiner en heel selectief netwerk voor 
middelbaar onderwijs (dat zich hoofdzakelijk richtte op 
de kinderen van de stamhoofden die konden rekenen 
op de steun van het bestuur en die van de bevoorrechte 
aristocratie) en een vrijwel onbestaand en moedwillig 
beknot universitair onderwijs. Het derde domein waarop 
de aandacht dient te worden gevestigd, is dat van het 
koloniaal administratief beheer en van de effecten ervan 
op de etnicisering van de samenlevingen. Door op het 
volledige grondgebied van Rwanda-Urundi een indirect 
bestuur in te richten gestoeld op de Tutsi-elite, heeft 
België bijgedragen tot de totstandkoming van een strikte 
scheiding tussen de verschillende etnische groepen. 
Al vóór de komst van de Belgen werd een onderscheid 
gemaakt tussen de bevolkingsgroepen. Strikt genomen 
werd die scheiding dus niet uitgevonden, alleen was ze 
vroeger complexer en vooral meer fluïde)

3. Verantwoordelijkheid:

Deze invalshoek berust op een fundamenteel on-
derscheid tussen de begrippen “individuele schuld” 
en “politieke verantwoordelijkheid”. Dit verslag gaat 
niet over de schuld van bepaalde individuen. Het is 
geen document ten laste dat de Belgen die vóór de 
onafhankelijkheid van Burundi, Congo of Rwanda in die 
landen hebben gewoond en gewerkt met de vinger wijst. 
Tijdens de hoorzittingen is uit talloze getuigenissen en 
uiteenzettingen gebleken dat veel van die Belgen het 
beste van zichzelf hebben gegeven en een oprechte 
liefde voor die landen en hun inwoners koesterden.

(3) à des événements précis de ce passé;

(4) à des trajectoires individuelles spécifiques.

(Trois phénomènes fondamentaux: la déstructuration, 
l’exploitation et la ségrégation. Ces phénomènes eurent 
des conséquences structurelles que l’on peine encore 
à mesurer tant elles sont massives. La violence et la 
collecte d’impôts ne cessent pas après 1908.

Sur le plan collectif et non plus strictement individuel, 
l’attitude de l’administration coloniale provoqua des 
conséquences considérables dans trois domaines par-
ticuliers. Le premier concerne l’absence de toute expé-
rience démocratique véritable, que ce soit au Burundi, 
au Congo ou au Rwanda. Les premières élections 
municipales ont lieu à partir de la fin des années 1950 
mais elles ne permettent pas de compenser l’énorme 
déficit en la matière. Le deuxième domaine est lié à la 
formation des Burundais, Congolais et Rwandais. La 
volonté de limiter l’émergence d’une élite potentiel-
lement rebelle explique le contraste entre un réseau 
d’enseignement primaire très développé sur l’ensemble 
des territoires, un réseau d’enseignement secondaire 
réduit et hautement sélectif (il cible principalement 
les enfants des chefs coutumiers adoubés et ceux de 
l’aristocratie privilégiée) et un enseignement universi-
taire quasi inexistant et délibérément freiné. Enfin, le 
troisième domaine qu’il importe de pointer est celui de 
la gestion administrative coloniale et de ses effets sur 
le plan de l’ethnicisation des sociétés. En instaurant 
une administration indirecte reposant sur l’élite Tutsi 
dans tout le territoire du Ruanda-Urundi, la Belgique 
contribue à la création d’une séparation stricte entre les 
différents groupes ethniques. Cette distinction existait 
avant l’arrivée des Belges. Elle n’est donc pas stricte-
ment inventée, mais elle était autrefois plus complexe 
et surtout plus fluide )

3. Responsabilité

Cette perspective repose sur une distinction fonda-
mentale entre les notions de culpabilité individuelle et 
de responsabilité politique. Ce rapport ne traite pas de 
la culpabilité de certains individus. Il n’est pas un docu-
ment à charge qui calomnierait les Belges qui ont vécu 
et travaillé au Burundi, au Congo ou au Rwanda avant 
les indépendances. Maints témoignages et exposés 
partagés lors des auditions ont rappelé que nombre 
de ces Belges ont donné le meilleur d’eux-mêmes et 
aimaient sincèrement ces pays et leurs habitants.
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Voorts is één van de onderliggende hypotheses 
van de hele demarche dat schuld – net als onschuld 
– slechts individueel kan zijn. Een fout kan niet van de 
ene generatie op de andere worden overgedragen. Het 
heeft totaal geen zin om een volledige gemeenschap 
moreel te beschuldigen. “Un peuple ne peut pas périr 
héroïquement, il ne peut pas être criminel, ni agir mo-
ralement ou immoralement; seuls les individus issus de 
lui le peuvent.”. Een volk of een natie hebben dus nooit 
schuld aan hun verleden. Men kan zich wel voorstellen 
dat ze verantwoordelijk zijn voor de manier waarop ze 
vandaag omgaan met de erfenis van hun geschiedenis.

De experten willen zich niet in de plaats te stellen 
van de– religieuze of economische – actoren die in het 
verslag aan bod komen. Wel is het de bedoeling duide-
lijkheid te scheppen over de staat van de kennis en van 
een eventuele bewustwording. Na deze aanzet komt het 
de vertegenwoordigers van de religieuze congregaties 
en van de bedrijven met een koloniaal verleden toe aan 
reflectie te doen om eventueel vrijwillig bij te dragen tot 
een vorm van herstel.

Daarbij zijn de twee belangrijkste valkuilen de 
volgende:

Een balans willen opmaken 

Het is nooit de bedoeling geweest de volledige ko-
lonisatie te reduceren tot de misdaden die werden 
gepleegd, maar er kan evenmin sprake van zijn die te 
“compenseren” of de ernst ervan af te zwakken. De 
interpretatie van het verleden vergt absoluut de nodige 
afstand en nuance; van relativering mag geen sprake zijn.

Een dergelijke aanpak sluit aan bij de woorden die 
Koning Filip in Kinshasa heeft uitgesproken: “Hoewel 
veel Belgen destijds in Congo het beste van zichzelf 
hebben gegeven, oprecht van het land en zijn inwoners 
hielden, was het koloniale regime als zodanig geba-
seerd op uitbuiting en overheersing.”. Hij verduidelijkte 
voorts dat “Dit regime stoelde op een – op zich niet te 
rechtvaardigen – verhouding van ongelijkheid. Het was 
gekenmerkt door paternalisme, discriminatie en racisme.”. 
De woorden “niet te rechtvaardigen” verklaren kortom 
de houding die in dezen wordt aangenomen.

Boekhoudkundige benadering

Op wetenschappelijk vlak is de afwezigheid van een 
consensus over het exacte aantal slachtoffers op zich 
geen probleem. Het getuigt van de vitaliteit van het his-
torisch onderzoek, dat gebaseerd is op open vragen en 
op methodes die constant in vraag worden gesteld. Op 
politiek vlak daarentegen zorgt de afwezigheid van een 
consensus over de cijfers voor een debat dat oneindig 

Par ailleurs, l’une des hypothèses sous-jacentes 
à toute la démarche est que la culpabilité – comme 
l’innocence – ne peut être qu’individuelle. Une faute 
n’est pas transmissible d’une génération à l’autre. Il 
est tout à fait dénué de sens d’accuser moralement 
une communauté entière: “Un peuple ne peut pas périr 
héroïquement, il ne peut pas être criminel, ni agir mora-
lement ou immoralement; seuls les individus issus de 
lui le peuvent”. Un peuple ou une nation ne sont donc 
jamais coupables de leur passé. On peut néanmoins 
concevoir qu’ils soient responsables de la manière dont 
ils gèrent aujourd’hui l’héritage de leur histoire.

Le but des experts n’est pas de se substituer aux 
acteurs évoqués dans ce rapport, qu’il s’agisse des 
acteurs religieux ou économiques. Il est de tenter de 
clarifier l’état des connaissances et une éventuelle 
prise de conscience. Après cette impulsion, c’est aux 
représentants des congrégations religieuses et des 
entreprises liées au passé colonial de s’engager dans 
une démarche réflexive afin de contribuer éventuellement 
volontairement à une forme de réparation.

Deux pièges principaux:

Approche bilantaire

Il ne s’agit à aucun moment de réduire l’ensemble 
de la colonisation aux crimes qui ont été commis, mais 
il ne peut être question de “compenser” ou d’atténuer 
ceux-ci. L’interprétation du passé requiert de manière 
impérative un recul empreint de nuances, il ne peut être 
ici question de relativiser.

Une telle approche s’inscrit dans le sillage des mots 
prononcés à Kinshasa par le Roi Philippe: “Bien que 
de nombreux Belges se soient sincèrement investis, 
aimant profondément le Congo et ses habitants, le 
régime colonial comme tel était basé sur l’exploitation 
et la domination”. Et de préciser: “Ce régime était celui 
d’une relation inégale, en soi injustifiable, marqué par 
le paternalisme, les discriminations et le racisme”. Le 
terme “injustifiable” explique en somme la posture ici 
adoptée.

Approche comptable

Sur le plan scientifique, l’absence de consensus 
sur le nombre exact des victimes n’est en soi pas un 
problème. Il témoigne de la vitalité des recherches 
historiques, basées sur des questions ouvertes et des 
méthodes en questionnement constant. Sur le plan poli-
tique, par contre, l’absence de consensus sur le plan 
des chiffres nourrit un débat qui semble intarissable. 
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lijkt. Door de afwezigheid van de exacte cijfers kun-
nen echter noch de demografische achteruitgang na 
de aankomst van de Belgen, noch de op grote schaal 
gepleegde gewelddaden in twijfel getrokken worden. 
De kwalificatie van genocide die ook centraal heeft 
gestaan tijdens de werkzaamheden van de Commissie 
wordt vaak gelinkt aan die cijfertwist.

Op juridisch vlak impliceert het begrip genocide de 
intentie om een etnische, religieuze of raciale groep, 
volledig of gedeeltelijk uit te roeien. Voor de KVS kan 
die intentie niet bewezen worden aangezien de kolo-
niale overheden juist nood hadden aan werkkrachten 
om de bronnen maximaal te kunnen exploiteren. De 
discussie rond de term “genocide” dreigt echter de 
aandacht van de intrinsiek agressieve aard van het 
regime af te leiden. Het eerste verslag van de experten 
en alle hoorzittingen tonen de ernst en de intensiteit 
van de gepleegde gruweldaden aan – denk maar aan 
de dwangarbeid, de slachtpartijen, de verkrachtingen 
en elke andere soort onderdrukking die in ruime mate 
ongestraft zijn gebleven door de ontkenning ervan en 
door het fundamenteel racistische karakter van het 
ingestelde regime.

Verantwoordelijkheid van de Staat, de Koning, de 
bedrijven en de Kerk

De algemene vraag inzake de verantwoordelijkheid 
van de Staat impliceert dat men zich vragen stelt bij 
de overtredingen vanwege het Staatsapparaat. Het 
basisprincipe houdt in dat de handelingen van de amb-
tenaren, als officiële vertegenwoordigers, automatisch 
aan de Staat “toe te schrijven zijn”, ook wanneer die 
vertegenwoordigers hun bevoegdheden te buiten gaan.

Misdaden tegen de menselijkheid: het intertempo-
raliteitsbeginsel van het recht – algemeen principe van 
niet-terugwerkende kracht van het recht. Voorgesteld 
als “één van de grondbeginselen van elk maatschap-
pelijk leven”. Zelfs als de opgelegde uitbuiting en het 
opgelegde geweld in de koloniale context moreel gezien 
buitengewoon aanvechtbaar zijn, is het kolonialisme als 
zodanig vanuit dat oogpunt toch niet strijdig met het 
internationaal recht aangezien het pas in 1960 verboden 
werd. De praktijken van de KVS lijken echter strijdig 
met de wettelijke verplichting waarin artikel 6 van de 
Akte van Berlijn inzake slavernij voorziet. De “positieve” 
verplichting om de lokale bevolking te beschermen en 
om hun levensomstandigheden te verbeteren.

Koning — bedrijven: nood aan aanvullend onderzoek

Kerk: individuele en lokale gevallen van misbruik, de 
missionarissen hebben niet deelgenomen aan structurele 

Pourtant, l’absence de chiffres précis ne permet de 
mettre en doute ni le déclin démographique qui suivit 
l’arrivée des Belges, ni le caractère massif des violences 
commises. La question de la qualification de génocide, 
qui occupa elle aussi beaucoup de place tout au long 
des travaux de la Commission, est souvent reliée à cette 
querelle de chiffres.

Sur le plan juridique, la notion de génocide implique 
l’intention de détruire un groupe ethnique, religieux ou 
racial, en tout ou en partie. Dans le cas de l’EIC, cette 
volonté ne peut être démontrée, les autorités coloniales 
ayant au contraire besoin de main-d’œuvre pour per-
mettre l’exploitation maximale des ressources. Cette 
discussion autour du terme “génocide” risque cependant 
de détourner l’attention de la nature intrinsèquement 
violente du régime. Le premier rapport des experts 
et l’ensemble des auditions démontrent la gravité et 
l’intensité des atrocités commises – que l’on songe au 
travail forcé, aux massacres, aux viols et à tout autre 
type de répression restés largement impunis en raison 
de leur déni et du caractère fondamentalement raciste 
du régime mis en place.

Responsabilité de l’État, le Roi, les entreprises et 
l’Église

La question générale de la responsabilité de l’État 
implique que l’on s’interroge sur les infractions émanant 
de l’appareil d’État. Le principe de base est que les 
actions des fonctionnaires en tant que représentants 
officiels sont automatiquement “imputables” à l’État, y 
compris lorsque ces représentants outrepassent leurs 
pouvoirs.

Crimes contre l’humanité: principe d’intertempora-
lité du droit – principe général de non rétroactivité du 
droit. Présenté comme “l’une des bases de toute vie 
en société”. Sous cet angle, même si l’exploitation et la 
violence imposées dans le contexte colonial sont émi-
nemment critiquables sur le plan moral, le colonialisme 
en tant que tel n’est pas contraire au droit international 
puisqu’il est seulement prohibé en1960. Les pratiques 
de l’EIC semblent cependant contraires à l’obligation 
légale prévue par l’article 6 de l’Acte de Berlin sur 
l’esclavage. L’obligation “positive” de protéger les 
populations locales et d’améliorer leurs conditions de vie.

Roi – entreprises: nécessité de recherches 
complémentaires

Église: cas d’abus individuels et locaux, les mission-
naires n’ont pas participé à des violences physiques 
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fysieke gewelddaden tegen de Congolese bevolking. 
De meesten onder hen zijn gedreven door ideologische 
beweegredenen en beschouwen de kerstening van 
de autochtone bevolking als een nobel moreel doel. 
Het mag echter niet bij die vaststelling blijven. Zoals al 
werd aangehaald, heeft dat doel echter een bijna sys-
tematische ontwaarding van de spirituele en culturele 
tradities van diezelfde bevolking + verantwoordelijkheid 
in de etnische merking geïmpliceerd.

4. Herstel

De leden van de bijzondere commissie zijn rechters, 
noch historici. Het doel van dit deel was dus niet

— om bij verstek te veroordelen,

— noch om de historische onderzoeken over de tot 
dusver voor het voetlicht gebrachte problematieken op 
artificiële en opgepaste wijze stil te leggen.

Het gaat er hier geenszins om een requisitoir of om 
een geschiedenisboek op te stellen, maar de nodige 
afstand te nemen en na te denken over de keuzes die 
moeten worden gemaakt om de ogen te openen over 
het koloniaal verleden EN over de meest hardnekkige 
sporen ervan.

De gekozen aanpak is niet “betalen voor een verleden 
dat men niet gekozen heeft” (een vaak gehoorde zin in 
de besprekingen van de bijzondere commissie), maar om 
zich in te zetten om de koloniale littekens te herstellen.

Welke relaties willen we in België en tussen België, 
Burundi, Congo en Rwanda opbouwen? Welke politieke 
gemeenschap en welke internationale relaties willen we 
bevorderen en overdragen aan de volgende generaties?

Er zouden drie soorten maatregelen in aanmerking 
moeten worden genomen.

— De eerste categorie betreft de materiële scha-
deloosstellingen, ongeacht of individueel of collectief 
zijn, namelijk:

• restituties;

• schadevergoedingen. Net zoals bij een restitutie 
kan via een schadevergoeding de geleden schade niet 
volkomen ongedaan worden gemaakt. De toekenning 
van schadevergoeding is een van de ingewikkeldste, 
meest betwiste en lastigste toe te passen schadeloos-
stellingsregelingen (al dan niet identificeerbare slachtof-
fers, talrijke hinderpalen).

structurelles contre la population congolaise. La plupart 
d’entre eux sont animés par des motifs idéologiques, 
considérant la christianisation de la “population indi-
gène” comme un objectif moralement noble. Il importe 
toutefois de ne pas s’arrêter à ce constat. Comme cela 
a déjà été évoqué, cet objectif impliqua cependant 
une dévalorisation quasi systématique des traditions 
spirituelles et culturelles de cette même population + 
responsabilité dans le marquage ethnique.

4. Réparations

Les membres de la Commission spéciale ne sont ni 
juges, ni historiens. Le but de cette section n’était donc:

— ni de condamner par contumace;

— ni de figer de manière artificielle et inappropriée les 
recherches historiques menées sur les problématiques 
pointées jusqu’ici.

Loin du réquisitoire ou du manuel d’histoire, il s’agit 
de prendre du recul et de réfléchir aux choix à poser 
pour ouvrir les yeux sur le passé colonial ET sur ses 
traces les plus persistantes.

La démarche adoptée n’est pas de “payer pour un 
passé que l’on n’a pas choisi” (phrase souvent enten-
due dans les débats de la Commission spéciale), mais 
de s’engager pour repriser les trous creusés par les 
déchirures coloniales.

Quelles relations voulons-nous construire en Belgique 
et entre la Belgique, le Burundi, le Congo et le Rwanda? 
Quelle communauté politique et quelles relations inter-
nationales voulons-nous favoriser et transmettre aux 
prochaines générations?

Trois types de mesures méritent d’être prises en 
compte.

— Le premier vise les réparations matérielles, que 
celles-ci soient individuelles ou collectives:

• restitutions;

• indemnisations: L’indemnisation, pas plus que la 
restitution, ne permet de réparer pleinement le préjudice 
subi. Elle constitue l’un des mécanismes de réparation 
les plus “compliqués, contestés et difficiles” à mettre 
en œuvre (victimes identifiables ou non: nombreux 
obstacles).
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— De tweede categorie omvat de symbolische scha-
deloosstellingen; ook die kunnen individueel of collectief 
zijn:

• excuses: geen vergiffenis; vrees dat die excuses 
leiden tot grootschalige schadevergoedingsvorderingen. 
De door de bijzondere commissie gehoorde sprekers 
menen echter dat die vrees ongegrond is;

• gedachtenis en herinnering: dekolonisering van de 
openbare ruimte en van de kalender (geen consensus, 
beslissingen door de lokale gemeenschappen).

— De derde categorie van maatregelen betreft de 
waarborgen dat de geschiedenis zich niet zal herhalen. 
Zij zijn wezenlijk collectiever en betreffen de beeldvorming 
inzake kolonialisme en de racistische ideologie, met als 
doel dat de gedachtenisactiviteiten een “kracht” worden 
en niet langer een “last” zijn. In België: discriminatie 
(werk, huisvesting, onderwijs: instelling van een natio-
naal actieplan tegen racisme + geschiedenisonderwijs: 
opdat eenieder zich “op zijn plaats” zou voelen) en in 
de individuele schadevergoedingen.

Conclusie

Tijdens de werkzaamheden van de commissie werd 
gewezen op tal van valkuilen. Voor twee ervan moet in het 
bijzonder worden gewaarschuwd, namelijk hoogmoed 
en misprijzen, zodat ze als bakens kunnen dienen. In 
beide gevallen wordt luisterbereidheid voorgewend. De 
werkzaamheden van de commissie zetten daarentegen 
aan tot nederigheid en respect. Dat is het tegengestelde 
van een overheersende houding.

Dit verslag is slechts een stap. Het sluit niets af, maar 
opent nieuwe wegen.

Thans moet men dus communiceren, raadplegen 
en optreden.

(1) De resultaten van de werkzaamheden van de com-
missie moeten ook ver buiten het Parlement kenbaar 
worden gemaakt.

(2) Er moeten grootschalige raadplegingen worden 
opgestart in elk van de andere landen.

(3) Er moet worden opgetreden via de opstart van 
concrete en duurzame processen. De op te starten 
werkzaamheden mogen niet overhaast worden uitge-
voerd. Ze vergen de totstandkoming van structuren 
waarmee een langdurige dialoog kan worden gewaar-
borgd, zowel in België (banden tussen alle aanwezige 
spelers) als internationaal (banden met de overheden 

— Le deuxième concerne les réparations symboliques 
qui peuvent elles aussi être individuelles ou collectives:

• excuses: pas pardon, crainte que ces excuses 
n’ouvrent la voie à des demandes de dommages et 
intérêts à grande échelle. Les orateurs entendus dans 
le cadre de la Commission considèrent toutefois que 
ces craintes sont non fondées;

• mémoriaux – commémoration: décolonisation de 
l’espace public et du calendrier (dissensus, décisions 
par les communautés locales).

— Le troisième type de mesures porte sur les garan-
ties de non répétition qui sont, quant à elles, par nature, 
plus collectives: visent les représentations coloniales 
et l’idéologie raciste – en Belgique: discriminations 
(emploi, logement, enseignement: mise en place d’un 
plan national d’action contre le racisme + enseignement 
de l’histoire: pour que chacune, chacun se sente à “sa 
place”) et dans les RI – but transformer la mémoire en 
“force” et non plus en “fardeau”.

Conclusion

Nombre d’écueils furent mis en exergue au cours des 
travaux de la Commission. Deux d’entre eux méritent 
d’être épinglés afin qu’ils servent de garde-fous: l’arro-
gance et le mépris. Tous deux font semblant d’écouter. 
Les travaux de la Commission invitent au contraire à 
l’humilité et au respect. À l’antipode du surplomb donc.

Ce rapport n’est qu’une étape. Il ne clôture rien. Il 
ouvre.

C’est donc aujourd’hui qu’il faut communiquer, consul-
ter et agir.

(1) Communiquer les résultats des travaux de la 
Commission bien au-delà du cercle du Parlement.

(2) Initier des consultations à grande échelle dans 
chacun des autres pays.

(3) Agir en mettant en place des processus concrets 
et durables. Le chantier qui s’ouvre ici ne peut être 
mené sur un mode précipité. Il implique la mise en place 
de structures permettant d’assurer un dialogue dans 
la longue durée, que ce soit en Belgique (liens entre 
tous les acteurs en présence) ou sur la scène interna-
tionale (liens avec les autorités et les représentants de 
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en met de vertegenwoordigers van het middenveld in 
Burundi, Congo en Rwanda). Die inclusieve dialoog 
is van wezenlijk belang, want alle betrokkenen nemen 
afhankelijk van uiteenlopende ervaringen en belangen 
een standpunt in. Zonder structuur die een respectvolle 
follow-up van de aanbevelingen mogelijk maakt, dreigt 
de dynamiek de standpunten van de diverse betrok-
kenen nog meer te polariseren.

Na een gewelddadig verleden zijn onenigheden on-
vermijdbaar. Die spanningen zijn heel voelbaar, temeer 
daar zij vaak gepaard gaan met heftige gevoelens (haat, 
schuldgevoel, schaamte, rancune, verdriet of het gevoel 
te zijn vernederd). In dergelijke omstandigheden mag de 
doelstelling er niet in bestaan alles uit te vlakken om een 
oppervlakkige eenstemmigheid te doen blijken. Het is 
de bedoeling om onderling onbestaanbare standpunten 
geleidelijk om te vormen tot uiteenlopende standpunten.

Er moet met andere woorden naar worden gestreefd 
dat tegenstellingen (wie voor de enen een held is, is een 
misdadiger voor de anderen) worden omgevormd tot 
verschillen (er blijven onenigheden bestaan, maar het 
gepleegde geweld wordt niet langer ontkend).

Het bestaan van spanningen en de beperkingen van 
het voorliggende verslag kunnen niet verhinderen dat 
sommige stappen worden gezet die thans onomkeerbaar 
zijn geworden. Er werden een aantal getuigenissen ge-
hoord die nog nooit in een officiële omgeving aan bod 
waren gekomen. Die woorden leggen de kloof bloot, 
maar dat moet het vertrekpunt zijn om zowel smarten 
als lessen door te geven.

Het doel bestaat erin te voorkomen dat verleden en 
heden elkaar tenietdoen.

Na massamisdrijven zal er altijd een mate van onher-
stelbaarheid zijn, waar geen enkele rechtbank iets aan 
kan doen. Wie ontheemd geraakte of werd afgeslacht 
zal dat blijven. Wie wees werd, zal altijd wees zijn. Het 
is alsof hun waardigheid, die met voeten werd getreden, 
is uitgedoofd. Een gemeenschappelijk verhaal kan dat 
trachten op te lappen, kan proberen om het verloren 
spoor terug te vinden. Het komt er geenszins op aan 
een schuldige met de vinger te wijzen en te veroordelen, 
maar te luisteren naar dat vleugje waardigheid dat nog 
overblijft. In het tumult van alle polemiek is het vrijwel 
onhoorbaar, maar wanneer het gewoel gaat liggen 
wordt men het gewaar als een licht briesje en kan men 
ernaar op zoek gaan. Die verloren waardigheid nieuw 
leven inblazen houdt in dat de niet-nagekomen beloftes 
uit het verleden opnieuw aan de orde worden gesteld. 

la société civile au Burundi, au Congo et au Rwanda). 
Ce dialogue inclusif est essentiel car l’ensemble des 
acteurs se positionne en fonction d’expériences et 
d’intérêts pluriels. Sans structure permettant le suivi 
des recommandations sur un mode respectueux, la 
dynamique court le risque de polariser davantage encore 
les positions des uns et des autres.

Au lendemain d’un passé violent, l’existence de 
désaccords est inévitable. Ces tensions sont d’autant 
plus palpables qu’elles sont souvent accompagnées 
d’intenses émotions (qu’il s’agisse de haine, culpabilité, 
honte, ressentiment, chagrin ou encore humiliation). 
Dans de telles conditions, l’objectif ne peut être de 
tout lisser pour afficher un consensus de façade. Il 
est de transformer – progressivement – des positions 
incompatibles en positions divergentes.

Ou pour le dire autrement, de passer de la contra-
diction (le héros des uns est le criminel des autres) à la 
différence (des désaccords demeurent mais la violence 
perpétrée n’est plus niée).

L’existence de tensions et les limites de ce rapport ne 
peut empêcher certains pas, désormais irréversibles. 
Nombre de témoignages encore jamais entendus dans 
un cadre officiel l’ont été. Ces paroles disent la faille. 
C’est précisément “à partir de la faille” qu’il s’agit de 
transmettre non plus seulement des blessures mais 
aussi des leçons.

Le but est d’éviter que passé et présent ne se dévorent.

Au lendemain de crimes de masse, il est une part 
d’irréparable face à laquelle les tribunaux ne peuvent rien. 
Les corps déplacés ou déchirés l’ont été. Les orphelins 
le sont restés. Leur dignité, bafouée, s’est comme éteinte. 
C’est là qu’un récit commun peut tenter de repriser et 
retrouver la trace. Loin de chercher à épingler pour 
condamner, il s’agit de tendre l’oreille pour repérer le 
souffle des dignités en suspens. Imperceptible dans le 
vacarme des polémiques, il surgit telle une brise quand 
on s’arrête et qu’on le cherche. Rallumer la dignité 
implique de revenir aux promesses non tenues du passé. 
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Aldus komt het erop aan de geschiedenis van die be-
loftes te achterhalen (eerste voorwaarde), maar ook zich 
te engageren (tweede voorwaarde) om eindelijk einde 
te maken aan de cyclus van de “gestrande” generaties.

De huidige demarche kan slechts onder twee voor-
waarden duurzaam en zinvol zijn voor alle betrokken 
bevolkingsgroepen en generaties.

(1) De eerste betreft de verankering: de instandhou-
ding van de herinnering zoals die thans plaatsvindt, is 
geworteld in de geschiedenis als een wetenschappelijke 
discipline. In plaats van te beweren dat men dé histo-
rische waarheid zal onthullen, die men overigens niet 
volledig kan “omvatten” of essentialiseren, komt het erop 
aan een veelheid van bronnen en perspectieven aan te 
reiken om onophoudelijk beter te trachten te begrijpen 
wat er daadwerkelijk is gebeurd. Alleen dat streven 
kan de vroegere, huidige en toekomstige generaties 
verbinden, op basis van respect. Alleen zo kunnen 
de geslachten weer worden “rechtgezet”. Het doel is 
niet om de ervaringen louter naast elkaar te plaatsen, 
maar om er zich zoveel mogelijk in te verplaatsen. Om 
ze stuk voor stuk te doorgronden, om ze met elkaar in 
dialoog te doe gaan, om te trachten de kern ervan te 
bevatten. Het is die geschiedenis, veeleisend en steeds 
onvoltooid, die voort samen moet worden geschreven.

(2) De tweede voorwaarde betreft de te volgen koers. 
Het nieuwe officiële verhaal dat geleidelijk wordt uit-
gewerkt is niet louter gericht op het begrijpen van het 
verleden. Men tracht ook recht te trekken wat rechtge-
trokken kan worden en verbinding te creëren. Daarop 
beogen het heden en de toekomst zich toe te leggen. 
Er wordt gestreefd naar een vorm van gerechtigheid. 
Na massamisdrijven zal er altijd een mate van onher-
stelbaarheid zijn, waar geen enkele rechtbank iets aan 
kan doen. Wie ontheemd geraakte of werd afgeslacht 
zal dat blijven. Wie wees werd, zal altijd wees zijn. Het 
is alsof hun waardigheid, die met voeten werd getreden, 
is uitgedoofd. Een gemeenschappelijk verhaal kan dat 
trachten op te lappen, kan proberen om het verloren 
spoor terug te vinden. Het komt er geenszins op aan 
een schuldige met de vinger te wijzen en te veroordelen, 
maar te luisteren naar dat vleugje waardigheid dat nog 
overblijft. In het tumult van alle polemiek is het vrijwel 
onhoorbaar, maar wanneer het gewoel gaat liggen wordt 
men het gewaar als een licht briesje en kan men ernaar 
op zoek gaan. Die verloren waardigheid nieuw leven 
inblazen houdt in dat de niet-nagekomen beloftes uit het 
verleden opnieuw aan de orde worden gesteld. Aldus 
komt het erop aan de geschiedenis van die beloftes 
te achterhalen (eerste voorwaarde), maar ook zich te 
engageren (tweede voorwaarde) om eindelijk einde te 
maken aan de cyclus van de “gestrande” generaties.

Il s’agit donc de retracer l’histoire de ces promesses 
(1e condition), mais aussi de s’engager (2e condition) 
pour sortir enfin du cycle des générations naufragées.

La démarche actuelle ne peut s’avérer durable et 
porteuse de sens pour toutes les populations et toutes 
les générations concernées qu’à deux conditions.

(1) La première concerne l’ancrage: le travail de 
mémoire qui s’effectue aujourd’hui s’ancre dans l’histoire 
en tant que discipline scientifique. Loin de prétendre 
dévoiler “la” vérité historique qui ne peut être ni “captu-
rée”, ni essentialisée, il s’agit de multiplier les sources 
et les perspectives pour rechercher, sans relâche, à 
mieux comprendre ce qui s’est passé. Cette quête est la 
seule qui puisse relier générations passées, présentes 
et à venir sur la base du respect. La seule qui puisse 
remettre les lignées “à l’endroit”. Son but n’est pas de 
juxtaposer les expériences mais de s’en approcher au 
plus près. De les apprivoiser une à une, de les faire 
dialoguer, en tentant de les comprendre dans leur 
profondeur. C’est cette histoire, exigeante et toujours 
inachevée, qu’il importe de continuer à co-écrire.

(2) La seconde condition concerne le cap à suivre. 
Le nouveau récit officiel qui s’élabore progressivement 
ne vise pas seulement l’intelligibilité du passé. Il tente 
également de redresser ce qui peut l’être et de créer 
du lien. Ces préoccupations concernent le présent et 
l’avenir. Elles relèvent d’une forme de justice. Au lende-
main de crimes de masse, il est une part d’irréparable 
face à laquelle les tribunaux ne peuvent rien. Les corps 
déplacés ou déchirés l’ont été. Les orphelins le sont 
restés. Leur dignité, bafouée, s’est comme éteinte. C’est 
là qu’un récit commun peut tenter de repriser et retrouver 
la trace. Loin de chercher à épingler pour condamner, 
il s’agit de tendre l’oreille pour repérer le souffle des 
dignités en suspens. Imperceptible dans le vacarme des 
polémiques, il surgit telle une brise quand on s’arrête et 
qu’on le cherche. Rallumer la dignité implique de revenir 
aux promesses non tenues du passé. Il s’agit donc de 
retracer l’histoire de ces promesses (1e condition), mais 
aussi de s’engager (2e condition) pour sortir enfin du 
cycle des générations naufragées.
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Conceptuele verduidelijkingen

Het oogmerk om het officiële verhaal bij te sturen 
door stemmen te laten horen die in een institutioneel 
kader nog maar weinig aan bod kwamen, impliceert 
een instandhouding van de herinnering die misschien 
beter instandhouding van de herinneringen zou wor-
den genoemd. Meerdere oogpunten in aanmerking 
nemen betekent evenwel niet dat alle perspectieven 
gelijkwaardig zijn. Erkennen dat het verleden op ver-
schillende manieren kan worden voorgesteld, stelt niet 
ter discussie dat er een werkelijkheid bestaat die deze 
voorstellingswijzen overstijgt. Op dat stuk speelt de 
historicus een cruciale rol.

Waarom wordt het verleden “bewerkt”? De feiten 
zijn onuitwisbaar. Niemand kan ongedaan maken wat 
is gedaan, noch ervoor zorgen dat wat is gebeurd niet 
is gebeurd. De betekenis van hetgeen is gebeurd, staat 
echter nooit voor eens en voor altijd vast.

De expliciete objectieve betekenis van verzoening. In 
de tekst komt de verzoening tussen zowel de Belgen (met 
inbegrip van de Belgen van Congolese, Rwandese en 
Burundese origine) als tussen de Belgen, de Congolezen, 
de Rwandezen en de Burundezen aan bod. Er wordt 
aangedrongen op die verzoening, maar wat betekent dat 
begrip? Uit de raadplegingen en hoorzittingen tijdens 
de werkzaamheden blijkt dat daar geen consensus 
over bestaat.

(In het initiële verslag van de experten werd erop ge-
wezen dat, in het licht van de literatuur, een onderscheid 
kan worden gemaakt tussen drie soorten benaderingen: 
de structurele, de sociaalpsychologische en de spiritu-
ele. Uit de gedachtewisselingen in het Parlement en uit 
het openbare debat blijkt dat de meeste besprekingen 
over de eerste benadering gaan. In dat verband gaat 
de aandacht hoofdzakelijk naar de belangen van elke 
betrokken partij en naar het institutionele aspect van 
elke toenadering.

Naast die verscheidene betekenissen van het begrip 
verzoening, moet absoluut worden benadrukt dat geen 
enkele vorm van verzoening (tussen gemeenschappen 
in België onderling of tussen België, Burundi, Congo 
en Rwanda) enkel via een institutioneel of unilateraal 
initiatief tot stand kan komen. De doelstelling bestaat 
erin voorwaarden te scheppen waaronder een eventuele 
toenadering er kan komen. Die toenadering kan echter 
geenszins worden opgelegd. Geen enkele instelling kan 
het geheugen van de betrokken vrouwen en mannen 
breidelen. Herinneringen, ongeacht of ze werden benut 
of verdrongen, zitten in ervaringen verankerd. Ze krijgen 
gestalte in lichamen van vlees en bloed. Herinneringen 

Clarifications conceptuelles

La volonté d’ajuster le récit officiel en relayant des 
voix encore peu entendues dans un cadre institutionnel 
implique un travail de mémoire que l’on pourrait plus 
justement appeler un travail des mémoires. La prise 
en considération d’une pluralité de points de vue ne 
signifie pas que toutes les perspectives soient pour 
autant équivalentes. Reconnaître la diversité des repré-
sentations du passé ne remet pas en cause l’existence 
d’une réalité en deçà de ces représentations. D’où le 
rôle crucial joué par l’historien.

Pourquoi “travailler” le passé? Les faits sont inef-
façables. Nul ne peut défaire ce qui a été fait, ni faire 
que ce qui est advenu ne le soit pas. Mais le sens de 
ce qui est arrivé n’est jamais fixé une fois pour toutes.

Sens? objectif explicite de réconciliation. Le texte 
évoque à la fois la “réconciliation entre les Belges (y 
compris les Belges d’origine congolaise, rwandaise 
et burundaise) et entre les Belges, les Congolais, les 
Rwandais et les Burundais”. Insistance, mais que signifie 
cette notion? Les consultations et auditions réalisées 
tout au long des travaux montrent que cette notion est 
loin d’être consensuelle.

(Le rapport initial des experts rappelait que trois caté-
gories d’approches peuvent être distinguées au vu de 
la littérature, à savoir les approches structurelles, socio-
psychologiques et spirituelles. L’analyse des échanges 
qui ont eu lieu au sein du Parlement et dans le débat 
public montre que la plupart des discussions portent 
sur la première approche. Celle-ci attire principalement 
l’attention sur les intérêts de chaque partie en présence 
et sur l’aspect institutionnel de tout rapprochement.

Outre ces diverses acceptions du concept de récon-
ciliation, il est crucial de rappeler qu’aucune forme 
de réconciliation (que ce soit entre communautés en 
Belgique ou entre la Belgique, le Burundi, le Congo et 
le Rwanda) ne peut seulement résulter d’une initiative 
institutionnelle et unilatérale. But: favoriser les conditions 
dans lesquelles un rapprochement peut éventuellement 
se produire. Mais il ne peut en rien l’imposer. Aucune 
institution ne peut brider totalement la mémoire des 
femmes et des hommes. Les souvenirs, qu’ils aient été 
valorisés ou occultés, s’ancrent dans des expériences. 
Ils sont forgés dans des corps de chair et de sang. Cet 
ancrage explique que si les mémoires bougent au sens 

CK7168j(R_KolVerl_Deel I)—DP5



1462/000DOC 55160

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

mogen dan wel veranderen doordat ze leven en evolu-
eren, maar zijn daarom nog niet gemakkelijk bij sturen.

(Het begrip dekolonisatie, zoals het in het kader 
van dit verslag wordt begrepen, verwijst bijgevolg 
naar de omverwerping van een duurzaam proces van 
machtsexpansie op politiek, economisch, sociaal, 
cultureel en taalvlak4. Dat begrip is bij elke fase van 
de werkzaamheden van de bijzondere commissie de 
leidraad geweest, vanaf de keuze van de getuigen, de 
sprekers en de experten die bij de werkzaamheden 
werden betrokken en van wie velen optraden namens 
middenveldorganisaties die ter zake (in België of in 
Afrika) zeer actief zijn tot de reis van de parlementaire 
delegatie naar Burundi, Congo en Rwanda en tijdens 
alle fasen daartussen).

Beperkingen

De oprichting van die bijzondere commissie kreeg 
bijval van verscheidene, zowel Belgische als buitenlandse 
getuigen en sprekers. Er kwam echter eveneens vaak 
kritiek op: zo was de bijzondere commissie als platform 
volgens sommigen ongeschikt, gaf ze blijk van ofwel 
te veel of onvoldoende ambitie, zou ze door militanten 
worden aangestuurd of “onverschillig” zijn tegenover 
hen; nog anderen vonden dat ze niet genoeg tijd nam 
en overhaast te werk ging, terwijl anderen dan weer 
vonden dat ze er in vergelijking met andere parlemen-
taire commissies niet genoeg vaart achter zette. Dat 
zijn maar enkele van de gemaakte verwijten. Die vaak 
aan elkaar tegengestelde punten van kritiek tonen aan 
dat de werkzaamheden die in juli 2020 van start zijn 
gegaan, een les in nederigheid zijn.

In het kader van de huidige opdracht is het onmogelijk 
ter zake een volledige en omstandige stand van zaken 
te schetsen, hoe noodzakelijk die ook mag zijn. Het is 
onmogelijk de grote leemten die reeds in het eerste 
expertenrapport aan de kaak werden gesteld, weg te 
werken. Die leemten werden door de werkzaamheden 
van de bijzondere commissie bevestigd en enigszins 
verduidelijkt, maar er moet nog gedegen inhoudelijk 
werk worden gedaan met betrekking tot de nog onvol-
doende gedocumenteerde en/of onderzochte aspecten. 
De uiterst schaarse behandeling van het specifieke 
koloniale verleden in Burundi en Rwanda toont aan dat 

4 Met betrekking tot dat gezichtspunt en de verscheidene definities 
van de term wordt inzonderheid verwezen naar het essay van
Helene von Bismarck, Defining Decolonization. Essay for The 
British Scholar Society, december 2012, http://britishscholar.org
/publications/2012/12/27/defining-decolonization/.

qu’elles respirent et évoluent, elles n’en sont pas pour 
autant dociles.

(La notion de décolonisation, telle qu’elle est enten-
due dans le cadre de ce rapport, fait donc référence 
au renversement d’un processus d’expansion impériale 
durable dans les domaines politiques, économiques, 
sociaux, culturels ou linguistiques4. Elle a guidé chaque 
phase du travail réalisé par la Commission spéciale, 
depuis le choix des témoins, orateurs et experts associés 
à la démarche, nombre d’entre eux représentant des 
associations de la société civile extrêmement actives 
dans le domaine (que ce soit en Belgique ou en Afrique) 
jusqu’au voyage de la délégation parlementaire au 
Burundi, au Congo et au Rwanda).

Limites

La mise en place de cette Commission spéciale fut 
saluée par plusieurs témoins et orateurs, belges et étran-
gers. Elle fut également souvent critiquée, jugée comme 
“inappropriée”, trop ou insuffisamment ambitieuse, 
“dirigée par des militants” ou au contraire “indifférente” 
à leur égard, pressée et agissant de manière précipitée 
ou à l’inverse beaucoup trop longue par rapport aux 
autres commissions parlementaires, pour ne citer que 
quelques-unes des reproches formulés. Le caractère 
souvent contradictoire de ces critiques montre à quel 
point les travaux menés depuis juillet 2020 constituent 
une expérience d’humilité.

L’établissement d’un état des lieux complet et exhaustif, 
aussi indispensable soit-il, ne peut être envisagé dans 
le cadre de cette mission. Il est impossible de combler 
ici les grandes lacunes déjà pointées par le premier 
rapport d’experts. Le travail de la Commission spéciale a 
permis de confirmer ces lacunes, de les éclairer quelque 
peu, mais un véritable travail de fond reste à faire sur 
les aspects encore trop peu documentés et/ou étudiés. 
Ainsi, la place infime consacrée à la situation spécifique 
du passé colonial au Burundi et Rwanda démontre la 
nécessité de mieux diffuser les résultats des recherches 
déjà menées et d’encourager la réalisation de projets 

4 Sur cette perspective et les diverses définitions du terme, voir 
notamment Helene von Bismarck, “Defining Decolonization”. 
Essay for The British Scholar Society, décembre 2012, http://
britishscholar.org/publications/2012/12/27/defining-decolonization
/.
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beschikbare onderzoeksresultaten beter moeten worden 
verspreid en dat grootschalige aanvullende projecten 
moeten worden aangemoedigd, waarbij specialisten uit 
de bedoelde landen die ter zake al hun sporen hebben 
verdiend, worden betrokken.

Een andere grote beperking van de demarche vloeit 
voort uit het ontbreken van brede bevragingen vooraf 
en tijdens het hele proces. De middelen die de com-
missie ter beschikking had, hebben het niet mogelijk 
gemaakt om gevolg te geven de aanbevelingen van het 
eerste expertenrapport inzake raadpleging, inclusie en 
participatie.

Die beperkingen terzijde, dient men zich bewust 
te zijn van het uitermate politieke karakter van de de-
marche. De commissieleden zijn verkozen politieke 
mandatarissen. De samenstelling van deze commissie 
is dus bovenal een weerspiegeling van de partijen die 
in het Belgisch Parlement zijn vertegenwoordigd. Dat 
politieke karakter schept kansen, maar houdt tevens 
beperkingen in. Kansen, omdat het Parlement de vol-
ledige Belgische bevolking vertegenwoordigt. Door die 
vorm van legitimiteit krijgt de demarche een nationaal en 
officieel draagvlak. Maar ook beperkingen, aangezien 
politieke belangen vaak niet altijd bevorderlijk zijn voor 
de onafhankelijkheid die voor de goede uitoefening van 
het initiële mandaat vereist is.

Het werk dat is verricht zolang de Bijzondere 
Commissie aan de slag was, zou niet mogelijk zijn 
geweest zonder de hulp van de leden van de diaspora. 
Zulks is het geval geweest bij de aanvankelijke raad-
plegingen, met de aan de Commissie ter beschikking 
gestelde verslagen, of nog bij de actieve medewerking 
van de betrokkenen aan talrijke hoorzittingen. Ik dank 
elk van hen. De experten staan er voorts op alle men-
sen te danken die positief op de raadplegingen en op 
de hoorzittingen hebben geantwoord, ongeacht of het 
daarbij gaat om onderzoekers, vertegenwoordigers van 
verenigingen, journalisten, diplomaten, kunstenaars, 
institutionele en religieuze actoren, getuigen dan wel 
afstammelingen van getuigen. Hun aanwezigheid, 
hun ervaring en hun suggesties hebben die reflectie 
mogelijk gemaakt. De rijkdom en de authenticiteit van 
de gedachtewisselingen hebben geen scherpe kantjes 
noch spanningen uitgewist. Dienaangaande bewijzen 
meningsverschillen, tegenstrijdigheden en conflicten 
omtrent de interpretatie van het verleden in zekere zin 
de vitaliteit van de herinnering, met dien verstande dat 
een herinnering die niet conflictief meer is, vaak een 
herinnering is die niet langer zingevend is.

Tevens betuigen de experten hun dank aan de 
FOD Buitenlandse Zaken, Buitenlandse Handel en 
Ontwikkelingssamenwerking, die de implementatie van 

complémentaires de grande ampleur, associant les 
spécialistes nationaux déjà bien armés en la matière.

Une autre limite importante de la démarche résulte 
de l’absence de larges consultations en amont et durant 
l’ensemble du processus. Les moyens mis à la dispo-
sition de la Commission n’ont pas permis de suivre les 
recommandations mises en exergue par le premier 
rapport des experts sur le plan de la consultation, de 
l’inclusion et de la participation.

Au-delà de ces limites, il importe de rappeler le 
caractère éminemment politique de la démarche. Les 
membres de la Commission sont des mandataires poli-
tiques élus. La composition de cette commission reflète 
donc avant tout les partis représentés au Parlement 
belge. Cette nature politique est à la fois une oppor-
tunité et une contrainte. Opportunité, car c’est bien 
l’ensemble de la population belge qui est représenté au 
sein du Parlement. Cette forme de légitimité donne une 
assise nationale et officielle à la démarche. Contrainte 
aussi, puisque les intérêts politiques ne favorisent pas 
toujours l’indépendance requise pour mener à bien le 
mandat initial.

Le travail réalisé tout au long de la Commission spé-
ciale n’aurait pas été possible sans l’aide des membres 
de la diaspora, qu’il s’agisse des consultations initiales, 
des rapports mis à la disposition de la Commission ou 
encore de leur collaboration active dans le cadre de 
nombreuses auditions. Que chacun d’entre eux soit 
ici remercié. Les experts tiennent aussi à remercier 
toutes les personnes qui ont répondu favorablement 
aux consultations et aux auditions, qu’ils s’agissent de 
chercheurs, représentants d’associations, journalistes, 
diplomates, artistes, acteurs institutionnels et religieux, 
témoins ou descendants de témoins. Leur présence, 
leur expérience et leurs suggestions ont rendu cette 
réflexion possible. La richesse et l’authenticité des 
échanges n’ont gommé ni aspérités, ni tensions. À ce 
sujet, l’existence de divergences, de contradictions et 
de conflits concernant l’interprétation du passé prouve 
d’une certaine manière la vitalité de la mémoire – une 
mémoire qui n’est plus conflictuelle étant souvent une 
mémoire qui ne donne plus de sens.

Les experts tiennent également à exprimer leur gra-
titude au Ministère des affaires étrangères qui permit la 
mise en œuvre de la mission au Burundi, au Congo et 
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de opdracht in Burundi, Congo en Rwanda mogelijk 
heeft gemaakt. Dankzij de nauwgezette voorbereiding 
van die bezoeken en dankzij de opmerkelijke door 
de Belgische ambassades in Bujumbura, Kinshasa 
en Kigali verleende bijstand zijn veel onverwachte en 
vruchtbare uitwisselingen mogelijk geweest, waardoor 
de grondslagen voor duurzame betrekkingen tussen 
België en elk van die drie landen zijn versterkt. Al die 
ontmoetingen, of ze nu online, in België of in de regio 
van de Grote Meren hebben plaatsgehad, vormen de 
kern van de dynamiek die dient te worden versterkt, met 
name de opbouw bevorderen van een rechtvaardige 
samenleving waarbinnen ieder mens zich ten volle kan 
ontplooien.

Het levende geheugen valt nooit stil. Het stroomt, 
tegen een variabel tempo. Het is een kalm beekje dat, 
dan wel een bergwaterval die door niets en niemand 
kan worden tegengehouden. Het gaat van generatie 
op generatie over. Wanneer het bloed heeft gevloeid, 
overstroomt het. De in alle continenten verrichte case-
study’s tonen aan dat massamisdaden onvermijdelijk 
leiden tot geheugenoverstromingen. Ze uitstellen is 
weliswaar mogelijk, maar het is een illusie te proberen 
eraan te ontsnappen. Ontkenning biedt in sommige 
gevallen de mogelijkheid om te “doen alsof”. In andere 
gevallen wordt met amnestie beweerd dat de bladzijde 
wordt omgeslagen. Maar altijd weerstaat die bladzijde 
daaraan. Ongelezen inkt verandert in lood dat tijd en 
aandacht opeist. Wars van welke overhaasting ook 
zorgen stilte en concentratie ervoor dat geleidelijk de 
ongehoorde stemmen, de gemuilkorfde kreten en het 
verachte gefluister worden opgespoord. Allemaal komen 
ze opnieuw aan de oppervlakte.

In die door geweld geteisterde landschappen is de 
herinnering niet stil blijven staan. Wars van de gemak-
kelijk waarneembare watervallen heeft zij gegraven, 
aan de aarde geknaagd en zich een weg gebaand. 
Naar de ondergrond weggegleden, is zij uiteindelijk 
opnieuw opgedoken. Opnieuw aan de oppervlakte 
komende rivieren zijn frappant. Op een plek die vredig 
en soms zelfs rustgevend wordt geacht, duikt de grote 
straal met een onvermoede kracht op.

Dat is de opgedane ervaring die sinds de oprichting 
van de Bijzondere Commissie wordt waargenomen. 
Herinneringen, onbegrepen tegenslagen, ondoorgron-
delijke discrepanties tussen actoren en hun nakomelin-
gen. Zoals reeds is beklemtoond, valt het kolonialisme 
weliswaar niet te herleiden tot misdaad, maar verdrinkt 
het er wel in. Er is niet geteld hoeveel slachtpartijen er 
in de regio van de Grote Meren zijn gepleegd. Drijvend 

au Rwanda. La préparation minutieuse de ces visites et 
l’assistance remarquable assurée par les ambassades 
de Belgique à Bujumbura, Kinshasa et Kigali ont permis 
des échanges inespérés, à la fois nombreux et féconds, 
renforçant par-là les bases de relations durables entre 
la Belgique et chacun de ces trois pays. L’ensemble 
de ces rencontres, qu’elles aient eu lieu en ligne, en 
Belgique ou dans les Grands Lacs, est au cœur de la 
dynamique qu’il s’agit de renforcer: favoriser l’édifica-
tion d’une société juste, au sein de laquelle chacune 
et chacun puisse pleinement se déployer.

La mémoire vivante n’est jamais stagnante. Elle 
s’écoule. À cadence variable. Ruisseau calme ou cas-
cade de montagne que rien ni personne ne peut arrêter. 
Elle passe d’une génération à l’autre. Quand le sang a 
coulé, elle inonde. Les études de cas étudiées sur tous 
les continents le démontrent: les crimes de masse mènent 
inéluctablement à des débordements mémoriels. S’il 
est possible de les postposer, il est illusoire de chercher 
à leur échapper. Le déni dans certains cas permet de 
“faire comme si”. L’amnistie dans d’autres prétend 
tourner la page. Mais toujours cette dernière résiste. 
L’encre non lue se transforme en plomb, réclamant 
du temps et de l’attention. Loin de toute précipitation, 
le silence et la concentration détectent peu à peu les 
voix non entendues, les cris muselés, les murmures 
méprisés. Tous remontent à la surface.

Dans ces paysages ravagés par la violence, la mé-
moire ne s’est pas arrêtée. Loin des cascades aisément 
décelables, elle a creusé, rongé la terre et frayé son 
chemin. Souterraine, elle a glissé jusqu’à resurgir. Le 
phénomène des rivières résurgentes est saisissant. 
Dans un lieu que l’on pense paisible et parfois même 
apaisant, le large jet surgit avec une force insoupçonnée.

Telle est l’expérience observée depuis la mise en place 
de la Commission spéciale. Remontées mémorielles, 
contretemps incompris, décalages insondables entre 
acteurs et leurs descendants. Le colonialisme ne se 
réduit pas au crime, cela fut déjà souligné. Mais il s’y 
engloutit. Les massacres perpétrés dans les Grands 
Lacs n’ont pas été recensés. Ces corps non ensevelis 
attendent, flottants, le moment du repos. Charriés par 
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wachten die onbegraven lichamen op het ogenblik van 
rust. Meegevoerd door de wateren der herinnering 
sleuren die verdwenenen alles op hun pad mee, waarbij 
de prioriteiten van het heden het te verduren krijgen.

Overstelpt door hun verleden proberen zowel in-
dividuen als samenlevingen de troebele wateren te 
kanaliseren die volgens sommigen bezoedeld, volgens 
anderen heilig zijn. Allen langsheen de weg zoeken 
naar het verdronken jaagpad. De hier uiteenlopende 
oorsprongen en trajecten vervagen. Alle oeverbewo-
ners hebben hetzelfde doel: de stromen bedwingen 
en temmen. Of ze nu Belg, Burundees, Congolees of 
Rwandees zijn, allemaal worden zij ermee geconfron-
teerd. Met de instelling van de Bijzondere Commissie 
heeft het Belgische Parlement het risico genomen dat 
het zou worden overspoeld.

*
* *

De voorzitter dankt mevrouw Rosoux voor haar uiteen-
zetting evenals het volledige expertenteam (prof. Valérie 
Rosoux, prof. Tom Ruys en prof. Olivier Kambala) voor 
zijn inzet en kwalitatieve bijdrage tot de werkzaamheden 
van de Bijzondere commissie.

Vervolgens verwijst de voorzitter naar de door de 
Bijzondere commissie gehouden luistersessies en 
hoorzittingen, waarbij van november 2021 tot september 
2022 144 personen en organisaties werden gehoord; 
de commissie hanteerde daarbij de bijzondere werk-
wijze van open oproep tot kandidaten om gehoord te 
worden, zodat niet enkel de sprekers voorgesteld door 
de politieke fracties aan bod kwamen. De commissie 
bracht begin september 2022 ook een werkbezoek ter 
plaatse (Congo, Rwanda, Burundi) waarbij ze nogmaals 
150 personen en organisaties ontmoette.

2. Voorstel van aanbevelingen van de voorzitter 
van de Bijzondere commissie - gedachtewisseling 
en amendementen.

Het voorstel van aanbevelingen van de commissie-
voorzitter bestrijkt meerdere thema’s:

— geschiedenis en onderzoek;

— herstel;

— kolonialisme en racisme / discriminatie;

— opvolging van de aanbevelingen.

les eaux du souvenir, ces disparus emportent tout sur 
leur passage, malmenant les priorités du présent.

Débordés par leur passé, les individus comme les 
sociétés cherchent à canaliser les eaux troublées, 
souillées pour certains, sacrées pour d’autres. Tous, 
au bord du chemin, cherchent le halage noyé. Les 
origines et trajectoires divergentes ici s’effacent. Tous 
les riverains partagent un même but: dompter et appri-
voiser les flots. Qu’ils soient belges, burundais, congo-
lais ou rwandais, tous y sont confrontés. En instituant 
la Commission spéciale, le Parlement belge a pris le 
risque d’être submergé.

*
* *

Le président remercie la professeure Rosoux pour son 
exposé ainsi que toute l’équipe d’experts (la professeure 
Valérie Rosoux, le professeur Tom Ruys et le professeur 
Olivier Kambala) pour leur engagement et leur contribu-
tion de qualité aux travaux de la commission spéciale.

Le président évoque ensuite les sessions d’écoute et 
les auditions organisées par la commission spéciale, au 
cours desquelles 144 personnes et organisations se sont 
exprimées de novembre 2021 à septembre 2022. Dans 
ce cadre, la commission a recouru à une méthode de 
travail particulière consistant à lancer un appel ouvert 
aux candidats en vue d’être auditionnés, ce qui a permis 
d’entendre des orateurs autres que ceux proposés par 
les groupes politiques. La commission a également 
effectué, début septembre 2022, une visite de travail sur 
place (Congo, Rwanda, Burundi), qui lui a à nouveau 
permis de rencontrer 150 personnes et organisations.

2. Proposition de recommandations du président 
de la Commission spéciale - échange de vues et 
amendements

La proposition de recommandations du président de 
la commission couvre plusieurs thèmes:

— histoire et recherche;

— réparation;

— colonialisme et racisme/discrimination;

— suivi des recommandations.
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De voorzitter overloopt dit voorstel vervolgens meer 
in detail en opent daarop het debat.

Betogen van de leden

De heer Tomas Roggeman (N-VA) stelt dat de N-VA-
fractie reeds bij de start van de Bijzondere commissie 
‘Koloniaal verleden’ heeft gewaarschuwd voor het veel 
te ruime opzet ervan, zowel in de tijd (een periode van 
bijna een eeuw), ruimte (4 landen) als inhoudelijk (elk 
maatschappelijk domein). Uiteindelijk blijkt dit ook zo te 
zijn: de werkzaamheden van de Bijzondere commissie 
lopen veel langer uit dan initieel gepland, waardoor de 
commissie achter het net dreigt te vissen: intussen werd 
een wet aangenomen over de restitutie van kunstvoor-
werpen (wet van 3 juli 2022 tot erkenning van de ver-
vreemdbaarheid van de goederen die verband houden 
met het koloniale verleden van de Belgische Staat en tot 
vaststelling van een juridisch kader voor hun restitutie 
en teruggave, Belgsich Staasblad 28 september 2022) 
evenals een wet ter openstelling van de archieven (wet 
van 11 september 2022 tot invoering van een algemene 
declassificatieregeling van de geclassificeerde stukken, 
Belgsich Staasblad 27 september 2022), werden heel 
wat lokale initiatieven genomen en drukte Koning Filip 
in Kinshasa zijn diepste spijt uit over het Belgisch kolo-
niaal bewind. Vandaag voert de Bijzondere commissie 
derhalve als het ware een spookdebat.

De algemene teneur van dit tweede deskundigen-
verslag valt mee en het biedt een betere kennis van de 
koloniale periode al bevat het ook veel herhalingen (onder 
andere aanbevelingen van de resolutie van de Kamer 
over de segregatie waarvan de metissen uit de periode 
van de Belgische kolonisatie in Afrika het slachtoffer 
zijn geweest (DOC 54 2952/002), aanbevelingen van 
de parlementaire onderzoekscommissie met het oog 
op het vaststellen van de precieze omstandigheden 
waarin Patrice Lumumba werd vermoord en van de 
eventuele betrokkenheid daarbij van Belgische politici
(DOC 50 0312/005). Het tweede deskundigenverslag 
vertoont een aantal structurele en inhoudelijke problemen, 
biedt te weinig geografische nuance (Congo, Rwanda 
en Burundi worden te vaak als één geheel beschouwd) 
en is ook historisch weinig genuanceerd (Congovrijstaat 
vs. Belgisch Congo). Tevens stelt het een aantal nieuwe 
instellingen of regelgeving voor, zonder rekening te 
houden met wat al bestaat.

Le président parcourt ensuite cette proposition plus 
en détail et ouvre ensuite le débat.

Discours des membres

M. Tomas Roggeman (N-VA) indique que le groupe 
N-VA avait déjà averti, aux débuts de la Commission 
spéciale “Passé colonial”, que son champ de recherche 
était bien trop vaste, tant dans le temps (une période de 
près d’un siècle) et dans l’espace (quatre pays) que sur 
le fond (tous les domaines de la société). Les craintes de 
l’intervenant se confirment: les travaux de la commission 
spéciale durent nettement plus longtemps qu’initialement 
prévu, de sorte que la commission risque de louper le 
coche: dans l’intervalle, une loi sur la restitution des 
œuvres d’art a été adoptée (loi du 3 juillet 2022 recon-
naissant le caractère aliénable des biens liés au passé 
colonial de l’État belge et déterminant un cadre juri-
dique pour leur restitution et leur retour, Moniteur belge 
du 28 septembre 2022) ainsi qu’une loi visant à rendre 
publiques les archives (loi du 11 septembre 2022 visant 
à introduire des règles générales de déclassification des 
pièces classifiées, Moniteur belge du 27 septembre 2022), 
de nombreuses initiatives locales ont été prises et le roi 
Philippe a exprimé, à Kinshasa, ses profonds regrets 
concernant le régime colonial belge. Par conséquent, les 
travaux actuels de la commission spéciale ressemblent 
fort à un débat fantôme.

La teneur générale de ce deuxième rapport des experts 
est correcte et permet de mieux connaître la période 
coloniale, même si le document contient également de 
nombreuses répétitions (notamment les recommandations 
de la résolution de la Chambre relative à la ségrégation 
subie par les métis issus de la colonisation belge en 
Afrique (DOC 54 2952/002), les recommandations de la 
commission d’enquête parlementaire chargée de détermi-
ner les circonstances exactes de l’assassinat de Patrice 
Lumumba et l’implication éventuelle des responsables 
politiques belges dans celui-ci (DOC 50 0312/005). Ce 
deuxième rapport des experts présente plusieurs pro-
blèmes structurels et de fond, offre trop peu de nuance 
géographique (le Congo, le Rwanda et le Burundi sont 
trop souvent considérés comme un seul ensemble) et est 
également trop peu nuancé sur le plan historique (État 
indépendant du Congo par rapport au Congo belge). 
Il propose également plusieurs nouvelles institutions 
ou réglementations, en faisant fi de ce qui existe déjà.
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Wat specifiek het voorstel van aanbevelingen  van 
de commissievoorzitter betreft, stellen zich volgens de 
heer Roggeman een aantal inhoudelijke problemen:

— de toekenning van rechten op basis van achtergrond 
(soort positieve segregatie);

— sommige aanbevelingen betreffende niet gehoorde 
stakeholders (bijvoorbeeld de politie);

— te veel aanbevelingen die de deelstaatbevoegd-
heden miskennen;

— naïviteit over afdwingbaarheid van aanbevelingen 
aan private actoren;

— naïviteit over de exoneratieclausule die juridische 
gevolgen uitsluit.

De N-VA-fractie vreest bovendien dat sommige aan-
bevelingen financiële implicaties zullen hebben waarvan 
best nu al een inschatting van gemaakt wordt.

De heer Roggeman maakt vervolgens een aantal 
opmerkingen per onderdeel van het voorstel van aan-
bevelingen van de commissievoorzitter.

Par ailleurs, en ce qui concerne spécifiquement la 
proposition de recommandations du président de la 
commission, M. Roggeman relève plusieurs problèmes 
de fond:

— l’octroi de droits fondés sur l’ascendance (une 
sorte de ségrégation positive);

— certaines recommandations concernent des par-
ties prenantes non entendues (par exemple, la police);

— trop de recommandations ignorent les compétences 
des entités fédérées;

— le rapport fait preuve de naïveté à l’égard de la 
possibilité d’imposer des recommandations à des acteurs 
privés;

— une même naïveté concerne la clause d’exonération 
qui exclut toute conséquence juridique.

Le groupe N-VA craint en outre que certaines recom-
mandations n’entraînent des conséquences financières 
qu’il vaudrait mieux estimer dès à présent.

M. Roggeman formule ensuite une série d’obser-
vations concernant chaque partie de la proposition de 
recommandations du président de la commission.
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Deel 1: Geschiedenis en onderzoek

A. en B. Bevorderen van bijkomend academisch 
onderzoek en faciliteren van academische samenwerking 
tussen de 4 landen

De N-VA-fractie beoordeelt de voorgestelde aanbeve-
lingen gematigd positief, maar staat kritisch tegenover 
iedere poging tot federale inmenging, daar academisch 
onderzoek in zoverre het niet door federale instellingen 
wordt verricht, een gewestelijke materie is. Hetzelfde 
geldt voor de voorgestelde academische samenwerking 
tussen de 4 landen.

Betreffende de aanbevelingen 6 t.e.m. 10 rijst de vraag 
naar de financiering van deze aanbevelingen en de om-
vang van de benodigde middelen (budgettaire impact).

Voor de voorgestelde aanbevelingen 12 en 13 geldt 
eveneens dat dit geen federale bevoegdheden betreft. 
Inhoudelijk overschrijdt de oproep voor een inclusiever 
en diverser onderwijs ook het mandaat van de Bijzondere 
commissie en wordt deze oneigenlijk gebruikt om een 
andere politieke agenda te dienen. Overigens gaat het 
er niet om de meest diverse profielen aan te trekken 
maar wel de meest bekwame.

C. Archieven

De heer Roggeman wijst op een aantal pijnpunten:

— zonder middelen zal dit andermaal dode letter 
blijven; welk budget trekt men uit?

— de Kamer zou als wetgever ook zelf het initiatief 
kunnen nemen in het hervormen van bewaring, ontsluiting 
en toegang van overheidsarchieven;

— de vrijblijvende aanbevelingen aan private actoren 
of archieven die ressorteren onder andere instellingen 
hebben niet veel nut: ofwel maakt men ze verplichtend, 
ofwel laat men ze onvermeld.

Aanbeveling 14 stelt dat “de Bijzondere commissie 
erkent dat toegang tot en consultatie van de archieven 
belangrijk is voor onderzoekers in België, Congo, Rwanda 
en Burundi” - terwijl dit gewoon belangrijk is voor alle 
onderzoekers, ongeacht uit welk land.

Partie 1: Histoire et recherche

A et B. Promouvoir la poursuite des recherches 
universitaires et faciliter la coopération académique 
entre les quatre pays

Le groupe N-VA a un avis modérément positif concer-
nant les recommandations proposées, mais critique 
toute tentative d’ingérence fédérale, car la recherche 
universitaire, dans la mesure où elle n’est pas menée 
par des institutions fédérales, est une matière régionale. 
Il en va de même pour la coopération académique pro-
posée entre les quatre pays.

En ce qui concerne les recommandations 6 à 10, la 
question se pose du financement de ces recommanda-
tions et de l’ampleur des moyens nécessaires (impact 
budgétaire).

En ce qui concerne les recommandations 12 et 13 pro-
posées, il ne s’agit pas non plus de compétences fédé-
rales. Au niveau du contenu, l’appel à un enseignement 
plus inclusif et plus diversifié ne relève pas non plus du 
mandat de la commission spéciale et est indûment utilisé 
pour servir un autre agenda politique. Au demeurant, 
il ne s’agit pas d’attirer les profils les plus divers mais 
plutôt les plus compétents.

C. Archives

M. Roggeman met en exergue une série de problèmes:

— sans moyens, ces recommandations resteront une 
fois encore lettre morte; quel budget prévoit-on?

— en tant que législateur, la Chambre pourrait aussi 
prendre elle-même l’initiative de réformer la conservation 
et l’ouverture des archives publiques ainsi que l’accès 
à ces archives;

— les recommandations non contraignantes adres-
sées aux acteurs privés ou concernant les archives 
appartenant à d’autres institutions ne sont pas d’une 
grande utilité: il faut soit les rendre obligatoires, soit ne 
pas les mentionner.

Selon la recommandation 14, “la Commission spéciale 
reconnaît que l’accès aux archives et leur consultation 
sont importants pour les chercheurs et les citoyens en 
Belgique, au Congo, au Rwanda et au Burundi”, alors 
qu’ils sont importants pour tous les chercheurs, quel 
que soit leur pays.

CK7168j(R_KolVerl_Deel I)—DP5



1671462/000DOC 55

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Is het overigens de taak van de overheid om met geld 
en personeel de bewaring en publicatie van archieven van 
privé, bedrijven, kerk, middenveld mee te financieren?

Wat het openstellen en digitaliseren van de archieven 
van de Kerk betreft, merkt de heer Roggeman op dat 
de Kerk een private instelling is; wordt deze opdracht 
trouwens niet al deels ingevuld door KADOC? Anderzijds 
wordt slechts een zeer beperkte vraag gericht aan het 
Paleis, hoewel uit de hoorzittingen bleek dat dit één van 
de interessantste archieven betreft.

Het voorstel van aanbeveling 35 dat de overheid 
private archieven zou overnemen, lijkt nogal voortva-
rend aangezien de overheid niet eens kan instaan voor 
bewaring van eigen archieven.

D. Metissen

De heer Roggeman kan zich in deze aanbevelin-
gen vinden; hij vraagt zich wel af waarom aanbeveling 
nr. 42 specifiek verwijst naar samenwerking met het 
Erasmusziekenhuis en UZLeuven.

E. Lumumba

Aanbeveling nr. 53 roept op tot verder onderzoek en 
lijkt zo de conclusies van de Lumumbacommissie in vraag 
te stellen. Aanbeveling nr. 54 (eerherstel voor Lumumba 
door symbolische herstelmaatregelen) Impliceert dan 
weer schuld en plicht ten aanzien van de dood van 
Lumumba en opent de deur verder naar juridische actie, 
daar vage, niet gedefinieerde tegemoetkomingen worden 
beloofd. Waarom is de oprichting van een monument 
ter herinnering aan Patrice Lumumba (aanbeveling 56) 
specifiek een taak voor de hoofdstad? Zal de federale 
overheid bijdragen in de kosten ervan?

F. Afrikaanse oud-strijders

Aanbeveling 59 roept op tot blijvende herdenking voor 
inzet van Force Publique tijdens de wereldoorlogen. 
Echter, de vernoemde slag bij Tabora werd geleverd in 
een koloniale oorlog, het kan toch niet de bedoeling zijn 
om de verovering van Rwanda en Urundi te verheerlijken 
cf. ook wat hierover te lezen valt in het eerste deskun-
digenverslag (DOC 55 1462/003) op de bladzijden 28, 
145,199, 371 en 452? Voor de N-VA-fractie is deze ver-
heerlijking van de Force Publique problematisch; wel zou 
het passend zijn de offers van de Congolese bevolking 

Appartient-il d’ailleurs aux autorités de cofinancer, par 
des moyens financiers et humains, la conservation et la 
publication des archives des particuliers, des entreprises, 
des églises et de la société civile?

Quant à l’ouverture et à la numérisation des archives 
de l’Église, M. Roggeman fait remarquer qu’il s’agit d’une 
institution privée; d’ailleurs, cette tâche n’est-elle pas 
déjà partiellement remplie par le KADOC? En revanche, 
seule une demande très restreinte est adressée au 
Palais, alors que les auditions ont montré qu’il possède 
l’un des fonds d’archives les plus intéressants.

La proposition de la recommandation 35 selon laquelle 
les autorités devraient prendre en charge les archives 
privées semble aller plutôt vite en besogne, étant donné 
que les autorités ne sont même pas en mesure de garantir 
la conservation de leurs propres archives.

D. Métis

M. Roggeman est d’accord avec ces recommandations; 
il se demande néanmoins pourquoi la recommanda-
tion 42 fait spécifiquement référence à la coopération 
avec l’hôpital Érasme et l’UZLeuven.

E. Lumumba

La recommandation 53 demande de poursuivre l’étude 
des sources et des archives et semble donc remettre 
en cause les conclusions de la Commission Lumumba. 
La recommandation 54 (réhabilitation de Lumumba au 
travers de mesures de réparation symboliques) implique 
à nouveau une culpabilité et un devoir par rapport à la 
mort de Lumumba et ouvre la porte à une action en 
justice, en promettant des dédommagements vagues 
et indéfinis. Pourquoi la création d’un monument à la 
mémoire de Patrice Lumumba (recommandation 56) est-
elle spécifiquement confiée à la capitale? Les autorités 
fédérales contribueront-elles à son financement?

F. Anciens combattants africains

La recommandation 59 demande de continuer à 
rendre hommage à l’engagement de la Force Publique 
pendant les guerres mondiales. Cependant, la bataille 
de Tabora dont il est question a eu lieu dans le cadre 
d’une guerre coloniale. L’objectif ne peut tout de même 
être de glorifier la conquête du Rwanda et du Burundi, 
compte tenu de ce que l’on peut lire à ce sujet dans le 
premier rapport des experts (DOC 55 1462/002) aux 
pages 28, 145,199, 371 et 452? Pour le groupe N-VA, 
cette glorification de la Force Publique est problématique; 
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tijdens de wereldoorlogen te erkennen, maar daarover 
rept het voorstel van aanbevelingen niet.

Deel 2: Herstel

De aanbevelingen die hierin worden voorgesteld zijn 
veel problematischer.

A. Herstel algemeen

Aanbeveling 62 stelt dat het erop aankomt directe en 
concrete acties te ondernemen, geen vage intenties – 
terwijl de daaropvolgende aanbevelingen wel degelijk 
beperkt blijven tot vage intenties.

In de aanbevelingen 62 en 63 is er sprake van “slachtof-
fers”, “herstel in overleg” en herstel als “eerste stap”; dit 
laat alle opties open voor een later concreet herstel ten 
aanzien van een nog ongedefinieerde groep, na bilate-
rale regeringsonderhandelingen. Dit is een gevaarlijke 
aanbeveling die een grote vrijgeleide geeft.

Aanbeveling 66 roept op tot de vrijwillige oprichting van 
een trust fund door de Belgische kerken voor projecten 
van herstel in Congo, Burundi en Rwanda; vanwaar die 
vraag? De Belgische kerk heeft immers al haar instellin-
gen bij onafhankelijkheid overgedragen aan Congolese 
kerk. Dit stemt evenmin overeen met de aanbevelingen 
van gehoorde experten, noch lijkt het enige rekening 
te houden met de juridische entiteit van “de Kerk”. Het 
is onduidelijk waarom de Kerk zo geviseerd wordt ten 
opzichte van andere actoren.

B. Symbolisch herstel

Algemeen biedt dit onderdeel een zeer gemengd beeld. 
Het voldoet aan de minimumvraag van de linkerzijde 
van excuses, maar wil herstelbetalingen en juridische 
aansprakelijkheid uitsluiten. Geen beeldenstorm voor 
koloniaal erfgoed, erkenning dat de waarheid onvolledig 
is en dat er maar weinig “rechtstreekse slachtoffers” zijn. 
Voor de N-VA-fractie zijn dit positieve elementen, maar 
dit wordt vervolgens ingevuld met kneuterige vormen 
van genoegdoening.

Aanbeveling 67 veroordeelt het regime van Congo 
Vrijstaat en het Belgische koloniale regime in Congo, 
Rwanda en Burundi tussen 1885 en 1962. De Vrijstaat 
en de koloniale periode worden in één lijn zonder 

il serait cependant approprié de reconnaître les sacrifices 
consentis par le peuple congolais pendant les guerres 
mondiales, mais la proposition de recommandations 
n’en fait pas mention.

Partie 2: Réparation

Les recommandations proposées dans ce volet sont 
beaucoup plus problématiques.

A. Réparation – généralités

La recommandation 62 indique qu’il importe de poser 
des actes directs et concrets, et de ne pas formuler 
de vagues intentions, alors que les recommandations 
suivantes restent précisément limitées à de vagues 
intentions.

Dans les recommandations 62 et 63, il est question 
de “victimes”, de “réparation en concertation” et de 
réparation en tant que “première étape”; cela laisse 
toutes les options ouvertes pour une réparation concrète 
ultérieure à l’égard d’un groupe encore non défini, à la 
suite de négociations gouvernementales bilatérales. Il 
s’agit d’une recommandation dangereuse qui confère 
une grande liberté d’action.

La recommandation 66 appelle les églises belges à 
constituer volontairement un fonds fiduciaire pour sou-
tenir des projets de réparation au Congo, au Burundi 
et au Rwanda. Pourquoi cette demande? En effet, lors 
de l’indépendance, l’Église belge a transféré toutes ses 
institutions à l’Église congolaise. Cela ne correspond pas 
non plus aux recommandations des experts entendus, 
et ne semble pas davantage tenir compte de l’entité 
juridique qu’est “l’Église”. On ne voit pas clairement 
pourquoi l’Église est spécifiquement visée par rapport 
à d’autres acteurs.

B. Réparation symbolique

Dans l’ensemble, cette section offre un tableau très 
mitigé. Elle répond à la demande minimale d’excuses de 
la gauche, mais veille à exclure les réparations financières 
et la responsabilité juridique. Pas d’iconoclasme pour 
le patrimoine colonial, reconnaissance que la vérité est 
incomplète et qu’il y a peu de “victimes directes”. Pour 
le groupe N-VA, il s’agit d’éléments positifs, mais qui 
sont ensuite complétés par des formes de réparation 
témoignant d’une grande étroitesse d’esprit.

La recommandation 67 condamne le régime de l’État 
indépendant du Congo et le régime colonial belge au 
Congo, au Rwanda et au Burundi entre 1885 et 1962. 
L’État indépendant du Congo et la période coloniale 
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onderscheid veroordeeld, dit mag best genuanceerder 
worden geformuleerd.

Aanbeveling 68 roept op tot de organisatie van een 
‘nationaal reflectiejaar’; voor de N-VA-fractie klinkt dit 
te zeer als een reinigingsproces en een nationale col-
lectieve boetedoening.

Aanbeveling 69 bevat de excuses van de Kamer ten 
aanzien van Congolese, Burundese en Rwandese vol-
keren. De aanbeveling vraagt tevens aan de uitvoerende 
macht een soortgelijk initiatief te nemen; betekent dit 
dan dat de boodschap van de koning als staatshoofd en 
formeel hoofd van uitvoerende macht als onvoldoende 
wordt beschouwd?

Wat wordt trouwens bedoeld met symbolisch herstel 
in dit verband? Louter excuses en niets meer?

En, als de Kamer excuses uitspreekt, in naam van wie 
is dat dan? In naam van de Kamer zelf als instituut? Of 
in naam van het volk dat de Kamer vertegenwoordigt? 
Waarom zijn dan nog afzonderlijke excuses vereist van 
particulieren, kerk, bedrijven – zoals de aanbeveling 
vraagt?

En indien het meer betreft dan een loutere spijtbetui-
ging, waarom laat men de monarchie hier dan onvermeld? 
Het koningshuis heeft immers meer dan eender wie 
boter op hoofd. Als het niet lag aan de grootsheidswaan 
van de Saksen-Coburgs, dan had België zelfs nooit 
kolonies gehad.

Aanbeveling 70 stelt dat de excuses geen juridische 
aansprakelijkheid impliceren en derhalve geen aanleiding 
kan geven tot herstelbetalingen. De N-VA-fractie deelt de 
visie dat betalingen zowel te eenvoudig als te complex 
zouden zijn maar acht het bekennen van schuld en het 
aanbieden van excuses onverenigbaar met de verwer-
ping van alle verdere aansprakelijkheid. De fractie vraagt 
daarom een juridisch-technische nota van de juridische 
diensten van de Kamer over de mogelijke juridische ge-
volgen van excuses en de mogelijke aansprakelijkheid 
van de Belgische staat, en voor rechtszaken die daaruit 
zouden kunnen voortvloeien.

Aanbeveling 72 stelt voor een nationale herdenkingsdag 
in te stellen en een nationaal monument op te richten 
voor het koloniaal verleden. Waarom niet op 15 novem-
ber, een cruciale datum in de koloniale geschiedenis: 
15 november 1885 was startdag van de Conferentie van 

sont condamnées en une seule ligne, sans distinction: 
les choses pourraient être formulées de manière plus 
nuancée.

La recommandation 68 demande d’organiser une 
“année nationale de réflexion”; pour le groupe N-VA, cette 
mesure s’apparente trop à un processus de purification 
et à une pénitence collective nationale.

La recommandation 69 contient les excuses de la 
Chambre aux peuples congolais, burundais et rwandais. 
La recommandation demande également au pouvoir 
exécutif de prendre une initiative similaire; cela signifie-
t-il alors que le message du Roi en tant que chef d’État 
et chef formel du pouvoir exécutif est considéré comme 
insuffisant?

Qu’entend-on d’ailleurs par “réparation symbolique” 
dans ce contexte? Les excuses elles-mêmes et rien 
de plus?

Et si la Chambre présente des excuses, au nom de 
qui le fait-elle? Au nom de la Chambre elle-même en tant 
qu’institution? Ou au nom du peuple que la Chambre 
représente? Alors pourquoi des excuses séparées sont-
elles encore exigées de la part de particuliers, d’églises, 
d’entreprises – comme le demande la recommandation?

Et s’il s’agit d’aller plus loin que d’exprimer des regrets, 
pourquoi la monarchie n’est-elle pas mentionnée? En 
effet, c’est la maison royale qui a le plus à se reprocher 
en la matière. La Belgique n’aurait même jamais eu de 
colonies sans la mégalomanie des Saxe-Cobourg.

La recommandation n° 70 indique que des excuses 
n’impliqueraient aucune responsabilité juridique et ne 
pourraient dès lors pas donner lieu à une réparation 
financière. Le groupe N-VA partage l’analyse selon 
laquelle des compensations financières seraient à la 
fois trop simples et trop complexes, mais estime que 
l’on ne peut pas reconnaître sa culpabilité et présenter 
des excuses tout en rejetant toute autre responsabilité. 
C’est pourquoi le groupe de l’intervenant demande au 
service juridique de la Chambre de rédiger une note 
juridico-technique à propos des conséquences juri-
diques potentielles de la présentation d’excuses et de 
la responsabilité potentielle de l’État belge, ainsi que 
sur les affaires judiciaires qui pourraient en découler.

La recommandation 72 propose d’instaurer une jour-
née de commémoration nationale du passé colonial et 
d’ériger un monument national commémorant le passé 
colonial. Pourquoi ne pas choisir la date du 15 novembre, 
qui constitue en effet une date cruciale de l’histoire 
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Berlijn en op 15 november 1908 werd Congo-Vrijstaat 
door België overgenomen.

Aanbevelingen 81, 90 en 93 betreffen projecten rond 
de kennis van het koloniaal verleden met onder meer 
nieuwe onderwijsrichtlijnen – alweer geen federale maar 
een gemeenschapsbevoegdheid.

Aanbeveling 94 roept op tot gratis toegang 
voor Congolezen, Rwandezen, Burundezen tot het 
Afrikamuseum en tot een betere samenwerking met 
musea in de drie staten. Dit is een afzwakking van 
eerdere voorstellen om musea in deze landen op te 
richten. Gratis toegang voor bepaalde nationaliteiten 
lijkt op discriminatie op basis van afkomst.

D. Restitutie

Het voorstel van aanbevelingen blijft trouw aan de 
plannen van staatssecretaris Thomas Dermine en bevat 
weinig nieuws. De N-VA-fractie kan zich vinden in de 
aanbeveling tot digitale teruggave van archieven, landen 
hebben immers recht op toegang tot hun geschiedenis. 
Aanbeveling 99 om de teruggave van stoffelijke over-
schotten bestuderen is te zwak.

E. internationale relaties

Deze aanbevelingen zijn eigenlijk een recyclage van 
wat al bestaat. De dekolonisering van ontwikkelingshulp 
(aanbeveling 109) lijkt een modeterm te zijn die aan 
het huidige beleid wordt gekoppeld. Een echt dekolo-
niaal buitenlands beleid, is er één vrij van historische 
motivering. Het getuigt niet van een gezonde relatie, 
als koloniale schuld of koloniale banden de grondlijn 
blijft in een samenwerking. Aanbeveling 110 gericht 
tot het bedrijfsleven betreft eveneens een gewestelijke 
bevoegdheid (economische diplomatie).

Deel 3: Kolonialisme en racisme/discriminatie

De heer Roggeman meent dat dit onderdeel volledig 
mag geschrapt worden, het betreft een louter (groenlinkse) 
politieke agenda opgehangen aan de oefening rond het 
koloniaal verleden. Weinige van deze elementen werden 
door de experten in de zittingen zelf opgeworpen.

Aanbeveling 116 roept op tot een nationaal actieplan 
tegen racisme, terwijl zowel de federale overheid als de 

coloniale dès lors que c’est le 15 novembre 1885 qu’a 
commencé la Conférence de Berlin et que c’est le 15 no-
vembre 1908 que l’État indépendant du Congo a été 
cédé à la Belgique.

Les recommandations 81, 90 et 93 visent des projets 
en lien avec la connaissance de notre passé colonial. 
Elles recommandent notamment la mise en place de 
nouveaux référentiels éducatifs, ce qui ne relève pas 
non plus des compétences fédérales mais bien des 
compétences des Communautés.

La recommandation 94 demande de donner gra-
tuitement accès à l’AfricaMuseum aux Congolais, aux 
Burundais et aux Rwandais, et d’améliorer la coopération 
avec les musées de ces trois États. Ces propositions 
vont moins loin que les propositions précédentes, qui 
visaient à créer des musées dans ces États. Par ailleurs, 
accorder un accès gratuit aux ressortissants de certains 
États semble constituer une discrimination fondée sur 
l’origine.

D. Restitution

Les propositions de recommandations restent fidèles 
au plan du secrétaire d’État Thomas Dermine et ne 
comportent guère d’éléments neufs. Le groupe N-VA 
est favorable à la recommandation relative à la resti-
tution numérique des archives, chaque pays ayant en 
effet le droit d’accéder à son histoire. La recommanda-
tion 99 visant l’examen de la possibilité de restituer les 
dépouilles mortelles n’est pas assez forte.

E. Relations internationales

Ces recommandations répètent en réalité des dispo-
sitions déjà en vigueur. La décolonisation de l’aide au 
développement (recommandation 109) semble être une 
notion à la mode accolée à la politique actuelle. Toute 
politique étrangère réellement décolonisée devrait être 
exempte de justification historique. Il n’est pas sain que 
la coopération se fonde toujours sur la culpabilité ou 
les liens coloniaux. La recommandation 110 adressée 
aux entreprises concerne également une compétence 
régionale (diplomatie économique).

Partie 3: Colonialisme et racisme/discrimination

M. Roggeman estime que l’on pourrait supprimer 
totalement ce volet, qui ne fait qu’affubler les travaux sur 
le passé colonial d’un projet politique (écosocialiste). Peu 
d’éléments de ce volet ont été évoqués par les experts 
au cours des réunions.

La recommandation 116 demande la rédaction d’un 
plan d’action national contre le racisme alors que l’autorité 
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deelstaten hun respectievelijke plannen hebben uitgerold, 
toegespitst op hun eigen bevoegdheden. Er is helemaal 
geen nood aan een overkoepelend plan.

Aanbeveling 117 vraagt de verzameling en publica-
tie van wetenschappelijke data over racisme, etnisch 
profileren en discriminatie in samenwerking met politie 
en justitie, terwijl deze hierover niet werden gehoord.
Minstens moet hierover schriftelijk advies worden in-
gewonnen bij de ministers van Binnenlandse zaken en 
van Justitie, bij de federale politie en de FOD Justitie.

Aanbeveling 123 om elke identiteitscontrole te re-
gistreren en motiveren creëert opnieuw de schijn dat 
de politie een probleem vormt. Bovendien is dit een 
extreem voorstel dat een loodzware administratieve last 
zou veroorzaken en de facto identiteitscontroles zou 
verhinderen. Ook hierover moet het schriftelijk advies 
van de Federale politie en van de FOD Binnenlandse 
zaken worden gevraagd.

De nationale denkoefening over folkloristische tradities 
betreft eveneens een deelstatelijke bevoegdheid.

De heer Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) bedankt 
eerst de drie experten die de commissie hebben begeleid 
voor het werk dat ze hebben geleverd. De conclusies die 
vandaag worden gepresenteerd zijn van hoge kwaliteit. 
Ze zijn een nauwkeurige en evenwichtige weergave van 
de historische feiten die aan de leden van de bijzondere 
commissie werden meegedeeld, van de wetenschap-
pelijke studies die werden gepresenteerd en van de 
politieke uitwisselingen binnen de commissie gedurende 
de afgelopen twee jaar. Het was nochtans een enorme 
opgave. Honderden academische experts, historici, so-
ciologen, antropologen, juristen, economen enzovoort, 
maar ook slachtoffers, kunstenaars, oud-kolonisten, 
tot zelfs kunstexperten en vele anderen hebben zich 
kunnen uitlaten over het onderwerp en hebben de com-
missie geholpen om een zo volledig mogelijk beeld van 
de situatie te scheppen. Ze werden híer gehoord, maar 
ook in Congo, Rwanda en Burundi.

De heer Defossé verwijst vervolgens naar de aan-
bevelingen die voortkomen uit een poging om tot een 
compromis te komen tussen eenieders verklaringen en 
voorstellen; de standpunten van de verschillende partijen 
lopen immers uiteen. Het moet benadrukt worden dat 
dat geen gemakkelijke opdracht is. De academische 
conclusies mogen dan al zeer duidelijk zijn, het is nu 
aan de politiek om keuzes te maken. Zoals de experten 
zeggen, mogen die keuzes niet gekenmerkt worden 
door arrogantie en onverschilligheid. Deze Bijzondere 

fédérale et les entités fédérées ont déployé leurs plans 
respectifs, axés sur leurs propres compétences. Il n’est 
donc absolument pas nécessaire d’élaborer un plan 
d’ensemble.

La recommandation 117 demande de collecter et 
de publier des données scientifiques sur le racisme, le 
profilage ethnique est la discrimination en collaboration 
avec la police et la justice, alors que ces dernières n’ont 
pas été entendues à ce sujet. Il conviendrait au moins de 
recueillir l’avis écrit des ministres de l’Intérieur et de la 
Justice, de la police fédérale et du SPF Justice à ce sujet.

La recommandation 123 demandant d’enregistrer et 
de motiver chaque contrôle d’identité donne également 
l’impression que la police pose un problème. En outre, 
il s’agit d’une proposition radicale qui s’accompagnera 
de lourdeurs administratives majeures et qui empêchera 
de facto tout contrôle d’identité. Il conviendrait également 
de recueillir à ce sujet l’avis écrit de la police fédérale 
et du SPF Intérieur.

Le travail de réflexion envisagé à l’échelon national 
à propos des traditions folkloriques relève également 
d’une compétence des entités fédérées.

M. Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) exprime d’abord 
sa gratitude envers les trois experts qui ont accompagné 
la commission et les remercie pour le travail effectué. 
Les conclusions qui sont présentées aujourd’hui sont 
vraiment de grande qualité. Elles reflètent avec précision 
et mesure les faits historiques qui ont été rapportés 
aux membres de la commission spéciale, les études 
scientifiques qui ont été présentées et les échanges 
politiques qui se sont déroulés au sein de la commis-
sion depuis maintenant deux ans. Pourtant, le défi était 
de taille. Des centaines d’experts académiques, des 
historiens, des sociologues, des anthropologues, des 
juristes, des économistes, mais aussi des victimes, des 
artistes, d’anciens colons ou encore des experts de l’art 
et beaucoup d’autres ont pu s’exprimer et aider la com-
mission à dresser un tableau le plus complet possible 
de la situation. Ces personnes, on les a entendues ici 
mais aussi au Congo, au Rwanda et au Burundi.

M. Defossé pointe alors vers les recommandations qui 
sont le fruit d’une tentative de compromis qui cherche à 
faire se rencontrer les constats et les propositions des 
uns et des autres puisqu’il existe des avis divergents 
entre les différents partis. C’est un exercice qui n’est 
vraiment pas facile, il faut le souligner. Parce que mal-
gré les conclusions académiques très claires sur les 
travaux, ce sont maintenant des choix politiques qui 
doivent être posés. Et comme le disent les experts, ces 
choix ne peuvent être marqué du sceau de l’arrogance 
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commissie moet bewijzen dat er wel degelijk met be-
scheidenheid en respect werd geluisterd.

Gedurende twee jaar heeft de commissie de rol van de 
vier instellingen besproken in het systeem van geweld, 
beroving, uitbuiting en racisme dat in Congo, Rwanda 
en Burundi werd ingesteld. Men heeft vastgesteld dat 
de praktijken van Congo-Vrijstaat onder Leopold II ook 
ten tijde van Belgisch-Congo bleven duren. Er is sprake 
van apartheid, dwangarbeid, grootschalige schending 
van het internationaal recht, ja zelfs van het toenma-
lige internationaal recht. De verantwoordelijkheid van 
Leopold II als absolute en geldzuchtige vorst van Congo, 
bovendien ongevoelig voor het lot van de lokale bevol-
king, werd onomstotelijk vastgesteld. Tevens bleek er 
niet genoeg bekend te zijn over de rol van de koningen 
die hem hebben opgevolgd. Het was van essentieel 
belang om die koninklijke archieven te openen om dat 
onderwerp te bestuderen. Verschillende zaken werden 
beschreven: de door winstbejag gestuurde werking 
van de koloniale bedrijven, de samenspanning met de 
machthebbers, de uitoefening van gezag, het geweld, de 
gewelddadige uitbuiting van lokale bevolkingsgroepen 
en de dwangarbeid; dat alles duurde ten minste tot de 
onafhankelijkheid. Men weet ook dat de bedrijven na 
1960 en 1962 aanwezig bleven en er nog steeds op 
overvloedige financiële middelen konden bogen. Er 
moeten nog verschillende onderzoeken worden gevoerd 
naar de winst van elk van die bedrijven. Dat blijkt een 
lang en eentonig werk te zijn. Uiteindelijk kon vastgesteld 
worden dat de Kerk een rol speelde in de legitimering 
van dat koloniale opzet via de gebruikelijke samenwer-
king tussen leger en Kerk. Wie lichaam en rijkdom wil 
uitbuiten, moet namelijk ook over de geest heersen, de 
culturen en de tradities verdringen en het eigen dogma 
opleggen. Tevens kon de vinger worden gelegd op het 
aandeel van de Kerk in de etnisering van Rwanda en 
Burundi, met alle gevolgen van dien.

En zo komen we bij de kern van de zaak. Het meest 
symbolische aspect, dat bepaalde mensen schrik aan-
jaagt, zijn de verontschuldigingen. Moeten we ons ver-
ontschuldigen voor ons koloniaal verleden? De heer 
Defossé vindt dat we ons niet individueel, maar collectief 
moeten verontschuldigen. Er bestaat wel degelijk een 
politieke verantwoordelijkheid van de instellingen. De 
experten stellen dat volkeren of naties nooit verantwoor-
delijk zijn voor hun verleden, maar dat het wel denkbaar 
is dat ze verantwoordelijk zijn voor de manier waarop 
ze vandaag met de erfenis van hun geschiedenis om-
gaan. Die omgang met het verleden vormt vandaag 
de crux. We hebben er niet voor gekozen, maar het 
verleden bestaat nu eenmaal. Als Frankrijk vandaag 
in staat is om bijvoorbeeld zijn verantwoordelijkheid te 
erkennen in de verdwijning van een jonge wiskundige 
in 1957 tijdens de Algerijnse oorlog, waarom zouden 

et du mépris. Cette Commission spéciale doit prouver 
qu’elle a su écouter vraiment avec humilité et respect.

Pendant deux ans, la commission a discuté du rôle 
des quatre institutions dans le système de violence, de 
prédation, d’exploitation et de racisme qui a été mis 
en place au Congo, au Rwanda et au Burundi. On a 
déterminé qu’il existait une continuité de pratiques entre 
l’État Indépendant du Congo sous Léopold II et le Congo 
Belge. On parle d’apartheid, de travail forcé, de violation 
à grande échelle du droit international, même du droit 
international de l’époque. On a établi la responsabilité 
incontestable de Léopold II comme monarque absolu du 
Congo assoiffé de richesses et insensible au sort des 
populations locales. On a constaté qu’on n’en savait pas 
assez concernant le rôle des rois qui lui ont succédé et 
qu’il était primordial d’ouvrir ces archives royales pour 
creuser encore ce sujet. On a décrit le fonctionnement 
des entreprises coloniales basé sur l’appât du gain, 
la collusion avec le pouvoir, l’exercice de l’autorité, 
les exactions, l’exploitation violente des populations 
locales et le travail forcé, et cela au moins jusqu’aux 
indépendances. On sait aussi qu’après 1960 et 1962, 
les entreprises étaient encore bien présentes et que la 
manne financière ne s’est pas tarie. Il faut encore faire 
de nombreuses recherches sur les profits de chacune 
des entreprises. Cela se révèle un travail long et fasti-
dieux. Et finalement, on a pu établir que l’Église a eu 
un rôle de légitimation de cette entreprise coloniale 
dans une alliance classique du sabre et du goupillon. 
Parce que pour exploiter les corps et les ressources, 
il fallait aussi prendre le contrôle des esprits, écraser 
les cultures et les traditions et imposer son dogme. On 
a aussi pu souligner la responsabilité de l’Eglise dans 
l’ethnicisation du Rwanda et du Burundi et donc, dans 
les conséquences qui en ont découlé par la suite.

Et là, on entre dans le vif du sujet. Puisque c’est ce 
qui est apparu comme le plus symbolique et qui fait 
trembler de peur certains: la question des excuses. 
Devons-nous nous excuser pour notre passé colonial? 
Monsieur Defossé estime qu’il ne faut pas s’excuser 
individuellement mais que collectivement, il existe bien 
une responsabilité, la responsabilité politique des ins-
titutions. Comme le disent les experts: “un peuple ou 
une nation ne sont jamais coupables de leur passé. On 
peut néanmoins concevoir qu’ils soient responsables 
de la manière dont ils gèrent aujourd’hui l’héritage de 
leur histoire”. Voilà où on est aujourd’hui, il faut gérer cet 
héritage. On ne l’a pas choisi, c’est comme ça mais il est 
là. Si la France d’aujourd’hui est capable par exemple 
de reconnaître sa responsabilité dans la disparition 
d’un jeune mathématicien en 1957 pendant la Guerre 
d’Algérie, comment ne serions-nous pas capable de 
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wij dan niet in staat zijn om onze verantwoordelijkheid 
op te nemen voor de lange lijst aan misdaden van de 
kolonisering en om ons daarvoor te verontschuldigen? 
Ander voorbeeld: Guy Verhofstadt verontschuldigde zich 
in 2000 namens België voor de rol die ons land heeft 
gespeeld en de fouten die het heeft begaan tijdens de 
genocide in Rwanda, terwijl talrijke Belgen in 1994 nog 
niet geboren waren. Hij deed het in naam van België 
als staatkundige instelling, maar hij heeft daarmee niet 
gezegd dat alle Belgen schuldig zijn.

Zelfs vandaag nog zijn er mensen die alles tegen elkaar 
willen afwegen. “Ja, maar we hebben ook goede dingen 
gedaan, kijk naar de gezondheidszorg, de wegen en 
het onderwijs.” Dus België en de Belgische instellingen 
zouden zich niet moeten verontschuldigen. Naast de 
vraag of die weldaden al dan niet reëel zijn, is die logica 
niet te vatten. Het idee een balans te kunnen opmaken 
tussen het slechte en het goede dat men heeft of zou 
hebben gedaan, werkt evenmin in het dagelijks leven. 
Om welke reden, tenzij uit koloniaal dogmatisme, zou 
men dat idee dan in dit geval wél huldigen? Hoe valt die 
balans op te maken? Hoeveel tanden moeten verzorgd 
zijn om dwangarbeid goed te praten? Een verkrachting, 
hoeveel meter aangelegde wegen is dat? En een moord, 
hoeveel wiskundelessen? Dit heeft geen enkele zin en 
is extreem ziekelijk.

Anderen hebben gezegd: “Ja, maar destijds deed 
iedereen dat.” Ten eerste klopt dat niet. Niet alle landen 
waren koloniale machten, ze hebben niet allemaal een 
racistisch, gewelddadig en uitbuitend systeem opgelegd 
waarbij de mensen en de natuurlijke bronnen meedo-
genloos werden geëxploiteerd. De wereld is groter dan 
Europa. Bovendien: het is niet omdat sommige buurlan-
den weigeren de hand in eigen boezem te steken, dat 
wij dezelfde houding moeten aannemen. Integendeel, 
we kunnen hen misschien inspireren om ook over hun 
pijnlijke verleden na te denken. Trouwens: sommige 
landen doen dat al.

Op grond van dat alles zijn verontschuldigingen ver-
eist. Hieronder een overzicht van wat er in het verleden 
al werd gedaan:

Verontschuldigingen voor de koloniale metissen:

2015: Vlaams Parlement;

2017: de Kerk;

2019: de eerste minister;

Verontschuldigingen voor Lumumba:

reconnaître notre responsabilité dans la longue liste 
des crimes de la colonisation et de nous excuser? Autre 
exemple: quand Guy Verhofstadt s’excuse en 2000 au 
nom de la Belgique pour le rôle qu’elle a joué et les 
erreurs commises pendant le génocide au Rwanda, il 
le fait alors que des Belges n’étaient pas encore nés 
en 1994. Il le fait au nom de l’institution mais il ne dit 
pas que tous les Belges sont coupables.

Aujourd’hui encore il existe celles et ceux qui veulent 
présenter une approche bilantaire. “Oui mais on a aussi 
fait du bien, comme la santé, les routes et l’enseigne-
ment”. Donc, la Belgique, les institutions ne devraient 
pas s’excuser. Au-delà même de la réalité ou non de ces 
bienfaits, on n’arrive pas à comprendre cette logique. 
Cette idée de faire une balance entre le mal qu’on fait 
et le bien qu’on a ou qu’on aurait fait avant, nous ne le 
faisons pas dans la vie courante. Pourquoi si ce n’est 
par dogmatisme colonial? Et puis comment dresser ce 
bilan? Le travail forcé, c’est combien de rages de dents 
soignées? Un viol, c’est combien de mètres de route? 
Un meurtre, c’est combien de leçons de mathématique? 
Cela n’a aucun sens et c’est extrêmement malsain.

D’autres ont dit: “Oui mais à l’époque, tout le monde 
le faisait.”. Alors d’abord, non. Tous les pays n’étaient 
pas des puissances coloniales, ils n’ont pas tous imposé 
un système raciste, violent et d’exploitation et de pillage 
impitoyable des corps et des ressources naturelles. Le 
monde est plus vaste que l’Europe. Et de toute façon, 
ce n’est pas parce que certains de nos voisins ne font 
pas un travail similaire qu’on doit s’abstenir de le faire. 
Au contraire, ça leur donnera peut-être l’idée d’avancer 
enfin sur leur passé douloureux. Et puis certains le font 
déjà au passage.

Alors après tout cela, les excuses s’imposent – 
Reprenons le compte de ce qui a été fait par le passé:

Excuses pour les métis coloniaux

2015: Parlement flamand;

2017: L’Église;

2019: Le Premier ministre;

Excuses pour Lumumba:
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2002: Officiële excuses van de minister van 
Buitenlandse Zaken;

2022: Excuses van de eerste minister bij het terug-
geven van de tand;

Twee (van de vele) voorbeelden uit onze buurlanden:

2022: ABN-AMRO in Nederland biedt zijn verontschul-
digingen aan voor de rol die het speelde in de slavernij;

2020: Willem Alexander van Nederland verontschuldigt 
zich voor het geweld tijdens de onafhankelijkheidsoorlog 
van Indochina.

De heer Defossé denkt dat het eenvoudiger is dat 
men zich voor eens en altijd en in algemene termen 
verontschuldigt in plaats om de 5 of 10 jaar gedeeltelijke 
excuses aan te bieden. Want als die stap vandaag niet 
wordt gezet, komt de kwestie over 10 jaar weer op tafel. 
Op dat moment zal het aanbieden van excuses nog 
altijd moeilijk liggen, zo niet nog pijnlijker zijn. Op dat 
vlak moeten de aanbevelingen meer omvatten dan wat 
vandaag wordt voorgesteld. De voorzitter van de com-
missie stelt voor dat de Kamer excuses aanbiedt en dat 
ze de regering tezelfdertijd verzoekt een proces op te 
starten dat analoog is aan dat van de Kamer. Wanneer 
de regering eenzelfde proces opstart, zal ze tot dezelfde 
conclusies als die van de bijzondere commissie komen. 
Men kan de uitvoerende macht, dus de regering en de 
Koning, de tijd en het geld besparen door ze te vragen 
de vaststellingen van de commissie te hergebruiken en 
er de logische conclusies uit te trekken door in naam 
van België excuses aan te bieden. Hetzelfde geldt voor 
bedrijven en de Kerk.

Zoals de deskundigen in hun rapport aangeven, heb-
ben juristen aan deze commissie uitgelegd dat er geen 
automatische koppeling tussen excuses en schadever-
goedingen bestaat. Dat is uiteraard een zeer gevoelig 
onderwerp. Er weze toch aan herinnerd dat de overgrote 
meerderheid van de personen die de commissie hier en 
tijdens het bezoek aan Congo, Burundi en Rwanda heeft 
gehoord, geen vragende partij zijn voor een omvattende 
financiële compensatie in de vorm van drie dikke cheques 
aan de destijds gekoloniseerde landen. Het zou trouwens 
zeer moeilijk zijn om het bedrag van die compensatie 
te bepalen en te kunnen waarborgen dat het geld wel 
degelijk terechtkomt bij wie schade heeft geleden, om 
enkel dat probleem te noemen. Daarom werd in de hier 
voorgestelde aanbevelingen logischerwijze niets over 
een omvattende financiële vergoeding opgenomen. Ook 
individuele vergoedingen ten gunste van rechtstreekse 
slachtoffers van eventueel aan het licht gebracht specifiek 
geweld of ten gunste van rechtstreekse verwanten van 

2002: Excuses officielles du ministre des Affaires 
étrangères;

2022: Excuses du Premier ministre lors de la remise 
de la dent;

Et puis à l’étranger, ne reprenons que deux exemples 
chez nos voisins:

2022: ABN AMRO aux Pays-Bas s’excuse pour son 
rôle dans l’esclavage;

2020: Willem Alexander des Pays-Bas s’excuse pour la 
violence pendant la guerre d’indépendance d’Indochine.

M. Defossé croit qu’il serait plus simple de s’excuser 
globalement une fois pour toute plutôt que de s’excuser 
en tronçons tous les 5 ou 10 ans. Parce que si on ne le 
fait pas aujourd’hui, on le fera dans 10 ans et ce sera 
encore douloureux, probablement plus. C’est là que les 
recommandations doivent aller plus loin que ce qui est 
proposé aujourd’hui. Le président de la commission pro-
pose que la Chambre s’excuse mais qu’on demanderait 
au gouvernement d’entamer un processus analogue au 
nôtre. Si le gouvernement démarre le même processus, 
il arrivera aux mêmes conclusions que la commission 
spéciale. Alors il vaut mieux faire gagner du temps et de 
l’argent à l’exécutif, donc au gouvernement et au Roi en 
lui demandant de se saisir de nos constats et d’en tirer 
les conclusions évidentes en s’excusant au nom de la 
Belgique. Et c’est pareil pour les entreprises et l’Église.

Comme le rappellent les experts dans leur rapport, les 
juristes nous ont expliqué ici qu’il n’y avait pas de lien 
automatique entre les excuses et les indemnisations. Et 
c’est évidemment un sujet très délicat. Il faut rappeler 
quand même que la toute grande majorité des gens 
que la commission a entendus ici et là-bas ne sont pas 
demandeurs d’une compensation financière globale, 
de trois gros chèques versés aux pays anciennement 
colonisés. Et qu’il serait extrêmement difficile même de 
calculer ce que devrait être ce montant, de s’assurer que 
l’argent aille bien vers celles et ceux qui ont été lésés, 
etc. Et donc, logiquement, ça ne se retrouve pas dans 
les recommandations ici proposées. Ne s’y retrouvent 
pas non plus les indemnisations individuelles pour des 
victimes directes de formes spécifiques de violence que 
l’on pourrait identifier ou pour les parents directs des 
victimes décédées. On pense là aux métisses d’ici et de 
là-bas, aux victimes des zoos humains, aux dissidents 
assassinés par exemple Là, ça s’éloigne un peu des 
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overleden slachtoffers komen er niet in voor. Hierbij kan 
worden gedacht aan de metissen in België en in Congo, 
Burundi en Rwanda, aan de slachtoffers van de ‘zoos 
humains’ of aan vermoorde dissidenten. Op dit punt 
wordt enigszins afgeweken van de conclusies van de 
deskundigen, maar het is een feit dat er daarover geen 
politieke consensus bestaat. Het gebeurt dat rechtvaar-
digheid en politieke consensus niet met elkaar rijmen. 
Dat is nu eenmaal zo.

De Ecolo-Groen-fractie was eveneens geïnteresseerd 
geweest in de uitwerking van het door cd&v gelanceerde 
idee van een internationale stichting met als taak om via 
samenwerkingsprojecten op de toekomst te focussen. Op 
termijn zou een en ander de individuele kennis, alsook 
de ontwikkeling en de opvoeding van de toekomstige 
generaties ten goede komen.

Wat tot slot het materiële herstel betreft, lijken de 
aanbevelingen inzake restituties, ongeacht of die voor-
werpen, archieven of menselijke resten betreffen, aan 
te sluiten met wat in de commissie werd besproken. Het 
is belangrijk dat dat proces wordt versneld en vooral dat 
dat in goede samenwerking met de andere drie landen 
gebeurt.

Bij de aanbevelingen inzake symbolisch herstel komen 
de thema’s ‘herdenkingen’ en ‘eerherstel’ aan bod. De 
heer Defossé vraagt dat in dat kader zou worden stilge-
staan bij het overlijden van de honderdjarige korporaal 
Kunuyku eerder deze week. Daarmee is één van de 
aanbevelingen niet langer geldig. Men kan niet anders 
dan onder ogen zien dat hij, zoals het merendeel van zijn 
vrienden, gedurende zijn hele leven een onrechtvaardig-
heid heeft ondergaan; hoewel hij een oudstrijderspensioen 
verdiende, heeft hij er nooit een ontvangen. Dat verklaart 
waarom zijn levensomstandigheden moeilijk waren. En 
nog afgezien daarvan is dat een onrechtvaardigheid. Een 
medaille, hoewel symbolisch van belang, zal jammer 
genoeg altijd minder doorwegen dan rechtvaardigheid.

Wat de voorgestelde aanbevelingen betreft, juicht 
de heer Defossé de voorstellen toe met betrekking tot 
de herdenking van Patrice Lumumba, Joseph Okito en 
Maurice Mpolo, evenals alle voorstellen die refereren aan 
ons gezamenlijk verleden en hulde brengen aan de rol 
die Congolese, Rwandese en Burundese burgers in de 
wereldgeschiedenis hebben gespeeld. Dat aspect vertoont 
uiteraard raakvlakken met de beleving van de publieke 
ruimte. Die dient vandaag zo te worden aangepast dat 
iedereen zich er goed en correct vertegenwoordigd in 
voelt. De commissie heeft steeds gehamerd op de nood 
om met alle actoren van die evolutie de dialoog aan te 
gaan en hen te raadplegen. Er is immers geen alleen-
zaligmakend antwoord en in de aanbevelingen over de 
publieke ruimte komt die geest van overleg tot uiting.

conclusions des experts. Mais il faut bien constater que 
le consensus politique n’existe pas sur ce point. Parfois, 
justice et consensus politique ne sont pas synonymes. 
Il faut bien le constater.

Le groupe Ecolo-Groen avait également trouvé inté-
ressante l’idée lancée par le cd&v de la fondation inter-
nationale qui aurait eu pour tâche de se tourner vers 
l’avenir via des projets de coopération, améliorant à 
terme les connaissances individuelles, le développement 
et l’éducation des générations futures.

Enfin, dans les réparations matérielles, les recom-
mandations concernant les restitutions, que ce soit des 
objets, des archives et des restes humains, paraissent 
coller avec ce qui a été échangé en commission. C’est 
important d’accélérer ce processus et surtout de le faire 
en bonne collaboration avec les trois autres pays.

Les recommandations concernant les réparations 
symboliques évoquent les questions des commémora-
tions et de la réhabilitation. M. Defossé demande dans 
ce cadre une pensée pour le Caporal Kunuyku, décédé 
cette semaine à l’âge de 100 ans, rendant caduque une 
des recommandations. On ne peut s’empêcher de penser 
qu’il aura, comme la majorité de ses camarades, connu 
une injustice toute sa vie: celle de ne pas avoir reçu la 
pension d’ancien combattant qu’il méritait et d’avoir connu 
des conditions d’existence difficiles pour cette raison. Et 
cela peu importe les circonstances. Malheureusement, 
même si c’est symboliquement important, une médaille 
pèsera toujours moins lourd que la justice.

Quant à la proposition de recommandations, 
M. Defossé salue les propositions concernant le souvenir 
de Patrice Lumumba, Joseph Okito et Maurice Mpolo, 
et toutes les propositions qui globalement rappellent 
notre passé commun et rendent hommage au rôle 
des Congolais, Rwandais et Burundais dans l’histoire 
du monde. Cela touche bien sûr à l’espace public qui 
aujourd’hui doit connaître une évolution permettant à 
chacune et chacun de s’y sentir bien et correctement 
représenté. La commission a toujours mis en avant la 
nécessité du dialogue, de la consultation de toutes les 
parties dans cette évolution. Il n’y a en effet pas de 
réponse unique et on retrouve cette esprit de concer-
tation dans les recommandations sur l’espace public.
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Maar herdenking en eerherstel gaan over meer dan 
enkel de publieke ruimte. Ze behelzen eveneens kennis 
van de geschiedenis en het valoriseren van het onder-
zoek dat over Rwanda en Burundi is gevoerd. Onderwijs 
is vanzelfsprekend één van de belangrijkste hefbomen 
voor een mentale dekolonisering. Dat belangrijke as-
pect is in de voorgestelde aanbevelingen opgenomen, 
inzonderheid in de passages waarin er sprake is van 
de ontwikkeling van leerstof over de geschiedenis van 
het kolonialisme, bijvoorbeeld via een betere toegang 
tot de archieven van alle instellingen en via een grotere 
mobiliteit van onderzoekers en studenten. Kunst is een 
al even belangrijke hefboom en kunstuitingen dienen te 
worden verdedigd en aangemoedigd. De commissieleden 
hebben het genoegen gehad zowel hier als in Congo, 
Burundi en Rwanda kunstenaars te ontmoeten. Het bulkt 
van de ideeën en talenten die een uitlaatklep zoeken. 
Overigens kunnen ze zich nu al uiten, maar nu is het 
zaak ze te valoriseren wanneer ze over ons koloniaal 
verleden gaan. Ook op dat vlak bieden de aanbevelingen 
ruimte voor echt interessante denksporen.

Tot slot kunnen ook de aanbevelingen met betrekking 
tot het organiseren van een nationaal reflectiejaar over 
ons koloniaal verleden bij de heer Defossé op bijval 
rekenen. Het is belangrijk dat alle instellingen worden 
aangemoedigd hun eigen geschiedenis onder de loep te 
nemen. Ecolo-Groen vindt dat element zeer constructief 
en zeer belangrijk. Vermeldenswaard is tevens de wil 
om een oplossing te vinden inzake de geboorteakten en 
de eventuele toekenning van de Belgische nationaliteit 
aan de metissen die dat wensen, ook zij die ter plaatse 
zijn gebleven.

Tot besluit van zijn betoog hamert de heer Defossé 
er eens te meer op dat wat is gebeurd, zich niet mag 
herhalen. De periode van Belgisch Congo mag dan 
al ver achter ons liggen, de koloniale propaganda en 
racistische ideologie waarop ze is gebaseerd, bestaan 
vandaag nog altijd. De experten hebben aangetoond 
dat er een zeer duidelijk verband is tussen kolonialisme 
en haat jegens zwarten. Om de samenleving te deko-
loniseren, dient tegen racisme te worden opgetreden; 
het omgekeerde is ook waar. Zolang niet alle burgers, 
ongeacht hun afkomst, gelijkwaardig en respectvol 
worden behandeld, zullen we onze samenleving niet 
volledig hebben gedekoloniseerd. Zoals in het verslag 
wordt vermeld, dient prioritair werk te worden gemaakt 
van het aannemen van een federaal plan ter bestrijding 
van racisme. De heer Defossé is eveneens tevreden 
met de aanbeveling om een nationale denkoefening 
over folkloristische praktijken aan te vatten, teneinde 
die van elke racistische inslag te ontdoen.

Het voorstel om een opvolgingssysteem voor de 
aanbevelingen op te zetten, is eveneens positief. Het 

Mais il ne s’agit pas que d’espace public. La commé-
moration et la réhabilitation, ça passe aussi par l’appren-
tissage de l’histoire et la valorisation des recherches 
réalisées sur le Rwanda et le Burundi. L’enseignement 
est évidemment un pilier majeur pour une décolonisa-
tion des esprits. Et on retrouve ce volet important dans 
ces propositions, notamment quand il est question du 
développement de l’enseignement de l’histoire du colo-
nialisme, via par exemple un meilleur accès aux archives 
de toutes les institutions et par la facilitation de la mobilité 
des chercheurs et étudiants. L’art est d’ailleurs un pilier 
tout aussi important qu’il faut défendre et encourager. 
Nous avons pu rencontrer des artistes ici et là-bas. Il 
existe un vrai bouillonnement d’idées et de talents qui 
ne demandent qu’à s’exprimer, qui s’expriment déjà 
d’ailleurs mais qu’il faut valoriser sur le sujet de notre 
passé colonial. Là aussi, les recommandations ouvrent 
des pistes vraiment intéressantes.

M. Defossé s’en réjouit enfin, des recommanda-
tions concernant l’organisation d’une année nationale 
de réflexion sur notre passé colonial. C’est important 
d’encourager toutes les institutions à travailler sur leur 
propre histoire. C’est un élément que le groupe Ecolo-
Groen trouve très constructif et essentiel. À noter aussi 
la volonté de trouver une solution concernant les certifi-
cats de naissance et l’octroi de la nationalité éventuelle 
pour les métis coloniaux qui le souhaiteraient, y compris 
celles et ceux restés sur place.

M. Defossé termine son intervention en insistant 
une nouvelle fois sur la question de la garantie de non-
répétition. Parce que même si la période du Congo 
belge est loin aujourd’hui, il n’en reste pas moins que la 
propagande coloniale et l’idéologie raciste sur laquelle 
elle est basée sont toujours vivantes aujourd’hui. Les 
experts ont démontré un lien très clair entre colonialisme 
et négrophobie. Décoloniser la société, ça passe par la 
lutte contre le racisme et inversement. Tant que tous les 
citoyens ne seront pas traités de manière égale et res-
pectueuse peu importe leur origine, nous n’aurons pas 
totalement décolonisé notre société. L’adoption du plan 
fédéral de lutte contre le racisme doit être une priorité, 
comme vous le mentionne le rapport. M. Defossé s’en 
réjouit aussi de retrouver une recommandation visant 
à entamer un travail de réflexion à l’échelle nationale 
sur les pratiques folkloriques pour les vider de toute 
représentation raciste.

Autre constat positif est la proposition de créer un 
système de suivi des recommandations. Parce que le 
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ergste wat immers kan gebeuren is dat het aangenomen 
verslag en de aangenomen aanbevelingen dode letter 
blijven. Dat zou een nieuwe belediging zijn voor de des-
tijds gekoloniseerde landen en hun bevolking, alsook 
voor de in België wonende slachtoffers en burgers van 
Afrikaanse afkomst. Rijst dan de vraag of die aanbeve-
lingen kunnen worden verbeterd? Waarschijnlijk wel. 
Zullen we in staat zijn een evenwicht te vinden waarin 
elkeen zich kan vinden en waarbij de respectieve rode 
lijnen niet worden overschreden? Laten we dat hopen. 
Men mag zich in de context van dat zeer gevoelige thema 
in geen geval tot populisme laten verleiden en men mag 
niet afglijden naar het niveau van hen die erop uit zijn 
de samenleving te verdelen en koste wat het kost het 
belangrijke en noodzakelijke werk dat de commissie 
twee jaar lang heeft geleverd, te kraken. Er is nood aan 
concrete en duurzame acties, waarbij dogma’s, conser-
vatisme en nostalgie achterwege worden gelaten. “Zo 
kunnen we proberen te voorkomen dat het verleden en 
het heden elkaar verslinden”, zoals de laatste zin van 
het deskundigenverslag terecht luidt.

De heer Christophe Lacroix (PS) dankt de drie des-
kundigen hartelijk voor hun titanenwerk en het uitste-
kende verslag. De PS-fractie is ermee ingenomen dat 
de deskundigen in hun bevindingen veel dossiers voor 
het voetlicht brengen waaraan reeds nadrukkelijk aan-
dacht wordt besteed in andere commissies. Men denke 
in dat verband aan de toegang voor de metissen van de 
Belgische kolonisatie tot hun archieven, aan de rechten 
van de metissen die in Congo zijn gebleven, aan het ver-
zoek om een pensioen voor de laatste Congolese soldaat 
die tijdens de Tweede Wereldoorlog voor België heeft 
gevochten, aan de toegang tot de koloniale archieven in 
het algemeen, aan de teruggave van de kunstwerken en 
de toegang tot de gedigitaliseerde bestanden daarvan.

Aangezien er geen overeenstemming is over de aan-
bevelingen van de voorzitter, herhaalt de heer Lacroix het 
standpunt van zijn fractie: voor de PS zou de bijzondere 
commissie Koloniaal Verleden een mislukking zijn indien, 
na het vernietigende verslag en de hoorzittingen die 
meer dan twee jaar lang werden gehouden, het koloniale 
systeem niet wordt veroordeeld (na de toespraak van de 
Koning), noch om verontschuldigingen wordt verzocht 
door de Kamer van volksvertegenwoordigers en door 
de uitvoerende macht.

De PS-fractie zal geen genoegen nemen met een 
uitgehold verslag en blijft in dat verband vasthouden 
aan wat de fractie gedurende de werkzaamheden van 
de Commissie altijd heeft voorgestaan, tijdens de vele 
uren die aan de hoorzittingen werden besteed.

Bij wijze van herstelbetalingen dient, naast de door 
staatssecretaris Thomas Dermine reeds ruimschoots naar 

pire qui pourrait arriver ce serait d’adopter un rapport 
et des recommandations qui resteraient lettre morte. 
Ce serait une nouvelle insulte pour les anciens pays 
colonisés, leur population, les victimes et les personnes 
afro-descendantes qui vivent dans notre pays. Alors, est-
ce que ces recommandations peuvent être améliorées? 
Oui, probablement. Est-ce que nous serons capable 
de trouver un équilibre qui permette à chacun de s’y 
retrouver et de ne pas passer en dessous des lignes 
rouges des uns et des autres? Espérons-le. Mais en 
tous les cas, il ne faut pas céder à la tentation de faire 
du populisme sur cette question hautement sensible 
et se laisser entraîner dans le caniveau par ceux qui 
cherchent à diviser la société et qui s’ingénient à mépriser 
le travail important et nécessaire que la commission a 
entrepris depuis deux ans. Montrons des actes concrets 
et durables. Et dépassons les dogmatismes, les conser-
vatismes et les nostalgies. “Ainsi, pourrons-nous tenter 
d’éviter que passé et présent ne se dévorent.”, comme 
le dit la dernière phrase si juste du rapport des experts.

M. Christophe Lacroix (PS) remercie d’abord cha-
leureusement les 3 experts pour leur travail de titan et 
l’excellent rapport. Le groupe PS est ravi de voir que 
dans leurs constats les experts épinglent de nombreux 
dossiers que l’on suit déjà de très près dans d’autres 
commissions. Pensons à l’accès au métis à leurs archives, 
les droits des métis restés au Congo, la demande de 
pension pour le dernier soldat congolais qui a combattu 
pour la Belgique lors de la IIème Guerre Mondiale, 
l’accès aux archives coloniales de manière générale, la 
restitution des œuvres et l’accès aux fichiers numérisés 
de celles-ci.

Vu qu’il n’y a aucun accord sur les recommandations 
du Président, M. Lacroix réaffirme la position de son 
groupe: pour le PS, après le rapport accablant et les 
auditions qui ont eue lieu durant plus de deux ans, s’il 
n’y a ni condamnation du système colonial (faisant suite 
au discours du Roi), ni demande d’excuses de la part 
de la Chambre et de l’exécutif, la Commission “Passé 
colonial” serait un échec.

Le groupe PS ne laissera pas passer un rapport au 
rabais, et reste en ce sens cohérent avec ce qu’il a 
défendu tout au long du travail de la Commission, tout 
au long des heures passées en audition.

En guise de réparations, outre la question des res-
titutions qui a déjà été largement mise en avant par le 
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voren gebrachte teruggave van onrechtmatig verworven 
goederen, te worden nagedacht over de mogelijkheid tot 
oprichting van een collectief herstelfonds (gefinancierd 
door de ondernemingen die voordeel hebben gehaald 
uit de kolonisatie). Als het om herstelbetalingen gaat, 
hebben tal van Europese landen inderdaad al moeten 
nadenken over mechanismen om hun misdaden, syste-
matische diefstallen en inbeslagnemingen uit een ver of 
recent verleden te compenseren. In dat verband geldt 
Duitsland wellicht als een emblematisch voorbeeld van 
de toepassing van een herstelsysteem, aangezien het 
land daartoe werd gedwongen en moest nadenken over 
de compensatiemechanismen als antwoord op de mis-
daden, de opgelegde slavernij en de plunderingen door 
het nazibewind en de ermee verweven instellingen. In 
1999 waren er verschillende rechtszaken op til en heeft 
de Duitse regering van Gerhard Schröder enerzijds de 
Stiftung Erinnerung, Verantwortung und Zukunft (Stichting 
Herdenking, Verantwoordelijkheid en Toekomst) moeten 
oprichten, om (symbolisch) slachtoffers van de door het 
nazibewind opgezette dwangarbeid te vergoeden. Elke 
herstelbetalingsvordering tegen de Duitse bedrijven die 
met het nazibewind hadden gecollaboreerd, was immers 
onmogelijk omdat de feiten volgens de Duitse wet sinds 
1978 waren verjaard; dat wrede onrecht heeft jarenlang 
aangesleept. Anderzijds werd via de stichting ook een 
Fonds Zukunft (Toekomstfonds) opgericht, dat door het 
middenveld voorgestelde projecten financiert rond de 
instandhouding van de herinnering en de verdediging 
van de mensenrechten.

Via dat systeem van onderhandelde compensatie 
en herstelbetaling kon een gerechtelijke vrede worden 
bereikt, aangezien de slachtoffers zich hadden opge-
maakt om bij gebrek aan politieke wil herstelbetalingen 
te vorderen via de rechtbank. Die rechtszaken liet men 
dus vallen om te onderhandelen met de Duitse Staat 
en met de bedrijven die hadden gecollaboreerd en die 
uit de dwangarbeid voordeel hadden gehaald.

Aldus zou, om een collectief bewustzijn over de 
Belgische kolonisatie te doen ontstaan, een Fonds 
kunnen worden opgericht teneinde:

— in België een site te financieren tot instandhouding 
van de herinnering aan de koloniale geschiedenis, met 
kantoren en activiteiten (conferentiezaal, museumruimte 
enzovoort), alsook in de drie andere betrokken landen 
drie soortgelijke sites op te richten, met dezelfde functies;

— de oprichting en de werking te financieren van een 
onderzoekscentrum betreffende de geschiedenis van de 
kolonisatie en de huidige gevolgen ervan;

Secrétaire d’État Thomas Dermine, il conviendra de 
rappeler qu’il serait intéressant d’envisager de parler d’un 
fond de réparations collectives (financé par les entreprises 
qui ont profité de la colonisation). En effet, en matière de 
réparation, nombre de pays européens ont eu à réfléchir 
à des mécanismes afin de compenser leurs crimes, les 
vols systématiques et les confiscations commises dans un 
passé ancien ou plus récent. L’Allemagne est sans doute 
un des exemples emblématiques de la mise en œuvre 
d’un système réparatoire puisqu’elle y fut contrainte et a 
dû réfléchir aux mécanismes compensatoires répondant 
aux crimes, aux mises en esclavage et pillages commis 
par le régime nazi et ses institutions complices. En 1999, 
devant la menace de plusieurs procès, le gouvernement 
allemand de Gerhard Schröder a dû mettre en place un 
fond et une fondation “Souvenir, responsabilité et avenir” 
(“Stiftung Erinnerung, Verantwortung und Zukunft”) d’une 
part pour indemniser (symboliquement) les victimes 
du travail forcé mis en place par le régime nazi. En 
effet, toute action en réparation contre les entreprises 
allemandes ayant collaborées avec le régime nazi était 
frappée, dans le cadre légal allemand, d’une prescription 
depuis 1978 ce qui a représenté pendant longtemps une 
cruelle injustice. D’autre part, la fondation a constitué un 
“Fond Avenir” qui finance depuis sa création des projets 
proposés par la “société civile” autour des mémoires et 
la défense des Droits Humains.

Ce système de compensation et de réparation négo-
ciées a aussi permis d’amorcer une paix judiciaire, les 
victimes s’étant préparées à mener bataille devant les 
tribunaux pour demander réparation en l’absence de 
toute volonté politique. Ces actions ont donc été aban-
données pour se tourner vers la voie de la négociation 
avec l’État allemand et les entreprises ayant collaborées 
et bénéficiées du travail forcé.

Ainsi, afin de favoriser l’émergence d’une conscience 
collective à propos de la colonisation belge, un Fonds 
pourrait servir à:

— financer un lieu de mémoire autour de l’histoire 
coloniale en Belgique qui abriteraient ses bureaux et 
ses activités en lien avec ses thématiques (salle de 
conférence, espace muséal etc.) mais également trois 
autres lieux similaires dans les trois autres pays concer-
nés ayant les mêmes fonctions;

— financer la mise en place et le fonctionnement d’un 
centre de recherche sur l’histoire de la colonisation et 
ses impacts actuels;
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— in de vier betrokken landen projectoproepen te 
financieren aangaande de instandhouding van de her-
innering aan en de geschiedenis van de Belgische 
kolonisatie, het systeem en de huidige gevolgen ervan 
(naar het voorbeeld van de initiatieven van de Duitse 
stichting), gericht op actoren uit de verenigingssector;

— in de vier betrokken landen wetenschappelijk onder-
zoek te financieren ter ondersteuning van de bestaande 
universitaire middelen, door met voorrang aandacht te 
besteden aan de blinde vlekken die met name door de 
bijzondere commissie werden vastgesteld;

— in de vier betrokken landen de popularisering te 
financieren van het wetenschappelijk onderzoek en 
van het archiefmateriaal aangaande de koloniale ge-
schiedenis, het systeem en de huidige gevolgen ervan 
(tentoonstellingen, de uitgave van boeken enzovoort);

— in de vier betrokken landen de totstandkoming te 
financieren en aan te moedigen van artistieke werken 
aangaande de koloniale geschiedenis, het systeem en 
de huidige gevolgen ervan, met het potentieel om een 
kritische kijk te bevorderen en om sleutels voor een 
beter begrip aan te reiken;

— in de vier betrokken landen de identificatie van pro-
blemen inzake de instandhouding van de herinnering in 
de openbare ruimte te financieren en aan te moedigen, 
om een kritische kijk te bevorderen en om sleutels voor 
een beter begrip aan te reiken.

Mevrouw Annick Ponthier (VB) is tevreden dat het 
voorstel met de aanbevelingen eindelijk voorligt, na 
bijna twee jaar van commissie-activiteit. De eindbalans 
wijst op de collectieve verantwoordelijkheid van België, 
het koningshuis, de betrokken personen, bedrijven en 
instanties en de kerk. Er is duidelijk geen consensus 
gevonden binnen de meerderheid over concrete her-
stelbetalingen, waar de VB-fractie niet rouwig om is. De 
piste van de cd&v van een globaal herstelfonds werd 
zonet opnieuw verdedigd door de PS. De argwaan van 
VB over de invulling van de herstelmaatregelen is dus 
allerminst onterecht, zo blijkt.

Waar wél overeenstemming over is bereikt, is dat de 
rol van België moet erkend worden, dat we het koloni-
aal systeem moeten veroordelen en dat de Kamer zijn 
verontschuldigingen moet aanbieden ten aanzien van 
onze ex-kolonies.

Mevrouw Ponthier maakt een algemene beschouwing 
van de aanbevelingen. Hoewel de VB-fractie zich kan 
vinden in, vooral, de neutraal-wetenschappelijke aan-
bevelingen, heeft ze toch ernstige bedenkingen bij de 

— financer des appels à projets dans les quatre pays 
concernés en lien avec les mémoires et l’histoire de la 
colonisation belge, son système et ses impacts actuels 
(sur exemple de ce que peut développer la fondation 
allemande) vers les acteurs associatifs;

— financer des lignes de recherches scientifiques 
en appui aux ressources universitaires existantes en 
travaillant prioritairement sur les angles morts identifiés 
notamment par la commission spéciale dans les quatre 
pays concernés;

— financer la vulgarisation des recherches scien-
tifiques et les ressources archivistiques en lien avec 
l’histoire coloniale, son système et ses impacts actuels 
(expositions, édition de livres etc.) dans les quatre pays 
concernés;

— financer et encourager la création d’œuvres artis-
tiques dans les quatre pays concernés traitant de l’his-
toire coloniale, son système et ses impacts actuels et 
pouvant favoriser un regard critique et transmettre des 
clefs de compréhension;

— financer et encourager l’identification des probléma-
tiques mémorielles dans les espaces publics des quatre 
pays concernés afin de favoriser les regards critiques 
et transmettre les clefs de compréhension.

Mme Annick Ponthier (VB) se réjouit de disposer 
enfin de la proposition de recommandations, après 
près de deux ans de travaux en commission. Le bilan 
de ces travaux souligne la responsabilité collective de la 
Belgique, de la maison royale, des personnes, entreprises 
et institutions concernées, ainsi que de l’Église. Il est clair 
qu’aucun consensus n’a été trouvé au sein de la majorité 
à propos de mesures concrètes de réparation financière, 
ce que ne regrette pas le groupe VB. La piste du cd&v 
proposant de créer un fonds de réparation global vient 
d’être à nouveau défendue par le PS. Il s’en déduit que 
la méfiance du VB à l’égard de la mise en œuvre des 
mesures de réparation se justifie pleinement.

Il a cependant été possible de trouver un consensus 
à propos de la nécessité de reconnaître le rôle de la 
Belgique, de la nécessité de condamner le système 
colonial et de la nécessité que la Chambre présente 
ses excuses à nos anciennes colonies.

Mme Ponthier procède à une évaluation globale des 
recommandations. Le groupe VB adhère principalement 
aux recommandations neutres et scientifiques, mais 
nourrit toutefois de sérieuses réserves à propos des 
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meer politiek-ideologische. De bestaansreden van deze 
commissie was volgens VB vanaf het begin een schuld-
complex over België afroepen, waaruit herstelbetalingen 
zouden volgen. De commissie is niet toevallig in het 
leven geroepen vlak na de Black Lives Matter-rellen en 
de linkse beeldenstorm tegen allerlei historische figuren 
uit de westerse geschiedenis. De link met zogenaamd 
hedendaags racisme, wegens koloniale denkbeelden 
die doorwerken in onze samenleving, loert in het rapport 
nog stééds om de hoek. Volgens VB zijn ‘onze’ mensen 
uiteraard niet verantwoordelijk voor het kolonialisme én is 
er geen sprake van structureel racisme dat wijdverbreid 
is in dit land. Ook wordt er te eenzijdig op de negatieve 
aspecten van de koloniale periode gefocust, al dient het 
kolonialisme als systeem uiteraard met klem te worden 
veroordeeld. Historisch onderzoek moet volledig zijn, 
enkel dan kan men aan betekenisvolle waarheidsvinding 
doen. Een halve waarheid, is een hele leugen. Ook laat 
men de dekolonisatieperiode en de misdaden die ge-
pleegd zijn tegen onze kolonialen buiten beschouwing. 
Dit is integraal onderdeel van de koloniale geschiedenis 
van België en ook dit aspect moet erkend worden, om 
tot een verzoening met ons verleden te komen. Dat het 
punt van de herstelbetalingen momenteel van de baan 
lijkt, is een goede zaak, maar her en der in de aanbeve-
lingen blijkt dat men onrechtstreeks toch allerlei zaken 
wil financieren op kap van de belastingbetaler, die daar 
in deze crisistijden absoluut geen boodschap aan heeft.

Mevrouw Ponthier overloopt vervolgens één voor één 
haar kritische kanttekeningen.

Als het gaat over de aanbevelingen rond academi-
sche samenwerking met Congo, Rwanda en Burundi en 
het  “ondersteunen” van universiteiten, bibliotheken en 
studiebeurzen, dan rijst de vraag wat hiermee concreet 
bedoeld wordt. Ondersteuning gaat meestal gepaard met 
bijkomende financiering. Hoe zal dit concreet worden 
ingevuld? Ook zijn er bedenkingen bij een diversiteits-
beleid bij de Belgische onderwijs- en onderzoeksinstel-
lingen, wat immers alleen maar kan wijzen op quota 
gebaseerd op afkomst.

De VB-fractie gelooft hier niet in. Enkel capaciteiten 
en motivatie mogen en moeten de doorslag geven bij 
aanwervingen van personeel, ook binnen de academische 
instellingen. Wanneer het gaat over de openbaarheid 
en toegankelijkheid van de koloniale archieven, is VB 
voorstander van optimale ontsluiting voor het wetenschap-
pelijk onderzoek maar plaatst het wel vraagtekens bij 
de “adequate financiering” en “investering” die daarmee 

recommandations plus politiques et idéologiques. Le 
groupe VB estime que la raison d’être de cette com-
mission était, dès le départ, d’affubler la Belgique d’un 
complexe de culpabilité devant déboucher sur des 
réparations financières. Ce n’est pas un hasard si la 
commission a été créée juste après les échauffourées 
causées par le mouvement Black Lives Matter et après 
la vague iconoclaste de la gauche contre une multitude 
de personnages de l’histoire occidentale. Le lien avec le 
racisme “contemporain” imputé à des idées coloniales 
toujours présentes dans notre société affleure partout 
dans le rapport. Le VB estime que nos citoyens ne sont 
évidemment pas responsables du colonialisme et qu’il 
n’est nullement question, dans notre pays, d’un racisme 
structurel largement répandu. Par ailleurs, les recom-
mandations se concentrent trop unilatéralement sur les 
aspects négatifs de la période coloniale quoiqu’il faille 
évidemment dénoncer avec force le système colonial. 
L’étude historique doit être complète, sans quoi il sera 
impossible de mener une recherche sensée de la vérité, 
étant entendu que toute demi-vérité est un mensonge. 
On omet également d’évoquer la période de la décolo-
nisation et les crimes commis contre les colons belges. 
Or, pour pouvoir nous réconcilier avec notre passé, il 
convient aussi de reconnaître que ces événements font 
partie intégrante de l’histoire coloniale de la Belgique. 
Il est positif qu’il ne soit apparemment plus question de 
réparations financières, mais plusieurs passages des 
recommandations expriment néanmoins la volonté de 
faire financer indirectement une multitude de projets par 
le contribuable, lequel ne s’en soucie aucunement en 
ces temps de crise.

Mme Ponthier passe ensuite en revue chacune de 
ses observations critiques.

Concernant les recommandations relatives à la coo-
pération académique avec le Congo, le Rwanda et le 
Burundi, la question se pose de savoir ce que l’on entend 
concrètement quand il s’agit de “soutenir” les universi-
tés, les bibliothèques et l’octroi de bourses d’études. Le 
soutien s’accompagne généralement d’un financement 
supplémentaire. Comment cela se concrétisera-t-il? La 
mise en œuvre d’une politique de diversité au sein des 
établissements d’enseignement et de recherche belges, 
ce qui ne peut signifier que la mise en place de quotas 
basés sur l’origine, suscite également des réserves.

Le groupe VB ne croit pas à cette politique. Seules les 
capacités et la motivation peuvent être déterminantes 
lors du recrutement de personnel, y compris au sein des 
établissements académiques. S’agissant de l’ouverture 
et de l’accessibilité des archives coloniales, le VB est 
favorable à une ouverture optimale à la recherche scien-
tifique mais s’interroge sur le “financement adéquat” et l’ 
“investissement” que cela suppose. Entend-on par là le 
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gepaard gaat. Bedoelt men hiermee de financiering van 
onze archieven of ook die van de archieven in Congo, 
Rwanda en Burundi? Met dit laatste kan VB niet ak-
koord gaan. Idem voor de beurzen voor archivisten uit 
de ex-kolonies, dit hoeft niet op kosten van België te 
gebeuren. Rwanda, Burundi en Congo kunnen dit ook 
zelf financieren, als zij de verdere ontsluiting en het goede 
beheer van hun archieven belangrijk vinden.

In verband hiermee rijzen er eveneens vragen bij aan-
beveling 36, die ondersteuning vraagt van archieven en 
collecties rond de diaspora in België. Wat wordt precies 
bedoeld met “ondersteuning” in deze? De VB-fractie is 
niet tegen meer onderzoek naar deze gemeenschappen 
in dit land en tot openstelling van die kennis voor het 
brede publiek, maar benadrukt nogmaals dat dit niet de 
financiële verantwoordelijkheid is van de burgers. Het 
staat de diaspora vrij om dit zelf te bekostigen.

Wat de metissen betreft, roept mevrouw Ponthier 
nogmaals op om eindelijk werk te maken van de vol-
ledige uitvoering van de metissenresolutie. Het stemt 
haar tevreden dat de aanbevelingen aandacht hebben 
voor het leed dat hen is berokkend, maar tevens zijn 
excuses in deze gepast, namens de regering en de kerk.

Wat de rol van Patrice Lumumba betreft, stelt mevrouw 
Ponthier vast dat hij in dit rapport op handen wordt ge-
dragen alsof hij een patroonheilige van de Congolezen 
was. Maar er bestaat heel wat discussie over de man, 
ook binnen de diaspora. Hij is een historisch figuur en 
moet niet geïnstrumentaliseerd worden voor de politieke 
doeleinden van vandaag. Daarom oordeelt VB dat er 
geen symbolische herstelmaatregelen moeten komen 
zoals straatnamen, pleinen, ceremonies of standbeelden 
rond Lumumba.

Aansluitend hierbij heeft de VB-fractie vragen bij de 
monumenten en het eerbetoon voor Congolese verzets-
strijders. Terwijl men in dit rapport ons eigen verleden 
exclusief negatief wil belichten, lijkt men de iconische 
figuren van de diaspora te willen verheerlijken. Maar 
als men dat doet, dan moet er meer aandacht zijn voor 
de oud-kolonialen die goed werk verricht hebben dat 
ten bate kwam van de Congolezen, Rwandezen en 
Burundezen en voor het leed dat hen is berokkend 
tijdens de dekolonisatie.

Wat het herstelonderdeel betreft, loeren de financiële 
reparaties nog steeds om de hoek, aangezien aanbeve-
ling 62 oproept tot maatregelen die leiden tot herstel in 

financement de nos archives ou aussi celui des archives 
conservées au Congo, au Rwanda et au Burundi? Le 
VB ne peut être d’accord sur ce dernier point. Il en va 
de même pour les bourses accordées aux archivistes 
des anciennes colonies, dont le coût ne doit pas être 
supporté par la Belgique. Le Rwanda, le Burundi et le 
Congo peuvent également financier ces bourses eux-
mêmes, s’ils jugent important d’étendre l’accès à leurs 
archives et d’en assurer la bonne gestion.

À cet égard, des questions se posent également 
à propos de la recommandation 36, qui demande de 
soutenir les initiatives visant à constituer des archives 
et des collections concernant l’histoire de la diaspora 
congolaise, rwandaise et burundaise en Belgique. Que 
faut-il entendre précisément en l’espèce par “soute-
nir”? Le groupe VB ne s’oppose pas à la réalisation 
de recherches supplémentaires sur ces communautés 
dans notre pays et à l’ouverture de ces connaissances 
au large public, mais il souligne une nouvelle fois que 
ces recherches ne relèvent pas de la responsabilité 
financière des citoyens. La diaspora est libre de financer 
elle-même ces recherches.

En ce qui concerne les métis, Mme Ponthier appelle 
une nouvelle fois à mettre enfin en œuvre la résolution 
relative aux métis. Si elle se félicite que les recomman-
dations accordent une attention aux souffrances qui leur 
ont été infligées, elle estime également que des excuses 
s’indiquent, au nom du gouvernement et de l’église.

Quant au rôle dévolu à Patrice Lumumba dans ce 
rapport, le texte le met sur un piédestal, comme s’il 
était le saint patron des Congolais. Or, l’homme est 
controversé, même au sein de la diaspora. C’est une 
figure historique, qui ne doit pas être instrumentalisée 
pour servir des objectifs politiques d’aujourd’hui. C’est 
pourquoi le VB estime qu’il ne faut pas prendre de 
mesures de réparation symboliques, comme des noms 
de rue, des places, des cérémonies ou des statues en 
l’honneur de Lumumba.

Dans le même ordre d’idées, le groupe VB s’interroge 
sur l’érection de monuments en hommage aux résistants 
congolais. Alors que ce rapport cherche à présenter 
notre propre passé sous un jour exclusivement négatif, 
il semble vouloir glorifier les figures iconiques de la 
diaspora. Mais dans ce cas, il doit accorder davantage 
d’attention aux anciens coloniaux qui ont effectué du 
bon travail au profit des Congolais, des Rwandais et 
des Burundais, ainsi qu’aux souffrances qui leur ont été 
infligées pendant la décolonisation.

En ce qui concerne le volet relatif à la réparation, 
le risque de réparations financières subsiste, étant 
donné que la recommandation 62 appelle à prendre des 
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zijn “vele vormen en gedaantes”, met andere woorden 
“In te vullen naar believen”. Het zet alleszins de deur 
nog altijd op een kier.

Een aantal van de voorgestelde financiële reparaties 
is trouwens al via omwegen in de aanbevelingen bin-
nengeslopen, zoals eerder vermeld. Dat blijkt ook uit de 
oproep tot meer ontwikkelingshulp in de ex-kolonies en 
tot fondsen zoals een “trust fund” door de kerk. Dat zijn 
vanzelfsprekend ook publieke middelen.

In ieder geval bulkt dit onderdeel van aanbevelingen 
die zeer geforceerd en kunstmatig overkomen.

Wat erkenning en excuses betreft is de VB-fractie 
voorstander van erkenning van de excessen en de 
uitbuiting onder het koloniaal systeem, maar meent ze 
dat de periode onder Leopold II niet gelijkstaat aan die 
onder Belgisch-Congo. Men scheert beiden hier over 
één kam in aanbeveling 67. Er zijn ook goede zaken 
gebeurd, met name de snelle economische ontwikkeling 
na de overname van Congo door de Belgische Staat.

Dit is aangetoond door publicaties als “The Belgian 
Congo as a developmental State”, door politicoloog aan 
de universiteit van Kansas Emizet Francois Kisangani. De 
goede economische ontwikkeling van Belgisch-Congo 
nuanceert volgens hem stevig de eenzijdige aanname 
dat de trage groei van het postkoloniale Congo te wijten 
is aan het kolonialisme. De VB-fractie is van oordeel dat 
alle historische aspecten dus in rekening gebracht moe-
ten worden en de historische wetenschap is het erover 
eens dat de periode na Leopold II veel minder brutaal 
was, al bleven er uiteraard nog veel excessen overeind. 
Toch is het correct om tussen beide tijdsgewrichten van 
onze koloniale geschiedenis een onderscheid te maken.

Aangaande de instanties die excuses aanbieden: de 
Kamer is nog steeds een overheidsinstantie en vormt 
de directe democratische vertegenwoordiging van de 
Belgische burgers. Dus namens wie excuseert de Kamer 
zich dan? Hoewel men stelt dat de Belgen van vandaag 
niet verantwoordelijk zijn, lijkt dit toch sterk op excuses 
namens de Belgische natie. En daaruit kunnen juridisch 
gezien herstelbetalingen voortvloeien. Een juridisch 
advies ter zake is daarom wenselijk.

En wat overigens met het Koningshuis in dit hele 
verhaal? Een groot hiaat in dit aanbevelingsrapport, wat 
de VB-fractie betreft.

mesures pouvant donner lieu à “l’une ou l’autre forme” 
de réparation, en d’autres termes, “à définir selon le 
choix”. La porte est donc toujours ouverte.

Comme indiqué précédemment. certaines des répa-
rations financières proposées ont été glissées dans les 
recommandations de manière détournée. C’est ce qui 
ressort également de l’appel à renforcer l’aide au déve-
loppement dans les anciennes colonies et à constituer 
des fonds, comme le fonds fiduciaire dans le chef de 
l’église. Il s’agit évidemment de fonds publics.

En tout cas, ce volet regorge de recommandations 
ayant un caractère particulièrement forcé et artificiel.

En ce qui concerne la reconnaissance et les excuses, 
le groupe VB est favorable à la reconnaissance des 
excès et de l’exploitation sous le régime colonial, mais 
estime qu’il convient d’opérer une distinction entre la 
période sous Léopold II et celle sous le Congo belge. 
Or, la recommandation 67 fait un amalgame entre les 
deux. Il y a également eu de bonnes choses, notamment 
le développement économique rapide après la reprise 
du Congo par l’État belge.

Cela a été démontré par des publications telles que 
“The Belgian Congo as a developmental State”, du 
politologue de l’Université du Kansas Emizet Francois 
Kisangani. Selon ce politologue, le bon développement 
économique du Congo belge nuance fortement la thèse 
unilatérale selon laquelle le lent développement du 
Congo postcolonial serait dû au colonialisme. Le Groupe 
VB considère que toutes les dimensions historiques 
doivent donc être prises en compte et la science histo-
rique s’accorde sur le fait que la période postérieure à 
Léopold II a été beaucoup moins brutale, même s’il y a 
évidemment encore eu beaucoup d’excès. Il est toutefois 
correct d’opérer une distinction entre les deux époques 
de notre histoire coloniale.

En ce qui concerne les instances qui présentent des 
excuses: la Chambre est toujours une instance publique 
et constitue la représentation démocratique directe des 
citoyens belges. Donc, au nom de qui la Chambre pré-
sente-elle dès lors des excuses? Bien que l’on affirme 
que les Belges d’aujourd’hui ne sont pas responsables, 
cela ressemble néanmoins fortement à des excuses au 
nom de la nation belge. D’un point de vue juridique, il 
peut en découler des réparations financières. Un avis 
juridique en la matière serait dès lors souhaitable.

Et qu’en est-il par ailleurs de la Famille royale dans 
toute cette affaire? En ce qui concerne le groupe VB, il 
s’agit d’une lacune importante de ce rapport contenant 
les recommandations.
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De voorgestelde nationale reflecties, sensibilisering 
van de bevolking en meer aandacht voor koloniale ge-
schiedenis in het onderwijs mogen geen eenzijdig verhaal 
zijn dat onze nationale geschiedenis afbreekt, maar moet 
altijd streven naar de volledige waarheid. Het mag ook 
geen politiek instrument worden om een linkse ideolo-
gische agenda door te duwen en het koloniale verleden 
met hedendaags racisme te linken, terwijl dit volgens 
mevrouw Ponthier wel doorsijpelt in de aanbevelingen. 
In dit verband wenst de VB-fractie uitdrukkelijk een halt 
toe te roepen aan de linkse beeldenstorm tegen onze 
nationale monumenten. De fractie is geen voorstander 
van het wijzigen van straatnamen, pleinen, monumenten, 
standbeelden en dergelijke meer zoals de meerderheid 
aanbeveelt. Men moet het verleden kennen, erkennen 
en incorporeren om er lessen uit te kunnen trekken of 
om het heden te verklaren. Maar wat men ziet met de 
BLM-rellen en vernielingen is het uitwissen van onze 
geschiedenis. Historische figuren verwijderen uit de 
publieke ruimte leidt nooit tot meer kennis van het ver-
leden. Wel kan men context aanbrengen bij sommige 
koloniale monumenten of standbeelden.

De passage over de herbenaming van de Orde van 
Leopold II valt zeker te begrijpen, maar zou het niet beter 
zijn die orde gewoon af te schaffen? Dat lijkt toch een 
logischer voorstel.

Er staan verder nog een aantal vreemde zaken in 
de aanbevelingen, discriminatoir zelfs, zoals de gratis 
toegang voor het AfricaMuseum voor mensen van de 
diaspora. Zoals elders in het rapport wordt de etnische 
afkomst van Belgische burgers om de haverklap als 
element van positieve discriminatie gehanteerd, zoals 
ook hier. Over etnische profilering gesproken.

Verder vreest mevrouw Ponthier een intensivering 
van de ontwikkelingshulp, op een moment dat onze 
eigen mensen de eindjes niet meer aan elkaar kun-
nen knopen door de energie- en koopkrachtcrisis. En 
ja, bij onze eigen mensen horen ook de diaspora. Het 
draagvlak voor de “meer, meer, meer”-mentaliteit inzake 
ontwikkelingshulp kalft af bij de bevolking, derhalve is 
VB tegen alle passages die daartoe oproepen. Zo staat 
er in aanbeveling 112 zelfs dat wij voor het natuurlijk en 
biologisch patrimonium en de visbestanden van Congo, 
Rwanda en Burundi moeten zorgen. Dat is toch hun 
eigen verantwoordelijkheid en niet die van de Belgische 
belastingbetaler?

Aangaande het laatste onderdeel, waarin de politiek-
ideologische geladenheid van de aanbevelingen het 
meest tot uiting komt, is de VB-fractie gekant tegen het 

Le travail de réflexion à l’échelon national, la sensi-
bilisation de la population et l’attention accrue portée 
à l’histoire coloniale dans l’enseignement, autant de 
mesures proposées dans le rapport, ne doivent pas 
être une entreprise unilatérale qui démolit notre passé, 
mais doivent toujours viser à établir toute la vérité. Il ne 
peut pas non plus s’agir d’un instrument politique pour 
promouvoir un agenda idéologique de gauche et lier 
le passé colonial au racisme contemporain, alors que 
cette conception percole, selon Mme Ponthier, dans les 
recommandations. À cet égard, le groupe VB souhaite 
mettre explicitement fin à la furie iconoclaste dirigée 
contre nos monuments nationaux. Le groupe n’est 
pas favorable à la modification des noms de rue, des 
places, des monuments, des statues et autres, comme 
le recommande la majorité. On doit connaître le passé, 
le reconnaître et l’intégrer afin d’en tirer des leçons ou 
d’expliquer le présent. Mais les émeutes et les destruc-
tions liées au mouvement BLM effacent notre passé. 
Faire disparaître les personnages historiques de l’espace 
public ne conduit jamais à une meilleure connaissance 
du passé. On peut en revanche contextualiser certains 
monuments ou statues de l’époque coloniale.

Le passage recommandant de rebaptiser l’Ordre de 
Léopold II est certainement compréhensible, mais ne 
serait-il pas préférable de supprimer cet ordre? Cela 
nous semble tout de même une proposition plus logique.

Les recommandations contiennent encore une série 
d’éléments étranges, voire même discriminatoires, comme 
l’accès gratuit à l’AfricaMuseum pour les personnes 
issues de la diaspora. Comme ailleurs dans le rapport, 
l’origine ethnique de citoyens belges est constamment 
utilisée comme élément de discrimination positive, et 
c’est encore le cas ici. Il ne s’agit, ni plus ni moins, que 
d’un profilage ethnique.

En outre, Mme Ponthier craint une intensification 
de l’aide au développement, à l’heure où nos citoyens 
ne parviennent plus à joindre les deux bouts en raison 
de la crise de l’énergie et du pouvoir d’achat. Et oui, la 
diaspora fait également partie de nos propres citoyens. 
L’adhésion à la mentalité du “toujours plus” en matière 
d’aide au développement s’effritant parmi la population, 
le groupe VB s’oppose à tous les passages qui appellent 
à une augmentation des moyens. Ainsi la recomman-
dation 112 prévoit même que nous devons veiller au 
patrimoine naturel et biologique, ainsi qu’aux ressources 
halieutiques du Congo, du Rwanda et du Burundi. Cette 
mission relève pourtant bel et bien de leur propre res-
ponsabilité et non de celle du contribuable belge.

S’agissant du dernier volet qui exprime le plus la 
charge politico-idéologique des recommandations, le 
groupe VB est opposé à l’organisation de plans d’action 
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organiseren van allerlei actieplannen die de Vlaming 
culpabiliseren. Dit mondt steevast uit in “positieve” discri-
minatie en kliklijnen zoals een “meldpunt voor klachten”.

VB is ook tegen het viseren van de politiediensten 
inzake etnisch profileren. Zij moeten nu al in zeer moei-
lijke omstandigheden werken, getuige de betogingen 
vandaag. Aanbeveling 123 lijkt daarom totaal absurd. Dit 
zal het politiewerk nog verder bemoeilijken en de cultuur 
van straffeloosheid bestendigen in onze grootsteden, 
waar veelal allochtone relschoppers lelijk huishouden, 
zoals men onlangs na de match België-Marokko wéér 
kon vaststellen.

Aanbeveling 125 is eveneens uit den boze, gezien de 
verwijzing naar folklore en tradities die we zouden moeten 
herzien. Een nauwelijks verholen referentie aan Zwarte 
Piet en onze traditionele manier van Carnaval vieren.

Mevrouw Ponthier besluit dat het rapport te veel baadt 
in een sfeer van zelfhaat, die politiek en ideologisch 
gemotiveerd is. Dat is niet de manier waarop men his-
torisch onderzoek moet voeren. Dit zorgt niet voor een 
beter begrip van of omgang met ons verleden, noch 
voor wederzijdse verzoening. Het leidt tot een nationaal 
schuldcomplex en wederzijds onbegrip tussen Vlamingen, 
Walen en de diaspora. Het “Wij waren alleen maar 
daders, en jullie zijn alleen maar slachtoffers”-denken, 
zal tot meer polarisatie leiden, het tegengestelde van 
wat we willen bereiken. Het valt eveneens te vrezen dat 
herstelbetalingen in de toekomst niet uitgesloten zijn met 
de aanbevelingen zoals die nu voorliggen.

De heer Benoît Piedboeuf (MR) heeft het document 
van de drie deskundigen met veel belangstelling doorge-
nomen. Het voldoet aan de verwachtingen: academische 
nauwkeurigheid, zin voor synthese (zonder te kort door 
de bocht te gaan en aldus te verzuimen gebeurtenissen 
waarover onenigheid bestaat uit te spitten), een peda-
gogische ingesteldheid en, belangrijk, eerbied voor de 
betekenis van de woorden en voor een nauwkeurige 
verwoording.

Alle drie de deskundigen verdedigen dit document. 
Dat is belangrijk om op te merken, want het eerste ver-
slag stond bol van uiteenlopende meningen van de tien 
deskundigen, wat het onoverkomelijk zwak maakte, net 
als het feit dat de situatie van Burundi en van Rwanda in 
geen van de 650 bladzijden ervan werd aangehaald. De 
drie deskundigen erkennen dit trouwens onrechtstreeks 

tous azymuts qui culpabilisent le Flamand. Il en résulte 
invariablement une discrimination “positive” et des 
lignes téléphoniques de dénonciation comme le “point 
de contact pour les plaintes”.

Le VB est également opposé à la stigmatisation des 
services de police en matière de profilage ethnique. 
Aujourd’hui déjà, ceux-ci doivent travailler dans des 
conditions très difficiles, comme en témoignent les mani-
festations de ce jour. La recommandation 123 semble dès 
lors complètement loufoque. Elle ne fera que compliquer 
encore le travail policier et conforter la culture d’impu-
nité qui règne dans nos grandes villes où les casseurs 
allochtones pour la plupart ont fait de nombreux dégâts, 
comme nous avons pu une fois encore le constater 
récemment après le match entre la Belgique et le Maroc.

La recommandation 125 est également à proscrire, 
vu qu’elle fait référence au folklore et aux traditions que 
nous devrions revoir. Une référence à peine déguisée à 
notre Père Fouettard et à notre façon traditionnelle de 
fêter le carnaval.

Mme Ponthier conclut que le rapport baigne trop 
largement dans une atmosphère de haine envers soi-
même motivée par des considérations politiques et idéo-
logiques. Ce n’est pas ainsi que l’on fait de la recherche 
historique. Cette façon de faire ne permet pas de mieux 
comprendre ou de mieux gérer notre passé, ni d’arriver 
à une réconciliation mutuelle. Elle crée un complexe 
national de culpabilité et d’incompréhension mutuelle 
entre les Flamands, les Wallons et la diaspora. Cette 
mentalité qui consiste à considérer “Nous n’avons été 
que des auteurs et vous n’êtes que des victimes” va 
renforcer la polarisation, l’inverse de l’objectif poursuivi. 
Il est également à craindre que des réparations ne soient 
pas exclues à l’avenir au regard des recommandations 
telles qu’elles sont formulées aujourd’hui.

M. Benoît Piedboeuf (MR) a parcouru avec beau-
coup d’intérêt le document rédigé par les trois experts, 
et il correspond aux attentes placées en eux: rigueur 
académique, esprit de synthèse sans tomber dans les 
raccourcis qui jetteraient un voile pudique sur des évè-
nements discutables, esprit pédagogique et, important, 
un respect du sens des mots et de l’exactitude de la 
formulation.

Ce document est défendu par les trois experts, ce 
qui est important à noter, car la divergence d’opinions 
des dix experts, avait marqué le premier rapport et 
constitué sa faiblesse rédhibitoire de même le fait que 
ces 650 pages n’abordaient pas la situation du Burundi 
et du Rwanda. Les trois experts le reconnaissent d’ail-
leurs indirectement (page 19): “l’absence d’historiens 
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(bladzijde 19): “l’absence d’historiens burundais et 
rwandais dans le premier groupe d’experts fut une 
erreur manifeste”.

De heer Piedboeuf voegt daar nog een vaststelling 
aan toe: de parlementsleden luisteren ook in andere 
commissies naar deskundigen en tijdens de COVID-19-
periode heeft ook de regering een beroep gedaan op 
deskundigen, die allen hun eigen meningen, denkpa-
tronen en actiemodellen hadden. Ook inzake economie 
en internationale betrekkingen bestaan er verschillende 
strekkingen. Hetzelfde geldt voor ethische onderwerpen.

Het komt de commissieleden toe hun adviezen en 
aanbevelingen kritisch tegen het licht te houden, met 
de nodige afstand, zelfs ten aanzien van hun eigen 
activistisch engagement.

Iedereen heeft het recht zich voor een doel in te 
zetten, maar die houding valt niet te verenigen met de 
vereisten van het academisch onderzoek, dat niet mag 
dienen om een vooraf bepaalde visie te rechtvaardigen 
maar wel om geduldig te zoeken naar een waarheid om 
op basis van argumenten hypothesen te formuleren.

Dat is het geval voor het werk van onze deskundigen, 
die aan onze verwachting voldoen. De spreker dankt 
hen hiervoor.

Het tweede document dat wordt voorgesteld bevat 
de voorstellen van aanbevelingen van de voorzitter. Hij 
heeft het er vorige week op gewaagd ze alleen voor te 
stellen aan de pers, hoewel er twee ondervoorzitters 
en drie rapporteurs waren aangewezen. De MR-fractie 
keurt die manier van werken af.

Waar komen die voorstellen vandaan? Van bijdragen 
van de Vivaldipartijen, zonder dat de vivaldimeerderheid 
er eenstemmigheid over heeft bereikt. De MR-fractie 
verzet zich met klem tegen sommige voorstellen.

Er zijn dus methodologische en inhoudelijke 
twistpunten.

De aanbevelingen zouden drie grote thema’s moeten 
behelzen:

Eerste thema: de feiten erkennen, zoeken naar de 
waarheid en de pacificatie omtrent de herinnering 
bewerkstelligen

De Franse filosoof de Tocqueville stelde: “quand 
le passé n’éclaire plus l’avenir, l’esprit marche dans 
les ténèbres”. Om dat te voorkomen, wil de MR de 
feiten die deze koloniale periode hebben gekenmerkt, 

burundais et rwandais dans le premier groupe d’experts 
fut une erreur manifeste”.

À ce sujet, M. Piedboeuf souhaite rajouter un constat: 
des experts, on en écoute dans d’autres commissions, 
et lors de la période COVID-19, le gouvernement a fait 
lui aussi appel à des experts qui avaient leurs opinions, 
leur philosophie de réflexion et d’action. En économie et 
en relations internationales, il y a également plusieurs 
écoles. De même sur les sujets éthiques.

C’est aux membres de la commission qu’il appartient 
d’écouter de façon critique leurs avis et leurs recom-
mandations, avec le recul suffisant, notamment parfois 
par rapport à leur engagement militant.

Chacun a le droit de s’engager pour une cause, mais 
cette attitude n’est pas compatible avec les exigences 
de la recherche académique, qui ne doit pas servir à 
justifier une vision prédéterminée, mais bien à recher-
cher patiemment une vérité pour tracer des hypothèses 
basées sur des arguments.

Voilà pour le travail de nos experts qui ont su répondre 
à notre attente. Qu’ils en soient ici remerciés.

Le second document présenté contient les proposi-
tions de recommandations du président. Présentées, de 
façon fort audacieuse la semaine passée à la presse par 
lui seul, alors qu’il y a deux vice-présidents désignés 
ainsi que trois rapporteurs. le groupe MR réprouve cette 
façon de faire.

D’où viennent ces propositions? De contributions 
des partis de la Vivaldi, sans qu’il se soit exprimé de 
consensus de la majorité Vivaldi sur ces propositions. 
Et le groupe MR s’oppose clairement et frontalement à 
certaines d’entre elles.

Divergence donc sur la méthode, divergence sur le 
fond.

Il faut retrouver trois grandes thématiques dans ces 
recommandations:

1e thématique: reconnaitre les faits, rechercher la 
vérité, pacifier la mémoire

Selon Tocqueville, “quand le passé n’éclaire plus 
l’avenir, l’esprit marche dans les ténèbres”: le MR désirait 
que pour atteindre cet objectif, on puisse décortiquer 
et présenter de façon objective les faits qui ont marqué 
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ontleden en objectief voorstellen, zonder taboes of 
inschikkelijkheid, maar ook erkennend dat tijdens die 
lange periode mensen met nobele ambities zich heb-
ben ingezet om anderen te helpen, zoals vandaag nog 
steeds het geval is voor onze activiteiten op het gebied 
van ontwikkelingssamenwerking.

De MR-fractie sluit zich aan bij het gegeven dat “De 
Kamer (…) het koloniale regime [veroordeelt] als systeem 
gebaseerd op uitbuiting en overheersing, dat stoelde op 
een niet te rechtvaardigen verhouding van ongelijkheid, 
gekenmerkt door paternalisme, discriminatie en racisme 
en dat aanleiding gaf tot wandaden en vernederingen.”

Wanneer men in aanbeveling 69 stelt dat “de Kamer 
[…] het regime van Congo-Vrijstaat en het Belgische 
koloniale regime in Congo, Rwanda en Burundi tussen 
1885 en 1962 [veroordeelt]”, gaat men voorbij aan alle 
mensen van goede wil die oprecht hun hele ziel in die 
landen hebben gelegd en er intens van hebben gehouden.

Die formulering zou neerkomen op een collectieve 
veroordeling, terwijl veeleer de excessen en het koloniale 
systeem op zich te betreuren vallen. Het is teleurstel-
lend dat sommigen ernaar streven om die hele periode 
zondermeer en ongenuanceerd te veroordelen.

Het was niet de bedoeling de positieve en de negatieve 
punten tegen elkaar af te wegen om na te gaan of de 
kolonisatie uiteindelijk positief of negatief is geweest. In 
dat tijdsgewricht hebben alle grote Europese mogend-
heden vanuit dezelfde doelstellingen gekoloniseerd. 
Het staat vast dat onafhankelijkheidsoorlogen, zoals 
die welke de oprichting van de Verenigde Staten of van 
Algerije mogelijk hebben gemaakt, vreselijk lijden met 
zich hebben gebracht en dat kolonisatie vandaag zowel 
juridisch, politiek als ethisch laakbaar is.

Maar het was nodig om alles op tafel te gooien, niet 
om een volledig deel van onze geschiedenis te verber-
gen door militantisme of politiek dogmatisme. Of ons 
dat nu bevalt of niet: tijdens de koloniale periode werd 
ontoelaatbaar geweld gepleegd. En of ons dat nu bevalt 
of niet: er werden ook onbetwistbare successen geboekt, 
ook al blijft daar vandaag niets meer van over.

Dat historische geheel maakt deel uit van onze 
Belgische geschiedenis, met alles wat ons trots en 
minder of helemaal niet trots maakt. Om die reden mo-
gen we niets uitvlakken, en al zeker niet de openbare 
ruimte dekoloniseren. Uitwissen dient tot niets: de feiten 
en de mensen bestaan. We moeten alles in zijn context 
plaatsen.

cette période coloniale, sans tabou, sans complaisance, 
mais aussi en sachant reconnaître que lors de cette 
longue période, des personnes portées par de nobles 
ambitions, ont pu apporter leur engagement pour aider 
les autres, comme c’est encore le cas aujourd’hui dans 
nos actions en coopération au développement.

Le groupe MR est d’accord sur le fait que “La Chambre 
condamne le régime colonial en tant que système fondé 
sur l’exploitation et la domination, qui reposait sur un 
rapport d’inégalité injustifiable, caractérisé par le pater-
nalisme, la discrimination et le racisme, et qui a donné 
lieu à des crimes et à des humiliations.”.

En revanche, prévoir dans le point 67 que “la Chambre 
condamne le régime de l’État indépendant du Congo 
et le régime colonial belge au Congo, au Rwanda et 
au Burundi entre 1885 et 1962” ne tient pas compte 
de toutes les personnes de bonne volonté, qui se sont 
investies avec sincérité dans ces pays et les ont pro-
fondément aimés.

Ce serait les condamner en bloc, alors que ce sont 
les excès et le système colonial en tant que tel qu’il 
faut regretter. Il est regrettable qu’il y ait une volonté 
persistante de juger en bloc et sans aucune pondération 
l’ensemble de ces années.

Le but n’était pas de mesurer le poids des points positifs 
par rapport aux points négatifs, de les peser pour voir si 
in fine la colonisation avait été positive ou négative. On 
sait qu’aux yeux d’hier, la colonisation était pratiquée 
par toutes les grandes puissances européennes avec 
les mêmes objectifs. On sait que des guerres d’indépen-
dance, celles qui ont permis la création des États-Unis 
ou de l’Algérie, ont entrainé d’horribles souffrances, et 
qu’aujourd’hui, la colonisation est condamnée sur le 
plan juridique, politique et éthique.

Mais il fallait tout dire, ne pas occulter un pan complet 
de notre histoire par militantisme ou dogmatisme politique. 
Que cela plaise ou non, des violences inadmissibles ont 
été commises lors de la période coloniale. Et que cela 
plaise ou non, des réussites indubitables doivent être 
relevées, même s’il n’en reste rien aujourd’hui.

L’ensemble fait partie de notre Histoire de Belgique, 
avec ce qui nous rend fiers et sur d’autres points moins 
ou pas du tout fiers. C’est pourquoi, il ne faut rien effacer, 
et certainement pas décoloniser l’espace public. Effacer 
ne sert à rien: les faits et les personnes existent. Il faut 
contextualiser.
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Veel thema’s moeten nog worden uitgespit, via de 
ontsluiting van de archieven van de Kerk, van de on-
dernemingen en van het Paleis. Dat moet echter op een 
academische wijze gebeuren, ook al vinden sommigen 
dat die aanpak van hoogdravendheid getuigt.

Om die reden onderschrijft de MR ten volle de aan-
bevelingen over de ontsluiting voor onderzoekers en 
voor het publiek van de staatsarchieven, maar ook van 
die van de Kerk en die van privépersonen.

Net als in 2002, in navolging van de Commissie-
Lumumba, leggen de aanbevelingen de krapte aan 
financiële en menselijke middelen bij ons Rijksarchief 
bloot. Zij bevatten tevens een oproep tot de verspreiding 
van de onderzoeksresultaten. De kennisuitwisseling zou 
kunnen gebeuren via de digitalisering en de ontwikkeling 
van internetinfrastructuur.

Op 20 juli 2022 werd een wet aangenomen die een 
raamwerk creëert voor declassificatieprocedures. Nieuwe 
ontwikkelingen zijn dus nog altijd mogelijk.

De MR sluit zich aan bij het idee van een gezamen-
lijk project tussen de vier landen om de mondelinge 
getuigenissen te verzamelen van de generaties die nog 
onder het kolonialisme hebben geleefd.

Gekoppeld aan dat thema staan de aanbevelingen met 
betrekking tot het onderwijs en de kennisverspreiding 
centraal. Dat geldt eveneens voor de aanbevelingen 
over de noodzaak tot samenwerking tussen de historici 
van de vier landen. Voorts moeten we de financiële en 
migratiebelemmeringen opheffen, via nuttige beurzen 
en visa.

Voorts moet de bijdrage van de Afrikaanse strijders 
tijdens de eerste en de tweede wereldoorlog naar waarde 
worden geschat en moet hen hulde worden gebracht. 
Mevrouw Nathalie Gilson heeft tijdens de hoorzittingen 
meer bepaald voorgesteld om het Rabelais-atheneum 
in Elsene de naam te geven van Paul Panda Farnana, 
aangezien die daar school heeft gelopen en dat instituut 
thans wordt verbouwd.

De oprichting van een kenniscentrum voor het ko-
loniale verleden van België is op zich een uitstekend 
idee, maar de haalbaarheid ervan is onzeker wegens de 
vragen omtrent de financiering van een dergelijk project, 
alsook omtrent de verdeling van de bevoegdheden van 
de diverse bestuursniveaus binnen dat organisme.

Tweede thema: nagaan hoe de discriminatie jegens 
mensen met Afrikaanse wortels in 2022 kan worden 
teruggedrongen en hoe het racisme dat zou voortvloeien 

Il reste de nombreux thèmes à creuser, par l’ouverture 
des archives de l’Église, des entreprises et du Palais. 
Mais il faut le faire de façon académique même si ce 
qualificatif semble pompeux aux oreilles de certains.

C’est pourquoi le MR souscrit pleinement aux recom-
mandations sur l’ouverture des archives aux chercheurs 
et aux publics, celles des États, cela va de soi, mais 
aussi celles de l’Église et celles détenues par des per-
sonnes privées.

Les recommandations soulignent comme en 2002 à 
la suite de la Commission Lumumba, les carences – en 
termes de moyens financiers et humains – de notre 
service public des archives. Elles appellent aussi à la 
diffusion des résultats des recherches. La digitalisation 
et le développement d’internet sont les pistes du partage 
de connaissances.

Une loi a été voté le 20 juillet 2022 pour donner un 
cadre aux procédures de déclassification. Des évolutions 
sont donc toujours possibles.

Le MR adhère à l’idée de la mise sur pied d’un projet 
commun entre les quatre pays pour réunir les témoi-
gnages oraux des générations qui ont encore vécu sous 
la période coloniale.

Liées à cette thématique, les recommandations liées 
à l’enseignement, à la diffusion du savoir sont centrales. 
De mêmes que celles concernant la nécessité du travail 
en commun des historiens des quatre pays. Et il faut 
surmonter des blocages financiers ou migratoires, via 
des bourses et visas utiles.

Il faut aussi valoriser la contribution des combattants 
africains pendant les Première et Seconde guerres 
mondiales, et leur rendre hommage. Une proposition a 
notamment été faite pendant les auditions par madame 
Nathalie Gilson, pour donner le nom de Paul Panda 
Farnana à l’Athénée Rabelais à Ixelles, où il a étudié et 
qui est en travaux actuellement.

En ce qui concerne la création d’un “centre d’excel-
lence” sur le passé colonial de la Belgique, c’est une 
excellente idée sur la forme, mais la question du finance-
ment d’un tel projet, et la répartition des compétences des 
différents niveaux de pouvoir au sein de cet organisme, 
laissent planer un doute sur une réalisation possible.

2e thématique: voir comment nous pouvons diminuer 
les discriminations dont souffrent les Afro-descendants 
en 2022, et lutter contre le racisme qui serait issu de la 
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uit de koloniale periode, kan worden bestreden; volgens 
sommigen zelfs het thema ‘verzoening binnen onze 
samenleving’ aansnijden

De MR-fractie is geen voorstander van het woord 
‘verzoening’, want de partij meent dat onze samenle-
ving in 2022 noch onze relaties met de drie landen in 
Centraal-Afrika thans van die aard zijn dat ze verzoening 
behoeven.

De politieke, culturele of taalgebonden verdeeldheid 
die de sociale of politieke geschiedenis heeft gekenmerkt, 
ligt al lang achter ons.

Elke dag moeten we, in de smeltkroes die ons land is, 
werk maken van de integratie van hen die onze recht-
staat eerbiedigen, terwijl ze in hun privéleven of in hun 
cultuurbeleving hun eigenheid kunnen blijven ontplooien.

De MR kant zich tegen positieve discriminatie en 
keurt eng gemeenschapsdenken en terugplooiing op 
zichzelf af. De MR-fractie zal zich verzetten tegen de 
invoering van quota op etnische basis. Voor de liberalen 
moet een individu namelijk in de eerste plaats wor-
den beschouwd als een zelfstandige entiteit met eigen 
kwaliteiten die ruimte scheppen om keuzes te maken 
en de eigen levensloop te bepalen. Die keuzes en die 
levensloop mogen dus niet afhangen van taal, religie 
of etnische afkomst.

Er dient een interfederaal plan tegen racisme te ko-
men. Dat moet zonder onderscheid betrekking hebben 
op eenieder die niet de Belgische nationaliteit heeft of op 
mensen van de tweede of de derde generatie. Wij heb-
ben weliswaar duidelijke banden met mensen uit landen 
rond de Middellandse Zee of uit het Congostroomgebied, 
maar op juridisch vlak is er geen sprake van een hië-
rarchie van rechten naargelang van de afkomst van de 
betrokkenen.

Derde, wezenlijk thema: in de komende jaren voort-
gang boeken in onze betrekkingen ten aanzien van de 
drie betrokken landen, alsook – volgens sommigen – de 
verzoening bevorderen met de drie landen in de regio 
van de Grote Meren (cf. verslag van de drie deskundi-
gen, blz. 11)

Diverse politieke strekkingen uit het Noorden en 
het Zuiden van het land hebben de minister van 
Ontwikkelingssamenwerking mogen leveren. Al die 
ministers hebben voorrang gegeven aan Centraal-Afrika 
en bij allen zijn grote tegenstellingen met de regeringen 
van de betrokken landen gebleken.

Wegens ons koloniaal verleden? Neen.

période coloniale, et pour certains, aller jusqu’à parler 
de la réconciliation de notre société

Le groupe MR n’est pas favorable à ce terme de 
réconciliation car à ses yeux, ni au sein de notre société 
en 2022, ni dans nos relations avec les trois pays d’Afrique 
centrale, on n’est pas, aujourd’hui, dans une telle situa-
tion qu’il soit nécessaire de se réconcilier.

On est loin des divisions politiques ou culturelles et 
linguistiques qui ont marqué notre histoire sociale ou 
politique.

Il faut jour après jour intégrer dans notre creuset 
national ceux qui respectent notre État de droit, et 
qui conservent dans leur vie privée ou culturelle leurs 
spécificités.

Le MR est contre les mesures de discrimination 
positive et réprouve le communautarisme et le repli 
sur soi. Le groupe MR s’opposera à l’introduction de 
quotas sur base d’origine ethnique: pour les libéraux, un 
individu doit d’abord être vu comme une entité propre, 
dotée de qualités lui permettant de faire des choix et de 
tracer sa vie, et non en fonction de son appartenance 
linguistique, religieuse ou ethnique qui déterminerait sa 
vie ou ses choix.

Un plan interfédéral contre le racisme doit être pré-
senté: il concernera toutes les personnes qui n’ont pas 
la nationalité belge, ou qui sont issues de l’immigration 
pour la seconde ou la troisième génération, sans diffé-
rences entre elles. Nous avons certes une proximité nette 
avec des personnes origines de pays méditerranéens 
ou des personnes issues du bassin du Congo mais il 
n’y a, sur le plan juridique, pas de pyramide des droits 
en fonction de ses origines.

3e thématique, essentielle : avancer pour les années 
qui viennent dans nos relations vis-à-vis des 3 pays, et 
pour certains, favoriser la réconciliation avec les 3 pays 
des Grands Lacs (rapport des 3 experts, page 11)

Le poste de ministre de la Coopération a été détenu 
par différentes familles politiques, du sud et du nord du 
pays. Tous les ministres ont donné la priorité à l’Afrique 
centrale. Et tous ont eu des oppositions fortes avec les 
capitales de ces pays.

À cause de notre passé colonial? Non.
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Wegens de genocide in Rwanda, in 1994.

Wegens de chaotische politieke evolutie en het etnisch 
geweld in Burundi.

Wegens de diverse structurele zwakheden van de 
Democratische Republiek Congo, waaronder de alom-
tegenwoordige corruptie, de niet-inachtneming van de 
democratie, de plundering van de natuurlijke rijkdommen, 
alsook het feit dat de Staat op een gigantisch groot del 
van het grondgebied afwezig is en geen oog heeft voor 
het geluk van de eigen burgers.

Mevrouw Kitir, van wie eenieder oprecht hoopt dat ze 
spoedig terugkeert, verdedigt dezelfde idealen als haar 
voorgangers: ontwikkelingssamenwerking op basis van 
partnerschap.

Vice-eersteminister Vandenbroucke heeft deze week 
de beleidsnota Ontwikkelingssamenwerking voorgesteld; 
daarin wordt overeenkomstig het regeerakkoord die 
beleidslijn doorgetrokken.

De MR-fractie benadrukt het belang van de aanbe-
velingen inzake ontwikkelingssamenwerking, alsook het 
politieke belang dat aan de drie betrokken landen moet 
worden gehecht.

De MR is er dan ook voorstander van dat “blijvende aan-
dacht [wordt gevraagd] om, in lijn met de wet van 19 maart 
2013 betreffende de Ontwikkelingssamenwerking, bij 
het opzetten van programma’s met de DRC, Burundi 
en Rwanda telkens na te gaan hoe de programma’s de 
inwoners rechtstreeks kunnen bereiken en aanspreken. 
Belgische programma’s moeten ten goede komen aan 
de bevolking van deze drie landen.”

De spreker besluit dat veel voorgestelde aanbevelingen 
interessant zijn, ook al zijn ze om budgettaire redenen 
soms moeilijk uitvoerbaar.

Hoewel de MR-fractie voorstander is van verontschul-
digingen voor specifieke aspecten vanwege de Kamer en 
vanwege de regering bij monde van de eerste minister, 
kant zij zich tegen verontschuldigingen voor het geheel 
van de feiten.

Op 4 april 2019 heeft de toenmalige eerste minister 
Charles Michel in naam van zijn regering verontschul-
digingen aangeboden voor het lot van de metissen: 
“Namens de Belgische federale regering bied ik mijn 
verontschuldigingen aan aan de metissen uit de periode 
van de Belgische kolonisatie en hun families voor het 
onrecht dat hen werd aangedaan en hun lijden.”

À cause du génocide rwandais de 1994.

À cause des évolutions politiques chaotiques et aux 
violences ethniques au Burundi.

À cause de différentes faiblesses structurelles de 
la RDC, la corruption endémique, le non-respect de 
la démocratie, le pillage des ressources naturelles, 
l’absence d’État sur un territoire immense qui néglige 
le bonheur de ses citoyens.

Mme Kitir, dont nous attendons avec beaucoup de 
sensibilité humaine le retour parmi nous, défend les 
mêmes idéaux que ses prédécesseurs: construire une 
coopération basée sur le partenariat.

Le vice-premier ministre, M. Vandenbroucke, présente 
cette semaine la note de politique générale Coopération 
au développement qui perpétue cette ligne politique, 
comme le veut l’accord de gouvernement.

Le groupe MR souligne l’importance des recomman-
dations concernant la coopération au développement et 
l’importance politique qu’il faut accorder à ces trois pays.

Aussi le MR est-il favorable à ce que “l’on examine, 
avec une attention soutenue, lors de la mise sur pied des 
programmes de coopération avec la RDC, le Burundi et le 
Rwanda, comment ces programmes peuvent atteindre et 
interpeller directement les populations. Les programmes 
belges doivent être bénéfiques pour les populations de 
ces trois pays.”.

En conclusion, un grand nombre de recommandations 
qui sont soumises sont intéressantes, parfois difficiles 
à mettre en œuvre pour des raisons budgétaires, mais 
intéressantes.

Cependant, si le groupe MR est favorable à des 
excuses prononcées par la Chambre et par le gou-
vernement à travers la voix du premier ministre sur 
des points ponctuels, il est contre des excuses sur la 
globalité des faits.

Le 4 avril 2019, le premier ministre Charles Michel avait 
présenté des excuses au nom de son gouvernement 
concernant le sort des métis: “Au nom du gouvernement 
fédéral, je présente mes excuses aux métis issus de la 
colonisation belge et à leurs familles pour les injustices 
et les souffrances qu’ils ont subies.”.
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In juni 2022 heeft eerste minister Alexander De Croo het 
stoffelijk overschot van de heer Patrice Aymé Lumumba 
aan zijn familie teruggegeven en deze woorden uitge-
sproken: “Je souhaiterais ici, en présence de sa famille 
[die van Patrice Lumumba], présenter à mon tour les 
excuses du gouvernement belge pour la manière dont 
il a pesé à l’époque sur la décision de mettre fin aux 
jours du premier ministre.”

De MR-fractie steunt het voorstel van de commissie-
voorzitter om te erkennen dat “eerherstel voor Lumumba 
door middel van symbolische herstelmaatregelen (…) 
belangrijk [is].”

De MR is daarentegen radicaal tegen voorstel 69.

Tijdens de samenkomsten van deze commissie heeft 
de MR-fractie vaak herhaald dat het koloniale systeem 
onaanvaardbaar was, maar dat het in die tijd helaas 
wijdverbreid was. De fractie heeft gewaarschuwd voor 
een mogelijke polarisatie van de samenleving, indien 
individuen tegenover elkaar zouden worden geplaatst 
door binnen onze samenleving twee groepen te creëren 
– de slachtoffers versus de daders – en waarbij men 
dan kleur moet bekennen.

De MR is niet gewonnen voor het aanbieden van 
algemene excuses en voor het eventueel opleggen 
aan de Staat en zijn burgers van herstelbetalingen. De 
burgers en de Staat zijn niet schuldig aan een koloniale 
geschiedenis waarvoor zij zelf niet hebben gekozen. Zoals 
eerder al in dit debat gesteld, houdt het geen steek het 
verleden door een hedendaagse bril te interpreteren.

Toen de eerste minister in juni 2022 werd gevraagd 
waarom hij het woord “excuses”/”verontschuldigingen” 
niet in de mond wou nemen, antwoordde hij dat “le mot 
“excuses” nous délie. C’est de dire: je me suis excusé 
et puis c’est fini.” Hij voegde daaraan toe dat “c’est un 
passé que nous avons et c’est un passé qu’on ne va 
pas effacer”. Volgens de eerste minister is het woord 
“regret”/”spijt” “beaucoup plus fort. “Regret”, c’est un 
sentiment qu’on a par rapport à quelque chose”.

In dezelfde lijn stelt de MR-fractie de volgende tekst 
voor:

“Het koloniale regime op zich was een systeem ge-
baseerd op uitbuiting en overheersing, dat stoelde op 
een niet te rechtvaardigen verhouding van ongelijkheid, 
gekenmerkt door paternalisme, discriminatie en racisme, 
en dat aanleiding gaf tot beledigingen en vernederingen.

De Kamer neemt akte van de excuses die door diverse 
Belgische overheden werden geuit, onder meer ten 

En juin dernier, le premier ministre Alexander De Croo 
a restitué la dépouille de M. Patrice Aymé Lumumba à sa 
famille et a prononcé les mots suivants: “Je souhaiterais 
ici, en présence de sa famille (celle de Patrice Lumumba), 
présenter à mon tour les excuses du gouvernement belge 
pour la manière dont il a pesé à l’époque sur la décision 
de mettre fin aux jours du premier Premier ministre.”.

Le groupe MR appuie la proposition du président de 
la commission de reconnaitre que “La réhabilitation de 
Lumumba au travers de mesures de réparation symbo-
liques est importante.”

Mais le MR est radicalement contre la proposition 69:

Tout au long de cette commission, le groupe MR 
a souvent répété que le système colonial n’était pas 
acceptable mais qu’à l’époque, il était malheureuse-
ment répandu. Il a mis en garde contre un risque de 
polarisation de la société si l’on opposait les individus 
les uns aux autres, en créant dans notre société deux 
groupes dans lesquels il faudrait se ranger, les victimes 
d’un côté et les coupables de l’autre.

Le MR n’est pas favorable à l’expression d’excuses 
générales et à engager la responsabilité de l’État et de 
ses citoyens pour des indemnisations éventuelles. Les 
citoyens et l’État ne sont pas coupables d’une histoire 
coloniale qu’ils n’ont pas choisie. Comme déjà dit dans le 
débat sur le sujet, c’est une erreur de vouloir interpréter 
le passé avec les lunettes du présent.

En juin dernier, quand on lui a demandé pourquoi ne 
pas utiliser le mot “excuses”, le premier ministre a estimé 
que “le mot “excuses” nous délie. C’est de dire: je me 
suis excusé et puis c’est fini.” Il précise que “c’est un 
passé que nous avons et c’est un passé qu’on ne va pas 
effacer”. Selon le premier ministre, le terme “regret” est 
“beaucoup plus fort. “Regret”, c’est un sentiment qu’on 
a par rapport à quelque chose”.

Dans cette ligne, le groupe MR propose le texte suivant:

“Le régime colonial comme tel était un système fondé 
sur l’exploitation et la domination, qui reposait sur un 
rapport d’inégalité injustifiable, caractérisé par le pater-
nalisme, la discrimination et le racisme, et qui a donné 
lieu à des outrages et des humiliations.

La Chambre prend acte des excuses présentées par 
diverses autorités belges à l’égard des métis du Congo, 
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aanzien van de metissen uit Congo, Rwanda en Burundi, 
en ten aanzien van de familie van Patrice Lumumba.

Na afloop van de werkzaamheden van deze Bijzondere 
Commissie, na de vele sprekers, experten en betrokkenen 
te hebben gehoord, na het werkbezoek ter plaatse, na de 
vele consultaties, en indachtig dat veel Belgen destijds 
in Congo, Burundi en Rwanda hebben gedaan wat ze 
konden om bij te dragen aan de ontwikkeling van die 
landen, drukt de Kamer van volksvertegenwoordigers 
haar diepste spijt uit voor die wonden uit het verleden die 
werden toegebracht aan het Congolese, het Burundese 
en het Rwandese volk.

Die erkenning van de aard van het koloniale regime 
is oprecht en noodzakelijk. Zij brengt echter geenszins 
een juridische aansprakelijkheid met zich en kan daarom 
geen aanleiding geven tot herstelbetalingen.”

Dit voorstel is geïnspireerd op de toespraak van de 
Koning op 30 juni 2022 te Kinshasa.

Die tekst werd, alvorens hij werd uitgesproken, door 
de regering goedgekeurd, zoals de Grondwet vereist. 
Afwijken van die woorden zou betekenen dat de parle-
mentaire meerderheid de eerste minister en zijn regering 
verloochent, wat niet onze ambitie is in het kader van 
de werkzaamheden van deze bijzondere commissie 
“Koloniaal verleden”.

De heer Piedboeuf hoopt dat de commissie, gelet op 
alle aanbevelingen zoals die door de MR-fractie worden 
gesteund, toch tot een tekst zal kunnen komen die ge-
tuigt van een bereidheid om naar de toekomst te kijken 
en die zal bijdragen tot een vreedzame relatie tussen 
België, Congo, Rwanda en Burundi, alsook tussen alle 
Belgen van eender welke herkomst.

De heer Jan Briers (cd&v) verwijst naar zijn verleden 
in de cultuursector. Daar worden complexe projecten 
opgezet die enkel met een positieve ingesteldheid tot 
samenwerking en begrip voor elkaars belangen tot re-
sultaten kunnen leiden. De commissievoorzitter stelde 
in zijn persconferentie dat er veel profilering in deze 
commissie bestaat. De heer Briers noch zijn partij, 
voelen zich hierdoor aangesproken, integendeel. De 
heer Briers heeft steeds naar het juiste genuanceerde 
evenwicht gezocht en creatieve initiatieven overwogen 
om tot constructieve, werkbare en realistische aanbe-
velingen te komen die de relaties van dit land met zijn 
oud-koloniën in de toekomst een nieuwe hoopgevende 
impuls kunnen geven. De andere – eerder binnenlandse 
dimensie van onze opdracht – stelt minder problemen. 
Een nationale strategie ter bestrijding van het racis-
me moet voor de cd&v-fractie vanzelfsprekend verder 
ontwikkeld worden want een open en voor iedereen 

du Rwanda et du Burundi, et à l’égard de la famille de 
Patrice Lumumba.

Après les travaux de cette Commission spéciale, après 
avoir entendu les nombreux intervenants, experts et 
certaines parties prenantes, après la visite de travail sur 
place, après les nombreuses consultations, et sachant que 
de nombreux Belges à l’époque au Congo, au Burundi 
et au Rwanda faisaient du mieux qu’ils ont pu afin de 
contribuer au développement de ces pays, La Chambre 
des représentants présente ses plus profonds regrets 
pour ces blessures du passé aux peuples congolais, 
burundais et rwandais.

Cette reconnaissance de la nature du régime colonial 
est sincère et nécessaire. Cependant, elle n’implique 
aucune responsabilité juridique et ne peut donc pas 
donner lieu à des réparations.”.

Cette proposition s’inspire des termes du discours du 
Roi du 30 juin 2022 prononcé à Kinshasa.

Ce texte a été approuvé, avant son prononcé, par le 
gouvernement comme le veut la Constitution. S’éloigner 
de ces propos serait, de la part de la majorité parlemen-
taire, désavouer le premier ministre et son gouvernement, 
ce qui n’est pas notre ambition dans le cadre des travaux 
de cette commission spéciale “passé colonial”.

M. Piedboeuf espère qu’au vu de toutes les recom-
mandations telles que le groupe MR les soutient, la 
commission pourra quand même aboutir à un texte 
qui représente la volonté de regarder vers l’avenir et 
qui contribuera à construire une relation apaisée entre 
la Belgique, le Congo, le Rwanda et le Burundi, ainsi 
qu’entre tous les Belges de toutes origines.

M. Jan Briers (cd&v) fait référence à son expérience 
passée dans le secteur culturel. Des projets complexes 
y sont montés, qui ne peuvent marcher que moyennant 
un esprit positif de coopération et de compréhension 
des intérêts mutuels. Dans sa conférence de presse, 
le président de la commission a fait état d’un profilage 
marqué au sein de cette commission. Ni M. Briers, ni 
son parti ne se sentent visés, au contraire. M. Briers a 
toujours recherché un juste équilibre tout en nuances 
et envisagé des initiatives créatives pour aboutir à des 
recommandations constructives, applicables et réalistes, 
à même de donner aux relations qu’entretient la Belgique 
avec ses anciennes colonies une nouvelle impulsion 
prometteuse à l’avenir. L’autre dimension – qui se situe 
plutôt sur le plan national de notre mission – pose moins 
de problèmes. Une stratégie nationale de lutte contre 
le racisme doit bien évidemment être poursuivie, selon 
le groupe cd&v, car une société ouverte et accessible à 

CK7168j(R_KolVerl_Deel I)—DP5



1462/000DOC 55192

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

toegankelijke samenleving waarin “alle Belgen van alle 
origine als gelijke en gerespecteerde burgers kunnen 
samenleven”, zoals de experten het op pag. 106 als één 
van de bestanddelen van een garantiemaatregel van 
niet-herhaling verwoorden, is essentieel. In België mag 
niemand gediscrimineerd worden en dus is ook positieve 
discriminatie op basis van ras voor cd&v ondenkbaar.

Om beide doelstellingen te realiseren is een warme 
vertrouwensrelatie met de bevolking van Congo, Rwanda 
en Burundi enerzijds en het correct omgaan met onze 
medeburgers van andere origine vanzelfsprekend; een 
serie maatregelen en initiatieven zijn noodzakelijk. De 
heer Briers was groot voorstander van het bezoek ter 
plaatse eind augustus 2022.

De heer Briers blijft hopen dat de Bijzondere commissie 
haar werk kan afronden met een waardige en ambitieuze 
agenda teneinde alle investeringen in deze commissie te 
laten renderen en de terechte verwachtingen van velen 
in te lossen. De voorbije twee jaar hebben de commis-
sieleden correct en bijna hartelijk samengewerkt. Dat de 
particratie ook hier af en toe de kop opstak is blijkbaar 
onvermijdelijk en betreurenswaardig.

De commissie moet zich constructief opstellen om een 
toekomstgerichte stap te zetten naar de Congolezen, 
Burundezen en Rwandezen en mag dus voor veel open 
staan voor zolang de fundamentele belangen van dit land 
en haar inwoners niet in het gedrang komen.

De heer Briers zet vervolgens de visie van zijn partij 
uiteen op de belangrijkste voorstellen tot aanbevelingen 
van de voorzitter.

Cd&v vertrekt vanuit de vaststelling dat overheersing 
en uitbuiting, geweld en gruweldaden, individuele en 
collectieve grove mensenrechtenschendingen, racisme 
en discriminatie sterk aanwezige elementen waren in 
het Belgische koloniale bestuur van Congo, Rwanda en 
Burundi. Het is voor iedereen duidelijk dat er een groot 
verschil is tussen de roofeconomie van Congo-Vrijstaat 
en de Belgische koloniale politiek na 1908. Het is dan 
ook begrijpelijk dat de voorzitter in aanbeveling 73 de 
Leopoldsorde viseert. De cd&v-fractie stelt zich evenwel 
de vraag of de commissie niet beter zou aansturen op 
een niet langer toekennen van deze orde en dus een 
uitdoving ervan dan wel een herbenoeming. Is dat laatste 
praktisch wel mogelijk? Wat gebeurt er dan met de reeds 
toegekende eretekens? Moeten die vervangen worden? 
Aanbeveling 73 dient te worden geherformuleerd en de 

tous dans laquelle tous les Belges de toutes les origines 
peuvent vivre ensemble en citoyens égaux et respec-
tés, est l’un des éléments essentiels qui garantissent 
la non-répétition, comme l’ont souligné les experts à la 
page 106. En Belgique, personne ne peut être discriminé. 
Par conséquent, une discrimination positive fondée sur 
la race est impensable pour le cd&v.

Pour atteindre ces deux objectifs, une relation chaleu-
reuse et de confiance avec les populations congolaise, 
rwandaise et burundaise, d’une part, et une attitude 
correcte à l’égard de nos concitoyens d’autres origines, 
d’autre part, s’imposent comme une évidence. Une série 
de mesures et d’initiatives sont nécessaires à cet effet. 
L’intervenant était très favorable à la visite sur place 
fin août 2022.

M. Briers garde l’espoir que la commission spéciale 
puisse conclure ses travaux en présentant un ordre 
du jour digne et ambitieux, afin que tous les investis-
sements dans cette commission portent leurs fruits et 
répondent aux attentes légitimes de beaucoup. Ces 
deux dernières années, les membres de la commission 
ont travaillé ensemble de manière correcte et presque 
cordiale. Il est apparemment inévitable et regrettable 
que la particratie se manifeste de temps à autre aussi 
dans ce contexte.

La commission doit adopter une approche construc-
tive pour faire un pas en avant vers les Congolais, les 
Burundais et les Rwandais, et peut donc être ouverte 
à beaucoup de choses pour autant que les intérêts 
fondamentaux de la Belgique et de ses habitants ne 
soient pas compromis.

M. Briers expose ensuite la vision de son parti concer-
nant les principales propositions de recommandations 
du président.

Le cd&v part du constat que la domination et l’exploi-
tation, la violence et les atrocités, les graves violations 
des droits de l’homme, individuelles et collectives, le 
racisme et la discrimination étaient fortement présents 
dans l’administration coloniale belge du Congo, du 
Rwanda et du Burundi. Il est clair pour tout le monde 
qu’il y a une grande différence entre l’économie pré-
datrice de l’État indépendant du Congo et la politique 
coloniale belge après 1908. Il est dès lors compréhen-
sible que le président vise l’Ordre de Léopold II dans 
la recommandation 73. Le groupe cd&v se demande 
toutefois si la commission n’aurait pas plutôt intérêt à 
faire en sorte que cet ordre ne soit plus décerné et donc, 
tombe progressivement en désuétude plutôt que de le 
rebaptiser. Cette dernière option est-elle possible en 
pratique? Qu’adviendra-t-il des titres honorifiques déjà 
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regering de vrijheid gegeven om de uitdoving van de 
Leopold II-orde te organiseren.

De commentaren over de ‘balansbenadering’ van 
de kolonisatie door de experten op pag. 14 van hun 
verslag zijn zeer belangrijk en nuttig. De recente oproep 
van 30 historici toont echter aan dat er nog veel valt te 
bestuderen. Dit moet toch tot voorzichtigheid aanzetten 
in onze oordelen en aanbevelingen. Dat mogelijk ma-
ken en stimuleren is de belangrijkste bijdrage die deze 
Commissie momenteel kan leveren. Nieuwe analyses 
zullen bestaande evaluaties bijsturen en aantonen dat er 
niet enkel individuele maar ook structurele en collectieve 
inspanningen geleverd werden die wel voor ontwikkeling 
ijverden: in de administratie, bij de bedrijven, door de 
kerken. Ook bij de bezoeken van de commissieleden in 
de 3 landen viel het hen op dat álle gesprekspartners een 
échte samenwerking willen voor de toekomst, gewoon 
omdat ze vertrouwen hebben in sterke resultaten. Het 
kan vreemd klinken maar dat vertrouwen is voor een 
stuk gebaseerd op ons gezamenlijk verleden.

Betekent dit een rechtvaardiging van de verwerpelijke 
aard en de negatieve gevolgen van het koloniale sys-
teem? Helemaal niet. Er zijn zware fouten gemaakt, nog 
afgezien van de periode Congo-Vrijstaat. Maar het zet 
alles wel in perspectief en in het perspectief van de tijd 
waarin dit plaats vond. Ook daar moet deze Bijzondere 
commissie oog voor hebben bij de bespreking van de 
voorstellen tot aanbevelingen 63 en 67.

Volgens de cd&v-fractie worden in aanbeveling 69 beter 
spijtbetuigingen geuit en geen formele verontschuldigin-
gen aangeboden. Zelfs als die verontschuldigingen van 
een parlement komen en niet van een uitvoerende macht 
die de Staat dan zou verbinden. Spijtbetuigingen gaan 
immers waarover het moet gaan, namelijk de morele 
kant van de zaak. Verontschuldigingen daarentegen 
hebben een andere wettelijke en technische status die 
om tal van redenen geen goed idee is:

1) Er is vandaag geen juridische zekerheid over de 
juridische en financiële gevolgen van formele en officiële 
verontschuldigingen van een staat voor een bestuurs-
systeem of overheersing en daaruit voortvloeiende 
gebeurtenissen. Hoe dan ook moet worden voorkomen 
dat België in een juridische veldslag terechtkomt waarbij 
nu geuite verontschuldigingen gebruikt worden om in 
de toekomst herstelbetalingen of andere schadevergoe-
dingen te eisen van ons land. De betreffende evaluatie 
van de gehoorde juristen én de verwijzingen in het 

décernés dans ce cas? Doivent-ils être remplacés? La 
recommandation 73 doit être reformulée et permettre 
au gouvernement d’organiser l’extinction de l’ordre de 
Léopold II.

Les commentaires relatifs à l’approche de la coloni-
sation en termes de bilan utilisée par les experts à la 
page 14 de leur rapport sont très importants et utiles. 
L’appel lancé récemment par trente historiens montre 
toutefois qu’il reste encore beaucoup de choses à étu-
dier. Ce constat devrait quand même nous inciter à la 
prudence dans nos jugements et nos recommandations. 
La principale contribution de la commission à l’heure 
actuelle est de rendre ce travail possible et de le favori-
ser. De nouvelles analyses réajusteront les évaluations 
existantes et montreront que ce ne sont pas uniquement 
les efforts individuels, mais aussi structurels et collec-
tifs qui ont permis d’évoluer: dans l’administration, les 
entreprises, les églises. Lorsque les membres de la 
commission ont visité les trois pays, ils ont été frappés 
de constater que tous les interlocuteurs souhaitent une 
véritable coopération pour l’avenir parce qu’ils ont la 
conviction qu’elle produira des résultats marquants. 
Aussi étrange que cela paraisse, la confiance est basée 
en partie sur notre passé commun.

Cela justifie-t-il le caractère condamnable et les consé-
quences négatives du système colonial? Pas du tout. 
Des erreurs graves ont été commises, même si l’on fait 
abstraction de la période de l’État indépendant du Congo. 
Mais ce travail met les faits en perspective, les place 
dans celle de l’époque où ils se sont déroulés. C’est 
également un élément auquel la Commission spéciale 
doit être attentive lorsqu’elle examine les propositions 
de recommandation 63 et 67.

Le groupe cd&v estime que la recommandation 69 de-
vrait exprimer des regrets et ne pas présenter d’excuses 
formelles, même si elles émanent d’un parlement et non 
d’un pouvoir exécutif, ce qui engagerait alors l’État. Les 
regrets sont effectivement appropriés, dès lors qu’ils visent 
le côté moral de l’affaire. Les excuses, en revanche, ont 
un autre statut légal et technique qui n’est pas opportun 
pour de nombreuses raisons:

1) Il n’existe actuellement aucune sécurité juridique 
à propos des conséquences juridiques et financières 
d’excuses formelles et officielles présentées par un 
État pour un système de gouvernance ou de domination 
et pour les événements qui en découlent. Il convient 
absolument d’éviter que la Belgique soit piégée dans 
une bataille juridique dans laquelle les excuses présen-
tées aujourd’hui sont utilisées, à l’avenir, pour exiger 
de notre pays des réparations financières ou autres 
dédommagements. L’évaluation de cette question par 

CK7168j(R_KolVerl_Deel I)—DP5



1462/000DOC 55194

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

expertenrapport op pag. 101 en 102 zijn niet overtuigend. 
Het voorstel van de heer Roggeman om initiatieven te 
nemen die definitieve duidelijkheid brengen over de ju-
ridische en financiële gevolgen van formele en officiële 
verontschuldigingen valt zeker te overwegen.

2) Verontschuldigingen van naties, én België - bij-
voorbeeld aan de metissen en de familie van Patrice 
Lumumba – werden tot op heden telkens voor heel 
specifieke incidenten of wandaden aangeboden die ook 
in het historisch tijdsgewricht waarin ze plaats vonden 
tegen de toen al bestaande en gedeelde waarden en 
juridische normen ingingen. Verontschuldigingen dienen 
dus zeker voor zeer concrete en ook op het moment zelf 
als onwettelijk beschouwde gebeurtenissen, niet voor 
een systeem – het kolonialisme - als zodanig.

3) Uit de vele contacten die cd&v heeft met burgers 
van de 3 landen blijkt dat het uitzonderingen zijn die 
verontschuldigingen vragen. Tijdens het bezoek van 
de commissie en de bijna 140 ontmoetingen met po-
litici, studenten, artiesten, ondernemers, noem maar 
op, werd de vraag naar excuses nooit gehoord. Maar 
vanzelfsprekend is dat ook wel omdat de burgers van de 
3 landen vooral nood hebben aan een eindelijk echte, 
diepgaande en hartelijke samenwerking met België, 
eerst en vooral om het onderwijs te versterken. Reden? 
Opgeleide jonge mensen kunnen en moeten het land 
een échte toekomst bieden. Daarnaast is een dringend 
partnerschap rond landbouw de tweede vraag: vele 
Congolezen en Burundezen leiden honger vandaag. Daar 
moet men dringend bij stilstaan. Onze inspanningen én 
daden op dat vlak zullen hen meer tegemoetkomen en 
ons imago van solidariteit en nabijheid geloofwaardiger 
maken dan al dan niet plechtige verklaringen die de situ-
atie juridisch moeilijker maken. Het is ook niet zeker dat 
we met verontschuldigingen respect zouden oogsten in 
de voormalige kolonies. We moeten onze toekomstige 
relatie op basis van gelijkwaardigheid goed starten. 
Gelijkwaardigheid, dat is ook steeds hun terechte vraag.

En dan lijkt een kenniscentrum dat zich toespitst op 
het verleden om twee redenen minder vanzelfsprekend: 
enerzijds is er het AfricaMuseum dat hierrond reeds bij-
zonder goed werk levert en dat ongetwijfeld uitgebreider 
kan worden gesteund. Anderzijds vragen de 3 landen 
eerder een kenniscentrum om onze toekomst samen te 
onderzoeken en te bepalen.

Herstelbetalingen en ook alle financiële initiatieven 
die naar herstelbetalingen zouden neigen zijn absoluut 
te voorkomen. Congo, Rwanda en Burundi zijn hier 

les juristes entendus ainsi que les références qui figurent 
aux pages 101 et 102 du rapport des experts ne sont 
pas convaincantes. Il convient assurément de considérer 
la proposition de M. Roggeman visant à prendre des 
initiatives qui clarifient définitivement les conséquences 
juridiques et financières d’excuses formelles et officielles.

2) Jusqu’à présent, les excuses de nations, et de la 
Belgique – par exemple, auprès des métis et de la famille 
de Patrice Lumumba – ont chaque fois été présentées 
pour des incidents ou des exactions très spécifiques, 
qui dans la période historique de leur survenance, 
allaient déjà à l’encontre des valeurs et des normes 
juridiques existantes et communément admises. Des 
excuses doivent donc certainement être présentées 
pour des événements très concrets et considérés, à ce 
moment-là également, comme illégaux, et non pour un 
système – le colonialisme – en tant que tel.

3) Il ressort des nombreux contacts que le cd&v a 
entretenus avec les citoyens des trois pays que ce sont 
des exceptions qui requièrent des excuses. Au cours de 
la visite de la commission et des près de 140 rencontres 
avec des politiques, des étudiants, des artistes, des 
entrepreneurs, etc., la question des excuses n’a jamais 
été soulevée. Or, il est évident que, si cette question n’a 
pas été posée, c’est aussi parce que les citoyens des 
trois pays ont surtout besoin d’une coopération avec la 
Belgique qui soit enfin véritable, profonde et cordiale, en 
premier lieu pour renforcer le système éducatif. Pourquoi? 
Une jeunesse éduquée pourra et devra offrir un véritable 
avenir au pays. En outre, un partenariat urgent en matière 
d’agriculture constitue une deuxième demande: de nom-
breux Congolais et Burundais souffrent actuellement de 
la faim. C’est une problématique à prendre en compte 
d’urgence. Nos efforts et nos actions en la matière leur 
apporteront plus et renforceront davantage la crédibilité 
de notre attitude de solidarité et de proximité que des 
déclarations solennelles ou non qui complexifieront la 
situation juridique. Rien ne garantit d’ailleurs que des 
excuses nous permettront de gagner le respect des 
anciennes colonies. Nous devons entamer correctement 
notre future relation fondée sur l’égalité. L’égalité, telle a 
également toujours été leur demande légitime.

Il s’ensuit qu’un centre d’expertise axé sur le passé est 
moins évident pour deux raisons: d’une part, l’AfricaMu-
seum fournit déjà un travail particulièrement remarquable 
en la matière et pourrait indéniablement bénéficier d’un 
soutien plus large. D’autre part, les trois pays réclament 
plutôt un centre d’expertise afin d’étudier et de déterminer 
ensemble notre avenir.

Il convient absolument d’éviter toute réparation finan-
cière ou initiative allant en ce sens. Ce n’est pas ce 
que demandent le Congo, le Rwanda ni le Burundi. 
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geen vragende partij voor. De heer Briers wijst erop 
dat herstelbetalingen (behoudens een gerechtelijke 
procedure of een buitengerechtelijke schikking), net als 
ontwikkelingssamenwerking overigens, op de basis van 
een bilateraal onderhandeld akkoord gebeurt. Er is bij 
herstelbetalingen overigens geen enkele garantie dat het 
geld dat in dat kader aan de staten zou bezorgd worden 
ook effectief ten goede zou komen van de bevolking. 
Herstelbetalingen leggen bovendien de verkeerde focus 
op een problematisch verleden, terwijl de focus net moet 
liggen op een positief verhaal van economische, weten-
schappelijke en culturele samenwerking in het heden en 
de toekomst, om zo betere toekomstperspectieven voor 
de 4 bevolkingen te kunnen scheppen. Eindelijk bedrijfs-
economisch gaan samenwerken, zonder uitbuiting en 
als gelijken, dat moet het doel zijn. Op onderwijsvlak en 
cultuurcreatie gaan samenwerken, daar wordt iedereen 
beter van, in de 4 landen.

Als deze Bijzondere commissie tot het besef komt 
dat er nood is aan een bijzonder instrument om los van 
de bilaterale samenwerkingsakkoorden op het terrein, 
economische, culturele en wetenschappelijke projecten 
gericht op de bevolking van Congo, Rwanda en Burundi te 
realiseren, dan is de cd&v-fractie bereid daar verder met 
de leden van deze Bijzondere commissie over te reflec-
teren. Dit is voor alle duidelijkheid geen herstelbetaling 
en geen ontwikkelingssamenwerking. Er liggen immers 
best geen bilaterale akkoorden aan de grondslag van de 
werking en het programma van dit unilateraal Belgisch 
initiatief dat, totaal onafhankelijk van de regeringen, 
projecten kan uitwerken en ondersteunen die een duur-
zame dialoog op alle maatschappelijke niveaus tussen 
actoren uit de 4 landen kan bevorderen. Verzoening 
in respect voor elkaar kan immers enkel groeien van 
onderuit. Het is een proces dat veel tijd zal vragen en 
waar deze Commissie met vele van de voorliggende 
aanbevelingen een aanzet toe kan geven.

Vele van de voorgestelde aanbevelingen geven daartoe 
een aanzet. Op de identificeerbare slachtoffers zoals 
Simon Kimbangu en de Metissen kan verder ingegaan 
worden. Ook zal de manier van uitvoering van de aan-
bevelingen 107 tot 112 van groot belang zijn.

Men mag immers niet in genoegzaamheid vervallen 
en denken dat een parlementaire resolutie in de realiteit 
van de betrokken volkeren veel zal veranderen. Concrete 
samenwerkingsinitiatieven zullen pas op termijn effect 
hebben. Vooral de hernieuwde aandacht en een gron-
dige herijking op basis van gelijkheid en respect van ons 
beleid naar Congo, Burundi en Rwanda op diplomatiek 
vlak en op het vlak van de Ontwikkelings- en militaire 
samenwerking zullen voor onze partners potentieel de 
belangrijkste gevolgen van deze Bijzondere commissie 

M. Briers souligne que les réparations financières (à 
l’exception des procédures judiciaires ou des concilia-
tions extrajudiciaires), tout comme la coopération au 
développement d’ailleurs, se fondent sur un accord 
bilatéral. Par ailleurs, il n’existe aucune garantie, en 
cas de réparations financières, que l’argent versé aux 
États bénéficiera effectivement à la population. Les 
réparations financières mettent de surcroît l’accent, à 
tort, sur le passé problématique, alors qu’il convient au 
contraire de se concentrer sur le côté positif de l’actuelle 
et future coopération économique, scientifique et cultu-
relle, afin de pouvoir créer de meilleures perspectives 
d’avenir pour les quatre peuples. L’objectif doit être 
d’enfin coopérer sur le plan économique, d’égal à égal, 
en l’absence de toute exploitation. La coopération en 
matière d’éducation et de création culturelle profitera à 
tous, dans les quatre pays.

Si la commission spéciale se rend compte qu’il est 
nécessaire de disposer d’un instrument particulier afin 
de pouvoir réaliser, en dehors des accords de coopéra-
tion bilatéraux sur le terrain, des projets économiques, 
culturels et scientifiques à l’intention de la population du 
Congo, du Rwanda et du Burundi, le groupe cd&v est 
disposé à poursuivre la réflexion avec les membres de 
la commission spéciale. Que ce soit bien clair, il ne s’agit 
en aucun cas de réparations financières ni d’aide au 
développement. Il est effectivement préférable qu’aucun 
accord bilatéral ne sous-tende le fonctionnement et le 
programme de cette initiative unilatérale belge qui, en 
toute indépendance des gouvernements, pourra élabo-
rer et soutenir des projets susceptibles de favoriser un 
dialogue durable entre les acteurs des quatre pays, à 
tous les niveaux de la société. En effet, la réconciliation 
dans le respect de chacun ne peut se développer qu’à 
partir de la base. C’est un processus de longue haleine 
que la commission peut amorcer, grâce à nombre des 
recommandations à l’examen.

Nombre des recommandations proposées amorcent 
ce processus. Les victimes identifiables, comme Simon 
Kimbangu et les métis, pourront bénéficier d’une atten-
tion spécifique. La manière de mettre en œuvre les 
recommandations 107 à 112 sera également cruciale.

Il faut en effet se garder de toute suffisance, en ima-
ginant qu’une résolution parlementaire bouleversera la 
réalité des peuples concernés. Les initiatives concrètes 
de coopération n’auront une incidence qu’à terme. Pour 
nos partenaires, les conséquences les plus importantes 
de la commission spéciale sont surtout l’attention renou-
velée et une réévaluation approfondie, fondée sur l’égalité 
et le respect, de notre politique à l’égard du Congo, du 
Burundi et du Rwanda sur les plans diplomatique, mili-
taire et de la coopération au développement. Ce sont 
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zijn. De minder spectaculaire aanbevelingen op het 
domein van toegankelijkheid en verspreiding in Afrika 
van archieven en samenwerking op historisch onderzoek 
zoals in aanbeveling 1 tot en met 34 beschreven, zullen 
op termijn waarschijnlijk de meest duurzame resultaten 
geven mits ons land er de nodige financiële middelen 
zal voor vrijmaken. Ook de aanbevelingen op educatief 
vlak zijn belangrijk op voorwaarde dat erover gewaakt 
wordt om een genuanceerd en historisch correct beeld 
te geven. Aanbeveling 96 moet worden genuanceerd. 
Er is steun nodig opdat de hedendaagse Congolese, 
Burundese en Rwandese kunstenaars aansluiting zouden 
kunnen vinden met hun cultureel en artistiek verleden 
dat zich vooral in de kelders van onze musea en be-
slotenheid van onze privécollecties bevindt. En nadien 
kunnen zij en onze eigen kunstenaars aan de slag om 
in de 4 landen, België, Congo, Rwanda en Burundi ons 
aller koloniaal verleden figuurlijk en letterlijk te verfilmen. 
Goed dat wij en onze kinderen weten wat ons koloniaal 
verleden juist betekende. De heer Briers verwijst in dit 
verband naar Nederland, dat miljoenen investeert in 
een correcte geschiedenisweergave van de slavernij in 
hun kolonies, zodat de geschiedenisboeken de waar-
heid zullen weergeven in de Nederlandse scholen. 
De gesprekspartners op de universiteit van Kinshasa 
stelden aan de commissieleden voor om hetzelfde te 
doen: samen onze geschiedenisboeken herschrijven. 
Deze aanbeveling mag er ook zijn en het belang hiervan 
kan niet onderschat worden. Aanbeveling 126 klaagt 
terecht de niet-opvolging van de aanbevelingen van de 
Lumumba-commissie aan. Misschien komt men er wel 
toe een stichting op te richten die nadrukkelijk kiest voor 
samenwerking, samenwerking op economisch, onderwijs, 
wetenschappelijk en cultureel vlak.

De heer Briers dankt en feliciteert de begeleidende 
experten voor hun zeer interessant rapport dat erin slaagt 
om, uit de enorme hoeveelheid informatie en inzichten 
die de meer dan 130 getuigenissen hier en evenveel in 
Congo, Rwanda en Burundi opleverden, een relevante 
en coherente synthese te maken. Hij dankt ook ieder-
een die meewerkte, het personeel van de Kamer, de 
ambassadeurs en hun medewerkers in de 3 landen en 
vanzelfsprekend ook de deelnemers aan de hoorzittingen, 
onderzoekers, vertegenwoordigers van verenigingen, 
journalisten, diplomaten, kunstenaars, institutionele en 
religieuze actoren en getuigen of afstammelingen van 
getuigen.

De heer Nabil Boukili (PVDA-PTB) dankt de begelei-
dende experten voor hun verslag, dat een uitstekende 
analyse geeft van het koloniaal systeem met zijn uitbuiting 
en structureel racisme.

probablement les recommandations moins spectaculaires 
dans le domaine de l’accessibilité et de la diffusion des 
archives et de la coopération en matière de recherche 
historique, telles que décrites dans les recommanda-
tions 1 à 34, qui fourniront, à terme, les résultats les 
plus durables, pour autant que notre pays y alloue les 
moyens financiers nécessaires. Les recommandations 
en matière éducative sont également importantes, à 
condition de veiller à esquisser une vision historique 
et nuancée adéquate. La recommandation 96 doit être 
nuancée. Un soutien est nécessaire pour permettre aux 
artistes congolais, burundais et rwandais contemporains 
d’embrasser leur passé culturel et artistique, qui est 
surtout relégué dans les caves de nos musées et dans 
le cercle de nos collections privées. Ils pourront ensuite 
se mettre au travail, avec nos propres artistes, afin de 
mettre en images dans les quatre pays, la Belgique, le 
Congo, le Rwanda et le Burundi, au sens propre comme 
au figuré, notre passé colonial commun. Il est positif que 
nos enfants et nous-mêmes connaissions exactement la 
signification de notre passé colonial. M. Briers cite à cet 
égard les Pays-Bas, qui investissent des millions dans une 
restitution historique correcte de l’esclavage dans leurs 
colonies, pour que les manuels d’histoire transmettent la 
vérité dans les écoles néerlandaises. Les interlocuteurs 
de l’université de Kinshasa ont proposé aux membres de 
la commission de suivre cet exemple: réécrire ensemble 
nos livres d’histoire. Cette recommandation peut figurer 
dans la liste et son importance ne peut être sous-es-
timée. La recommandation 126 dénonce, à juste titre, 
l’absence de suites réservées aux recommandations 
de la Commission Lumumba. On finira peut-être par 
réussir à créer une fondation qui opte expressément 
pour la coopération en matière économique, éducative, 
scientifique et culturelle.

M. Briers remercie et félicite les experts chargés 
d’accompagner les travaux de la commission pour leur 
rapport très intéressant dans lequel ils sont parvenus 
à synthétiser de manière pertinente et cohérente une 
quantité énorme d’informations et de points de vue 
qu’ont fournie les plus de 130 témoignages recueillis en 
Belgique et autant de témoignages recueillis au Congo, 
au Rwanda et au Burundi. Il remercie également tous 
ceux qui ont coopéré: le personnel de la Chambre, les 
ambassadeurs et leurs collaborateurs dans les 3 pays et, 
bien sûr, les participants aux auditions, les chercheurs, 
représentants d’associations, journalistes, diplomates, 
artistes, acteurs institutionnels et religieux et témoins 
ou descendants de témoins.

M. Nabil Boukili (PVDA-PTB) remercie les experts 
chargés d’accompagner les travaux de la commission 
pour leur rapport, qui fournit une excellente analyse d’un 
système colonial caractérisé par son exploitation et son 
racisme structurel.
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Wat het voorstel van aanbevelingen van de commis-
sievoorzitter betreft, is het jammer dat daarover blijkbaar 
binnen de meerderheid geen consensus heerst, dit zal 
de debatten er niet eenvoudiger op maken aangezien 
de tekst ongetwijfeld nog zal worden aangepast.

Overigens blijkt uit de betogen dat sommigen de aan-
bevelingen wensen te nuanceren door de wreedheden 
en misbruiken waarop ze wijzen, te compenseren door 
de zogezegde positieve feiten van de kolonisatie: het 
beweerde beschavingswerk, de uitbouw van communi-
catie- en transportinfrastructuur, onderwijs enzovoort. Dit 
is een totaal verdraaide en voorbijgestreefde voorstelling 
van de werkelijkheid, er is helemaal geen sprake van 
evenwichtigheid, het koloniaal systeem bestond louter 
ten voordele van de kolonisator en stond geenszins ten 
dienste van de gekoloniseerden. Ook geweld en wreed-
heid was een integraal en wezenlijk kenmerk van de 
kolonisatie ter onderwerping van de bevolking en dus 
geen bijkomstigheid of ‘neveneffect’, geen zaak van 
ontspoorde individuen zoals sommigen het voorstellen. 
Bovendien werd dit koloniaal systeem ook toen al, door 
tijdsgenoten, fel bekritiseerd; het argument dat men dit 
door de ogen van toen moet bekijken, snijdt geen hout. 
Dit alles ontkennen is totaal voorbijgestreefd en het is 
hoogstnodig dit koloniaal discours uit de twintigste eeuw 
los te laten teneinde een degelijk resultaat te bereiken.

De heer Boukili geeft vervolgens zijn voornaamste 
opmerkingen op dit voorstel van aanbevelingen. Een 
essentieel punt dat erin ontbreekt, is wie de verant-
woordelijkheid draagt voor de kolonisatie en of er her-
stelbetalingen moeten gebeuren. Sommigen stellen 
het voor alsof de Belgische bevolking verantwoordelijk 
zou zijn. Voor de PVDA-PTB-fractie is het duidelijk: de 
Belgische arbeiders waren evenzeer slachtoffer van de 
verantwoordelijken van het koloniaal systeem, namelijk 
de grote bedrijven die winst hebben gehaald uit de ko-
lonisatie (onder andere de Generale Maatschappij van 
België, de groep Empain, Brufina, la Comminière…). 
Deze bedrijven boekten hierdoor uitzonderlijk hoge win-
sten. Het voornaamste doel van de kolonisatie is winst 
boeken. Het zijn de bedrijven en de families achter die 
bedrijven die zich via de kolonisatie hebben verrijkt, die 
verantwoordelijk zijn. Weliswaar heerst er daarover nu 
een zekeren vaagheid aangezien bedrijven niet meer 
bestaan of intussen een andere naam hebben gekregen. 
Het is essentieel dat wordt uitgeklaard wie er zich heeft 
verrijkt door de kolonisering. Het ganse systeem stond 
immers in het teken van dat doel, de exploitatie van de 
rijkdommen en de maximalisatie van de winsten. Op 
dat essentieel punt dienen de aanbevelingen te worden 
aangepast aangezien hierover niet wordt gerept, terwijl 

S’agissant de la proposition de recommandations du 
président de la commission, il est regrettable qu’il n’existe 
manifestement aucun consensus en la matière au sein 
de la majorité, ce qui ne facilitera pas les débats, étant 
donné que le texte sera certainement encore amendé.

Il ressort d’ailleurs des interventions que d’aucuns 
souhaitent nuancer les recommandations en atténuant 
les cruautés et les abus auxquels elles renvoient par 
les soi-disant bienfaits de la colonisation, à savoir la 
prétendue œuvre civilisatrice, le développement d’une 
structure de communication et de transport, l’ensei-
gnement, etc. Il s’agit d’une représentation totalement 
déformée et dépassée de la réalité, il n’est absolument 
pas question d’équilibre. Le système colonial servait en 
effet uniquement les intérêts du colonisateur et n’était 
nullement au service des colonisés. De même, la vio-
lence et la cruauté étaient une caractéristique intégrante 
et essentielle de la colonisation, dont le but était de 
soumettre la population et ne constituaient donc pas 
des phénomènes marginaux ou des “effets collatéraux”. 
Elles n’étaient pas non plus le fait d’individus dévoyés, 
comme certains le suggèrent. Qui plus est, ce système 
colonial était déjà vivement critiqué à l’époque par des 
contemporains. L’argument selon lequel il faut l’examiner 
avec le regard de l’époque ne tient pas debout. Il est 
totalement dépassé de tout nier en bloc et il indispen-
sable de se départir de ce discours colonial du vingtième 
siècle, de manière à atteindre un résultat de qualité.

M. Boukili formule ensuite ses principales observations 
au sujet de la proposition de recommandations à l’exa-
men. Celle-ci ne répond pas aux questions essentielles 
de savoir qui est responsable de la colonisation et si des 
réparations doivent être versées. D’aucuns suggèrent 
que la population belge serait responsable. Le groupe 
PVDA-PTB estime qu’il est clair que la responsabilité de 
la colonisation n’est pas imputable aux ouvriers belges, 
qui étaient tout autant victimes des responsables du 
système colonial, à savoir les grandes entreprises qui 
ont tiré profit de la colonisation (notamment, la Société 
générale de Belgique, le groupe Empain, Brufina, la 
Comminière…). Le système colonial a permis à ces 
entreprises d’engranger des profits colossaux. Le profit 
est l’objectif principal de la colonisation. Les responsables 
sont les entreprises et les familles à la base de ces 
entreprises qui se sont enrichies grâce à la colonisation. 
Il est vrai qu’il règne aujourd’hui un certain flou à cet 
égard car certaines entreprises n’existent plus ou ont 
été rebaptisées entre-temps. Il est essentiel de clarifier 
qui s’est enrichi grâce à la colonisation. L’ensemble du 
système était en effet guidé par cet objectif, à savoir 
l’exploitation des richesses et la maximisation des profits. 
Les recommandations doivent être modifiées en tenant 
compte de ce point essentiel, qui est passé sous silence 
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dit net de kern van de zaak is – ook al bevat het voorstel 
heel wat positieve aanbevelingen.

Mevrouw Maggie De Block (Open Vld) merkt voor-
eerst op dat de commissievoorzitter zijn voorstel van 
aanbevelingen eerst meedeelde aan de pers zonder de 
commissieleden de tijd te geven van dit voorstel kennis 
te nemen en de voorgestelde aanbevelingen te bestu-
deren, noch om de conclusies van de experten erop 
na te lezen. Deze werkwijze getuigt van een manifest 
gebrek aan respect voor de werking van het parlement 
in het algemeen en voor de betrokken commissieleden 
in het bijzonder.

Mevrouw De Block gaat vervolgens dieper in op de 
inhoudelijke aspecten. Hoe we als land moeten omgaan 
met ons koloniaal verleden is een delicaat vraagstuk. 
Om tal van redenen. Discussies daarover worden trou-
wens ook in andere landen gevoerd, dit is geen louter 
Belgische aangelegenheid. Voor de Open Vld-fractie 
was het van meet af aan duidelijk: het koloniaal bewind 
in Congo is een donkere bladzijde in het gemeenschap-
pelijk verleden dat België en Congo delen. Dat is zon-
neklaar en wordt door niemand betwist. Het werk van de 
commissie is in dat opzicht voor ons geen eindpunt, er 
moet verder worden gewerkt aan een sterke bilaterale 
band. Economisch, maar ook cultureel en academisch.

De banden tussen ons land en Congo moeten worden 
hersteld en versterkt. Daarom heeft de Open Vld-fractie 
altijd gepleit voor herstel en niet voor herstelbetalingen. 
Mevrouw De Block is dan ook verheugd dat men de piste 
van herstelbetalingen definitief heeft verlaten.

De commissievoorzitter pleit in zijn voorstel van aan-
bevelingen voor excuses en meent dat de Kamer haar 
verontschuldigingen aan te bieden. Mevrouw De Block 
deelt dat standpunt niet aangezien excuses door de 
Kamer van volksvertegenwoordigers - de stem van de 
Belgische burgers – uiteindelijk neerkomen op excu-
ses van de Belgische bevolking. Waarvoor moeten de 
Belgen van vandaag zich dan wel verontschuldigen? 
Onze overgrootouders, en betovergrootouders dragen 
immers geen enkele verantwoordelijkheid, laat staan 
schuld, voor dit hele koloniale verleden?

Wat er is gebeurd is inderdaad afschuwelijk en er 
zijn onbetwistbaar wandaden gepleegd. Het gevoerde 
koloniaal bewind dienen we met de strengste bewoor-
dingen te veroordelen. De Koning heeft dat tijdens het 
staatsbezoek in juni 2022 in zijn toespraak ín DRC-zelf, 

alors que tout s’articule autour de celui-ci, même si la 
proposition contient une multitude de recommandations 
positives.

Mme Maggie De Block (Open Vld) fait premièrement 
observer que le président de la commission a communi-
qué sa proposition de recommandations à la presse sans 
laisser aux membres de la commission le temps d’en 
prendre connaissance et d’étudier les recommandations 
proposées ou de lire les conclusions des experts à ce 
sujet. Cette façon de procéder témoigne d’un manque de 
respect manifeste pour le fonctionnement du Parlement 
en général et pour les membres concernés de la com-
mission en particulier.

Mme De Block aborde ensuite de manière plus appro-
fondie les éléments de fond. La manière d’assumer 
notre passé colonial, en tant que pays, est une question 
délicate, et ce, pour nombre de raisons. Il ne s’agit pas 
d’une question spécifiquement belge. Des discussions 
sont d’ailleurs également menées à ce sujet dans d’autres 
pays. Le groupe Open Vld a indiqué d’emblée qu’il 
était évident que l’administration coloniale au Congo 
constituait une page sombre du passé commun que la 
Belgique partage avec le Congo. C’est clair comme de 
l’eau de roche et nul ne le conteste. Le groupe Open Vld 
considère à cet égard que le travail de la commission ne 
constitue pas un point final, il faut continuer à œuvrer à un 
lien bilatéral fort, non seulement sur le plan économique 
mais également aux niveaux culturel et académique.

Les liens entre notre pays et le Congo doivent être 
rétablis et renforcés. C’est la raison pour laquelle le 
groupe Open Vld a toujours prôné la “réparation” et non 
le versement de réparations. Mme De Block se félicite 
dès lors que l’on ait définitivement renoncé à la piste 
du versement de réparations.

Dans sa proposition de recommandations, le président 
de la commission préconise des excuses et indique 
que la Chambre doit en présenter. Mme De Block ne 
partage pas ce point de vue car si la Chambre des repré-
sentants, qui est la voix des citoyens belges, présente 
des excuses, cela signifie finalement que la population 
belge en présente par la même occasion. Pour quels 
motifs les Belges d’aujourd’hui devraient-ils présenter 
des excuses? Nos arrière-grands-parents et nos arrière-
arrière-grands-parents ne sont en effet ni responsables, 
ni a fortiori coupables de l’ensemble des faits du passé 
colonial.

Ce qui s’est passé est en effet effroyable et des 
méfaits ont indéniablement été commis. L’administration 
coloniale doit être condamnée avec la plus grande 
fermeté. C’est aussi ce qu’a fait le Roi, lors de sa visite 
d’État de juin 2022 en RDC, au cours de son discours à 
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voor het Congolese volk, ook gedaan. Hij heeft toen als 
eerste Belgische vorst het verleden recht in de ogen 
gekeken. De spijtbetuiging tijdens dat bezoek is een 
kantelpunt en het valt te betreuren dat dit voor sommige 
fracties blijkbaar nog niet voldoende is. Vraag is of het 
ooit wél voldoende zal zijn.

De Congolese President Félix Tshisekedi heeft trou-
wens zelf duidelijk aangegeven dat zijn land niet vraagt 
om excuses.

Waarom er door sommigen dan toch nog voor wordt 
gepleit is niet duidelijk. Gaat men dan echt excuses 
aanbieden aan een land dat daar niet om vraagt? Aan 
een bevolking die met andere noden en vragen zit? In 
plaats van in de val trappen van een soort neokoloniale 
“sorry” is het beter vooruit te kijken naar de toekomst, 
samen met Congo en met de Congolezen.

Mevrouw De Block wenst verder nog kort stil te staan 
bij een aantal punten die voor haar fractie van groot 
belang zijn en door haar in de loop van het traject van 
de commissie zelf in het debat gebracht werden.

Het is goed dat de Bijzondere commissie aandacht 
heeft voor het actueel geweld in Oost-Congo en de 
straffeloosheid jegens het geweld tegen vrouwen in de 
regio. Dat is onaanvaardbaar en – op vraag van de Open 
Vld-fractie – een lopend dossier binnen de Commissie 
voor Buitenlandse Betrekkingen.

De kennis van het koloniaal verleden in ons land is be-
droevend laag. Dat blijkt uit een studie van de Universiteit 
Antwerpen in samenwerking met het AfricaMuseum. 
De aanbevelingen omtrent onderwijs zijn in dat opzicht 
pertinent. Om te kunnen omgaan met het verleden moet 
je het kennen en moet het worden onderwezen. Maar, 
uiteraard, onderwijs is geen federale bevoegdheid. Het 
is dus aan de deelstaten om hier al dan niet mee aan 
de slag te gaan.

Een ander positief punt is het respect voor en het 
vertrouwen in de lokale besturen wat de omgang met 
uitingen van ons koloniaal verleden in de publieke ruimte 
betreft. Bijvoorbeeld kunst, standbeelden of straatnamen.

Mevrouw De Block waardeert eveneens het belang dat 
wordt gehecht aan bijkomend academisch onderzoek. 
Aan de geschiedenis kan men niets veranderen maar 
men kan, en moet, ze wel blijven onderzoeken. Het 
verleden is dan wel voorbij, het is geen statisch gege-
ven. Vele, vaak fundamentele, vragen zijn op vandaag 

l’attention du peuple congolais. Le Roi Philippe est ainsi 
devenu le premier souverain belge à avoir pleinement 
assumé le passé. Les regrets exprimés au cours de 
cette visite constituent un tournant et il est regrettable 
que cela ne suffise apparemment pas encore à certains 
groupes. La question est de savoir si cela suffira un jour.

Le président congolais Félix Tshisekedi a d’ailleurs 
lui-même clairement indiqué que son pays ne demande 
pas d’excuses.

Le motif pour lequel certains continuent néanmoins 
à préconiser des excuses n’apparaît pas clairement. 
Des excuses vont-elles réellement être présentées à 
un pays qui n’en demande pas? À une population dont 
les besoins et les demandes sont d’une autre nature? 
Au lieu de tomber dans le piège d’une sorte de “par-
don” néocolonial, il vaut mieux se tourner vers l’avenir, 
ensemble avec le Congo et avec les Congolais.

Mme De Block aborde ensuite quelques points aux-
quels son groupe accorde une grande importance et 
qu’elle a elle-même soulevés au cours des débats au 
sein de la commission.

Il est positif que la Commission spéciale soit attentive 
à la violence qui frappe actuellement l’Est du Congo, et 
à l’impunité dont jouissent les auteurs de violences à 
l’égard des femmes dans la région. Cette situation est 
inacceptable et ce dossier est examiné, à la demande 
du groupe Open Vld, au sein de la Commission des 
relations extérieures.

La connaissance du passé colonial dans notre pays 
est navrante selon une étude réalisée par l’Université 
d’Anvers en collaboration avec le Musée de l’Afrique. 
Les recommandations concernant l’enseignement sont 
pertinentes à cet égard. Pour assumer le passé, il faut le 
connaître et l’enseigner. Or, chacun sait que l’enseigne-
ment n’est pas une compétence fédérale. Il appartient 
donc aux entités fédérées de s’en charger le cas échéant.

Un autre point positif est le respect et la confiance 
envers les autorités locales en ce qui concerne la gestion 
des références à notre passé colonial dans l’espace 
public. Il s’agit, par exemple, de l’art, des statues ou 
des noms de rue.

Mme De Block apprécie également l’importance 
accordée à la poursuite des recherches universitaires. 
On ne peut pas changer l’histoire mais on peut, et on 
doit, continuer à faire des recherches à ce sujet. Même 
si le passé est révolu, ce n’est pas une donnée statique. 
De nombreuses questions, souvent essentielles, restent 
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nog onbeantwoord en diepgaand onderzoek blijft ook 
nu nog cruciaal.

De Open Vld-fractie heeft voorts nog bedenkingen 
bij een aantal voorgestelde aanbevelingen; mevrouw 
De Block somt er niet-limitatief enkele op.

Aanbeveling 57 vraagt dat de federale regering een 
pensioen uitbetaalt aan de Congolese soldaat. De 
Congolese soldaten die aan de zijde van ons land hebben 
gevochten tijdens de beide wereldoorlogen verdienen het 
grootste respect en erkenning. Of dat dient te gebeuren 
door als Belgische staat vandaag een pensioen te gaan 
betalen is nog maar de vraag. Op die manier sluipt er 
alsnog een vorm van herstelbetaling binnen.

Tijdens zijn staatsbezoek heeft de Koning op dat 
vlak een heel belangrijk signaal gegeven: korporaal op 
rust Albert Kunyuku Ngoma kreeg op zijn honderdste 
verjaardag in Kinshasa een symbolisch eerbetoon. 
Overigens had België destijds een fonds opgericht, maar 
die middelen werden op vraag van Congo overgeheveld 
naar DRC. Wat DRC met deze middelen voor de oud-
strijders heeft gedaan, is niet bekend.

Aanbeveling 68 stelt dat de federale regering een 
“nationaal reflectiejaar over het koloniaal verleden” moet 
organiseren. Hoe ziet de voorzitter dit concreet? Voor 
liberalen is de vrijheid van gedachte, die er in ons land 
is, essentieel. Een reflectie opdringen aan de burgers is 
dan ook een brug te ver en bovendien niet erg nuttig. Er 
bestaan betere manieren om een draagvlak te creëren 
en het bewustzijn over ons verleden te verhogen.

Mevrouw De Block merkt tot besluit op dat veel van 
de geformuleerde aanbevelingen middelen vereisen. 
Archiveren, digitaliseren, leerstoelen in het leven roepen: 
al dat soort zaken vergt budget. Zijn de voorstellen op 
dit moment becijferd? Zo nee, op welk moment zal dit 
gebeuren?

Tot slot bedankt mevrouw De Block de drie begelei-
dende experten voor hun inleiding en vaststellingen. Dit 
lijvige document zal voer zijn voor volgende debatten 
over al de aanbevelingen.

De heer Joris Vandenbroucke (Vooruit) stipt aan 
dat de dood van George Floyd de aanleiding was tot 
de oprichting van deze commissie. In de onmiddellijke 
nasleep van de dood van Floyd en de protesten hierop 
heeft zich een debat ontwikkeld rond de aanwezigheid 
van koloniale beelden in de publieke ruimte. Hoe gaan 
we om met deze beelden die soms als provocerend 

aujourd’hui sans réponse et des recherches approfondies 
demeurent cruciales.

Le groupe Open Vld formule également des obser-
vations sur un certain nombre de recommandations 
proposées; Mme De Block en énumère quelques-unes 
de manière non exhaustive.

La recommandation 57 demande que le gouvernement 
fédéral verse une pension aux soldats congolais. Les 
soldats congolais qui ont combattu pour notre pays pen-
dant les deux guerres mondiales méritent le plus grand 
respect et la plus grande reconnaissance. Reste à savoir 
si cela doit se faire par le versement d’une pension par 
l’État belge aujourd’hui. Cette recommandation permet 
de glisser malgré tout une forme de réparation financière.

Lors de sa visite d’État, le Roi a envoyé un signal 
très important à cet égard: le caporal à la retraite Albert 
Kunyuku Ngoma a reçu à Kinshasa un hommage symbo-
lique à l’occasion de son 100e anniversaire. La Belgique 
avait d’ailleurs créé un fonds à l’époque, mais ces moyens 
ont été transférés à la RDC à la demande du Congo. 
On ignore ce que la RDC a fait de ces fonds accordés 
aux anciens combattants.

Selon la recommandation 68, le gouvernement fédéral 
devrait organiser une “année nationale de réflexion sur 
notre passé colonial”. Comment le président voit-il cela 
concrètement? Pour les libéraux, la liberté de pensée, 
qui est réelle dans notre pays, est essentielle. Imposer 
une réflexion aux citoyens va donc trop loin et n’est de 
surcroît pas très utile. Il existe de meilleures façons de 
susciter l’adhésion et de sensibiliser la population à 
notre passé.

Mme De Block conclut en notant qu’un grand nombre 
des recommandations formulées nécessitent des moyens. 
Archiver, numériser, doter des chaires: tout cela nécessite 
un budget. Les propositions ont-elles été chiffrées à ce 
stade? Dans la négative, à quel moment cela sera-t-il fait?

Enfin, Mme De Block remercie les trois experts chargés 
d’accompagner la commission pour leur introduction et 
leurs constatations. Ce document volumineux alimentera 
les débats ultérieurs sur l’ensemble des recommandations.

M. Joris Vandenbroucke (Vooruit) souligne que c’est 
le décès de George Floyd qui fut à l’origine de la mise 
en place de la commission. Très peu de temps après 
la mort de George Floyd et les protestations qu’elle a 
déclenchées, une discussion a eu lieu à propos de la 
présence de statues coloniales dans l’espace public. 
Comment nous situons-nous par rapport à ces statues 
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worden ervaren? De commissie Koloniaal verleden staat 
niet los van de discussie rond racisme en discriminatie.

Deze bijzondere commissie heeft een heel traject 
afgelegd en het is de bedoeling tot aanbevelingen te 
komen. De commissie heeft inspraak geboden aan de 
gemeenschappen. Dit gaf erkenning aan het leed van 
de betrokkenen en werkt sensibiliserend. De aanbeve-
lingen van de voorzitter zijn een goede basis voor het 
eindrapport.

Er is inderdaad nog meer geschiedkundig onderzoek 
nodig. Deze commissie organiseerde honderden uren 
aan hoorzittingen, na een eerste deskundigenverslag 
van 700 pagina’s. Er zijn nog steeds hiaten in de koloni-
ale geschiedschrijving. Er is verder academisch onder-
zoek nodig en de aanbevelingen koppelen hier enkele 
belangrijke voorwaarden aan vast, nl. academische 
samenwerking en toegankelijkheid van de archieven. Het 
is van fundamenteel belang dat documenten openbaar 
en toegankelijk zijn voor onderzoekers, journalisten en 
het grote publiek uit de vier betrokken landen. De over-
heid kan en moet hierin een belangrijke rol spelen door 
overheidsarchieven toegankelijker te maken, eventueel 
na declassificatie, maar spreker wenst ook private per-
sonen, bedrijven en kerken op te roepen om ook hun 
archieven openbaar te maken.

Ook al moet veel informatie uit de archieven worden 
ontsloten, toch is onze kennis voldoende robuust om 
de wandaden uit het verleden te kennen, het leed te 
erkennen en er de lessen uit te trekken.

De heer Vandenbroucke haalt de woorden van de 
Koning tijdens zijn bezoek aan Congo, waarbij de Koning 
opmerkte dat het koloniale regime stoelde op een – op 
zich niet te rechtvaardigen – verhouding van ongelijkheid, 
die was gekenmerkt door paternalisme, discriminatie 
en racisme. Het is volgens de heer Vandenbroucke 
goed dat de Kamer dit nu ook klaar en duidelijk erkent 
en veroordeelt; En dan zijn excuses ook op hun plaats. 
Zo’n excuses werden door de Belgische overheid al 
eerder uitgesproken ten aanzien van de familie van 
Patrice Lumumba en ten aanzien van de metissen. 
Vandaag is het gepast om ook excuses uit te spreken 
voor de uitbuiting, de gruweldaden, de schending van 
de mensenrechten en het racisme tijdens de koloniale 
periode. Als parlement kunnen we dit doen ter besluit 
van de werkzaamheden van deze commissie. Het voor-
stel van de voorzitter bevat een oproep aan alle actoren 
om na een even weldoordacht proces ook gelijkaardige 
stappen te zetten inzake symbolisch herstel. De fractie 

parfois perçues comme autant de provocations? La 
commission spéciale “Passé colonial” n’est pas dissociée 
du débat sur le racisme et la discrimination.

La commission spéciale a parcouru un long chemin 
et son objectif est d’aboutir à des recommandations. La 
commission a ouvert ses débats aux communautés, ce 
qui a permis de reconnaître la souffrance des personnes 
concernées et de donner un effet sensibilisateur à ses 
travaux. Les recommandations du président constituent 
une bonne base pour le rapport final.

D’autres recherches historiques sont effectivement 
nécessaires. La commission a organisé des centaines 
d’heures d’audition après la rédaction d’un premier rapport 
de 700 pages par des experts. L’historiographie coloniale 
présente encore certaines lacunes. Les recherches 
universitaires doivent se poursuivre et les recomman-
dations y associent certaines conditions importantes: 
coopération académique et accessibilité des archives. 
Il est fondamental que les documents soient publics 
et accessibles aux chercheurs, aux journalistes et au 
grand public des quatre pays concernés. Les pouvoirs 
publics peuvent et doivent jouer un rôle important dans 
ce domaine en améliorant l’accessibilité des archives de 
l’État, éventuellement après leur déclassification, mais 
l’intervenant souhaite également lancer un appel aux 
particuliers, aux entreprises et aux églises pour qu’ils 
rendent également leurs archives publiques.

S’il est vrai que de nombreuses informations prove-
nant des archives doivent être rendues accessibles, 
nos connaissances sont déjà suffisamment solides pour 
connaître les méfaits commis par le passé, reconnaître 
les souffrances infligées et en tirer les leçons.

M. Vandenbroucke répète les propos tenus par le Roi 
lors de sa visite au Congo, visite au cours de laquelle 
il a indiqué que le régime colonial était basé sur une 
relation d’inégalité – injustifiable en soi – caractérisée 
par le paternalisme, la discrimination et le racisme. 
M. Vandenbroucke estime qu’il est bon que la Chambre 
le reconnaisse et le condamne clairement à son tour. 
Il estime que excuses sont également de mise. Des 
excuses similaires ont déjà été présentées par le gou-
vernement belge à la famille de Patrice Lumumba et 
aux métis. Aujourd’hui, il y aurait également lieu de 
présenter des excuses pour l’exploitation, les atrocités, 
les violations des droits humains et le racisme durant la 
période coloniale. C’est une chose que le Parlement peut 
faire en conclusion des travaux de cette commission. 
La proposition du président inclut un appel qui invite 
tous les acteurs à prendre, au terme d’une réflexion tout 
aussi approfondie, des mesures similaires au titre de 
réparation symbolique. Le groupe de M. Vandenbroucke 
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van de heer Vandenbroucke sluit zich hierbij aan. Elke 
actor moet zijn verantwoordelijkheid nemen.

Die erkenning is belangrijk, maar impliceert geen 
juridische aansprakelijkheid en dus ook geen herstel-
betalingen. De adviezen van de deskundigen waren 
daarin duidelijk en het is goed dat de voorzitter dit in zijn 
tekstvoorstel nog eens duidelijk onderstreept.

Het is niet omdat er geen herstelbetalingen zouden 
komen dat er geen inspanningen moeten geleverd wor-
den voor andere vormen van herstel. De vele initiatieven 
door lokale, regionale en federale overheden over hoe 
om te gaan met het koloniale verleden (in functie van 
eventuele aanpassingen aan de koloniale verwijzingen 
in de publieke ruimte), zijn in dat kader zeer belangrijk. 
Op voorwaarde dat het gebeurt met een participatief 
proces, de symboliek overstijgt en gericht is op verzoe-
ning en verbinding. Herstel gaat ook over de correcte 
uitleg en situering van de wandaden van ons koloniaal 
verleden, bijvoorbeeld in musea, in cultuur, maar vooral 
ook in ons onderwijs.

Herstel is zeker niet alleen maar een opdracht van 
de overheid. Het koloniaal systeem was ook, en vooral, 
een systeem van economische uitbuiting. De praktijken 
die we dezer dagen allemaal veroordelen ten aanzien 
van Qatar zijn ook duidelijk een illustratie van economi-
sche uitbuiting en moeten absoluut worden aangepakt. 
De Vooruit-fractie vindt het dan ook belangrijk dat in de 
aanbevelingen een oproep zit vervat aan de regering om 
een actieve en leidende rol te spelen voor een Europese 
wetgeving van zorgplicht voor bedrijven, zodat we ver-
plicht zijn om in de volledige productieketen – ook in het 
buitenland – alle arbeids- en andere mensenrechten strikt 
na te leven. Daarvoor is ook nationale wetgeving nodig, 
waarvoor we zelfs niet op Europa hoeven te wachten. 
Deze aanbeveling zou, aldus spreker, nog sterker kun-
nen worden geformuleerd.

Herstel gaat natuurlijk ook over de aanleiding van 
de commissie: de protesten tegen racisme. Het is dan 
ook evident dat de aanbevelingen hier aandacht aan 
schenken. Als we de fouten uit het verleden erken-
nen, moeten we ook garanties inbouwen dat dit in de 
toekomst niet meer kan gebeuren. Toch zien we dat 
racisme en discriminatie vandaag nog diepgeworteld 
zijn en door sommige politieke partijen zelfs worden 
aangewakkerd. Het aannemen en de uitvoering van 
een nationaal en inter-federaal actieplan ter bestrijding 
van racisme moet dan ook een prioriteit vormen, uit 
principe, maar ook omwille van de socio-economische 
gevolgen van racisme. Onderzoek en praktijktesten in 

se joint à cet appel. Chaque acteur doit prendre ses 
responsabilités.

Cette reconnaissance est importante, mais elle n’im-
plique pas de responsabilité juridique et donc pas de 
réparations financières. Les avis des experts étaient 
clairs à ce sujet, et il est bon que le président le souligne 
à nouveau clairement dans sa proposition de texte.

Ce n’est pas parce qu’il n’y aura pas de réparations 
financières qu’il ne faudrait pas s’employer à mettre en 
œuvre d’autres formes de réparation. Les nombreuses 
initiatives prises par certaines autorités locales, régio-
nales et fédérales à propos de la manière de gérer le 
passé colonial (en envisageant l’apport de certaines 
modifications à certaines références à notre passé 
colonial dans l’espace public), sont très importantes 
à cet égard, pour autant qu’il s’agisse d’un processus 
participatif qui dépasse le niveau symbolique et vise la 
réconciliation et l’union. La réparation passe aussi par 
l’explication et la mise en contexte correctes des actes 
répréhensibles de notre passé colonial, par exemple 
dans les musées, dans la culture, mais aussi et surtout 
aussi dans notre enseignement.

La réparation n’est certainement pas la mission des 
seuls pouvoirs publics. Le système colonial était aussi, 
et surtout, un système d’exploitation économique. Les 
pratiques que nous condamnons tous aujourd’hui au 
Qatar illustrent aussi clairement l’exploitation écono-
mique et doivent absolument être dénoncées. Le groupe 
Vooruit estime donc qu’il est important que les recom-
mandations incluent un appel au gouvernement à jouer 
un rôle actif et de premier plan dans l’élaboration d’une 
législation européenne sur le devoir de diligence des 
entreprises, afin que nous soyons obligés de respecter 
strictement l’ensemble des droits du travail et des droits 
humains tout au long de la chaîne de production, y 
compris à l’étranger. Cela nécessitera également une 
législation nationale pour laquelle il n’est pas nécessaire 
d’attendre l’Europe. L’intervenant estime que la formu-
lation de cette recommandation pourrait être renforcée.

La réparation vise bien sûr aussi les événements 
qui furent à l’origine de la création de la commission, à 
savoir les manifestations contre le racisme. Il va donc 
de soi que les recommandations y doivent également 
y être attentives. Si nous reconnaissons les erreurs du 
passé, nous devons également prévoir des garanties 
pour que ces erreurs ne se reproduisent plus à l’avenir. 
On constate toutefois que le racisme et la discrimination 
sont encore profondément enracinés aujourd’hui, voire 
alimentés par certains partis politiques. L’adoption et 
la mise en œuvre d’un plan d’action national et interfé-
déral de lutte contre le racisme devraient donc consti-
tuer une priorité, à la fois par principe et en raison des 
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Gent en in andere steden leveren onthutsende cijfers op 
van mensen die geweigerd worden voor een sollicitatie 
of voor een huurwoning enkel omdat ze een vreemde 
naam hebben of een andere huidskleur. Anno 2022 kan 
dit echt niet meer.

De heer Vandenbroucke beklemtoont dat de aanbe-
velingen geen dode letter mogen blijven. Dat zegt hij niet 
alleen om steun te geven aan de laatste aanbevelingen 
die de opvolging van deze commissie moeten verze-
keren, maar ook omdat het ontgoochelend zou zijn om 
vast te stellen dat aanbevelingen uit het verleden nog 
steeds niet zijn uitgevoerd. Hij verwijst hierbij naar de 
aanbevelingen van de Lumumbacommissie van 20 jaar 
geleden en de resolutie over de metissen, die ruim 
vijf jaar geleden is gestemd.

De verhalen van de metissen-kinderen waren ver-
schrikkelijk. Het is pas echt beschamend te realiseren 
dat de aanbevelingen onuitgevoerd zijn gebleven. Geef 
hen toegang tot de archieven. Los de problemen rond 
de geboorteakten op en help hen om hun biologische 
ouders te identificeren.

De heer Vandenbroucke besluit dat zijn fractie zich 
grotendeels kan aansluiten bij het voorstel van aanbe-
velingen van de voorzitter. Hij hoopt dat dit de basis kan 
zijn om snel tot een eindrapport te komen.

De heer Georges Dallemagne (Les Engagés) dankt 
de experten voor hun uitstekende verslag. Het toont 
aan dat ten aanzien van de geschiedenis nederigheid 
gepast is en dat onze kennis nooit ‘af’ is.

Uit het voorstel van aanbevelingen blijkt duidelijk dat 
er binnen de meerderheid geen eensgezindheid over 
bestaat en men er niet in geslaagd is een door alle 
partijen gedragen voorstel te formuleren. Die bereidheid 
bestond wel maar men is er uiteindelijk jammer genoeg 
niet in geslaagd de ideologische grenzen te overstijgen.

Overigens kan de heer Dallemagne zich globaal 
gezien wel vinden in de voorgestelde aanbevelingen, 
al is er vanzelfsprekend altijd ruimte voor verfijning en 
verbetering. Sommige aanbevelingen hadden wellicht 
ook met de drie betrokken landen – Congo, Burundi 
en Rwanda – moeten worden afgetoetst teneinde be-
ter rekening te houden met hun standpunt ter zake. 
Onderzoek, herinnering, opvoeding nemen terecht een 
belangrijke plaats in, net als de problematiek van de 
metissen en de waardering en erkenning van de offers 
van de oud-strijders.

conséquences socio-économiques du racisme. Les 
recherches et des tests concrets menés à Gand et 
dans d’autres villes indiquent qu’un nombre ahurissant 
de personnes se voient encore refuser un emploi ou 
un logement simplement parce qu’elles ont un nom 
étranger ou une certaine couleur de peau. C’est devenu 
intolérable en 2022.

M. Vandenbroucke souligne que les recommanda-
tions ne doivent pas rester lettre morte. Il l’affirme non 
seulement pour soutenir les dernières recommandations 
visant à assurer le suivi des travaux de la commission, 
mais aussi parce qu’il serait décevant de devoir constater 
que certaines recommandations formulées par le passé 
n’ont pas été mises en œuvre. Il évoque à cet égard 
les recommandations formulées par la Commission 
Lumumba il y a vingt ans, ainsi que la résolution sur les 
métis votée il y a plus de cinq ans.

Les récits des enfants métis évoquées en commis-
sion étaient épouvantables. Il est scandaleux que les 
recommandations soient restées lettre morte. Il faut 
absolument donner accès aux archives aux intéressés, 
résoudre les problèmes liés aux actes de naissance et 
les aider à identifier leurs parents biologiques.

M. Vandenbroucke conclut en indiquant que son groupe 
se joint largement aux recommandations proposées par 
le président et espère qu’elles pourront servir de base 
à l’élaboration rapide d’un rapport final.

M. Georges Dallemagne (Les Engagés) remercie les 
experts pour leur excellent rapport, qui montre qu’en 
matière d’histoire, l’humilité est de mise et que nos 
connaissances ne seront jamais épuisées.

Il ressort clairement de la proposition de recommanda-
tions qu’il n’y a pas eu d’unanimité au sein de la majorité 
à son sujet et que l’on n’a pas réussi à formuler une 
proposition soutenue par tous les partis. Cette volonté 
existait mais, au final, les clivages idéologiques n’ont 
malheureusement pas pu être transcendés.

Au demeurant, M. Dallemagne approuve dans les 
grandes lignes les recommandations proposées, même 
s’il est évidemment toujours possible de les affiner et 
de les améliorer. Il aurait peut-être aussi fallu évaluer 
certaines recommandations avec les trois pays concer-
nés – le Congo, le Burundi et le Rwanda – afin de mieux 
tenir compte de leur point de vue sur la question. La 
recherche, le souvenir, l’éducation occupent à juste 
titre une place importante, tout comme la problématique 
des métis et la valorisation et la reconnaissance des 
sacrifices des anciens combattants.
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Wat de uitingen in de publieke ruimte betreft, meent 
de fractie van de heer Dallemagne dat die dienen te 
worden geëerbiedigd en niet uitgewist. Beter is het om 
de context van bijvoorbeeld standbeelden te duiden en 
errond te werken in de opvoeding.

Het aspect van de excuses ligt duidelijk zeer gevoelig, 
ook binnen de meerderheid. Voor de Les Engagés-fractie 
draagt de bevolking geen verantwoordelijkheid voor 
het kolonialisme, noch de huidige noch de voorgaande 
generaties. Veel Belgen hebben in de kolonie trouwens 
het beste van zichzelf gegeven en hielden oprecht van 
Congo, Rwanda en Burundi. Het koloniaal regime was 
ongetwijfeld gevestigd op exploitatie, dominantie, op een 
ongelijke relatie, op discriminatie, paternalisme en ra-
cisme; dergelijk systeem valt niet te rechtvaardigen en op 
dat vlak zijn verontschuldigingen, uitgaande van de Staat 
en het Parlement, vanzelfsprekend. Verontschuldigingen 
maken het mogelijk om in het reine te komen met het 
verleden en de toekomst tegemoet te treden met een 
propere lei.

De heer Dallemagne besluit met de vaststelling dat het 
eveneens belangrijk is om niet alleen naar het verleden 
te kijken, maar ook om de drie landen en hun bevolking 
bij te staan in hun hedendaagse dramatische realiteit 
gekenmerkt door oorlog en geweld en vaak ook een 
falend bestuur.

De heer François De Smet (Défi) dankt eveneens de 
begeleidende experten voor hun verslag en drukt de 
hoop uit dat de Bijzondere commissie dit werkstuk zal 
kunnen valoriseren in haar aanbevelingen en daarbij 
onderlinge meningsverschillen zal overstijgen.

Waar het voorstel van aanbevelingen het heeft over de 
nood aan verder onderzoek van het koloniaal verleden, 
slaat dit de bal mis: op enkele lacunes na, is alles reeds 
terdege wetenschappelijk onderzocht; het gaat veeleer 
om de verdringing van deze kennis in het collectief ge-
heugen. Een extern feit - de dood van George Floyd op 
25 mei 2020 – bracht dit duidelijk aan de oppervlakte. 
Ook het VN-rapport uit 2019 over de Belgische kolo-
nisatie wijst erop dat België als kolonisator niet zoveel 
verschilde van andere koloniale mogendheden, maar 
dat het niet echt in staat is die geschiedenis onder ogen 
te zien en te erkennen.

Het voorstel van aanbevelingen heeft het onder meer 
ook over de oprichting van een kenniscentrum over de 
kolonisatie; in welke mate verschilt dit dan van de op-
dracht van het AfricaMuseum, dat overigens niet veel 
aan bod komt in de aanbevelingen?

En ce qui concerne l’espace public, le groupe de 
M. Dallemagne estime qu’il doit être respecté et non 
effacé – il est préférable, par exemple, de replacer les 
statues dans leur contexte et d’en parler dans le cadre 
de l’enseignement.

L’aspect des excuses est manifestement très sensible, 
également au sein de la majorité. Pour le groupe Les 
Engagés, la population ne porte aucune responsabilité 
dans le colonialisme, ni les générations actuelles, ni les 
précédentes. D’ailleurs, de nombreux Belges ont donné 
le meilleur d’eux-mêmes à la colonie et ont sincèrement 
aimé le Congo, le Rwanda et le Burundi. Le régime 
colonial était indubitablement fondé sur l’exploitation, 
la domination, une relation inégale, la discrimination, le 
paternalisme et le racisme; un tel système ne peut être 
justifié et, à cet égard, des excuses, émanant de l’État et 
du Parlement, sont naturelles. Les excuses permettent 
de se réconcilier avec le passé et d’affronter l’avenir en 
repartant du bon pied.

M. Dallemagne conclut en notant qu’il importe de 
ne pas seulement se tourner vers le passé, mais aussi 
d’aider les trois pays et leurs populations dans leurs 
réalités dramatiques actuelles, marquées par la guerre 
et la violence et par un régime souvent défaillant.

M. François De Smet (Défi) remercie également les 
experts chargés d’accompagner la commission pour leur 
rapport et exprime le souhait que la commission spéciale 
puisse valoriser ce travail dans ses recommandations, 
en dépassant les divergences d’opinion.

Lorsque la proposition de recommandations parle de 
la nécessité de poursuivre les recherches sur le passé 
colonial, elle passe à côté de l’essentiel: à part quelques 
lacunes, tout a déjà fait l’objet de recherches scienti-
fiques approfondies; ces connaissances ont plutôt été 
refoulées dans la mémoire collective. Un fait extérieur 
– la mort de George Floyd le 25 mai 2020 – a clairement 
fait ressurgir ce passé enfoui. Le rapport de 2019 des 
Nations Unies sur la colonisation belge souligne, lui 
aussi, que la Belgique, en tant que colonisateur, n’était 
pas si différente des autres puissances coloniales, mais 
qu’elle n’est pas vraiment capable de regarder cette 
histoire en face ni de la reconnaître.

La proposition de recommandations évoque égale-
ment, entre autres, la création d’un centre d’excellence 
sur la colonisation; dans quelle mesure différera-t-il de 
la mission de l’AfricaMuseum, qui n’est d’ailleurs guère 
abordé dans les recommandations?
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De aanbevelingen over de metissen, over Lumumba 
en over de Afrikaanse oud-strijders zijn volledig terecht, 
al hadden ze misschien beter onder de hoofding ‘herstel’ 
gestaan.

Wat het aanbieden van excuses betreft, valt het op 
dat de Bijzondere commissie de volgende passage in 
het verslag doet opnemen: “De Kamer veroordeelt het 
koloniale regime als systeem gebaseerd op uitbuiting 
en overheersing, dat stoelde op een niet te rechtvaar-
digen verhouding van ongelijkheid, gekenmerkt door 
paternalisme, discriminatie en racisme en dat aanleiding 
gaf tot wandaden en vernederingen.” Volgens de heer 
De Smet zou die aanbeveling helemaal vooraan in het 
verslag moeten staan. Indien ons land bij monde van 
de wetgevende macht – dus de Kamer van volksverte-
genwoordigers – veroordeelt wat is gebeurd, dient het 
excuses aan te bieden. Daar kan geen twijfel over be-
staan. We mogen niet langer het geweld, de slachtingen 
en de mishandelingen van allerlei aard minimaliseren 
die op massale schaal hebben plaatsgevonden tegen 
een achtergrond van geïnstitutionaliseerd racisme en 
dito straffeloosheid en die de rode draad doorheen de 
kolonisatie van Congo vormen. Dat spreekt voor zich. 
De Belgische staat is een rechtspersoon die een verplet-
terende verantwoordelijkheid draagt. Het feit dat andere 
landen eveneens een kolonisatieverleden hebben, mag 
geen excuus zijn om geen excuses aan te bieden.

De kolonisatie zou zogezegd ook goede dingen heb-
ben voortgebracht. De heer De Smet beklemtoont dat 
het goede het kwade niet kan tenietdoen. Maar het is 
erger dan dat: alles wat als positief voor Congo zou 
kunnen worden beschouwd (wegen, infrastructuur), was 
niet door filantropie of door ontwikkelingssamenwerking 
ingegeven, maar bedoeld als een investering in het 
voortbestaan van het koloniale systeem. Het koloniale 
België heeft geen wegen aangelegd ten voordele van 
de Congolezen, maar wel om het koloniale systeem 
doeltreffend te maken.

Wat de publieke ruimte betreft, gaat de heer De Smet 
akkoord met de door de Bijzondere commissie voorge-
stane holistische en participatieve aanpak van de koloniale 
verwijzingen die het koloniale verleden verheerlijken.

De verwijzingen naar het koloniale verleden dienen dus 
van duiding te worden voorzien. Zo dienen de desbetref-
fende monumenten in hun context te worden geplaatst.

In plaats van standbeelden van hun sokkel te halen 
en straatnamen te vervangen, dienen thans nog ontbre-
kende monumenten en straatnamen aan de publieke 
ruimte te worden toegevoegd. Er dient niet te worden 

Les recommandations relatives aux métis, à Lumumba 
et aux anciens combattants africains sont pleinement 
justifiées, même s’il aurait peut-être été préférable de 
les placer dans la partie “réparation”.

Sur les excuses: il est notable que la Commission 
spéciale fasse figurer dans le rapport que “la Chambre 
condamne le régime colonial en tant que système fondé 
sur l’exploitation et la domination qui reposait sur un 
rapport d’inégalité injustifiable caractérisé par le pater-
nalisme , la discrimination et le racisme et qui a donné 
lieu à des crimes et à des humiliations”. M De Smet est 
convaincu que cette recommandation devrait figurer 
en tête de rapport. Si notre pays, par l’intermédiaire du 
pouvoir législatif fédéral incarné par la Chambre des 
représentants, condamne, elle doit s’excuser, il n’y a 
aucun doute. Nous ne pouvons plus minimiser le carac-
tère massif des violences , massacres, exactions en tous 
genres qui ont émaillé la colonisation du Congo, dans 
un contexte de racisme et d’impunité institutionnalisés. 
C’est une évidence. L’État belge est une entité morale 
qui a une responsabilité écrasante. Le fait que d’autres 
pays aient colonisé aussi n’est pas une excuse pour ne 
pas en donner.

Il y a la question des soi-disant bienfaits de la coloni-
sation. M. De Smet affirme le fait que le bien ne répare 
pas le mal. Mais c’est pire que ça: tout le bilan qu’on 
pourrait mettre comme positif pour le Congo (les routes, 
les infrastructures), ce n’était pas de la philanthropie ou 
de la coopération au développement; c’était de l’inves-
tissement dans la pérennité du système colonial. La 
Belgique coloniale n’a pas construit des routes pour le 
bien des Congolais mais pour que le système colonial 
soit efficace.

En matière d’espace public, M. De Smet souscrit à 
l’approche holistique et participative que la commission 
spéciale entend initier au regard des références colo-
niales qui constituent une glorification du passé colonial.

Il faut donc accompagner les références au passé 
colonial , comme les monuments doivent faire l’objet 
d’une contextualisation.

Au lieu de vouloir déboulonner les statues et les noms 
de rue, il faut ajouter les monuments et les noms de rue 
qui manquent. Il ne faut pas remplacer mais ajouter. Il 
faut que les victimes de la colonisation aient leur propre 
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vervangen, maar wel aangevuld. De slachtoffers van 
de kolonisering dienen hun eigen monument te krijgen, 
waardoor in onze publieke ruimte aan de erkenning van 
hun lijden een plaats wordt toebedeeld.

Aangaande het educatieve deel, dat diepgaand en 
doortastend wordt verwoord in aanbeveling nr. 90, klopt 
de stelling van de historici Lauro en Henriet, namelijk 
dat de geschiedenis veel, maar niet alles vermag. Het is 
dan ook een illusie te geloven dat een rechtvaardigere 
weergave van de koloniale geschiedenis zal volstaan 
om een einde te maken aan de discriminatie. Denken 
we daarbij aan de geschiedenis van de Shoah, die veel 
en degelijk in het onderwijs aan bod komt, zonder echter 
in staat te zijn het antisemitisme te bannen.

Maar het is zeer belangrijk dat men die koloniale 
geschiedenis in al haar complexiteit blijft overdragen. 
Die aanbeveling vormt een goede werkbasis, hoewel ze 
voor verbetering vatbaar is. Aangezien ze een essentieel 
aspect behelst, is de Défi-fractie bereid mee te werken 
aan de verbetering ervan, opdat een zo groot mogelijke 
meerderheid ze zou aannemen.

Wat het racisme betreft, verwijst de heer De Smet 
naar de VN-Wereldconferentie tegen racisme die in 
september 2001 in Durban werd gehouden en waarop 
hij aanwezig was als lid van de Belgische delegatie 
onder leiding van Louis Michel, de toenmalige minister 
van Buitenlandse Zaken.

Daar heeft hij kunnen vaststellen dat de landen uit het 
Noorden racisme als een universeel kwaad beschouwen 
dat via de wet en goede praktijken kan worden bestreden. 
De landen uit het Zuiden beschouwden racisme echter 
als een verschijnsel dat structureel contextgebonden 
is. Ze gaan ervan uit dat men wel racistisch moest zijn 
als men mensen als slaven behandelde of als wezens 
op wier land men kon beslag leggen en het exploiteren.

Het probleem is dat beide visies correct zijn. Dat is 
net de oorzaak van het grote misverstand dat vandaag 
heerst.

Iedereen weet hoe de conferentie van Durban is 
afgelopen. Enkele landen, zoals de Verenigde Staten 
en Israël, hebben zich toen teruggetrokken (de poging 
om het zionisme gelijk te stellen met kolonialisme en 
racisme was voor hen onverteerbaar). Toch werd de 
Verklaring van Durban aangenomen, vooral dankzij 
de verwoede inspanningen van de Belgische minister 
van Buitenlandse Zaken op een ogenblik dat ons land 
tevens de Europese Unie voorzat. De conferentie heeft 
ook een actieplan voortgebracht dat evenwel nooit echt 
ten uitvoer werd gelegd.

monument et que, par ce biais, une reconnaissance de 
cette souffrance soit incluse dans notre espace public.

Quant au volet éducatif dont la recommandation 90 fait 
état de manière fouillée et déterminée, comme le pré-
cisent les historiens Lauro et Henriet, l’histoire peut 
beaucoup mais ne peut pas tout: croire qu’un récit plus 
juste de ce que fut l’histoire coloniale suffira à balayer 
ces discriminations est illusoire; en effet, on enseigne 
beaucoup et bien l’histoire de la Shoah et il n’empêche 
que l’antisémitisme reste toujours bien d’actualité et 
présent.

Mais l’enjeu de transmission de cette histoire coloniale 
demeure essentiel , dans toute sa complexité. C’est une 
bonne base de travail, mais il faudra des améliorations. 
le groupe Défi est prêt à y participer en vue de permettre 
une adoption par une majorité la plus large possible, 
tant l’enjeu est essentiel.

En ce qui concerne le racisme, M. De Smet se réfère 
à la Conférence mondiale contre le racisme des Nations-
unies de Durban, en septembre 2001 à laquelle il était 
présent en tant que membre de la délégation de la 
Belgique conduite par Louis Michel, ministre des Affaires 
étrangères.

Il y a appris que pour les pays du Nord, le racisme 
était un mal universel, qu’il était possible de combattre 
par la loi et quelques bonnes pratiques. Pour les pays du 
Sud, le racisme était structurellement lié à un contexte: 
il fallait bien être raciste pour traiter des êtres humains 
comme des esclaves ou comme des êtres dont le pays 
pouvait être pris et exploité.

Et le problème, c’est que les uns et les autres avaient 
raison. C’est précisément la cause du grand malentendu 
que nous vivons aujourd’hui.

Chacun sait comment la conférence de Durban se 
conclut: avec le retrait de quelques pays tels les États-
Unis et Israël (qui ne pouvaient tolérer les tentatives de 
voir le sionisme assimilé au colonialisme et au racisme), 
avec l’adoption d’une Déclaration de Durban, notamment 
grâce aux efforts acharnés du ministre belge des affaires 
étrangères, dont le pays assurait aussi la présidence 
tournante de l’Union européenne… et par un plan d’action 
qui n’a jamais été réellement mis en application.
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En met reden. Drie dagen na de conferentie, toen 
iedereen weer thuis was, zouden vier lijnvliegtuigen die 
als aanvalswapen werden ingezet, de wereld blijvend 
in een clash tussen beschavingen storten, zoals die 
door Huntington werd beschreven. Het zou nooit meer 
mogelijk zijn om openlijk en zonder verborgen agenda 
over racisme te praten. Tot op vandaag.

In Durban heeft de heer De Smet begrepen hoe het 
lijden van nu verband houdt met pijn uit het verleden. De 
commissie heeft een unieke kans om zowel symbolisch 
als materieel aan herstel te doen. Ze kan dat doen via 
duidelijke excuses in naam van het Parlement en de 
regering. Ook door de publieke ruimte van duiding te 
voorzien. En tot slot door sterker tegen racisme op te 
treden. Dat optreden zal vanuit de erkenning van het 
verleden gestalte krijgen. Alleen al daarom dient de 
commissie te slagen.

De heer Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen) antwoordt 
op een aantal specifieke vragen en opmerkingen.

De aanbevelingen richten zich inderdaad tot alle 
overheden en geledingen van het land, maar steeds 
met respect voor de bevoegdheidsverdeling. Het is aan 
de respectieve regeringen om gevolg te geven aan de 
aanbevelingen, waarbij aanbevelingen gericht tot de 
deelstaten minder dwingend zijn dan die ten aanzien 
van de federale overheid.

Aanbeveling 35 over archieven bij private instellingen 
beoogt deze zo toegankelijk mogelijk te maken.

De aanbevelingen 53 en 54 strekken ertoe het his-
torisch onderzoek naar de moord op Patrice Lumumba 
verder te voeren op basis van nieuwe, voorheen onbe-
kende feiten.

Aanbeveling 59 (Force Publique) wenst de steun tij-
dens de twee wereldoorlogen van Congolese soldaten 
aan België te erkennen.

Aanbeveling 61 en 62 zijn inleidend op de erop vol-
gende aanbevelingen.

Aanbeveling 69 vraagt onder meer aan de uitvoerende 
macht om gelijkaardige stappen te zetten inzake symbo-
lisch herstel op basis van een eigen weldoordacht proces.

Inzake aanbeveling 70 (verband tussen excuses en 
juridische gevolgen) stelt verslag van de experten duidelijk 
dat er geen automatisme bestaat tussen beide – wat ook 
tijdens de hoorzittingen door experten werd bevestigd.

Et pour cause. Trois jours après la fin de la conférence, 
alors que chacun était revenu chez lui, quatre avions de 
ligne transformés en missiles allaient durablement faire 
basculer le monde dans un clash des civilisations à la 
Huntington. Il ne sera plus jamais possible de parler de 
racisme de manière ouverte et non instrumentalisée. 
Jusqu’à ce jour.

C’est à Durban que M. De Smet a compris le lien entre 
les douleurs du passé et les souffrances présentes. La 
commission a une occasion unique de réparer, symbo-
liquement et réellement. Par des excuses, claires, de la 
part du Parlement et de l’Exécutif. Par des inscriptions 
claires dans l’espace public. Par, enfin, une lutte contre 
le racisme renforcée, et qui se construira sur la recon-
naissance du passé. Rien que pour cela, il faut réussir.

M. Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen) répond à un cer-
tain nombre de questions et d’observations spécifiques.

Les recommandations s’adressent en effet à toutes 
les autorités et à toutes les composantes du pays, mais 
toujours dans le respect de la répartition des compé-
tences. Il appartient aux gouvernements respectifs de 
donner suite aux recommandations, étant entendu que 
les recommandations adressées aux entités fédérées 
sont moins contraignantes que celles adressées à 
l’autorité fédérale.

La recommandation 35 sur les archives des institutions 
privées vise à les rendre aussi accessibles que possible.

Les recommandations 53 et 54 visent à poursuivre 
l’étude historique sur le meurtre de Patrice Lumumba 
sur la base de faits nouveaux, inconnus jusqu’alors.

La recommandation 59 (Force Publique) entend 
reconnaître le soutien apporté par les soldats congolais 
à la Belgique pendant les deux guerres mondiales.

Les recommandations 61 et 62 sont préliminaires aux 
recommandations qui suivent.

La recommandation 69 demande, entre autres, au 
pouvoir exécutif de prendre des mesures similaires 
en matière de réparation symbolique, sur la base d’un 
travail de réflexion propre et approfondi.

En ce qui concerne la recommandation 70 (lien entre 
les excuses et les conséquences juridiques), le rapport 
des experts indique clairement qu’il n’existe pas de lien 
automatique entre les deux – ce qui a également été 
confirmé lors des auditions des experts.
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Aanbeveling 94 (AfricaMuseum) (vlottere toegang van 
Congolese, Burundese en Rwandese onderzoekers tot 
het AfricaMuseum) is op basis van nationaliteit en niet 
van herkomst.

Aanbeveling 117 (etnisch profileren) benadrukt de 
wenselijkheid van maximale beschikbaarheid van we-
tenschappelijke data in de strijd tegen racisme.

De voorzitter besluit dat dit voorstel het sluitstuk is 
van meer dan twee jaar werkzaamheden; er zijn veel 
uiteenlopende visies en opinies zijn maar het komt erop 
aan verder te werken op wat bindt en niet datgene wat 
verdeelt.

De Bijzondere commissie vat vervolgens de bespreking 
van de amendementen op het Voorstel van aanbevelin-
gen van de commissievoorzitter aan (zie overzicht van 
alle amendementen en hun verantwoording als bijlage).

De heer Wim Van der Donckt (N-VA) licht de amen-
dementen van de N-VA-fractie toe (amendementen 
21 tot 82). Een groot aantal amendementen betreft de 
bevoegdheidsverdeling tussen federale overheid en 
Gemeenschappen en Gewesten.

De heer Kurt Ravyts (VB) licht de amendementen van 
de VB-fractie toe (amendementen 1 tot 6). Het betreft 
eveneens de bevoegdheidsverdeling, die zowel door de 
experten als door de Bijzondere commissie zelf wat werd 
veronachtzaamd. Het verdient trouwens aanbeveling 
om eerst ook die bevoegdheidsniveaus te horen over 
hun visie. Het Voorstel van aanbevelingen richt zich 
tot alle overheden van het land, maar de heer Ravyts 
is van oordeel dat de commissie zich beter beperkt tot 
het federale bevoegdheidsniveau. De VB-fractie dient 
slechts een beperkt aantal amendementen in teneinde 
duidelijk te belichten met welke punten ze niet akkoord 
kan gaan, onder meer de beweerde band tussen ko-
lonialisme en hedendaagse vormen van racisme. De 
heer Ravyts meent voorts dat de getuigenissen van 
oud-kolonialen te weinig aan bod kwamen evenals de 
periode van dekolonisatie. De aanbevelingen dienen 
ook elke vorm van herstelbetaling uit te sluiten.

De heer François De Smet (Défi) licht vervolgens de 
amendementen van de Défi-fractie toe (amendementen 
83 tot 89). Het betreft voornamelijk tekstuele en cosmeti-
sche aanpassingen aangezien de fractie zich inhoudelijk 
kan vinden in het voorstel van de commissievoorzitter.

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) geeft een posi-
tieve evaluatie van de werkzaamheden van de Bijzondere 
commissie. Hij dringt erop aan sterkere aanbevelingen 

La recommandation 94 (AfricaMuseum) (faciliter 
l’accès des chercheurs congolais, burundais et rwan-
dais à l’AfricaMuseum) est basée sur la nationalité et 
non sur l’origine.

La recommandation 117 (profilage ethnique) souligne 
qu’il est souhaitable de disposer d’un maximum de 
données scientifiques dans le cadre de la lutte contre 
le racisme.

Le président conclut en disant que la proposition à 
l’examen constitue l’aboutissement de plus de deux 
ans de travaux. Les visions et opinions divergentes sont 
légion, mais il importe de continuer à travailler sur ce 
qui relie et non sur ce qui divise.

La Commission spéciale entame ensuite l’examen 
des amendements à la proposition de recommandations 
du président de la commission (voir relevé de tous les 
amendements et leur justification en annexe).

M. Wim Van der Donckt (N-VA) commente les amen-
dements du groupe N-VA (amendements 21 à 82). De 
nombreux amendements sont relatifs à la répartition des 
compétences entre l’autorité fédérale et les Communautés 
et Régions.

M. Kurt Ravyts (VB) commente les amendements du 
groupe VB (amendements 1 à 6). Ils concernent aussi 
la répartition des compétences, qui a été quelque peu 
négligée aussi bien par les experts que par la Commission 
spéciale. Il serait d’ailleurs souhaitable de d’abord aussi 
entendre ces niveaux de pouvoir pour connaître leur 
point de vue sur la question. La proposition de recom-
mandations s’adresse à l’ensemble des autorités du 
pays, mais M. Ravyts est d’avis qu’il est préférable que 
la commission se limite au pouvoir fédéral. Le groupe 
VB ne dépose qu’un nombre limité d’amendements 
afin de mettre en exergue ses points de désaccord, 
entre autres le prétendu lien entre le colonialisme et les 
formes actuelles de racisme. M. Ravyts estime en outre 
que les témoignages d’anciens coloniaux, ainsi que la 
période de décolonisation n’ont pas été suffisamment 
évoqués. Les recommandations doivent aussi exclure 
toute forme de réparation.

M. François De Smet (Défi) commente ensuite les 
amendements du groupe Défi (amendements 83 à 89). 
Ils concernent principalement des modifications tex-
tuelles et cosmétiques étant donné que sur le fond, le 
groupe est d’accord avec la proposition du président 
de la commission.

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) dresse une évaluation 
positive des travaux de la commission spéciale. Il insiste 
pour que la commission formule des recommandations 
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te formuleren. Zijn amendementen (7 tot 20 en 103 tot 
122) bevatten de volgende krachtlijnen: ten eerste, is 
de Belgische bevolking niet schuldig voor de kolonisa-
tie. De Belgische werknemers werden door dezelfde 
ondernemingen onderdrukt als de ondernemingen die 
in Congo martelden. De grote ondernemingen en de 
aandeelhouders van de ondernemingen moeten bijgevolg 
worden aangesproken voor het herstel van de schade. 
Ten tweede, loopt het kolonisatieproces niet af in 1960. 
Na 1960 is het neokolonialisme ontstaan. We moeten hier 
rekening mee houden en ons vragen hierbij stellen. De 
basisbeginselen van dit neokolonialisme zijn nog steeds 
dezelfde als tijdens het kolonialisme. Vervolgens licht 
de heer Van Hees zijn amendementen toe.

3. Eindbespreking (19 december 2022)

De heer Benoît Piedboeuf (MR) wenst voorafgaand 
aan de werkzaamheden een verklaring af te leggen. De 
spreker wijst erop dat de MR het niet eens is met de 
aanbevelingen die de voorzitter heeft ingediend en die al 
verscheidene dagen op de website van de Kamer staan.

De MR-fractie kan zich weliswaar in een groot deel 
van die aanbevelingen vinden, maar de bepalingen uit 
het hoofdstuk over erkenning en herstel stemmen niet 
overeen met haar beleidslijnen.

De MR-fractie heeft dat ettelijke malen duidelijk ge-
maakt en een formulering voorgesteld die gebaseerd 
was op de toespraak van Koning Filip op 30 juni 2022, 
maar zonder succes. De heer Piedboeuf merkt op dat de 
regering, en dus de vivaldimeerderheid, heeft ingestemd 
met die formulering.

Dit deel van de aanbevelingen van de voorzitter berust 
niet op een politiek akkoord binnen Vivaldi.

Het doel van de vivaldimeerderheid zou erin hebben 
moeten bestaan alle bepalingen te amenderen en aan 
de andere aanwezige partijen in deze commissie een 
gemeenschappelijk standpunt voor te leggen.

Deze compromistekst is niet op afdoende wijze tot 
stand kunnen komen. Geen enkele formulering heeft 
kunnen rekenen op eenieders goedkeuring.

Ondanks de inspanningen van de voorzitter, die hij 
bedankt voor zijn verschillende pogingen, betreurt de 
heer Piedboeuf deze politieke impasse.

Aangezien de meerderheid onmogelijk tot een ge-
meenschappelijk standpunt kan komen en de spreker 
zich met klem verzet tegen elke alternatieve meerder-
heid – ongeacht de aard van de voorgestelde tekst 

plus fortes. Ses amendements (7 à 20 et 103 à 122) 
contiennent les lignes de force suivantes. Premièrement, 
la population belge n’est pas coupable de la colonisation. 
Les travailleurs belges ont été opprimés par les mêmes 
entreprises que celles qui se sont livrées à la torture 
au Congo. Les grandes entreprises et les actionnaires 
des entreprises doivent par conséquent être appelés à 
réparer les dommages. Deuxièmement, le processus de 
colonisation ne s’arrête pas en 1960. Le néocolonialisme 
est apparu après 1960. Nous devons en tenir compte et 
nous interroger à ce sujet. Les principes fondamentaux 
de ce néocolonialisme sont toujours les mêmes qu’à 
l’époque du colonialisme. M. Van Hees commente 
ensuite ses amendements.

3. Débat final (19 décembre 2022)

Avant d’entamer les travaux, M. Benoît Piedboeuf 
(MR) souhaite faire une déclaration. L’intervenant fait 
observer que le Mouvement Réformateur ne souscrit 
pas aux recommandations qui ont été déposées par le 
président et qui sont depuis de nombreux jours sur le 
site web de la Chambre.

Si une grande partie de celles-ci recueillent l’appro-
bation du groupe MR, les dispositions sur le chapitre 
“reconnaissance et réparations” ne traduisent pas sa 
ligne politique.

Le groupe MR l’avait dit à de nombreuses reprises et 
avait proposé une formulation alternative, calquée sur le 
discours du Roi Philippe du 30 juin 2022, sans succès. M 
Piedboeuf note que cette formulation a recueilli l’accord 
du gouvernement, et donc de la majorité Vivaldi.

Cette partie des recommandations du président ne 
repose pas sur un accord politique au sein de la Vivaldi.

L’objectif de la majorité Vivaldi aurait dû être le sui-
vant: amender ensemble ces dispositions et présenter 
une position commune aux autres partis présents dans 
cette Commission.

Ce texte de compromis n’a pu être rédigé de façon 
concluante. Aucune formule n’a pu recueillir l’aval de tous.

Malgré les efforts du président, qu’il remercie pour 
ses différentes tentatives, M. Piedboeuf regrette cette 
impasse politique.

Vu qu’une position commune est introuvable au sein 
de la majorité et qu’il réprouve avec fermeté toute forme 
de majorité alternative – quelle que soit la nature du texte 
proposé – proposition de loi, proposition de résolution, 
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(wetsvoorstel, voorstel van resolutie, conclusies van 
de parlementaire onderzoekscommissies of bijzondere 
parlementaire commissies) –, kondigt de heer Piedboeuf 
aan dat de MR niet zal deelnemen aan de debatten over 
de amendementen en over de aanbevelingen, noch aan 
de stemmingen daarover.

De MR-fractie wenst niet deel te nemen aan de debat-
ten van deze namiddag en neemt akte van de politieke 
mislukking van deze werkzaamheden.

Mevrouw Maggie De Block (open Vld) sluit zich 
aan bij de verklaring van de heer Benoît Piedboeuf. Er 
kon inderdaad geen meerderheid worden bereikt rond 
aanbeveling 69. Zij betreurt dit en drukt voorts haar 
waardering uit voor de inspanningen die de voorzitter 
tijdens de werkzaamheden van deze Bijzondere com-
missie heeft geleverd.

De heer Christophe Lacroix (PS) drukt zijn waardering 
uit ten aanzien van de voorzitter, de vele deskundigen en 
degenen die gedurende tweeëneenhalf jaar te goeder 
trouw aan de werkzaamheden hebben deelgenomen om 
een nieuwe blik te werpen op het koloniaal verleden. Het 
koloniaal systeem was racistisch, wreed en xenofoob. 
Terwijl Nederland zijn verontschuldiging zaal aanbieden 
voor het koloniaal systeem van hun land, heeft België niet 
de maturiteit om hetzelfde te doen. Het stemmen van dit 
werkstuk zou niet alleen een sterk historisch werkstuk 
geweest zijn, maar ook een sterk politiek werkstuk.

De heer Kurt Ravyts (VB) drukt zijn verbazing uit 
over de werkwijze die tijdens de Bijzondere commissie 
werd gehanteerd. De voorzitter heeft aanbevelingen 
geformuleerd, die in een drukproef werden gegoten. Er 
werden amendementen ingediend de voorbije weken, 
ook namens de meerderheid. Afgelopen vrijdag vroeg 
de voorzitter echter in een persverklaring aan de partijen 
om de rode lijnen en taboes te overstijgen. Hij wees op 
de consultaties die hij in de verband zou voeren. De 
heer Ravyts is verwonderd dat de voorzitter hier geen 
toelichting over geeft bij het begin van de vergadering. 
De heer Ravyts vraagt opheldering over de gang van 
zaken. Wat is het dispuut?

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) betreurt dat 
sommige commissieleden zich hebben vastgeklampt 
aan een nostalgische aanpak met een koloniale kijk op 
de feiten. België heeft bij de onafhankelijkheid Congo 
achtergelaten zonder deftige basis om de Staat op te 
bouwen. De balans van de kolonisatie toont niet veel 
positieve punten. Het zwakke ambitieniveau van deze 
aanbevelingen strookt niet met wat we tijdens deze 
hoorzittingen en het werkbezoek aan de drie landen 
hebben gehoord. Noch de MR, noch de open VLD willen 
deelnemen aan de stemming en dit is betreurenswaardig. 

conclusions de Commissions parlementaires d’enquête 
ou spéciale – M. Piedboeuf annonce que le Mouvement 
Réformateur ne participera pas aux débats sur des 
amendements, des recommandations et des votes sur 
ceux-ci.

Le groupe MR ne désire plus participer aux débats 
de cette après-midi et prend acte de l’échec politique 
de ces travaux.

Mme Maggie De Block (Open Vld) adhère à la décla-
ration de M. Benoît Piedboeuf. Aucune majorité n’a 
effectivement pu être dégagée à propos de la recom-
mandation 69. Elle le déplore et affirme apprécier les 
efforts déployés par le président tout au long des travaux 
de la commission spéciale.

M. Christophe Lacroix (PS) remercie le président, les 
nombreux experts et ceux qui ont participé de bonne 
foi aux travaux pour porter un nouveau regard sur le 
passé colonial. Le système colonial était raciste, cruel et 
xénophobe. Alors que les Pays-Bas vont présenter leurs 
excuses pour le système colonial mis en place par leur 
pays, la Belgique n’a pas la maturité de faire de même. 
L’adoption de ce rapport aurait été non seulement un 
acte historique fort, mais aussi un acte politique fort.

M. Kurt Ravyts (VB) s’étonne de la méthode adop-
tée pendant les travaux de la commission spéciale. Le 
président a formulé des recommandations, qui ont été 
coulées dans une épreuve. Des amendements ont été 
déposés au cours des dernières semaines, y compris 
par la majorité. Vendredi dernier, le président a toutefois, 
dans un communiqué de presse, demandé aux partis de 
dépasser les lignes rouges et les tabous. Il a évoqué les 
consultations qu’il mènerait dans ce cadre. M. Ravyts 
s’étonne que le président ne donne aucune explication 
à ce sujet à l’entame de la réunion. M. Ravyts demande 
des précisions sur le déroulement des événements. Sur 
quoi le différend porte-t-il?

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) déplore que certains 
membres de la commission se soient accrochés à une 
approche nostalgique en portant un regard colonial sur 
les faits. Lors de l’indépendance, la Belgique a laissé le 
Congo sans base solide pour construire l’État. Le bilan 
de la colonisation ne présente pas beaucoup de points 
positifs. Le faible niveau d’ambition de ces recomman-
dations ne correspond pas à ce que nous avons entendu 
pendant les auditions et lors de la visite de travail dans 
les trois pays. Ni le MR, ni l’Open Vld ne veulent prendre 
part au vote et c’est regrettable. L’intervenant propose 
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Spreker stelt voor de aanbeveling te herwerken, de am-
bities aan te passen en eventueel een tekst opstellen 
die ambitieuzer zou zijn. PVDA-PTB is dan bereid de 
nieuwe tekst te steunen.

De heer Guillaume Defossé (ECOLO-Groen) betreurt 
de gang van zaken. Deze commissie heeft kwaliteits-
vol werk geleverd en vandaag lopen we het risico dat 
we met lege handen achter blijven, zonder verslag en 
zonder verontschuldigingen. In een opiniestuk van 
Louis Michel uit 2011 toonde zich positief over de ver-
ontschuldigingen van Premier Verhofstadt aangaande 
Rwanda. Dit strekte België tot eer. Nu staan we voor 
een situatie waarbij men geen verontschuldigingen wil 
aanbieden. Dit impliceert volgens vele wetenschappers 
geen juridische consequenties. Spreker begrijpt niet hoe 
we met lege handen achterblijven. Dit is een kaakslag 
voor de bevolking van Congo, Rwanda en Burundi. De 
heer Defossé betreurt dit.

De heer Jan Briers (CD&V) betreurt de partijpolitieke 
uitspraak van de heer Van Hees, te meer daar we in deze 
commissie zeer lovenswaardig werk hebben verricht. Veel 
van de aanbevelingen zijn goed onderbouwd, alsook de 
amendementen van meerderheid en oppositie. Enkel 
met aanbeveling 69 heeft de heer Briers problemen. Het 
formuleren van excuses kan leiden tot herstelbetalingen. 
Waarom konden we niet komen tot het uitdrukken van 
onze diepste spijt. Hij betreurt de gang van zaken. Deze 
commissie heeft hard haar best gedaan om goed werk 
te leveren. Zijn fractie is geenszins van zin om aan een 
wisselmeerderheid mee te werken.

Mevrouw Melissa Depraetere (Vooruit) vindt het spijtig 
dat de werkzaamheden deze wending aannemen en de 
liberale partijen het onmogelijk maken om over te gaan 
tot een stemming. Deze problematiek leeft bij heel wat 
mensen. Deze mensen verwachten een resultaat van 
deze commissie. Haar fractie heeft steeds constructief 
meegewerkt aan de werkzaamheden en verwacht dat 
de werkzaamheden van deze commissie uitmonden in 
een resultaat.

De heer Tomas Roggeman (N-VA) drukt zijn verwon-
dering uit over de gang van zaken. Hij stelt vast dat er 
geen meerderheid schijnt te zijn over het tekstvoorstel 
van de voorzitter. De onenigheid rond de verontschul-
digingen hing reeds lang in de lucht. Zijn fractie heeft 
er meermaals op gewezen dat deze onenigheid in de 
lucht hing. De regering heeft reeds vorig jaar hierover 
een standpunt ingenomen. Het lag voor de hand dat er 
rond de excuses geen meerderheid zou zijn. Spreker 

de remanier les recommandations, d’adapter le niveau 
d’ambition et éventuellement de rédiger un texte qui 
serait plus ambitieux. Le PVDA-PTB serait dans ce cas 
prêt à soutenir le nouveau texte.

M. Guillaume Defossé (Ecolo-Groen) déplore la 
situation. En effet, la commission a accompli un travail 
de qualité mais qui risque ne n’aboutir à rien, sans 
rapport ni excuses. Dans une carte blanche de 2011, 
Louis Michel se félicitait des excuses présentées au 
Rwanda par le Premier ministre Verhofstadt, excuses 
qui étaient tout à l’honneur de la Belgique. À l’inverse, 
nous nous trouvons aujourd’hui dans une situation où 
nous ne souhaitons pas présenter d’excuses. Or, selon 
de nombreux scientifiques, cet acte n’aurait aucune 
conséquence juridique. L’intervenant ne comprend dès 
lors pas pourquoi la commission n’est arrivée à rien, ce 
qui constitue une affront aux populations congolaises, 
rwandaises et burundaises, affront que M. Defossé 
déplore.

M. Jan Briers (cd&v) déplore d’autant plus les propos 
partisans de M. Van Hees que la commission a accompli 
un travail extrêmement respectable. De nombreuses 
recommandations sont bien étayées, de même que les 
amendements de la majorité et de l’opposition. Seule 
la recommandation 69 pose problème à M. Briers. En 
effet, la présentation d’excuses pourrait déboucher 
sur des réparations financières. Pourquoi n’est-on pas 
parvenu à s’accorder sur la présentation de nos plus 
profonds regrets? L’intervenant déplore cette situation. 
La commission s’est donné beaucoup de peine pour 
fournir un travail de qualité. Son groupe n’a nullement 
l’intention d’apporter son concours à la constitution 
d’une majorité alternative.

Mme Melissa Depraetere (Vooruit) regrette que les 
travaux prennent cette tournure et que les partis libéraux 
empêchent la tenue d’un vote. De très nombreuses 
personnes attachent de l’importance à la problématique 
examinée par cette commission, et ces personnes 
attendent d’elle qu’elle obtienne des résultats. Son groupe 
a toujours coopéré de manière constructive aux travaux 
et s’attend à ce que ceux-ci aboutissent à un résultat.

M. Tomas Roggeman (N-VA) s’étonne de la tournure 
des événements. Il constate qu’il ne semble pas exister 
de majorité en faveur de la proposition de texte du pré-
sident. Les dissensions relatives aux excuses étaient 
perceptibles depuis longtemps. Son groupe l’a souligné 
à plusieurs reprises. Le gouvernement a déjà adopté 
une position à ce sujet l’année dernière. Il était évident 
qu’il n’y aurait pas de majorité en faveur de la présen-
tation d’excuses. L’intervenant suggère de supprimer la 
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suggereert dat aanbeveling 69 wordt geschrapt. Het 
alternatief is dat de ganse tekst op een sisser afloopt.

De voorzitter herinnert eraan dat het mandaat van 
deze Bijzondere commissie afloopt eind december 2022. 
Dit is de laatste commissiezitting. Deze commissie is 
momenteel in aantal en er kan dus gestemd worden over 
de ontwerpaanbeveling en de amendementen. In deze 
context vraagt de voorzitter aan de heer Jan Briers om de 
amendementen namens de meerderheid toe te lichten.

De heer Jan Briers (CD&V) geeft vervolgens een 
toelichting bij de amendementen van de meerderheid 
(amendementen 90 tot 102).

Op de vraag van de heer Kurt Ravyts (VB) of het hier 
amendementen betreft waar de volledige meerderheid het 
over eens is, geeft de heer Briers een positief antwoord.

Er wordt vastgesteld dat de vertegenwoordigers van 
de meerderheid niet in aantal zijn. Hierop verlaten de 
vertegenwoordigers van VB en N-VA de zaal. De voor-
zitter merkt op dat twee meerderheidsfracties hebben 
verklaard niet te zullen meestemmen over een voorstel 
van eindrapport.

Vervolgens legt de voorzitter een verklaring af.

Na de betogen van vertegenwoordigers van N-VA, 
CD&V, Ecolo-Groen, PS en PVDA-PTB, die volgen 
op deze verklaring, stelt de voorzitter vast dat er geen 
meerderheid is voor de stemming over het voorstel van 
aanbevelingen en amendementen. De zitting wordt 
gesloten.

De rapporteurs, De voorzitter,

Annick Ponthier
Tomas Roggeman
Benoît Piedboeuf
Marco Van Hees

Wouter De Vriendt

recommandation 69, faute de quoi l’ensemble du texte 
sera rejeté.

Le président rappelle qu’il s’agit de la dernière réu-
nion de la commission spéciale, son mandat expirant 
fin décembre 2022. La commission est aujourd’hui en 
nombre et peut donc voter sur le projet de recommanda-
tions et les amendements. Dans ce contexte, le président 
demande à M. Jan Briers d’exposer les amendements 
au nom de la majorité.

Sur ce, M. Jan Briers (cd&v) expose les amendements 
de la majorité (amendements 90 à 102).

M. Briers répond par l’affirmative à la question de 
M. Kurt Ravyts (VB) de savoir si les amendements à 
l’examen sont soutenus par l’ensemble de la majorité.

Il est constaté que les représentants de la majorité 
ne sont pas en nombre, après quoi les représentants du 
VB et de la N-VA quittent la salle. Le président souligne 
que deux groupes de la majorité ont fait savoir qu’ils 
ne soutiendraient pas une proposition de rapport final.

Ensuite, le président fait une déclaration.

Après des interventions des représentants de la N-VA, 
du cd&v, d’Ecolo-Groen, du PS et du PVDA-PTB en 
réaction à cette déclaration, le président constate qu’il 
n’existe pas de majorité pour procéder au vote sur le 
projet de recommandations et les amendements. La 
réunion est levée.

Les rapporteurs, Le président,

Annick Ponthier
Tomas Roggeman
Benoît Piedboeuf
Marco Van Hees

Wouter De Vriendt
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